
    دکت��ر مجتب��ي بور ب��ور، ناي��ب رئي��س انجم��ن 
واردکنن��دگان دارو در گفت و گ��و با »ج��وان«: برنامه 
هفتم توسعه مي گويد کشور بايد بتواند شش ماه ذخاير 
استراتژيك دارويي داشته باشد. طبق اسناد بالادستي 
اما در حال حاضر بسيار از اين مسئله دور هستيم. برخي 
داروها در حد کمبود و برخي هم هشدار هستند و ممكن 
است تا چند ماه آينده وضعيت اين داروها دچار مشكل 

شود و تلاش ها در اين جهت است که اين اتفاق نيفتد

اژه ای: دادستان تهران و دیگر مسئولان و دستگاه هاي 
ذي ربط، با جدیت مشغول شناسایي و دستگيري 

عوامل قتل دانشجوي دانشگاه تهران هستند | صفحه 2

    محمدرضا دهستانی: بسياري از سقط ها ناشي از ناآگاهي 
درباره روش هاي پيشگيري از بارداري است. توليد محتواي 
آموزشي، فيلم هاي کوتاه و مستندهايي که آگاهي در اين 
زمينه را افزايش دهند، مي تواند ب��ه کاهش بارداري هاي 
ناخواس��ته کمك کند. برخ��ي خانواده ها به دليل فش��ار 
اجتماعي، ترس از قضاوت شدن يا شرم، تصميم به سقط 
مي گيرند. رس��انه و هنر مي توانند اين تابوها را بشكنند و 
نشان دهند که يك مادر تنها يا يك زن در شرايط خاص هم 

مي تواند فرزندش را با عزت و موفقيت بزرگ کند

    نايب رئيس کميسيون بهداش��ت و درمان مجلس 
شوراي اسلامي در مراس��م نقد و بررسي مستند »قتل 
خاص« با تأکي��د بر اينكه۸۰ درصد س��قط جنين ها را  
والدين انج��ام مي دهند، گفت آنچه ني��از داريم، ايجاد 
تصاوير هنري براي تلنگر و بي��دار کردن و پرداختن به 
ابرچالش مهم قرن ما در ايران، يعني بحث قتل جنين 
است. پژوهش ها نشان داده بيشترين دليل سقط جنين 
به دست والدين، شيء انگاري و بی خبری پدر و مادرها از 

عوارض جانبي سقط جنين است

 پرداخت از جيب مردم 
در دارو به 70درصد مي رسد

بررسي چرایي سقط جنين در گفت وگوي 
»جوان« با نویسنده و كارگردان مستند »بماني« 

 بركت وجود كودكاني 
كه بنا بود نباشند!

تقبيح  هنری سقط جنين 
در »قتل خاص«

عملكرد ضعيف دولت وق��ت در دهه9۰ موجب بروز 
ش��كاف طبقاتي مي��ان دهك هاي مختل��ف جامعه 
ش��د، از اي��ن رو دولت ه��ای س��يزدهم و چهاردهم 
گزينه بهتري جز حمايت معيش��تي از اقشار مختلف 
 جامعه نداش��ته اند. اي��ن حمايت در دول��ت مردمي 

با افزايش يارانه نقدي و تخصيص کالابرگ الكترونيك 
اتفاق افت��اد و اکنون دول��ت وفاق نيز با اس��تقراض 
از صندوق توس��عه ملي در نظ��ر دارد به هفت دهك 
جامعه در دو مرحله کالاب��رگ الكترونيك اختصاص 
دهد. به گفت��ه وزير تعاون مرحله نخس��ت اين طرح 
 1۰اسفند با شارژ پولي کارت هاي بانكي سرپرستان 

خانوار ک��ه يارانه نقدي مي گيرن��د، کليد مي خورد و 
مرحله دوم آن در ميانه ماه مب��ارك رمضان اجرايي 
خواهد ش��د.  برخ��ي از ب��ه اصطلاح روش��نفكران 
که مداف��ع اقتصاد بازار هس��تند، هم��واره به دنبال 
تخري��ب دولت هاي��ي هس��تند ک��ه کمك ه��اي 
 حمايتي از اقش��ار مختلف جامعه دارند. بعد از پايان 

جنگ تحميل��ي تاکنون دولت ه��ا غالب��اً در اختيار 
طي��ف مدافع اقتص��اد ليبرال��ي بوده ان��د و اتفاقاً در 
همين دولت ها اختلاف و شكاف طبقاتي ميان اقشار 
جامعه به وجود آمده اس��ت، اما همين طيف هميشه 
 منتقد دولت هايي هستند که سياست هاي حمايتي 

اتخاذ مي کنند | صفحه 4

حمله به نظام با رمز »كالابرگ الکترونيك«
برخي در حالي به اختصاص »كالابرگ الکترونيك« به مردم حمله كردند كه متهمان پدید آمدن شرایط فعلي اقتصادي هستند
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یادداشت اجتماعی

یادداشت سیاسی

یادداشت ورزشی

ویژه   های جوان

 دهن كجي قانوني
 به دانش آموزان كم بضاعت

 نيم قرن مقاومت
 در برابر تهديدات نرم افزاري

 دود اشتباهات مديران مستبد
در چشم ورزش

بي سوادي تاريخي سلطنت طلبان 
در حمايت از اسرائيل

 اذعان ابطحي
به بي اهميتي حصر براي مردم

مهسا گربندي |  خبرنگار گروه اجتماعی

حميدرضا  شاه نظري

دنيا حيدري |  خبرنگار گروه ورزشی

آنطور که معاون آموزش ابتداي��ي وزارت آموزش و پرورش 
مي گويد تراکم بالاي کلاس ها، يكي از چالش هاي اساسي در 
فرآيند ياددهي- يادگيري اس��ت. طبق مصوبه ۸۸۶ شوراي 
عالي آموزش و پرورش، تراکم مطل��وب کلاس هاي ابتدايي 
۲۰ نفر و حداکثر قابل قبول ۲۶ نفر است، اما در قانون برنامه 
هفتم، سقف تراکم به ۳۵ نفر افزايش يافته که اين موضوع از 
نگاه کيفيت محور، يك عقب گرد محسوب مي شود. شايد اين 
تغييرات اعمال ش��ده بتواند باري از روي دوش قانونگذار و 
مجريان بردارد، اما بدون شك واقعيت را نمي تواند تغيير دهد؛ 

»واقعيت کيفيت پايين آموزش« | صفحه 3

در دني��اي ام��روز، جنگ ها ديگ��ر فقط به ميدان ه��اي نبرد 
س��نتي محدود نمي ش��ود، بلكه تهديدات نرم افزاري به يكي 
از پيچيده ترين و گس��ترده ترين چالش هايي تبديل شده  که 
جمهوري اس��لامي ايران به طور ويژه در ط��ول قريب به نيم 
قرن گذشته با آن مواجه بوده اس��ت. اين تهديدات که بر پايه 
جنگ شناختي و رس��انه اي ش��كل گرفته ، هدف اصلي شان 
تضعيف اراده و همبستگي ملي ايران است. دشمنان جمهوري 
اسلامي از ابزارهاي پيشرفته رسانه اي، فضاي مجازي و تبليغات 
هدفمند براي ايجاد تفرقه و بحران هاي اجتماعي بهره مي برند.  
اين حملات نرم اف��زاري، که نه با س��لاح هاي فيزيكي بلكه با 
تحريف واقعيت ها، بزرگ نمايي مش��كلات و گسترش اخبار 
دروغين دنبال مي ش��ود، هدفي جز جدا ک��ردن مردم ايران 
از انقلاب اس��لامي و تضعيف اعتماد آنان ب��ه نظام جمهوري 
اسلامي ندارد. ملت ايران نشان داده است که در برابر تهديدات 
نرم افزاري و جنگ شناختي، تنها راه پاسخ به دشمن، حضور در 

صحنه هاي ميداني دفاع از انقلاب و کشور است | صفحه 2

هيچ تضميني براي ادامه حضورشان در تيم ملي وجود ندارد 
اگر دم از مش��كلات بزنن��د و کوچك تري��ن حرفي برخلاف 
ميل آقايان مس��ئول به زبان آورند. تفاوتي هم نمي کند چه 
عنوان ها، قهرماني ها و افتخارآفريني هايي داش��ته باش��ند، 
همين  که حاضر به چشم بس��تن بر مشكلات نباشند، کافي 
است تا نامشان از ليست تيم ملي يا اردوهاي آن خط بخورد! 
اين قانون نانوشته اي است که در اکثر فدراسيون هاي ورزشي 
اعمال مي شود. شايد به اين دليل که فدراسيون ها ارگان هايي 
مستقل هستند و کسي نمي تواند در کار آنها دخالت کند يا 
حتي سرك بكشد، اما آيا اصرار به اين اشتباه، تيشه زدن به 
ريشه ورزش کشور نيس��ت و دود اشتباهات مديران مستبد 
به طور مستقيم به چشم ورزش کشور نمي رود؟ | صفحه 13

در فضاي مجازي و سياسي حاميان رژيم پهلوي اغلب به عنوان 
آدم هاي کم سواد، دگم و اهل فحاشي شناخته مي شوند. اين 
روزها که به دليل لغو مكرر دعوت هاي اروپايي ها از رضا پهلوي، 
وضعيت اعصاب و روان سلطنت طلبان به  هم ريخته تر هم شده، 

بي سوادي هم نمود بيشتري يافته است

سال هاست به اين جريان گفته مي ش��ود که حصر مسئله و 
دغدغه مردم نيست، اما از نظر آنان موضوعي مهم محسوب 
مي ش��ود و حتي تلاش مي کنند در نشس��ت هاي خبري با 
مس��ئولان آن را مطرح کنند. حالا محمدعلي ابطحي، فعال 
سياس��ي اصلاح طلب که خود از محكومان امنيتي سال ۸۸ 
است، اذعان دارد که حصر براي مردم مهم نيست| صفحه 2

 كار فرهنگي از خستگی و سطحي نگري 
رنج می برد 

   حجت الاس��لام محم��د صادقپور، پژوهش��گر و 
نويسنده کتاب »خستگی فرهنگی« در گفت و گو با 
»جوان«: رفقايي را مي  ديدم که در همين س��ال ها 
فعالي��ت فرهنگي آنها ب��ا حداقل به��ره  وري به ثمر 
مي  نشس��ت ولي به مرور هدررفت انرژي زياد بود و 
اين هدررفت ها باعث مي  شد آنها پس از مدتي خسته 
شوند و تقريباً کار فرهنگي را رها کنند اما اينكه چرا 
در حوزه هاي مختلف فرهنگي به يك حوزه خاصي 

اشاره نكردم، علتش اين است که اين عوامل در هر کار 
فرهنگي اگر وجود داشته باشد، چه در مسجد باشد 
يا کانون و حوزه يا دانشگاه، مدرسه يا در عرصه هاي 
هنري باش��د، مي  تواند آن کار و پ��روژه فرهنگي را 
زمين بزند و مسئول فرهنگي را خسته کند، لذا  اين 
۲۰عاملي که ما احصا کرديم، عواملي هستند که در 
حوزه کار فرهنگي در هر جايي مي  تواند آسيب زننده 

و مخل فعاليت ها باشد  | صفحه 10

همزمان با روز كارآفریني و اقتصاد مقاومتي 57 طرح مردمي در22 استان افتتاح شد

اقتصاد مردمي، ضامن ساختن ايراني قوي

   با حضور سردار غلامرضا سليماني، رئيس سازمان 
بسيج مستضعفين، سردار حميدرضا تقي زاده، رئيس 
بنياد تعاون بس��يج، دکتر ميرمهي��ار ميرصالح پور، 
مديرعامل هلدينگ اقتصاد مردم��ي بنياد تعاون و 
جمعي از مس��ئولان که به ص��ورت ويدئو کنفرانس 
با سپاه ۲۲استان در ارتباط بودند، ۵7 طرح مردمي 
که با کمك و همراهي شرکت هاي زير مجموعه گروه 
اقتصاد مردمي در سراس��ر کش��ور به نتيجه رسيده 

بودند، افتتاح و خدمات رس��اني آنها ب��ه مردم آغاز 
شد. گروه اقتصاد مردمي بر اس��اس مصوبه قرارگاه 
اقتصاد مقاومتي طراحي هفت زنجيره ملي براي رفع 
هفت مسئله گلوگاهي در کشور را در دستور کار قرار 
داده است. رئيس سازمان بسيج مستضعفين در آيين 
افتتاح طرح هاي مردمي گروه اقتصاد مردمي بنياد 
تعاون بسيج گفت: براي تحقق ايران قوي بايد اقتصاد 

بسيار مقاومی داشته باشيم  | صفحه 11

    با پايان مهلت تعيين ش��ده در تواف��ق آتش بس ميان لبن��ان و رژيم 
صهيونيستي، اسرائيل همچنان بر حضور نظامي خود در جنوب لبنان اصرار 
مي ورزد که اين اقدام با واکنش تند حزب الله مواجه شده است. شيخ نعيم 
قاسم، دبيرکل حزب الله لبنان روز دوشنبه در سخنراني خود به مناسبت 
سالگرد فرماندهان شهيد حزب الله، بر لزوم خروج کامل رژيم صهيونيستي 
از خاك لبنان تا تاريخ تعيين شده تأکيد کرد. نعيم قاسم اظهار داشت که 
اس��رائيل بايد تا ۳۰ بهمن به طور کامل از لبنان عقب نشيني کند و هيچ 
بهانه اي براي تأخير قابل قبول نيست. به گزارش المنار، دبيرکل حزب الله 
تأکيد کرد: »اگر صهيونيست ها در هر نقطه اي از خاك لبنان باقي بمانند 
در حكم اشغالگر هس��تند و همه مي دانند ما با اشغالگران چه مي کنيم.« 
همزمان با اين سخنراني، رژيم صهيونيستي که در بيش از دو ماه گذشته 

صدها بار آتش بس را نقض کرده است، ديروز هم حملات هوايي به مناطق 
مختلف لبنان انجام داد. س��ران اسرائيل مدعي هس��تند که حزب الله به 
تعهداتش در ذيل توافق آتش بس براي عقب نشيني از جنوب لبنان عمل 
نكرده و ارتش صهيونيس��تي براي مقابله با اين تهديدات مجبور است در 
جنوب لبنان بماند، اما سخنان نعيم قاس��م به نوعي اتمام حجت با سران 
تل آويو بود که اگر بخواهند به ماجراجويي ادامه دهند، سرنوشتي تلخ در 
انتظار آنهاس��ت. حزب الله در جنگ اخير نش��ان داد که چه توانايي هايي 
براي ضربه زدن به دشمن صهيونيس��تي دارد و در صورتي که دور جديد 
درگيري ها شروع شود، اين بار تمام سرزمين هاي اشغالي زير آتش موشكي 
مقاومت لبنان قرار خواهند گرفت و به جاي 7۰ هزار نفر، بيش از ۲ميليون 

شهرك نشين آواره خواهند شد | صفحه 15

نعيم قاسم: اسرائيل سه شنبه خارج  نشود می دانيم چه كنيم

  حسن فرامرزی|  صفحات 8و9

رهبر معظم انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم آذربایجان شرقي: مسئله امروز ما  تهدید نرم افزاري است. مسئولان دستگاه هاي تبليغاتي و آموزشي و رسانه اي، صاحبان بيان و 
قلم، اصحاب دانش و هنر  و آحاد جوانان فعال در فضاي مجازي، نقاط مورد توجه دشمن براي نفوذ در افکار عمومي را شناسایي و آنها را با توليد محتوا و فکر و اندیشه مسدود كنند

 معناي تهدید نرم افزاري دستکاري افکار عمومي
ایجاد اختلاف و ایجاد تردید در محکمات انقلاب اسلامي و ضرورت پایداري در مقابل دشمن است
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 دستور برخورد قاطع با عوامل 
و مباشرين جرايم خشن

 اوکراين 
وجه المصالحه در رياض 

مأموريت دفاع نرم افزاری به جوانان

 گفت وگوي »جوان« با دكتر جواد محمدي
 رئيس پژوهشگاه ملي مهندسي  ژنتيك  و زیست فناوري
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   علی شيرین

 اروپا از مذاكرات صلح اوكراین حذف شد
زلنسکي در دقيقه 90 به عربستان دعوت شد
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   خبر اول

نيم قرن مقاومت
 در برابر تهديدات نرم افزاري

 در دنياي امروز، جنگ ه��ا ديگر فقط به ميدان هاي نبرد س��نتي 
محدود نمي شود، بلكه تهديدات نرم افزاري به يكي از پيچيده ترين 
و گسترده ترين چالش هايي تبديل شده  كه جمهوري اسلامي ايران 
به طور ويژه در طول قريب به نيم قرن گذش��ته ب��ا آن مواجه بوده 
اس��ت. اين تهديدات كه بر پايه جنگ ش��ناختي و رسانه اي شكل 
گرفته ، هدف اصلي شان تضعيف اراده و همبستگي ملي ايران است. 
دشمنان جمهوري اس��لامي از ابزارهاي پيشرفته رسانه اي، فضاي 
مجازي و تبليغات هدفمند براي ايجاد تفرقه و بحران هاي اجتماعي 

بهره مي برند.
 اين حملات نرم افزاري، كه نه با سلاح هاي فيزيكي بلكه با تحريف 
واقعيت ها، بزرگ نمايي مشكلات و گسترش اخبار دروغين دنبال 
مي ش��ود، هدفي جز جدا كردن م��ردم ايران از انقلاب اس��لامي و 

تضعيف اعتماد آنان به نظام جمهوري اسلامي ندارد. 
رهبر معظم انقلاب اسلامي در سخنان اخير خود درباره تهديدات 
نرم افزاري دشمنان، اشاره كردند كه اين جنگ با هدف دستكاري 
افكار عمومي مردم، ايجاد ترديد در محكمات انقلاب اسلامي و ايجاد 
اختلاف و دودستگي ميان مردم در حال انجام است. ايشان با تأكيد 
بر اينكه دش��منان در تلاش اند اراده ملت اي��ران را تضعيف كنند، 
فرمودند: »تهديد نرم افزاري يعني دستكاري كردن افكار عمومي 
مردم؛ يعني ايجاد اختلاف؛ يعني ايجاد ترديد در محكمات انقلاب 
اسلامي؛ يعني ايجاد ترديد در پايداري در مقابل دشمن. اين كار را 
دارند مي كنند. به فضل الهي تا امروز موفق نشدند؛ تا امروز وسوسه 
دشمن نتوانسته دل مردم ما را تكان بدهد و جوانان ما را از عزم و از 

حركت باز بدارد. «
قريب به نيم قرن از س��پري شدن انقلاب اس��لامي، دشمنان ملت 
ايران با تمام توان س��عي دارند پايه هاي فكري و فرهنگي اين ملت 
را هدف قرار دهند و اين راهبرد به صورت گس��ترده و پرشدت در 
همه حوزه ها از هنر، فيلم و سينما تا شبكه هاي اجتماعي و رسانه ها 
در جريان است، اما ملت ايران با ايمان راسخ به آرمان هاي انقلاب 
اس��لامي و وحدت ملي خود توانس��ته اند در برابر اي��ن تهديدات 

ايستادگي كنند. 
يكي از نشانه هاي بارز اين مقاومت، حضور گسترده و پرشور مردم 
ايران در راهپيمايي هاي ملي و مذهبي است، به ويژه راهپيمايي ۲۲ 
بهمن كه به گفته رهبر معظم انق��لاب، »كجاي دنيا چنين چيزي 
وجود دارد؟« ايش��ان اضافه كردند كه »بعد از چهل و چند سال از 
پيروزي انق��لاب، روز پيروزي انقلاب را آحاد م��ردم و نه نيروهاي 
مس��لح نه مس��ئولان، بلكه توده ي مردم، آحاد م��ردم، بدنه ملت 
اين جور گرامي بدارند و با اين حجم عظيم وارد ميدان بشوند. . . با 

همه مشكلاتي كه وجود دارد. «
مردم ايران با وجود تمامي مشكلات اقتصادي و اجتماعي كه دارند، 
همچنان با قدرت و عزم راسخ از انقلاب خود دفاع مي كنند و حضور 
گسترده و غيرقابل چشم پوشي مردم در روز ۲۲ بهمن، نشانه اي از 
اين واقعيت و شكست تهديدات نرم افزاري دشمنان است. دشمنان 
ايران صرفاً دشمن جمهوري اسلامي نيستند بلكه دشمن فرهنگ 
و تمدن ايراني- اسلامي هس��تند و همين هم تاكنون عامل اصلي 
دشمني آنها با آحاد ملت ايران بوده اس��ت و به همين دليل است 
كه فارغ از جمهوري اس��لامي ايران، با بنيان هاي فكري و فرهنگي 
ملت ايران دش��مني مي ورزند و به همين دليل اس��ت كه ترامپ، 
رئيس جمهور امري��كا در دوره قبل به صراح��ت در يك كنفرانس 
خبري، به صراحت از ملت ايران به عنوان ملتي تروريست نام برد. 
اين قدرت نرم، كه ريشه در تاريخ غني فرهنگي، مذهبي و انقلابي 
ايران دارد، ايران را به يك تهديد بزرگ براي سلطه گري هاي غربي 
و استكباري و به س��تون اصلي مقاومت جهاني در برابر استكبار و 
اس��تعمار تبديل كرده است. از همين رو، دش��منان به طور مداوم 
تلاش مي كنن��د اين قدرت ن��رم را درهم بش��كنند، اما ت��ا امروز 
نتوانسته اند به اين هدف خود دست يابند و با اراده راسخ ملت ايران، 

باز هم نخواهند توانست. 
ايرانيان تاكنون با حفظ وحدت ملي، اس��تقامت در برابر فش��ارها 
و ارتقاء آگاه��ي و بصيرت عموم��ي در برابر صف آرايي دش��منان 
ايس��تادگي كرده اند و از آغاز انقلاب اس��لامي تاكنون با ايمان به 
آرمان ها و اصول انقلاب، توانسته اند در برابر هرگونه فشار و تهديد 
ايستادگي كنند. اين ايمان به ايدئولوژي انقلاب اسلامي و ارزش هاي 
آن، به آنان قدرت مقاومت در برابر تهديد نرم افزاري، جنگ شناختي 

و هر نوع تهديد دشمن را بخشيده است. 
ملت ايران نش��ان داده اند كه در برابر تهديدات نرم افزاري و جنگ 
شناختي، تنها راه پاسخ به دش��من، حضور در صحنه هاي ميداني 
دفاع از انقلاب و كشور اس��ت. حضور گس��ترده مردم در روزهاي 
ملي مانند ۲۲ بهمن، نه تنها پاس��خي به تلاش هاي دشمنان براي 
ايجاد تفرقه است، بلكه نشانه اي از قدرت و اراده ملت ايران در حفظ 

همبستگي ملي است.
 ملت ايران در طول ۴6 سال گذشته ثابت كرده است كه تهديدات 
جنگ نرم، هرچند پيچيده و متنوع، نمي تواند بر اراده و همبستگي 
آن غالب ش��ود و علي رغم همه دش��مني ها، خباثت ها و نيز برخي 
كاس��تي ها و ضعف هاي مس��ئولان در حل مش��كلات و علي رغم 
تحمل فش��ارهاي زياد و گله مندي از برخي مس��ئولان و با وجود 
تمامي فشارها و چالش ها، مردم ايران با ايمان به آرمان هاي انقلاب 
اسلامي و آگاهي از تاكتيك هاي جنگ شناختي دشمن، موفق به 
خنثي سازي اين تهديدات شده اند و امروز نوبت مسئولان است كه 
به تكاليف خود در برابر ملت مقاوم و بصير ايران كه ولي نعمتان آنها 

هستند عمل كنند. 

رهبر معظم انقلاب در ديدار هزاران نفر از مردم آذربايجان شرقي: مسئله امروز ما  تهديد نرم افزاري است. مسئولان دستگاه هاي تبليغاتي و آموزشي 
و رسانه اي، صاحبان بيان و قلم، اصحاب دانش و هنر  و آحاد جوانان فعال در فضاي مجازي، نقاط مورد توجه دشمن براي نفوذ در افكار عمومي را 

شناسايي و آنها را با توليد محتوا و فكر و انديشه مسدود كنند

مأموريت دفاع  نرم افزاری به جوانان
 رهبر معظ�م انقلاب اس�لامي صبح دي�روز در 
س�الروز قيام عظيم م�ردم تبري�ز در ۲۹ بهمن 
۱۳۵۶ در ديدار ه�زاران نفر از مردم اين ش�هر، 
»ايمان، غيرت ديني، پيشتازي و الگوسازي« را 
از خصوصيات مستمر مردم آذربايجان و تبريز 
خواندن�د و گفتند: م�ردم با وجود مش�كلات و 
توقعات بحقي ك�ه دارن�د در راهپيمايي عظيم 
۲۲ بهمن نش�ان دادند كه تحركات و تهديدات 
نرم افزاري دشمن براي دستكاري افكار عمومي 
و ايجاد اخت�لاف و ترديد، تاكن�ون بي اثر بوده و 
همه رس�انه ها، صاحبان انديش�ه و بيان و قلم، 
اصحاب هنر و دان�ش و آموزش و آح�اد جوانان 
فعال در فضاي مجازي بايد هم�ه توان خود را به 
ميدان بياورند تا دفاع موفق نرم افزاري ملت در 
مقابل طرح هاي پيچيده دش�من استمرار يابد. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفت��ر مقام معظم 
رهبري، حضرت آيت الله خامنه اي، ايمان و روحيه 
جوانان امروز تبريز را ميراث قيام آفرينان ۲۹ بهمن 
۵6 خواندن��د و افزودند: ج��وان امروز، دوس��تان و 
دشمنان را مي شناس��د و در مقابل عربده هاي يك 
نفر از آن طرف و زوزه هاي ي��ك نفر از اين طرف، به 
دور از ترس و انفعال، احس��اس قدرت مي كند و در 
مقابل حوادثي كه افراد كاركش��ته عرصه سياست 
را متزلزل مي كند، مثل كوه ايس��تاده  است. ايشان 
آگاهي جوانان آذربايجان از خصوصيات حادثه عظيم 
۲۹بهمن و به وجودآورندگان آن را ضروري برشمردند 
و اين شناخت را مانع غلبه روايت هاي غلط دشمن بر 

اذهان خواندند. 
رهبر انق��لاب از آذربايجان و تبريز به عنوان س��د 
مستحكم ايران در مقابل تعرض بيگانگان ياد كردند 
و با اشاره به جمله اي از ستارخان مبني بر اينكه »زير 
هيچ بيرقي جز بيرق ابالفضل العب��اس نمي روم«، 
گفتند: تبريزي ها در موارد متعدد با صبر و ايستادگي 
و ايمان دشمنان را مجبور به فرار كردند. ايشان با اشاره 
به تلاش برخي افراد منحرف و وابسته به دستگاه هاي 
رژيم طاغوت براي تبديل هويت آذربايجان به هويتي 
غيراسلامي، گفتند: آنها با تكيه بر خصوصيات قومي 
و نگاه ضدديني و اصطلاحاً سكولار، درصدد تغيير 
هويت حقيقي مردم آذربايجان بودند كه ناكام ماندند 
و در همان دوران، تبريز با تقديم گوهرهاي درخشاني 
مانند علامه طباطبايي، علامه اميني و استاد شهريار، 

نام و اعتبار ايران را بالا برد. 
    »ايمان اسلامي« و »غيرت ديني« دو عامل 

اصلي قيام ۲۹بهمن
حضرت آيت الله خامنه اي، »ايمان اسلامي« و »غيرت 
ديني« مردم تبريز را دو عامل اصلي قيام ۲۹بهمن 
دانستند و گفتند: بزرگي آن قيام فقط به اين نيست 
كه رژيم طاغوت را مجبور ك��رد تانك به خيابان ها 
بياورد، بلكه عظمت آن حادثه به اين است كه براي 
همه ملت الگو شد و مردم ش��هرهاي مختلف را به 
ميدان مبارزه آورد. ايش��ان »پيشتازي« در مسائل 
و حوادث مختلف را ديگ��ر خصوصيت مردم تبريز 
خواندند و گفتند: ميراث گرانقدر ايستادگي، احساس 
توان و ق��درت و دوري از انفعال كه ام��روز در ديار 
آذربايجان مي بينيم، يادگار آن دوران اس��ت و بايد 

براي پيشرفت كشور به آن تكيه كرد. »الگوسازي« 
از ديگر ويژگي هاي مردم تبريز بود كه رهبر انقلاب 
در تبيين آن به تجليل از شهداي گرانقدري مانند 
ثقه الاسلام، شيخ محمد خياباني، ستارخان، باقرخان 
و شهيدان سرافراز آذربايجان در دفاع مقدس از جمله 
شهيدان باكري پرداختند. حضرت آيت الله خامنه اي 
پيش��تازي تبريز بعد از اصفهان را در تقديم تعداد 
زيادي از علماي بزرگ يادآور شدند و گفتند: اين دو 

شهر در پرورش علماي برجسته، نمونه هستند. 
    مسئله امروز ما تهديد نرم افزاري است

ايشان سطح توان دفاعي ايران را در مقابل تهديدات 
سخت، عالي خواندند و گفتند: دوستان و دشمنان 
ما هم اي��ن واقعي��ت را مي دانند و ملت ه��م از اين 
لحاظ احس��اس امنيت مي كند. حض��رت آيت الله 
خامنه اي تأكيد كردند: بنابراين، مس��ئله امروز ما 
تهديد س��خت افزاري دشمن نيس��ت بلكه تهديد 

نرم افزاري است. 
رهبر انقلاب، معناي تهديد نرم افزاري را دستكاري 
افكار عمومي، ايج��اد اختلاف و ايج��اد ترديد در 
»محكمات انقلاب اس��لامي و ض��رورت پايداري 
در مقابل دشمن« دانس��تند و گفتند: بدخواهان 
به اين نتيجه رس��يده اند كه راه فائق آمدن بر ملت 
ايران و عقب راندن جمهوري اس��لامي از مواضع 
قدرتمندانه خود، به كارگيري تهديدهاي نرم افزاري 
است كه البته تا امروز موفق نبوده و نتوانسته اند با 
وسوس��ه هاي خود، ملت و جوانان ايران را از عزم و 

حركت بازدارند. ايشان راهپيمايي عظيم ۲۲ بهمن 
را نشانه اي آش��كار از كارس��از نبودن تهديدهاي 
نرم افزاري خواندند و افزودند: حضور با ش��كوه و با 
عظمت آحاد مردم آن هم پس از گذشت ۴6 سال از 
پيروزي انقلاب، امري بي نظير در دنيا است و مردم 
نشان دادند كه مشكلات و توقعات بحقي كه دارند، 

مانع حضور آنها براي دفاع از انقلاب نمي شود. 
   نقاط تحت نفوذ دش�من را باي�د با توليد 

انديشه مسدود كرد
حضرت آيت الله خامنه اي با تأكيد بر استمرار مقابله 
با نيرنگ هاي دشمن، گفتند: مسئولان دستگاه هاي 
تبليغاتي و آموزشي و رسانه اي، صاحبان بيان و قلم، 
اصحاب دانش و هنر و آحاد جوانان فعال در فضاي 
مجازي، نقاط مورد توجه دش��من ب��راي نفوذ در 
افكار عمومي را شناسايي و آنها را با توليد محتوا و 
فكر و انديشه مسدود كنند. ايشان دفاع نرم افزاري 
در ش��رايط كنوني را مهم تر از دفاع سخت افزاري 
برشمردند و در تبيين علت اين اهميت گفتند: نقص 
در دفاع سخت افرازي با دفاع نرم افزاري قابل جبران 
است، همچنان كه تاكنون بارها اين كار انجام شده 
اما مش��كلات نرم افزاري با ابزارهاي سخت افزاري 

قابل رفع نيست. 
    جوانان ب�راي تقويت دفاع ن�رم افزاري با 

ويژگي هاي انقلاب و امام انس بگيرند
رهبر انقلاب، جوانان را براي تقويت دفاع نرم افزاري، 
به انس با مفاهيم و ويژگي هاي انقلاب و بيانات امام 

بزرگوار توصيه كردند و افزودند: انقلاب ما به معني 
حقيقي، مبارزه »نور با ظلمت« و »حق با باطل« و 
در صدد اعتلای ملت ايران و عظمت بخشي به آينده 
آن و نش��ان دادن هويت ملي بوده است. ايشان با 
اشاره به پيش��رفت در مسير تحقق اهداف انقلاب، 
افزودند: البته ما هنوز به اهداف انقلاب به طور كامل 
دست نيافته ايم و در زمينه عدالت، رفع شكاف هاي 
اجتماعي و بعضي مس��ائل ديگر دش��واري هايي 
داريم ك��ه بايد با تلاش بيش��تر عقب ماندگي ها را 
جبران كنيم اما انقلاب توانس��ته هويت مس��تقل 
خود را به عنوان پايگاهي عظيم و اميدبخش براي 
ملت هاي منطقه و حتي فراتر از منطقه حفظ كند و 
علت عصبانيت مستكبران و استعمارگران جهان و 
عناصر پليد جنايتكار نيز، توانايي جمهوري اسلامي 
در ماندگاري و ايستادگي و نشان دادن مشت محكم 

خود به آنها است. 
    عصبانيت استكبار از استقلال

 ملت ايران است
حضرت آيت الله خامن��ه اي برخي تحليل ها مبني 
بر دشمن تراش��ي ملت ايران براي خود را نادرست 
خواندند و گفتند: دشمني دستگاه هاي سياستگذار 
امريكاي جبار به خاطر »مرگ ب��ر امريكا« گفتن 
نيس��ت بلكه ريش��ه در اين واقعيت دارد كه ايران 
با همت و فداكاري مردم توانس��ته از يوغ اس��ارت 
استعمارگران خارج شود و زير بار تحميل هاي آنها 
نرود. ايشان سخنان زورگويانه امريكايي ها و مطالبه 
تصرف يا به نام زدن بخشي از كشورها را جلوه اي از 
باطن زشت، خشن، غارتگر و سلطه گر مستكبرين 
و شبكه پيچيده صهيونيسم خواندند و افزودند: آنها 
نمي توانند اين واقعيت را تحمل كنند كه ملت ايران 
با ايستادن روي پاي خود و اعتراض به ظلم و تجاوز 
آنها، حكومتي تشكيل داده كه با گذشت ۴6 سال، 

روز به روز قوي تر شده است. 
رهبر انقلاب، مخاطب اصلي سخنان خود را جوانان 
ايران خواندند و خطاب به آنان تأكيد كردند: امروز 
مس��ئوليت ش��ما حفظ روحيه انقلاب��ي، تقويت 
پيشرفت و حركت در راه رسيدن به اهداف انقلاب 

است. 
حضرت آيت الله خامنه اي همچنين با گراميداشت 
ياد امام جمعه شهيد و فقيد تبريز مرحوم آل هاشم 
و استاندار جوان و انقلابي آذربايجان شرقي و همه 
شهيدان حادثه تلخ سقوط بالگرد شهيد رئيسي و 
همراهان، حضور آقاي پزش��كيان در اين ديدار را 

نشانه خوي مردمي رئيس جمهور دانستند. 
    گزارش نماينده ول�ي فقيه در آذربايجان 

شرقي
در ابتداي اين ديدار حجت الاسلام مطهري اصل، 
نماينده ولي فقيه در استان آذربايجان شرقي و امام 
جمعه شهر تبريز ضمن گراميداشت ياد شهيدان 
خدمت ب��ا تأكيد ب��ر تماميت ارض��ي ايران زمين 
و همس��ايگان آن، م��رز آذربايجان ش��رقي را مرز 
همدلي، دوستي، آرامش و مبتني بر امنيت پايدار 
خواند. حجت الاسلام مطهري همچنين گزارشي از 
اقدامات فرهنگي، علمي، سياسي و اجتماعي نهاد 

نماز جمعه را در اين استان بيان كرد. 

88523060سرويس  سياسي
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بي سوادي تاريخي سلطنت طلبان 
در حمايت از اسرائيل

در فضاي مجازي و سياس��ي حاميان رژيم پهلوي اغلب به عنوان 
آدم هاي كم س��واد، دگم و اهل فحاشي ش��ناخته مي شوند. اين 
روزها كه به دليل لغو مكرر دعوت ه��اي اروپايي ها از رضا پهلوي، 
وضعيت اعصاب و روان س��لطنت طلبان به  هم ريخته تر هم شده، 
بي سوادي هم نمود بيشتري يافته است. هم از اين رو شايد چندان 
هم عجيب نباشد كه در تجمع خود در مونيخ براي اعتراض به لغو 
س��خنراني رضا پهلوي در نشس��ت مونيخ، همزمان با استفاده از 
نمادهاي هخامنشي و نيز حضور افرادي كه لباس هخامنشي به تن 
دارند، پرچم رژيم صهيونيستي را هم با خود برده اند. در حالي كه 
مطالعه اي اجمالي در مورد جشن پوريم، اين را نشان مي دهد كه 

نمي توان هخامنشيان را با رژيم اسرائيل در كنار هم قرار داد. 
هرساله با فرا رسيدن ماه اسفند و فروردين، در سرزمين هاي اشغالي 
فلسطين مراسمي به نام »جشن پوريم« برگزار مي شود. اين جشن 
كه در دهه هاي اخير با تشكيل رژيم جعلي اسرائيل، بيش از پيش 
مورد توجه يهوديان قرار گرفته، درواقع جشن و پايكوبي بر خون 
ده ها هزار ايران��ي و يادواره اي بر قتل عام فجي��ع ايرانيان در دوره 

خشايار شاه است كه با توطئه دو يهودي نفوذي در دربار هخامنشي 
انجام شده است. 

در واقع سلطنت طلبان اگر واقعاً حامي ايران و تاريخچه شاهان ايران 
هستند، نبايد با صهيونيست ها تعامل خوبي داشته باشند، اما دقيقاً 

برعكس عمل مي كنند. 

 اذعان ابطحي 
به بي اهميتي حصر براي مردم

 هفته گذشته برخي افراد حامي موسوي و كروبي، از جمله افراد 
نزديك به بيت آيت الله منتظري در تجمعي براي مخالفت با حصر 
سران فتنه 88 شركت كردند. از روزهاي قبل هم براي اين تجمع 
تبليغاتي در فضاي مجازي انجام دادند، گرچه در نهايت جمعيت 
حاضران قابل توجه نبود. سال هاست به اين جريان گفته مي شود 
كه حصر مس��ئله و دغدغه مردم نيست، اما از نظر آنان موضوعي 
مهم محس��وب مي ش��ود و حتي تلاش مي كنند در نشست هاي 
خبري با مس��ئولان آن را مطرح كنند. حالا محمدعلي ابطحي، 
فعال سياسي اصلاح طلب كه خود از محكومان امنيتي سال 88 

است، اذعان دارد كه حصر براي مردم مهم نيست. 

  ابطحي  كه  از مخالفان حصر موس��وي و كروبي و رهنورد  اس��ت، 
در بخش��ي از يك مصاحبه پيرامون حصر سران فتنه سال 88 در 
پاسخ به اين سؤال كه مسئله حصر تا چه ميزان موجب نارضايتي 
جامعه به ويژه در ميان حاميان محصوران شده است و آيا رفع حصر 
مي تواند به كاهش شكاف بين مردم و حكومت منجر شود، گفته 
كه »من خيلي قائل به اين نيس��تم كه الان جامعه متوقف به رفع 
حصر است. نسل جديد كه خيلي نمي شناسند و خيلي ها هم از اين 
مسائل در جامعه عبور كرده اند اما به صورت سمبليك رفع حصر 

يك اتفاقي است كه مي تواند نشانه اي از وفاق در جامعه باشد. «
او در ادامه ضم��ن تأكيد بر اينكه از نظر او حصر بايد رفع ش��ود، 
تصري��ح مي كند: »معتقد نيس��تم كه اين موض��وع اولويت اول 

جامعه است. «
ابطحي در عين حال  می گويد:» من ش��خصاً از آقاي پزش��كيان 
انتظار داشتم وقتي كه اعلام كرد مجوز رفع حصر را دارد، صبح 
فرداي آن روز به نيروهاي امنيتي كه احتمالاً از وزارت اطلاعات 
هم هستند و در اختيار دولت هستند، دستور داده مي شد كه آنجا 
را تخليه كنند. بدون اينكه هيچ مذاكره اي داشته باشند و بدون 
اينكه با كسي صحبت كنند. بدون اينكه نظر محصور را بخواهند 

اما متأسفانه اين موضوع ظاهراً ديگر رها شده است. «

   ویژه

     ايرنا: امير سرلشكر س��يد عبدالرحيم موسوي فرمانده كل ارتش 
جمهوري اسلامي ايران در نخستين همايش ملي جنگ شناختي كه 
در دانشگاه فرماندهي و ستاد ارتش )دافوس( برگزار شد، گفت: جنگ 
ش��ناختي يكي از موضوعات مهم در جهان به ش��مار مي رود، اگرچه 
چند سال بيشتر نيست كه در ادبيات و واژه ها مورد استفاده مي شود. 
موسوي ضمن اش��اره به اينكه افرادي كه دانش��مندان حوزه جنگ 
شناختي هس��تند بايد در اين حوزه تبيين كنند، تصريح كرد: جنگ 
نرم و جنگ ش��ناختي در نقاطي با يكديگر همپوشاني دارند و ممكن 
است در برخي نقاط جنگ نرم ابزار جنگ شناختي باشد. هدف جنگ 
نرم اين است كه مخاطب را به اشتباه بيندازد و او را وادار به دريافت و 
تصميم اشتباه كند اما در جنگ شناختي هدف اين است كه مخاطب 
اصلًا فكر نكند و دس��تگاه فك��ري او را از كار بيندازند. يعني مخاطب 
اصلًا نتواند تصميم گيري كند و پس از اينك��ه از تصميم گيري عاجز 
ش��د براي او تصميم بگيرند. فرمانده كل ارتش ادامه داد: در اين نوع 
جنگ، فرد با وجود اينكه داراي چش��م بينايي است اما قادر به ديدن 
نيست. در واقع هدف جنگ شناختي از كار انداختن قدرت فهم و قوه 

ادراك افراد است. 
    فارس: رئيس س��تاد مركزي بزرگداش��ت انتفاضه و روز جهاني 
قدس سردار رمضان شريف در نشست بزرگداشت انتفاضه روز قدس 
گفت: براي مبارزه با رژيم صهيونيستي و دفاع از مردم فلسطين اجماع 

همگاني در كشور وجود دارد. 

پزشكيان در جشنواره علوم پزشكي رازي:
قاتلان ده ها هزار انسان  در غزه 

ادعاي حقوق بشري دارند!
متأس�فانه كس�اني كه ب�ه راحتي ده ها ه�زار انس�ان را بمب�اران و 
زي�ر خروارها خاك مدف�ون مي كنن�د، مدعي دفاع از حقوق بش�ر 
هس�تند و ما را متهم ب�ه نقض حقوق بش�ر مي كنن�د. اينكه چنين 
كس�اني مدعي هس�تند آنها حقوق بش�ر را رعايت ك�رده و مدافع 
حقوق انس�ان ها هس�تند و ما نيس�تيم، نهايت بي انصافي اس�ت. 
دكتر مسعود پزش��كيان، رئيس جمهور روز گذش��ته در آيين اختتاميه 
»سي امين جشنواره تحقيقات و فناوري علوم پزشكي رازي«، با بيان اينكه 
خداوند سقفي براي رشد انسان قرار نداده است، تصريح كرد: علم و دانايي 
به انسان توانايي تغيير و اصلاح مي دهد و لذا ما از كساني كه در راه شكافتن 
جهل و نمايان كردن نور دانش تلاش مي كنند، با جديت پشتيباني و حمايت 
مي كنيم تا آنها نيز متقابلًا دانايي و توانايي خود را در مسير حل مشكلات 

جامعه به كار بگيرند. 
رئيس جمهور با تأكيد ب��ر اينكه هنر اين نيس��ت كه ما داناي��ي و علم و 
توانايي هاي خود را در جايي ديگر عرضه كنيم، گفت: هنر اين اس��ت كه 
توانايي برآمده از دانايي خود را براي حل مش��كلات و گرفتاري هايي كه 
در كشورمان با آنها مواجه هستيم، به كار بگيريم؛ اين جايگاهي است كه 
برازنده عالم، عامل معتقد و داناست. اينكه انسان بداند و بتواند يك بحث 
است، و اينكه بداند، بتواند و بخواهد مشكلات جامعه را حل كند، بسيار بالا 

و والاتر است. 
پزش��كيان در ادامه با اشاره به فشارهايي كه به كش��ورمان وارد مي شود، 
خاطرنشان كرد: من بارها تأكيد كرده ام كه ما به دنبال جنگ نيستيم؛ بنده 
به لحاظ حرفه اي و به عنوان يك پزشك حتي براي جاني ها و قاتل ها نيز 
طبابت مي كنم و محاكمه آنها مسئوليت ديگران است. من به عنوان يك 
انسان و ما به عنوان يك كشور به دنبال صلح و آرامش هستيم و اين را خيلي 
خوب مي فهميم. متأسفانه كساني كه منطقه را برهم زده و به راحتي انسان ها 
را بمباران و زير خروارها خاك مدفون مي كنند، مدعي دفاع از حقوق بشر 
هستند و ما را متهم به نقض حقوق بشر مي كنند؛ كساني كه بيش از 18 
هزار كودك و حدود 10 هزار زن بي گناه و بي دفاع را در غزه قتل عام كردند. 
اين گونه كشتار مي كنند و دم از كسي برنمي آيد، اما وقتي در كشور ما خون 
از بيني كسي بيايد، فرياد برمي آورند كه حقوق بشر نقض شد. پزشكيان 
با اشاره به تصاوير و فيلم هاي منتشر شده در رسانه هاي جهان از بمباران 
مناطق مسكوني در غزه و جنوب لبنان به دست رژيم صهيونيستي اظهار 
داشت: هر انسان وقتي آن صحنه ها را مي بيند دلش مي لرزد كه چطور يك 
نوزاد شيرخواره يا يك طفل بي گناه را از زير خروارها خاك ها در مي آورند و 

به چشم مي بيند كه مدعيان حقوق بشر چقدر دروغ مي گويند. 
رئيس جمهور با تأكيد بر لزوم ارج گذاري به علما و دانشمندان تصريح كرد: 
در اين وضعيت كه ما قرار گرفته ايم براي حل مشكلات يك راه حل بيشتر 
نداريم و آن تكيه به عالمان و دانشمندان و كساني است كه معتقدند بايد 
براي ايران از جان مايه بگذارند. ما نيازمند افرادي هستيم كه علي رغم همه 
ناملايمات تلاش مي كنند گرهي از مشكلات كشور باز كنند و رفتار اينان 
شايسته قدردانی و معنادهنده به عشق است. ما در دولت و جايگاهي كه 
قرار داريم تا آنجايي كه از دستمان بر بيايد و عليرغم محدوديت هايمان 
از اين تلاش ها پشتيباني مي كنيم. رئيس جمهور به هماهنگي سران قوا 
براي حل مشكلات كشور اشاره كرد و گفت: رؤساي قوا با كمال ميل آماده 
همكاري و همراهي هستند، آنچه كش��ور ما را قدرتمند مي كند، وحدت 
كلمه و انسجام داخلي است و آنچه در دشمن طمع ايجاد مي كند اختلافات 
و درگيري هاي ما و جنگ هاي بي خودي است كه ممكن است در ميان ما 
ايجاد شود. ان شاءالله با كمك شما و رهنمودهاي مقام معظم رهبري، در 
جهت عزت و اعتلاي كشور از بحران ها خارج مي شويم. ما مي توانيم و قادريم 
همه مشكلات را از سر راه برداريم، فقط كافي است آن باور و اراده در ما ايجاد 

شود كه شده است و ما به شما عزيزان افتخار مي كنيم. 

قاليباف تأكيد كرد
حمايت ايران

 از حاكميت  يكپارچه  در سودان
و  ثب�ات در س�ودان  تأكي�د جمه�وري اس�لامي اس�تقرار 
برق�راري حاكمي�ت يكپارچ�ه و تمامي�ت س�رزميني در اي�ن 
كش�ور اس�ت و اميدواري�م اي�ن مه�م ب�ه زودي محق�ق ش�ود. 
به گزارش ايرنا، محمد باقر قاليباف رئيس مجلس ش��وراي اسلامي روز 
گذشته در ديدار »علي يوس��ف احمد الش��ريف« وزير خارجه سودان با 
بيان اينكه سودان براي دولت و ملت ايران، كشوري شناخته شده با سابقه 
تاريخي و ارتباطات دوجانبه است، گفت: تأكيد جمهوري اسلامي استقرار 
ثبات در سودان و برقراري حاكميت يكپارچه و تماميت سرزميني در اين 
كشور است و اميدواريم اين مهم به زودي محقق شود. وي افزود: موفقيت 
سودان در اين امر، قطعاً چشم طمع دشمنان را از اين كشور بر نمي دارد، 
آنها توطئه هاي جديدي براي دستيابي به اهداف خود دنبال خواهند كرد، 
از اين رو باي��د برنامه ريزي هاي لازم در اين حوزه ص��ورت گيرد و اعتقاد 
جمهوري اسلامي ايران اين است كه براي مقابله با اين دسيسه ها بايد در 
وهله اول بدانيم كه دشمن كشورهاي اسلامي و كشورها در منطقه، رژيم 

صهيونيستي است. 
رئيس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه توسعه روابط دوجانبه ميان ايران 
و سودان ضرورت دارد، تأكيد كرد: جمهوري اسلامي ايران تمايل دارد در 
كنار افزايش روابط سياسي، مسائل اقتصادي و توسعه روابط تجاري را نيز 
دنبال كند كه در همين راستا معتقديم سفر شما و هيئت همراه به ايران 

مي تواند گام مؤثري براي توسعه روابط اقتصادي باشد. 
قاليباف اضافه كرد: مجلس شوراي اسلامي به ويژه گروه دوستي پارلماني 
ايران و سودان براي برقراري روابط با پارلمان سودان پس از استقرار آمادگي 
دارد. اميدواريم همكاري هاي سياسي و اقتصادي ميان دو كشور در كنار 

هم پيش برود و توسعه يابد. 
وزير خارجه سودان نيز در اين ديدار گفت: حدود دو سال است كه سودان 
در شرايط سختي به سر مي برد و با توطئه بين المللي مواجه است كه هدف 
اصلي آن تجزيه اين كشور و چپاول منابع آن اس��ت. وي با بيان اينكه از 
جمهوري اسلامي ايران براي حمايت از ثبات و يكپارچگي سودان قدرداني 
مي كنم، افزود: امروز حدود ۲ ميليون سوداني با پناهنده شدن به كشورهاي 
همجوار، آواره شده اند و بالغ بر ده ها هزار شهروند عادي از جمله زنان، مردان 
و كودكان كشته ش��ده اند. وزير امور خارجه س��ودان تأكيد كرد: سودان 
براي دوران پساجنگ خود، برنامه اي را تدوين كرده است كه بر اساس آن 
گفت وگوي سوداني- سوداني براي ترسيم آينده كشورمان شكل گيرد. 
احمد الشريف تأكيد كرد: بعد از راه اندازي مجلس سودان مايل به برقراري 
ارتباط مؤثر ميان پارلمان هاي دو كشور هستيم و همچنين بعد از پايان 
جنگ تمايل داريم ايران يكي از كشورهايي باشد كه در بازسازي كشورمان 
ايفاي نقش مي كند كه در اين راستا لازم است هيئت هاي مختلف اقتصادي، 

فني و مهندسي از ايران براي بازديد به سودان سفر كنند. 

حميدرضا شاه نظري

رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه دادستان تهران 
و ساير مس�ئولان و دس�تگاه هاي ذي ربط، با 
جديت مشغول شناسايي و دستگيري عوامل 
قتل دانشجوي دانشگاه تهران هستند، گفت: 
پرونده عوامل و مباش�رين چني�ن جرايمي، 
پ�س از شناس�ايي و دس�تگيري، ب�ا نهايت 
س�رعت و دقت مورد بررس�ي قرار مي گيرد. 
به گزارش مركز رسانه قوه قضائيه، حجت الاسلام 
محس��ني اژه اي ط��ي س��خناني در نشس��ت 
شوراي عالي قوه قضائيه، با اشاره به حادثه تلخ رخ 
داده براي دانشجوي دانشگاه تهران، ضمن اعلام 
تسليت خالصانه خود به خانواده وي، اظهار كرد: 

دادستان تهران و ساير مسئولان و دستگاه هاي 
ذيربط، با جديت مشغول شناسايي و دستگيري 
عوامل قتل دانشجوي دانشگاه تهران هستند. من 
بار ديگر بر ضرورت مضاع��ف كردن اين جديت 
و پيگيري تأكيد مي كن��م و تصريح مي دارم كه 
پرونده عوامل و مباش��رين چنين جرايمي، پس 
از شناس��ايي و دس��تگيري، با نهايت سرعت و 
دقت مورد بررسي قرار مي گيرد و قطعاً اينگونه 
نخواهد بود كه اين قبيل پرونده ها مشمول اطاله 

و تأخير شوند. 
قاضي القضات بيان داش��ت: قضات ديوان عالي 
كشور نيز درخصوص رس��يدگي به پرونده هاي 

مرتبط با جرايم خش��ن، جرائم اقتص��ادي و به 
طور كلي كليه  پرونده هايي ك��ه اذهان عمومي 
نيز نسبت به آنها حساس هستند، نهايت اهتمام 
و توجه را داشته باش��ند و با برگزاري جلسات و 
نشست هاي هم انديشي با قضات محاكم بدوي، 
به گونه اي اتخاذ تدبير و تمهي��د كنند كه آراي 
صادره در خص��وص عوامل و مباش��رين جرائم 
مذكور، از همان ابتدا، در نهايت اتقان و استحكام 
باشند تا مبادا اين احكام در مراجع بالاتر قضايي 
با نقض و نقص مواجه شوند و بدين ترتيب فرآيند 
مختومه كردن آنه��ا و مجازات عوام��ل آنها، به 

درازا بكشد. 

رئيس ق��وه قضائيه تأكيد كرد: كليه مس��ئولان 
قضايي ذی ربط نس��بت ب��ه برخ��ورد قاطعانه و 
قانوني با عوامل و مباشرين جرائم خشن، اهتمام 
داشته باشند و در راستاي برخورد با اين مجرمان 
و همچنين عوامل مرتك��ب ناهنجاري، در همه 
زمان ها بخصوص در آس��تانه ماه مبارك رمضان 
و همچني��ن ايام پاياني س��ال، با دس��تگاه هاي 
ذي ربط در حوزه هاي مختل��ف اعم از فرهنگي، 
تبليغاتي، انتظام��ي و اطلاعات��ي، هماهنگي و 
هم افزايي داشته باشند تا امنيت مردم از جهات 
مختلف چه در ابعاد فيزيكي و چه در ابعاد رواني، 

تحكيم شود. 

در نشست شوراي عالي قضايي عنوان شد
دستور برخورد قاطع با عوامل و مباشرين جرايم خشن

     قضائی 



 معاون خدمات شهري و محيط زيست شهرداري تهران از برگزاري 
مانور ۱۰ هزار نفري زلزله در روز پنج ش��نبه ۲ اس��فندماه در بوستان 
ولايت خبر داد و گف��ت: بيش از ۱۶ كارگروه و۱۱۰ دس��تگاه اجرايي 
و س��ازمان تخصصي درگير برگزاري اين مانور هس��تند و موضوعاتي 
چون آواربرداري، امداد و نجات، امداد هوايي، حريق و حوادث و اسكان  

شبيه سازي خواهند شد. 
 وزي��ر بهداش��ت، درمان و آم��وزش پزش��كي گف��ت: ۵۲ درصد از 
پژوهشگران برتر يك درصد پر استناد كشور از حوزه پزشكي هستند. 

 وزير آموزش و پرورش از رصد روزانه پروژه هاي نهضت مدرسه سازي 
در اتاق وضعيت آموزش و پرورش خبر داد. 

 رئيس جمعيت هلال احمر گفت: جمعيت هلال احمر ايران از هوش 
مصنوعي اس��تفاده مي كند و موفق به توليد دست مصنوعي هوشمند 

شده ايم. 
 رئيس سازمان ثبت اس��ناد و املاك كشور گفت: در ۱۰ ماه نخست 
س��ال جاري ۷۳ هزار و ۸۰۰ ميلي��ارد تومان وص��ول معوقات بانكي 

داشتيم. 
 رئيس سازمان نوسازي، توس��عه و تجهيز مدارس وزارت آموزش و 
پرورش، از افزايش ۱۷ درصدي موافقت نامه ها در مسير اجراي طرح ملي 

نهضت توسعه عدالت آموزشي خبر داد. 
 رئيس سازمان حفاظت محيط زيست گفت: هوش مصنوعي ابزاري 
بسيار قدرتمند اس��ت كه مي تواند در حل بسياري از مشكلات محيط 

زيستي مؤثر واقع شود. 
 رئيس انجمن پروبيوتيك و غذاهاي فراسودمند ايران با بيان اينكه 
در سال هاي اخير با توليد داخلي محصولات پروبيوتيك بيش از ۲۰۰ 
ميليون دلار صرفه جويي ارزي داش��تيم، گفت: بايد با افزايش توليد 
محصولات پروبيوتيك و رقابت در بازارهاي بين المللي، به س��هم يك 

ميليارد دلاري صادرات در اين حوزه دست يابيم.
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اين نخس�تين باري نيس�ت كه با بحران دارو 
دس�ت و پنجه نرم مي كني�م. كمب�ود و نبود 
دارو موضوعي اس�ت كه در سال هاي گذشته 
بارها تجربه كرده اي�م. تفاوت ماج�را در اين 
اس�ت كه اين ب�ار كار ب�ه تهديد و گروكش�ي 
كشيده است و داروخانه هاي بخش خصوصي 
رس�ماً اع�ام مي كنن�د نس�خه هاي تأمي�ن 
اجتماع�ي را نمي پيچن�د و از ش�ركت هاي 
داروي�ي زير مجموعه تأمي�ن اجتمايع خريد 
نمي كنند. از س�وي ديگر تأمين اجتماعي هم 
مانند هميش�ه مي گوي�د پول ن�دارد و دولت 
مطالبات�ش را ن�داده اس�ت. همچنان ك�ه به 
گفته مهدي پيرصالحي، رئيس س�ازمان غذا 
و دارو بودجه مصوب دارويار براي سال جاري 
74/9همت بوده اما تا امروز، در 10ماه گذشته، 
تنها 3۸ همت از اين مبلغ پرداخت شده است! 
با چنين اوصافي اس�ت كه در كن�ار گراني تا 
400 درصدي دارو با چالش كمبود هاي دارويي 
هم مواجهيم تا جايي كه به گفته س�يد محمد 
جماليان، عضو كميس�يون بهداشت و درمان 
مجلس چي�زي نزديك ب�ه 450 قل�م كمبود 
دارو داري�م، اما چ�را ماج�راي دارو به كاف 
سردرگمي تبديل شده كه فقط و فقط موجب 
سرگرداني و رنج و عذاب بيشتر بيماران شده 
و پرداخت از جيبشان را به طور قابل ماحظه اي 
افزايش داده است؟ براي پاسخ به اين سؤال به 
سراغ دكتر مجتبي بور بور، نايب رئيس انجمن 
واردكنن�دگان دارو رفته اي�م. وي كه س�ابقه 
حضور در معاونت دارويي سازمان غذا و دارو را 
هم در كارنامه دارد، به تشريح شرايط كنوني 
بازار دارويي و چند و چون آن پرداخته است. 

آق�اي دكت�ر بور ب�ور! همانط�ور كه 
مي دانيد ح�ال  اين روزه�اي داروي 
كش�ور اصاً خوب نيس�ت و مسئله 
دارو ب�ه كافي در هم تني�ده تبديل 
شده است. از نگاه شما ريشه هاي اين 
ماجرا چيست و چرا با چنين شرايطي 

مواجه شده ايم؟
صنعت دارو در حال حاضر با س��ه معضل در هم 
تنيده مواجه اس��ت؛ موضوعاتي كه ممكن است 
در صنايع ديگر هم باش��د، اما چ��ون دارو براي 
سلامت امري پايه است، خودش را به شكل جدي 
نش��ان مي دهد و اين مش��كل مزمن شده است. 
اين چالش ها بحث ي��ك روز و دو روز نيس��ت و 
سال هاس��ت اين موضوعات وج��ود دارد. اولين 
موضوع مطالبات است؛ يعني خريداري خدمت 

به تعهدات خودش پايبند نيست. 
به طور نمونه مطالبات ط��رح دارويار كه با وجود 
سپري شدن ۱۱ ماه از سال تنها ۳۸ همت از ۸۰ ، 

۷۰ همت آن پرداخت شده است. 
  البته طبق نظر كارشناس�ي سازمان 
غ�ذا و دارو ني�از ب�ود 10۸ هم�ت به 
دارويار اختصاص داده ش�ود، اما اين 

محقق نشد! 
بله، دقيقاً پيش��نهاد وزارت بهداش��ت به صورت 
واقع بينانه ۱۰۸ همت بود، اما ۳۰، 4۰ همت از آن 
هم كاهش پيدا كرد. علاوه بر آن خود بيمه هاي 
پايه هم يعني بيمه تأمين اجتماعي و بيمه سلامت 
و امثالهم در پرداخت هايشان عقب هستند. بيمه ها 
مي گويند دولت بايد هزينه خدماتي را كه ما در 
مراكز دولتي ارائه داده ايم بده��د، بنابراين خود 
بيمه ها دو نوع بدهي دارند؛ يك��ي عدم تعهد در 
ايفاي بودجه طرح دارويار و يكي هم عدم پرداخت 
پول بيمه ها در خصوص خدماتي كه به كاركنان 
دولت و واحدهاي دولتي دارند، بنابراين صنعت 
دارويي كه جمع فروش آن در يك سال حداكثر 
۲۰۰ همت حداكثر مي تواند باشد با اين وضعيتي 
كه معدل طلب آن حدود ۳۰ همت طلب دارد و 

عمر بدهي اش طولاني شده، فلج مي شود. تأمين 
نقدينگي هم از سيس��تم بانكي ب��ه هيچ عنوان 

امكانپذير نيست. 
  چرا؟

چون با وجود تأييديه هاي بالادستي كه تسهيلات 
را در زمينه شركت هاي دارويي افزايش داده است، 
ام��ا بانك ها زير ب��ار اين نمي روند. مش��كل دوم 
تخصيص ارز است. تخصيص ارز همچنان كند و 
گران انجام مي شود. بنابراين صنعت دارو به دليل 
مشكلات ارزي، مشكل تأمين مواد اوليه را دارد. 
قبلًا كه نقدينگي نداش��ت و حالا هم كه ارز داده 
مي شود، نقدينگي ندارد اين ارز را بگيرد و بتواند 
برود مواد اولي��ه تأمين كند. مطلب ديگر س��ود 
صنعت داروست ما در كشوري زندگي مي كنيم 
كه منوط به گزارش هاي بانك مركزي، سه سال 
متوالي اس��ت تورم بالاي 4۰ درصد بوده اس��ت؛ 
يعني در سه س��ال گذش��ته اگر تجمعي در نظر 
بگيريم بي��ش از ۱۵۰ درصد تورم داش��ته ايم و 
صنعت دارو باب��ت ت��ورم ذاتي ك��ه مؤلفه هاي 
كش��وري به آن تحميل كرده اند، در حال حاضر 
صنعت سودآوري نيست، بنابراين ما با يك كلاف 
سردرگمي مواجهيم كه هر روز بدتر و پيچيده تر 
و ذخاير دارويي حياتي ما دچار چالش مي شود. 
در واقع سيس��تم ما در حوزه سلامت به گونه اي 
اس��ت كه هركس داروهايي حياتي تري بياورد با 

مشكلات بيشتري مواجه مي شود!
  آقاي دكتر با توجه به اينكه داروسازي 
ما عم�اً دولتي محس�وب مي ش�ود 
تأمين اجتماعي هم مدعي اس�ت از 
داروخانه ها در خصوص داروهايي كه 
به آنها تحويل داده اس�ت، مطالباتي 
دارد، چراكه بس�ياري از شركت هاي 
داروس�ازي م�ا زي�ر مجموعه ه�ا و 
هلدينگ ه�اي تأمي�ن اجتماع�ي 
هستند، بنابراين اگر تأمين اجتماعي 
هم از داروخانه ها طلبكار باش�د، اين 
چرخه به گونه اي ديگر شكل مي گيرد. 

اينطور نيست؟
 ۵۵ درصد صنع��ت دارو در حوزه توليد متعلق به 
ساختارهاي نيمه دولتي وابسته است، مانند تأمين 
اجتماعي و بانك ملي كه سيستم هاي خصوصي 
نيس��تند. اين ۵۵ درصد دارو را تأمين مي كنند و 
اينكه گفته مي شود ما از داروخانه ها طلب داريم، 
از داروخانه ه��اي خصوصي كه طل��ب ندارند، از 
دولت طلب دارند. بخش خصوصي نمي تواند يك 
ريال بدهكار باش��د. بخش خصوص��ي نمي تواند 
بيمه كارمندانش را حتي يك روز ديرتر پرداخت 
كند، بنابراين از داروخانه ها يا مراكز دولتي طلب 
دارد. در حال حاضر بيمه تأمين اجتماعي ماهانه 
۶4 همت از وصول مطالباتي كه بابت حق بيمه ها 
و س��اير چيزها درياف��ت مي كند، درآم��د دارد، 
بنابراين تأمين اجتماعي يك درآمدي دارد و يك 
بدهي هايي كه ما زورمان نمي رسد، بدهي هايمان 
را از تأمين اجتماعي بگيريم. اصلي ترين بدهكار 
تأمين اجتماعي هم دولت اس��ت و اين مش��كل 

مزمن شده است. 
  تأمين اجتماعي مدعي اين است كه 
پول نداريم و دولت پول ما را نمي دهد، 
آيا بيمه تأمين اجتماعي به عنوان يك 
بيمه سرمايه گذار نبايد سرمايه گذاري 
كند و سودآور هم باشد؟ از نگاه شما 
اصلي تري�ن چال�ش در اين خصوص 

چيست ؟ 
صنعت بيمه ما يك صنعت ورشكس��ته اس��ت. 

اين را م��ن نمي گويم خود كارشناس��ان حوزه 
بيم��ه مي گويند. قس��متي از ماج��را تغيير 

الگوي درآم��دي بيمه تأمي��ن اجتماعي 
و ناش��ي از س��ن كاركنان اس��ت. سن و 
تعداد بازنشسته ها رو به افزايش  و تورم 

بسيار بالاست. نكته بعدي به اين برمي گردد كه 
بله اگر درست س��رمايه گذاري ش��ود و بازدهي 
درستي داشته باشد، مي تواند سودآوري داشته 
باشد، اما اغلب ش��ركت هاي تأمين اجتماعي به 
استثناي چند ش��ركت كه جزو شركت هاي برتر 
هستند، شركت هاي زيان ده و ناكارا هستند. اين 
ناكارآمدي مديريتي در سرمايه گذاري و بازگشت 
سود را در آنها شاهد هستيم. مسائل مديريتي و 
مسائل اجرايي و مسائلي كه با دولت دارند و دولت 
شركت هاي نامناسبي به آنها داده است، برايشان 
چالش برانگي��ز شده اس��ت، اما از نظ��ر املاك و 
دارايي ه��ا، تأمين اجتماعي يك��ي از بزرگ ترين 
مجموعه هاي كشور به حساب مي آيد، اما ناكارايي 
آن موجب شده كه در برخي از بخش ها، سرمايه 
بيمه شدگان را حتي به ضرر مي رساند و بايد براي 

اين مسئله پاسخگو باشند. 
علاوه بر اينها، توجه داش��ته باش��يد درآمد نفتي 
كشور و سرجمع درآمد حاصل از صادرات كشور 
ما كاهش پيدا كرده است. نكته دوم اينكه كشور ما  
طي ۱۰، ۱۵ سال گذشته به دليل تحريم و دلايل 
ديگر فقيرتر شده و توليد ناخالص ملي ايران به ۱4۰ 
ميليارد دلار رسيده است. در حالي كه تركيه اي كه 
زماني توليد ناخال��ص داخلي اش با م��ا برابر بود 
ه��زارو۱۰۰ ميليارد دلار و عربس��تان هزارو۵۰۰ 
ميليارد دلار درآم��د دارد، اما ما ۱4۰ميليارد دلار 
درآمد داريم. تراز كشور ما در توليد ثروت ضعيف 
شده است. نكته بعدي تراز تجاري كشور است كه 
نتوانسته صادرات نفتي و بخش غير نفتي را استمرار 
بدهد. نكته بع��دي ناترازي هاي انرژي اس��ت كه 
موجب كاهش توليد و بهره وري مي شود و مطمئن 
باش��يد صادرات غير نفتي ما كاهش پيدا خواهد 
كرد. اينها دلايل بيروني هستند، اما دلايل دروني 
هم داريم. به نظر من تركيبي از عدم ايفاي تعهدات 
طبق برنامه از طرف دولت و ناكارآمدي مديريتي 
در قسمت هاي مختلف از جمله مسائلي است كه 
منجر به وضعيت كنوني بحراني دارو شده است. به 
طور مثال يك بيمار اگ��ر ۳۰، 4۰ هزار تومان پول 
دارويش را خودش بدهد، شايد برايش ناخوشايند 

باشد، اما اتفاق خيلي سختي نيست، اما هنگامي 
كه اين فرد دچار بيماري هايي مثل فش��ار خون، 
ديابت يا سرطان بشود در چنين شرايطي است كه 
نياز دارد بيمه به دادش برسد. در چنين شرايطي 
بيمه هاي پيش��رفته به صورت هوشمندانه عمل 
مي كنند. بدين معنا كه نمي آيند بگويند هر چقدر 
كه شما هر چيزي را مصرف كرديد، ما هزينه اش 
را مي دهي��م، بلكه مي گويد بخش��ي از اقلامت را 
خودت بده، چون دچار فشار و چالش نمي شوي، 
اما وقتي ب��ه گرفتاري افتادي م��ن به تو خدماتي 
مي دهم كه دچار فقر، كمبود دارو و اختلال درمان 
نشوي. به بيان ديگر بيمه صنعت هوشمند است، 
اما در ايران متأسفانه صنعت بسيار غير هوشمند و 

ناكارآمد است. 
  نتيجه ماجرا مي شود كه هم بيمه ها به 

مشكل مي خورند و هم بيمه شدگان!
بيمه ش��دگان عموماً احس��اس زيان مي كنند، 
اغلب ما حق بيمه مي دهيم، ماليات مي دهيم، اما 
خدماتي نمي گيريم! طبق قاعده كلي در خدمات 
دارويي و سلامت بايد ۳۰ درصد پرداخت از جيب 
باشد و ۷۰ درصد را بيمه پرداخت كند، اما در حال 
حاضر طبق گزارش هاي خود مسئولان اين مبلغ 
به ۵۰- ۵۰ رسيده اس��ت و پيش بيني مي ش��ود 
همين روند جلو برود، برعكس مي ش��ود؛ يعني 
۷۰درصد خ��ود مردم بايد از جيبش��ان بدهند و 
۳۰درصد از خدمات حمايتي بيمه استفاده كنند. 
در چنين حالتي است كه بيمه شدگان احساس 

خسارت و زيان مي كنند. 
  آقاي دكت�ر يك�ي از چالش هايي كه 
در ح�وزه واردات دارو ب�ا آن مواجه 
هستيم، واردات فوريتي داروهاست 
ك�ه خ�ودش مش�كاتي را در پ�ي 
مي آورد. اين م�دل از وضعيت تأمين 

دارو چه چالش هايي را در پي دارد؟
 برنامه هفتم توسعه مي گويد كش��ور بايد بتواند 
شش ماه ذخاير استراتژيك دارويي داشته باشد. 
طبق اس��ناد بالادس��تي اما در حال حاضر بسيار 
از اين مسئله دور هس��تيم. برخي داروها در حد 
كمبود و برخي هم هشدار هستند و ممكن است 
تا چند ماه آينده وضعيت اين داروها دچار مشكل 
ش��ود و تلاش ها در اين جهت است كه اين اتفاق 
نيفتد. هشدارها و كمبودهاي غير متوازن دارويي 
بدين معنا كه ممكن اس��ت ش��ما آنتي بيوتيك 
داشته باش��يد، داروي گوارشي نداشته باشيد. در 
روند تأمين داروي شركت داروسازي براي اينكه 
يك دارو را بسازد، مواد اوليه، ماشين و همه ابزار 
را بايد در زمان مناسب داشته باشد. وقتي در اين 
ايام س��ردرگم اس��ت، تأمين كننده امكان اينكه 
بتواند به صورت متوازن منابعش را تأمين، نيروي 
انساني اش را تنظيم كند و كيفيت كارش را كنترل 
كند، از دس��ت مي ده��د! اين را در ش��ركت هاي 
غير دولتي بيش��تر مي بينيم. نتيج��ه اين اتفاق 
مي ش��ود كمبود دارو. وزارت بهداشت در سنوات 
گذشته بيشتر تلاش مي كرد اگر كمبودي اتفاق 
افتاد، به فوريت طبق قواعدي كه دارند آن را تأمين 
كنند. اسناد بالادس��تي وزارت بهداشت را مكلف 
كرده تا كمبودهاي دارويي را حتي الامكان از طريق 
فوريتي جب��ران نكند و ب��ا مكانيزم هاي ديگري 
جبران كند. سال گذش��ته ۳۰ درصد از داروهاي 
فوريتي ايران ريكال شدند و اين خيلي زياد است! 
يعني پول را داده ايم، اضطرابش را كشيده  و قيمت 
بيش��تر داده ايم، اما دارو به درد ما نخورده اس��ت. 
اقدامي كه وزارت بهداش��ت انجام داده، اين است 
كه از شركت هاي ثبت شده شناسنامه دار از مسير 
اين ش��ركت ها دارو را وارد كند، ام��ا واقعيت اين 
است كه وقتي دارو كم مي شود و دولت ريشه اي 
به اين مسئله نمي پردازد، به اين منتهي مي شود 
كه تمام ابزارها ب��ه كار مي افتند تا داروي گران تر 
سريع تر و بعضاً با كيفيت كمتر وارد كند، اما دولت  
بايد تلاشش را بكند و حتي الامكان نگذارد بحث 
كيفيت در موارد كمبود دارويي فدا شود، چراكه 
آمار و درس گذشته را دارد و سياستش هم مبتني 
بر تكليفي است كه قانون بالادستي يعني قانون 

هفتم آن را تأكيد كرده است. 
  و در نهاي�ت راهكار ش�ما ب�راي حل 

بحران كنوني در حوزه دارو چيست ؟
شما با يك اقدام نمي توانيد كاري كنيد، بلكه بايد 
ماژول فكري سياستگذار به صورت مستمر شروع 
به تغيير كردن كند؛ يعني اينگونه نيست كه صرفاً 
با نقدينگي يا تأمين ارز و اصلاح سياس��ت هاي 
بيمه مشكل حل ش��ود. اينها مجموعه اي است 
كه ما باي��د تمام اج��زاي زنجي��ره را به صورت 
سيس��تماتيك اص��لاح كنيم. نيازمند سلس��له 
اقدامات اصلاحي و تغيير تفكر در حوزه بهداشتي 
درماني هس��تيم. چندين و چند سال است فراز 
و فرود هميشه ما كس��ري بودجه در پرداختي و 
مش��كلات تأمين دارو را داريم. به نظر من اولين 
اقدام ايفاي تعهدات نقدينگي است. دولت اگر 
تعهدش را ايفا كند اين چرخ راه مي افتد. همه 
اقدامات بعدي هوشمندس��ازي نظام بيمه، 
اثربخش ك��ردن نظام بيم��ه، اصلاح نظام 
تخصي��ص ارز، آگاهي و اطلاع رس��اني، 
بهبود پروتكل ه��اي درماني گام هاي 

بعدي در اين مسير است. 

زهرا چیذری
  گفت وگو

سهم موتورسيكلت در جابه جايي مسافر
 و كالا به ۱۱ درصد رسيد

رئيس سازمان حمل و نقل و ترافيك ش�هر تهران گفت: در حوزه 
حمل و نقل موتوري، سهم موتورسيكلت ها در جابه جايي مسافر 
و كالا از 7 درص�د در س�ال 95 به 11 درص�د افزايش يافته اس�ت. 
پوريا عليمرداني، رئيس س��ازمان حمل و نقل و ترافيك ش��هر تهران 
اظهار داش��ت: در حوزه حمل و نقل موتوري، س��هم موتورسيكلت ها 
در جابه جايي مسافر و كالا از ۷ درصد در سال ۹۵ به ۱۱ درصد افزايش 
يافته است. به همين دليل، شوراي ترافيك تهران اقدام به ساماندهي 
حمل و نقل موتوري و تش��كيل قرارگاه موتورس��يكلت كرده است تا 

استانداردها و معاينه فني موتورسيكلت ها را بهبود بخشد. 
وي افزود: در نهايت، هدف كلي اي��ن اقدامات، بهبود وضعيت ترافيك 
و حمل و نقل در تهران و فراهم كردن ش��رايطي ايمن، سريع و ارزان 
براي شهروندان است.  عليمرداني تأكيد كرد:در متن جديد، به موضوع 
ساماندهي و بهبود شبكه حمل و نقل در تهران پرداخته شده است. يكي 
از مسائل جدي كه در حال حاضر در اين حوزه مورد توجه قرار گرفته، 
طراحي و اجراي كمان هاي ش��بكه حمل و نقل است. اين كمان ها به 
منظور حل مشكلات ترافيكي در نقاط كليدي شهر كه با بحران ترافيكي 

مواجه هستند، ايجاد مي شوند. 
عليمرداني در خصوص تردد خودروهاي پلاك شهرس��تان هم گفت: 
حدود ۲۸درصد پلاك شهرس��تان در ش��هر تهران تردد دارند. غالب 
۲۲درصد آنها پلاك هاي حومه شهر تهران است. حدود ۶ درصد پلاك 
شهرستان داريم كه وارد تهران مي شوند. براي كنترل محدوده مركزي 
شهر تهران بين پلاك شهرس��تان و تهران تفاوتي وجود ندارد، چراكه 
موضوع بحث محدوده طرح ترافيك آلودگي هوا اس��ت و هر دو اعمال 
قانون مي شوند.  رئيس س��ازمان حمل و نقل تأكيد كرد: روزانه حدود 
۲ميليون خودرو وارد محدوده آلودگي و ترافيك مي شوند اين خودروها 

پلاك شهرستان  نيستند، اما پلاك هاي حومه شهر تهران هستند. 
وي همچنين در خصوص دوچرخه هاي اشتراكي با تأكيد بر اينكه مسير 
و شبكه زندگي يك زيرس��اخت و فرصت براي حمل و نقل اشتراكي 
است، گفت: بخش خصوص با شرط پذيرفتن ضوابط مي تواند فعاليت 
كند و امكان اين وجود دارد كه دوچرخه اش��تراكي در مسير زندگي 
فعال شود.  عليمرداني تصريح كرد: در خصوص معاينه فني همان دو 
نوع معاينه فن��ي فعلي وجود دارد، اما براي خودروهاي برقي ش��رايط 
جديدي در نظر گرفته شده و اين كمك مي كند كه توسعه خودروهاي 
برقي اتفاق بيفتد و تسهيلات لازم براي خودروها و موتور سيكلت هاي 
برقي ديده شده است.  وي افزود: سازمان ترافيك تهران در حال تدوين 
يك برنامه استراتژيك براي بهبود وضعيت حمل و نقل است كه شامل 
افزايش ايمني، كاهش هزينه ها و بهبود كيفيت خدمات اس��ت. يكي 
از چالش هاي اصلي ترافيك تهران، ارزان بودن اس��تفاده از خودرو در 
مقايسه با ساير كشورها است كه منجر به افزايش ترافيك مي شود. براي 
مقابله با اين چالش، س��ازمان ترافيك به دنبال اصلاح طرح ترافيك و 

ايجاد خطوط ويژه حمل و نقل همگاني است

پرداخت از جيب مردم در دارو به 70درصد مي رسد
بررسي بحران دارويي در گفت وگوي »جوان«  با نايب رئيس انجمن واردكنندگان دارو

مجتبي بور بور: طبق قاعده كلي در خدمات دارويي و سامت بايد 30 درصد پرداخت از جيب باشد و 70 درصد را بيمه پرداخت كند
اما در حال حاضر طبق گزارش هاي خود مسئولان  اين مبلغ به 50- 50 رسيده است و پيش بيني مي شودهمين روند جلو برود، برعكس مي شود.

يعني 70 درصد خود مردم بايد از جيبشان بدهند و 30 درصد از خدمات حمايتي بيمه استفاده كنند 

خطر ورود فلج اطفال 
از كشورهاي همسايه

مع�اون بهداش�ت وزارت بهداش�ت، ضم�ن هش�دار در م�ورد 
وضعي�ت بحران�ي در منطق�ه و هم م�رزي اي�ران با كش�ورهاي 
افغانس�تان و پاكس�تان كه هن�وز با بح�ران فلج اطفال دس�ت و 
پنجه ن�رم مي كنن�د، از افزايش خط�ر ورود ويروس فل�ج اطفال 
به كش�ور خبر داد و با اش�اره به رش�د چش�مگير موارد ابتا در 
اين دو كش�ور، اجراي ف�وري عملي�ات ايمن س�ازي تكميلي در 
ايران را ض�روري دانس�ت و از ادامه واكسيناس�يون سراس�ري 
براي ك�ودكان زي�ر پن�ج س�ال در مناط�ق پرخط�ر خب�ر داد. 
عليرضا رئيسي، معاون بهداشت وزارت بهداشت گفت: ايران در مجاورت 
دو كشور بومي فلج اطفال افغانستان و پاكس��تان قرار دارد و به دليل 
ترددهاي مكرر رسمي و غيررسمي در خطر جدي و مداوم ورود ويروس 

از اين دو كشور است. 
وي افزود: با توجه به تشديد مهاجرت هاي قانوني و غير قانوني به دليل 
تحولات سياسي در س��ال هاي اخير در افغانس��تان و همچنين تداوم 
گردش ويروس در اين دو كشور و افزايش ۱۲ برابري ابتلا به فلج اطفال 
در پاكستان و چهار برابري در افغانستان در سال ۲۰۲4 در مقايسه با 
سال ۲۰۲۳، خطر ورود ويروس وحشي فلج اطفال به ايران بيش از پيش 

افزايش يافته است. 
وي با بيان اينكه عمليات ايمن سازي تكميلي به عنوان يكي از مهم ترين 
استراتژي هاي ريش��ه كني فلج اطفال از سال ۱۳۷۳ تاكنون در كشور 
اجرا مي شود، افزود: انجام اين عمليات در حفظ دستاورد عاري بودن 
كشور از بيماري فلج اطفال از سال ۱۳۷۹ تاكنون نقش مهمي داشته 
است. امسال نيز بر اساس برنامه ريزي انجام شده، اين عمليات به صورت 
فعال و خانه به خانه در دو مرحله به فاصله يك ماه براي كليه كودكان 
زير پنج سال ايراني و غيرايراني ساكن در مناطق پرخطر و با استفاده از 

قطره خوراكي فلج اطفال انجام مي شود. 
رئيسي ادامه داد: مرحله اول عمليات در ۲۲ دانشگاه علوم پزشكي واقع 
در استان هاي سيستان و بلوچستان، هرمزگان، خراسان جنوبي، بوشهر، 
يزد، جنوب كرمان، فارس و خوزستان در ۱۵ تا ۱۷ دي ماه انجام شد و 

مرحله دوم از تاريخ ۲۷ تا ۲۹ بهمن در حال انجام است. 
بنابر اعلام وزارت بهداش��ت، وي گفت: واكس��ن خوراكي فلج اطفال 
مورد استفاده در كشور  طي سال هاي گذشته تاكنون، توليد مؤسسه 

تحقيقات واكسن و سرم سازي رازي بوده است. 
معاون بهداش��ت وزارت بهداش��ت با بيان اينكه در مرحله اول حدود 
۸4۰هزار كودك قطره خوراكي فلج اطفال را دريافت كردند، تصريح 
كرد: بيشترين تعداد واكسيناسيون در استان هاي سيستان و بلوچستان، 

هرمزگان و كرمان انجام شد. 
وي همچنين گفت: س��اير اس��تان هاي كش��ور در بهار س��ال ۱4۰4 
واكسيناسيون فلج اطفال را براي كودكان س��اكن در مناطق پرخطر 

انجام خواهند داد. 

كاهش ۱2 درصدي مصرف سوخت
 با اقدامات قضايي

رئي�س كل دادگس�تري اس�تان ته�ران گف�ت: ب�ا برخ�ورد 
قاط�ع قضاي�ي ب�ا قاچ�اق س�وخت، مص�رف س�وخت در 
ته�ران ط�ي دو م�اه اخي�ر 1۲ درص�د كاه�ش يافته اس�ت. 
علي القاصي، رئيس كل دادگس��تري اس��تان تهران درب��اره اقدامات 
دادگستري در زمينه مبارزه با قاچاق س��وخت اظهار كرد: در راستاي 
اجراي تأكيدات رئيس ق��وه قضائيه پيرامون مب��ارزه جدي با قاچاق 
سوخت به صورت شبكه اي، طي دو ماه اخير مجموعاً ۷4 نفر در سطح 

استان تهران در رابطه با اين موضوع شناسايي و دستگير شدند. 
وي افزود: همچنين بيش از يك ميليون و ۳۷ هزار ليتر سوخت كشف 
شد و ۹۵ انبار دپوي سوخت نيز شناسايي شدند؛ در شرايطي كه مصرف 
سوخت در سراسر كش��ور طي دو ماه گذشته روند افزايشي داشته، در 
همين مدت شاهد كاهش ۱۲ درصدي مصرف سوخت در استان تهران 
بوده ايم كه اين موضوع، نش��ان دهنده اثربخش بودن اقدامات صورت 

گرفته و جلوگيري از هدر رفت سوخت است. 
وي تصريح كرد: مقرر شده اس��ت پرونده افراد مرتبط با اين شبكه، در 
دادگاه هاي ويژه تحت عنوان اخلال در نظام اقتصادي كشور از طريق 

قاچاق سازمان يافته سوخت بررسي شود. 

دهن كجي قانوني
 به دانش آموزان كم بضاعت

تغيير قانون هم نتوانست دردي از تراكم جمعيت كلاس ها دوا كند، 
كلاس هايي كه بايد تع��داد دانش آموزان آن حداق��ل ۲۰ و حداكثر 
۲۶نفر باشد، اما افزايش جمعيت دانش آموزي باعث شده كه سال هاي 
س��ال متن قانون مورد بي توجهي قرار بگيرد؛ قانوني كه آقايان وقتي 
ديدند، نمي توانند با آن پيش بروند اصل آن را تغيير دادند، اما تا كي 
مي توان به جاي حل مش��كل، قانون را تغيير داد؛ يعني اگر فردا روز 
تعداد دانش آموزان بيش از اين حرف ها شود، باز هم قانون را تغيير داد 
و دستخوش تغيير خواهد شد؟ يعني اين بار آقايان رأي به كلاس هاي 
4۰، ۵۰ نفره مي دهند؛ حجمي كه خودشان بارها تأكيد كرده بودند 

در يادگيري تأثير مستقيم دارد. 
آنطور كه معاون آموزش ابتداي��ي وزارت آموزش و پرورش مي گويد 
تراكم بالاي كلاس ها، يكي از چالش هاي اساسي در فرآيند ياددهي- 
يادگيري است. طبق مصوبه ۸۸۶ ش��وراي عالي آموزش و پرورش، 
تراكم مطلوب كلاس هاي ابتدايي ۲۰ نفر و حداكثر قابل قبول ۲۶ نفر 
است، اما در قانون برنامه هفتم، سقف تراكم به ۳۵ نفر افزايش يافته 
كه اين موضوع از نگاه كيفيت محور، يك عقب گرد محسوب مي شود. 
ش��ايد اين تغييرات اعمال ش��ده بتواند باري از روي دوش قانونگذار 
و مجريان بردارد، اما بدون ش��ك واقعيت را نمي توان��د تغيير دهد؛ 
»واقعيت كيفيت پايين آموزش«. پس نمي توان انتظار داشت آينده 
بهتري را شاهد باشيم وقتي خودمان كيفيت سرمايه هاي همين آينده 

را روز به روز كاهش مي دهيم!
طي اين سال ها تأكيد مكرر مس��ئولان به بالا بودن تراكم كلاس ها و 
پايين آمدن كيفيت آموزش خانواده ها را بر آن داش��ت تا براي آينده 
فرزندانشان دنبال راهكار تازه اي بگردند، چراكه آنها به خوبي دريافته  
بودند هر چه پول بدهن��د، آش مي خورند. در واق��ع تأكيد آقايان به 
ايرادي كه هيچ رقمه طي اين س��ال ها حل نش��د، رش��د قارچ گونه 
مدارس��ي را به دنبال داش��ت كه حرف اول و آخر آموزش آن را پول 
مي زد؛ مدارسي كه اتفاقاً آموزش خوبي هم مي دادند، اما هزينه هاي 
گزاف در قبالش دريافت مي كردند؛ هزينه هايي كه گاهی خانواده ها 
با يك دو دوتا چهارتاي س��اده ناچار به قبول آن مي شدند، چراكه يا 
بايد سختي امروز را به جان مي خريدند )هزينه هاي گران شهريه( يا 
به آينده فرزندانشان مي انديشند؛ فكري كه بايد مسئولان قبل از هر 
خانواده اي به آن مي افتادند، اما تاوان كم كاري يا بس��ته بودن دست 
آقايان مسئول را در تمام اين سال ها همين خانواده ها پس دادند كه 
رفاه خود را ناديده گرفتند تا فرزندانش��ان با كيفيت بيشتري درس 
بخوانند. در واقع رفاه امروز خود را فداي رفاه آينده فرزندانشان كردند. 
برخي هر طور كه ش��ده از عهده اين هزينه هاي سرسام آور برآمدند 
)هر چند كه برخي به دليل هزينه هاي بالا ناچار به عقبگرد به مدارس 
دولتي ش��دند( اما قش��ر ضعيف جامعه كه همواره در پس سد رفاه و 
كيفيت ايستاده اين بار هم دستش به جايي بند نبود؛ خانواده هايي كه 

حالا تغيير قانون صراحتاً آنها را به سخره گرفته است. 
حالا تخلفي كه سال ها ش��اهد آن بوديم و كسي بابت آن هرگز حتي 
توبيخ هم نش��د، ادامه پيدا خواهد كرد، اما اين ب��ار كاملًا قانوني. اين 
بي شك فاكتور گرفتن قش��ر ضعيف جامعه است، قش��ري كه اتفاقاً 
هميشه پاي كار است دقيقاً مثل شن ته جوی. كه دست آخر روي آنها 
مي توان به مراتب بيشتر از فرزندان خانواده هاي پولدار حساب كرد؛ 

آنهايي كه براي كشور و جامعه شان مي مانند. 

عابد ميرمعصومی |  ايرنا

برنام�ه هفت�م توس�عه مي گوي�د 
كش�ور بايد بتواند شش ماه ذخاير 
اس�تراتژيك دارويي داشته باشد. 
طب�ق اس�ناد بالادس�تي ام�ا در 
حال حاضر بس�يار از اين مس�ئله 
دور هس�تيم. برخ�ي داروه�ا در 
ح�د كمب�ود و برخي هم هش�دار 
هستند و ممكن اس�ت تا چند ماه 
آين�ده وضعيت اي�ن داروها دچار 
مش�كل ش�ود و تاش ه�ا در اين 
جهت اس�ت كه اين اتف�اق نيفتد

مهسا گربندي



حسام كمالي

»اعطاي زمين به مردم« كليد حل مشكلات 
مناطق بافت فرسوده و ناكارآمد

برخي كارشناس�ان ح�وزه مس�كن معتقدن�د به جاي نوس�ازي 
بافت فرس�وده، باي�د عرضه زمي�ن را ج�دي گرفت و با توس�عه 
ش�هري به ح�ل اي�ن مش�كل پرداخ�ت. آنه�ا معتقدن�د بافت 
فرس�وده و ناكارآم�د ب�ا افزايش مش�كلات حوزه شهرنش�يني 
رابط�ه مس�تقيم دارد و دول�ت بايد ب�ا عرضه زمين به سياس�ت 
كاه�ش تراك�م و ش�لوغي در نواح�ي فرس�وده كم�ك كن�د. 

    
»٧درصد تهران باف��ت فرسوده است و ١٧ درصد م��ردم در اين مكان 
پرخطر زندگي مي كنند. اگر در اين نقاط، زلزله اي رخ دهد، نمي شود 
كاري انجام داد« اين بخش��ي از صحبت هاي عليرضا زاكاني، شهردار 

تهران است. 
بافت فرسوده شهري يكي از مهم ترين چالش ه��اي توسعه پايدار در 
تهران است. در حالي شهردار تهران پرخطر بودن اين بافت را هش��دار 
داده است كه طب��ق آمار رسمي اي��ن بافت ها مح��ل سكونت حدود 
۳ ميليون نفر از جمعيت ته��ران  است كه معادل ح��دود يك ميليون 

خانوار مي شود. 
اين مناطق، به دلي��ل ساختار قديم��ي، فرسوده و ناكارآم��د خود، با 
مشكلات زيادي مواجهند كه نه تنها شرايط زندگي را براي ساكنان شان 
دشوار مي كن��د، بلكه به طور مس��تقيم ب��ر كيفيت زندگ��ي آنها اثر 

مي گذارد. 
در اين راستا صاحبنظران حوزه مسكن معتقدند كه بايد عرضه زمين 
از سوی دولت صورت گيرد تا اين سياست به كاهش تراكم و شلوغي در 

نواحي فرسوده كمك كند و راهگشاي معضل مسكن باشد. 
    عواقب ناشي از بافت فرسوده را بايد جدي گرفت

معاون وزير راه و شهرسازي در سخنان اخير خود نيز اعلام كرد: بر اساس 
آمارهاي دقيق و جمع آوري شده، حدود ١۹ ميليون نفر از جمعيت كشور 
در خانه هايي زندگي مي كنند كه از نظر ايمني و پايداري در وضعيت 
بحراني قرار دارن��د. اين خانه ها در مجموع وسعت��ي معادل ١٧۰هزار 
هكتار از اراضي كش��ور را اشغال كرده اند كه نشان دهنده گستردگي 
اين بحران در سطح ملي است. اين ساختمان ه��ا عمدتاً به دليل نبود 
استاندارده��اي لازم، شرايط ناامن و خطرناك��ي را براي ساكنان خود 
فراهم كرده اند. در روند جمع آوري داده هاي آماري، كارشناسان براي 
شناسايي ساختمان ها، واحدهايي را كه داراي اسكلت بوده اند، به عنوان 
ساختمان هاي داراي سازه در نظر گرفته اند. اين امر به اين معناست كه 
بسياري از اين خانه ها حتي از داشتن اسكلت فلزي يا بتني مناسب نيز 
محرومند و ساختار آنها به هيچ عنوان قادر به مقابله با حوادث طبيعي 

از جمله زلزله هاي شديد نيست. 
از نظر متخصصان نيز اين ساختمان ه��اي ناپايدار به دليل ضعف هاي 
اساسي در ساختار خود، در برابر زلزله ها و ديگر بلاياي طبيعي بسيار 

آسيب پذير هستند. 
كارشناسان هش��دار مي دهند در صورت وقوع زلزل��ه اي با شدت 
متوس��ط، حتي در مقي��اس چهار تا پنج ريش��تر، اي��ن خانه ها به 
راحتي تخريب خواهند شد. چني��ن شرايطي نه تنها جان ساكنان 
اين خانه ه��ا را تهديد مي كن��د، بلك��ه باعث افزايش فش��ار روي 
سيستم هاي امدادرساني و مديريت بحران نيز مي شود. اين وضعيت 
خطرناك نيازمند توجه فوري و اقدامات اساسي در جهت بازسازي 
و ايمن سازي اين ساختمان هاست، چراكه ج��ان  ميليون ها نفر از 

هموطنان در معرض تهديد قرار دارد. 
بر اساس آمار، امروز ۵ ميليون و٧۰۰هزار واحد مسكوني در بافت فرسوده 
شهري وجود دارد كه از اين ميان ۲ ميليون و٧۰۰هزار واحد از آنها نياز به 

بازسازي و مقاوم سازي فوري دارند. 

برخي صاحبنظران معتقدند بهتر است به جاي بازسازي بافت فرسوده، 
عرضه زمين صورت بگيرد تا خود مردم به ساخت مسكن خود بپردازند. 
بافت هاي فرسوده شهري در چند دهه اخير به صورت مشكل حادي 
در كش��ور بروز كرده است؛ از يك سو، گسترش فرسودگي بافت هاي 
شهري و از س��وي ديگر، روند كن��د نوسازي اين بافت ه��ا به صورت 
نامتوازن موجب پيدايش مش��كلات جديدي براي شهرهاي كش��ور 

شده است. 
آنچه در آسيب شناسي نوسازي اين بافت ها روشن مي شود اين است كه 
عدم توازن و ناهماهنگي در ابعاد مختلف اجتماعي، كالبدي، اقتصادي 
و عوامل ديگر مشابه آن موجب بروز اختلال يا قطع اتصال با شبكه ها 
و جريان هاي توسعه شهري شده و فرسودگي در مناطق آسيب پذير و 

مستعد را رقم زده است. 
به اين ترتي��ب، مي توان گفت بافت هاي فرس��وده شهري يا پهنه هاي 
شهري جامانده، مولود شهرسازي ناعادلانه و توسعه شهري نامتوازن 
است، به همي��ن دليل نيز تاكن��ون در مجموع، نتوانس��ته است روند 

نوسازي را با روند فرسودگي متوازن سازد. 
    حل مشكل بافت فرسوده با واگذاري زمين به مردم

عرضه زمي��ن به مردم ب��ه جاي نوس��ازي بافت فرس��وده يكي از 
روش هاي جايگزين براي بهبود شرايط سكونتي و توسعه شهري 
است كه در آن به جاي تمركز بر نوسازي ساختمان هاي قديمي و 
فرسوده، به مردم زمين هايي براي ساخت مسكن و ديگر استفاده ها 

ارائه مي شود. 
به نظر كارشناسان اي��ن روش مي تواند مزاياي زي��ادي داشته باشد. 
نوسازي بافت فرسوده ممكن است نيازمند سرمايه گذاري سنگين براي 
تعميرات و بازسازي ساختمان ها باشد. در مقابل، عرضه زمين به مردم 

مي تواند هزينه هاي مرتبط با تعميرات و نوسازي را كاهش دهد. 
همچنين عرضه زمين به مردم اين امكان را مي دهد كه افراد به راحتي 
به زمين دسترسي پيدا كنند و خودشان خانه اي مطابق نيازهاي شان 
بسازند. اين امر مي تواند به كاهش مشكلات كمبود مسكن در شهرها 
كمك كند. مردم مي توانند با استفاده از زمين هاي ارائه شده، به صورت 
مستقل مسكن بسازند و بر اساس سليقه و توان مالي خود اقدام كنند. 
اين امر باعث تقويت مشاركت مردمي در توسعه شهري مي شود و قيمت 

مسكن نيز در بازار تعادل پيدا می كند. 
يكي ديگر از دلايل اينكه كارشناسان معتقدن��د بايد عرضه زمين در 
راستای ساخت مس��كن در ازاي نوسازي مورد توجه ق��رار گيرد اين 
است كه اين سياست ب��ه كاهش تراكم و شلوغ��ي در نواحي فرسوده 
كمك مي كند و مي تواند باعث توزي��ع بهتر جمعيت و منابع در سطح 

شهر شود. 
عرضه زمين مي تواند به توسعه پاي��دار و بهبود كيفيت فضاي شهري 
كمك كند. به عنوان مثال، ساخت مس��كن در مناط��ق خارج از بافت 
فرسوده مي تواند به كاهش فشار روي زيرساخت ها و منابع موجود در 

مناطق پرتراكم كمك كند.
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عملكرد ضعيف دولت وقت در دهه90 موجب بروز 
ش�كاف طبقاتي ميان دهك هاي مختلف جامعه 
ش�د، از اين رو دولت های س�يزدهم و چهاردهم 
گزين�ه بهتري ج�ز حمايت معيش�تي از اقش�ار 
مختلف جامعه نداش�ته اند. اين حمايت در دولت 
مردمي با افزايش يارانه نقدي و تخصيص كالابرگ 
الكترونيك اتفاق افتاد و اكن�ون دولت وفاق نيز 
با استقراض از صندوق توس�عه ملي در نظر دارد 
ب�ه هفت ده�ك جامع�ه در دو مرحل�ه كالابرگ 
الكترونيك اختصاص دهد. ب�ه گفته وزير تعاون 
مرحله نخست اين طرح 10اس�فند با شارژ پولي 
كارت ه�اي بانكي سرپرس�تان خانوار ك�ه يارانه 
نقدي مي گيرند، كليد مي خورد و مرحله دوم آن 
در ميانه ماه مبارك رمضان اجرايي خواهد ش�د. 

    
برخي از به اصطلاح روشنفكران كه مدافع اقتصاد بازار 
هستند، همواره به دنبال تخريب دولت هايي هستند 
كه كمك هاي حمايتي از اقشار مختلف جامعه دارند. 
بعد از پايان جنگ تحميلي تاكنون دولت ها غالباً در 
اختيار طيف مدافع اقتصاد ليبرالي بوده اند و اتفاقاً در 
همين دولت ها اختلاف و شكاف طبقاتي ميان اقشار 
جامعه به وجود آمده است، اما همين طيف هميشه 
منتقد دولت هايي هستند كه سياست هاي حمايتي 

اتخاذ مي كنند. 
در دولت شهيد رئيسي كه يارانه نقدي افزايش يافت 
و سازوكار تخصيص كالابرگ الكترونيك ساماندهي 
شد، همواره اين روش حمايتي م��ورد نقد مدافعان 
اقتصاد ليبرالي بود كه خود متهم وضع موجود هستند 
و از اين طرح معيش��تي به عنوان بازگشت به عقب و 
كوپني شدن اقلام انتقاد مي كنند، هرچند حمايت 
دولت ها از معيشت خانوارها محدود به ايران نيست و 
در ساير كشورها و حتي در كشورهاي توسعه يافته و 
اقتصادهاي پيشرو نيز شيوه هاي متنوعي از حمايت 
غذايي و معيشتي دولت ها از خانوارها ديده مي شود. 
با وجود اين جو سازي ها دولت سيزدهم روش حمايتي 
خود را متوقف نكرد و در همان زمان بيشترين اقشار 
جامعه از طرح كالابرگ الكترونيك استقبال كردند. 

در دولت قبل مق��رر شده ب��ود خانواده ه��ا يكي از 
طرح هاي حمايت��ي را انتخاب كنن��د؛ يارانه نقدي 
ياكالابرگ الكترونيك. از آنجا كه با تدبير دولت اقلام 
يارانه اي با قيمت سال١4۰١ قيمت گذاري مي شد، 
براي برخ��ي از خانوارها براي تأمين سبد معيش��ت 
خانواده شان كالابرگ روش بهت��ري بود، از اين رو از 
اين طرح استقبال مي كردن��د.  همزماني ماه مبارك 
رمضان با عيد نوروز در سال جاري باعث شده است 
قيمت اقلام مصرفي م��ردم از دي ماه روند صعودي 
پيدا كند، از اين رو دولت چهاردهم تصميم گرفت از 
١۰ اسفند ماه در دو مرحله كالابرگ الكترونيك براي 

تمامي دهك هاي يارانه بگير اختصاص دهد. 
    اج�راي كالاب�رگ با اس�تقراض از صندوق 

توسعه ملي 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي ب��ه تازگي از برنامه 

حمايتي دولت در آستانه ماه مبارك رمضان و نوروز به 
ويژه براي دهك هاي كم درآمد سخن گفته است كه تا 

١۰ اسفند ماه مرحله نخست آن اجرايي مي شود. 
به گفت��ه احم��د مي��دري، در اين ط��رح كالابرگ 
الكترونيك به سه دهك اول جامعه به ميزان ۵۰۰ هزار 
تومان و براي بقيه دهك ها يعن��ي دهك هاي ۳ تا ٧ 
به مبلغ ۳۵۰ هزار تومان ب��ه ازاي هر فرد اختصاص 
مي ياب��د و پيش بيني ش��ده است اي��ن كالابرگ به 
٧۰ درصد جامعه تعلق گيرد و ١١قلم كالاي اساسي 
را در برگيرد. آنگونه كه وزير تعاون اعلام كرده است، 
اين طرح در دو مرحل��ه، يكي پيش از م��اه مبارك 
رمضان و ديگري در آستانه نوروز اجرا مي شود. اقلام 
كالابرگ الكترونيك شام��ل گوشت، مرغ، تخم مرغ، 
برنج، ماكاروني، روغن، شير، پنير، ماست، حبوبات، 

قند و شكر مي شود. 
روز گذشته نيز با مصوبه جديد هيئت وزيران برداشت 
يك ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي براي پرداخت 

كالابرگ ها به تصويب رسيد. 
   4دهه ت�لاش براي ترميم س�بد معيش�ت 

خانوار
سيس��تم حمايت معيش��تي دولت از شهروندان به 
سال هاي دور يعني دهه۶۰ و دوران جنگ تحميلي 
بازمي  گردد كه خانوارها با پديده كوپن روبه رو بودند. 
اين سيستم با ورود به دهه٧۰ كم كم برچيده شد و به 

طور كامل از نظام اقتصادي كشور برداشته شد. 
اگرچه بعدها قانون هدفمندي يارانه ها شكل ديگري 
از حمايت معيش��تي را به بودجه دولت وارد كرد اما 
به مرور و به دلي��ل افزايش نرخ ت��ورم و تثبيت نرخ 
يارانه، اين كار نيز كاركرد و اثرگذاري خود را در سبد 

معيشت خانوار از دست داد. 
از اواخر دهه۹۰ و با تش��ديد تحريم هاي امريكا عليه 
نظام بانكي و صادراتي ايران، شرايط براي حمايت از 
خانوارها در برابر نوسان قيمت��ي كالاهاي مرتبط با 

سفره مردم نيز دستخوش تغيير شد. 
در آن زمان و به منظور حفظ قدرت خريد خانوار در 
خريد كالاي اساسي، دول��ت تلاش كرد با تخصيص 
نرخ ارز ترجيح��ي )ارز با قيمت��ي پايين تر از سطح 
قيمت بازار( براي واردات اين دسته از كالاها يا مواد 
اوليه براي توليد آنها، شدت تورم اين گروه از كالاها را 

براي خانوار كاهش دهد. 
با اين اقدام بخشي از درآمدهاي ارزي دولت به شكل 
يارانه ب��راي كالاهاي اساسي ب��ه واردات اختصاص 
پي��دا مي كرد، با اين ح��ال بس��ياري از كارشناسان 
و سياستگ��ذاران به اين شي��وه حماي��ت از خانوار 
انتقاد داشتند چراك��ه معتقد بودن��د درجه اصابت 
يارانه غيرمس��تقيم به ذي نفع نهاي��ي يعني خانوار 
مصرف كننده كالاهاي اساسي قابل قبول نبوده است 
و اين شيوه باعث مي شود سهم قابل توجهي از منابع 

ارز ترجيحي تخصي��ص يافته به كالاه��اي اساسي 
نصيب واردكنندگان ي��ا واسطه گران شود و از سوي 
ديگر يارانه ارزي به واردات در تقابل با رويكرد حمايت 

از توليد داخل ارزيابي مي شد. 
در سال١4۰١ يكي از اولويت هاي اجراي اصلاحات 
اقتصادي دولت، اصلاح روش پرداخت ارز ترجيحي 
به كالاي اساسي و تغيير شيوه حمايت خانوار از شكل 

غيرمستقيم به مستقيم بود. 
در اين سياست ياران��ه نقدي به خان��وار، جايگزين 
تخصيص ارز ترجيحي به كالاي اساسي شد كه افزون 
بر يارانه اي بود كه به صورت نقدي پيش از اين )يك 
مرحله سال١۳۸۹ و يك بار در سال١۳۹۸( پرداخت 
مي شد. تغيير شيوه حمايت از خانوار در سال١4۰١ 
باعث متورم شدن اعتبارات تبصره هدفمندي يارانه ها 
در لايحه بودجه سال١4۰١ و قوانين بودجه سنواتي 
شد كه قرار بود زيان رفاهي خانوار را از طريق يارانه 

نقدي جبران كند. 
در اين شرايط برخي كارشناسان اقتصادي بر اين باور 
بودند فشار معيش��تي خانوار از طريق افزايش تورم 
ناشي از عدم تخصيص ارز ترجيحي به كالاي اساسي 
مي تواند سبب تشديد فقر و نابرابري شود و با توجه 
به اثرپذيري مستقيم كالاهاي خوراكي از تورم، اين 
نگراني وجود داشت ك��ه توزيع يارانه به شكل نقدي 
نمي تواند در بهبود رفاه خانوار كمك كند و چون عدد 

يارانه نقدي ثابت است، به مرور زمان بار ديگر قدرت 
خريد مردم كاهش مي يابد و اثر يارانه از بين مي رود. 
در آن زمان بح��ث جايگزيني يارانه نق��دي با يارانه 
شبه نقدي يا همان كالاب��رگ الكترونيك مطرح شد 
و در قانون بودجه سال١4۰١ ب��ه تصويب رسيد اما 
اجراي آن حدود يك سال به طول انجاميد، زيرا دولت 
معتقد بود براي اين كار بايد زيرساخت هاي فناوري 

اطلاعاتي خاصي فراهم شود. 
از اواخر س��ال١4۰١ دول��ت وقت تصمي��م گرفت 
يارانه نقدي را به صورت اختياري به شكل كالابرگ 
الكترونيك��ي پرداخت كند و در ادامه براي تش��ويق 
گروه هاي پايين درآمدي، مش��وق هايي نيز در نظر 

گرفته شود. 
يارانه تش��ويقي كالابرگ الكترونيك ابتدا افراد سه 
دهك پايين درآمدي و مددجويان نهادهاي حمايتي 
را پوشش مي داد، اما رفته رفته جامعه هدف گسترش 
يافت و تا پايان سال١4۰۲ هفت دهك درآمدي تحت 

پوشش قرار گرفتند. 
طرح كالابرگ الكترونيك از دي ماه سال١4۰١ آغاز 

شد و تا ارديبهشت ماه سال١4۰۳ ادامه داشت.  
اين طرح ابت��دا تنها تبدي��ل يارانه نقدي ب��ه يارانه 
كالابرگ براي خانوارهاي يارانه بگي��ر بود اما پس از 
چهار ماه با اعطاي يارانه تشويقي، سه دهك درآمدي 
را هدف قرار داد و به مرور با افزايش تعداد مشمولان و 
افزايش ميزان يارانه تشويقي، تعداد مشاركت كننده ها 

نيز افزايش يافت.
در پايان سال١4۰۲ نيز دولت با اجراي طرح فجرانه 
ضمن افزايش مبلغ يارانه تشويقي، شرايط استفاده از 
طرح را نيز آسان تر كرد كه در نتيجه اين عمل ميزان 

مشاركت تقريباً به ١۰۰ درصد مشمولان رسيد. 
  مش�اركت توزيع كنندگان و فروشگاه هاي 

زنجيره اي 
يكي از شرط هاي موفقي��ت دولت در اجراي درست 
كالابرگ الكترونيك مش��اركت صن��وف توزيعي و 
فروشگاه هاي زنجيره اي است؛ موضوعي كه در دولت 
مردمي بعد از چند ماه مشكلات مردم رفع و دسترسي 

به كالاهاي يارانه اي و كالابرگي آسان تر شد. 
با توجه به روند صع��ودي قيمت اقلام مصرفي مردم 
از دي ماه تاكن��ون نحوه مش��اركت صنوف توزيعي 
و فروشگاه هاي زنجيره اي نقش بس��زايي در اجراي 

درست اين طرح دارد. 
قطعاً فراواني اقلام كالابرگي و عدم تشكيل صف هاي 
طولاني در مقابل فروشگاه ها مي تواند گام نخس��ت 
دولت در اج��راي درست اين طرح باش��د. اين طرح 
حمايتي به ع��زم ج��دي وزارت جهاد كش��اورزي، 
صنوف توليد و توزيع و فروشگاه هاي زنجيره اي نياز 
دارد كه اميد اس��ت دولت پيش از آغ��از اجراي اين 
طرح رايزني هاي لازم را انج��ام داده باشد چراكه در 
آستانه ماه مب��ارك رمضان و عيد نوروز بس��ياري از 
فرصت طلبان با دپوی كالا ب��ه دنبال جو سازي و بالا 
بردن غيرمنطق��ي قيمت ها هس��تند و دولت بايد با 

هوشمندي با اين اقدام مقابله كند. 

منتقدان كالابرگ الكترونيك، متهمان وضعيت فعلي هستند  

حمله به نظام با رمز »كالابرگ الكترونيك«
همزمان با روزهاي سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي، برخي در حالي به اختصاص »كالابرگ الكترونيك« به مردم حمله كردند كه متهمان پديد آمدن شرايط فعلي اقتصادي هستند

بهناز  قاسمي
  گزارش یک

رضا دهشيری   |   جوان

تورم و تعارض قوانين و بخشنامه هاي متضاد موجب سردرگمي 
مس�ئولان اجرايي و قضايي كش�ور ش�ده، بنابراين پالايش 
و به روزرس�اني قوانين ضروري اس�ت. تورم قوانين به شدت 
بهره وري دس�تگاه ها را كاهش مي دهد. بر اين اساس مجلس 
دوازدهم با ورود ب�ه دالان تاريك تنقي�ح قوانين تلاش دارد 
اقدامي ريش�ه اي براي مبارزه با بوروكراسي و ديوان سالاري 
انجام دهد كه نتيجه آن پويايي سياسي و اقتصادي خواهد بود. 

    
كارشناسان اقتصادي معتقدند تدوين و تنقيح عامل رشد اقتصادي 
است و تدوين و تنقيح قوانين اين امكان را م�ي ده�د بتوانيم تورم 
متون قانون��ي را مهار كنيم. ابهام و پيچيدگ��ي قوانين، محدوده 

تح�رك اجتم�اعي و اقتصادي را محدود خواهد ساخت. 
رهبر معظم انقلاب در اولين ديدار با نمايندگان مجلس دوازدهم، 
تراكم قوانين را عامل سوءاستفاده خواندند و خطاب به نمايندگان 

تأكيد كردند: »بنشينيد تراكم قانوني را برطرف كنيد.« 
در همين راست��ا در اولين گام»سامانه دستي��ار هوشمند تنقيح 

قوانين« در مركز پژوهش هاي مجلس رونمايي شد. 
مجيد انصاري، معاون حقوق��ي رئيس جمهور در مراسم رونمايي 
از اين سامانه از ورود دولت به تنقيح قوانين خبر داد و گفت: »در 
معاونت حقوقي رياست جمهوري مجموعه هاي تنقيحي متعددي 
منتش��ر شده و در سامانه قوانين و مق��ررات در اختيار مردم قرار 
گرفته كه استقبال خوبي هم داشته و تا الان روي ميز همه قضات 
كشور در دسترس بوده است.« وي با اشاره به وجود ١۲ هزار عنوان 
قانوني و حدود ۹۰هزار معتقد بود: »اين حجم از قوانين و مقررات 
نامتوازن همه مجريان قانون، قض��ات و مردم را دچار سردرگمي 
مي كند.« در ماه هاي اخير مجلس با تدوين طرح هايي يا تصويب 
لوايحي به تنقي��ح قوانين در حوزه هاي كش��اورزي، گردشگري، 
فرهنگي و حتي تعزي��رات حكومتي ورود ك��رده است اما برخي 
نمايندگان از ورود مجلس به حوزه تنقيح قوانين در شرايط سخت 

اقتصادي مردم انتقاد مي كنند. 
   قاليباف: تورم قوانين، ريشه همه مفاسد است

محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس شوراي اسلامي روز گذشته در 
پاسخ به اين انتقادات تأكيد كرد: »تنقيح قوانين، ديوان سالاري 

را كاهش مي دهد، سيستم بوروكراسي و تضاد تصميم گيري در 
يك اداره يا سازمان، به دليل تضاد در قوانين است. ريش��ه همه 
اين عدم شفافيت ها و مفاسد در اينجاست. من خواهش مي كنم 
اشكال نگيريد و نگويي��د كار فعلي ما در تنقي��ح قوانين اولويت 
نيس��ت.« در همين راستا نظرات تعدادي از نمايندگان مجلس 

را جويا شديم.
   »تنقيح قوانين« ضرورتي فوري

كامران پولادي، نماينده مردم نوشه��ر در گفت وگو با »جوان« با 
انتقاد از نمايندگاني كه تنقيح قوانين را مه��م نمي دانند، اظهار 
داشت: برخي قوانين ۲۰سال معطل مان��ده، بنابراين تنقيح اين 
قوانين ام��ري لازم و واجب است. تنقيح قواني��ن گردشگري كه 
مجلس وارد آن شده است، نقش مهمي در فاصله گرفتن از اقتصاد 

نفتي دارد. 

   مجلس دنبال حذف قوانين متروكه
در ادامه حاكم ممكان، نماينده مردم ارومي��ه در مجلس تكثر و 
پراكندگي قوانين را يكي از مشكلات مهم در مسير مردم خواند و 
به »جوان« گفت: بسياري از قوانين موجود متروكه هستند و دوره 

آنها تمام شده است. 
وي با بيان اينكه تكثر اين نوع قوانين دست برخي مسئولان را براي 
عدم اجراي وظايف شان باز مي گذارد، گفت: وجود ١۲ هزار قانون 
در كشور مانعي بزرگ در مسير پويايي اقتصادي، سياسي، صنعتي 
و حتي اجتماعي است. مجلس دوازدهم با تنقيح قوانين به دنبال 
حذف دوسوم اين قوانين است، با اين اقدام مهم مردم از سردرگمي 

در قوانين و ضوابط دست وپاگير نجات خواهند يافت. 
  تنقيح قوانين اقتصادي در اولويت قرار گيرد

در ادامه محمدمهدي فروردين، رئيس فراكسيون ورزش مجلس 

نيز با بيان اينكه برخي قوانين موجود به قبل از انقلاب بازمي گردد 
به »جوان« گفت: بايد قوانين به روز در حوزه منابع طبيعي و محيط 
زيس��ت تدوين شود، قوانين آب كش��ور با شرايط اقليمي جديد 
منطبق نيست، بنابراين بايد قوانين بر اساس نياز امروز مردم تنقيح 
شود. وي همچنين از هيئت رئيسه مجلس خواست تنقيح قوانين 

اقتصادي را در اولويت قرار دهد. 
احمد بيگدلي، نماينده خدابنده ح��ذف قوانين موازي و نامعتبر 
را مهم ترين عل��ت ورود مجلس ب��ه تنقيح قوانين دانس��ت، اما 
سيدجمال موسوي، نماينده ماهنش��ان به روز رسان��ي قوانين را 
امري مهم و ضروري خوان��د و گفت: قواني��ن نامعتبرو متروكه، 

و پا گير هستند.  دست 
   حذف 9 هزار قانون منسوخ 

براي مبارزه با فساد اقتصادي و سياسي
جعفر قادري در مورد تلاش مجلس براي تنقيح قوانين به »جوان« 
گفت: بيش از ١۲ هزار قانون در كشور وجود دارد كه براي پويايي 
اقتصادي و سياسي بايد به يك چهارم، يعني حدود ۳ هزار قانون 

كاهش يابد. 
رئيس كميس��يون حمايت از توليد ملي گفت: فساد اقتصادي و 
سياسي در كش��ور به دو دليل است؛ اول اينكه در برخي حوزه ها 
خلأ قانوني و در برخي حوزه ها به هم ريختگي قانوني وجود دارد، 
بنابراين بايد در قالب تنقيح قوانين، قوانين منسوخ را حذف كنيم و 
قوانين باقي مانده را مورد بررسي قرار دهيم تا دقيقاً مشخص شود 

نقاط ضعف قوانين در بخش های مختلف كجاست. 
    بايد از شر قوانين متورم خلاص شويم

احمد فاطمي، عضو كميسيون اجتماعي مجلس نيز در گفت وگو با 
»جوان« با بيان اينكه در زمينه تنقيح قوانين از دنيا عقب هستيم، 
گفت: معاونت حقوقي رياست جمهوري نيز با درك ضرورت اين 

موضوع، اقداماتي را در اين راستا آغاز كرده است. 
نماينده مردم بابل در مجلس گفت: بايد از شر قوانين متورم و دست 
و پاگير راحت شويم تا سردرگمي مجريان كاهش يابد. مجلس در 
كميسيون های مختلف با استخدام تيم هاي متبحر تلاش دارد اين 
قوانين منسوخ را از فهرست قوانين كشور خارج كند تا قوانين منزه 

و قابل اتكا در دسترس قضات و مجريان كشور قرار گيرد.

به  منظور افزايش بهره وري، كمك به توليد و حل گره هاي ديوان سالاري انجام مي شود

9هزار قانون متروكه و منسوخ در دستور كار حذف 
وكلاي مردم پيرو توصيه رهبر معظم انقلاب در اولين ديدار با نمايندگان مجلس دوازدهم مبني بر رفع تراكم قانوني درصدد حذف قوانين منسوخ هستند

فهيمه  رضيان
  گزارش 2



اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

      فرش ۱۷۰ساله كرمان | كانال »ايستار« در ايتا

معجزه بارش و رويش به روايت قرآن كريم

مهدي طيبي در توييتي نوشت: دربه درتر از ربع پهلوي نداريم، نه كنفرانس مونيخ راهش 
دادن، نه پارلمان هلند، نه مجمع كمبريج، بعد همين دربه در  تو بيانيه ۲۲بهمن خودش گفته 

بود ايران در ضعيف ترين وضعيت خودش قرار داره! از اينجا تا مونيخ پرانتز.

نرگس قديريان در توييتي نوش��ت: شيخ نعيم قاس��م، دبيركل حزب الله لبنان سخنراني 
داش��تند. گويي آيت الله سيدحس��ن نصرالله دوباره خطبه مي خواندند. ماشاءالله با همان 

صلابت، با همان شجاعت و با همان حكمت. درود بر حزب الله سرافراز.

صديق قطبي در كانال تلگرامي خود مجموعه اي از آيات 
مرتبط با بارش و رويش را در كنار يكديگر گرد آورد. در 

فرسته او مي خوانيم:
- و از آسمان آبي فرو فرستاد. آنگاه به آن روزي اي از ميوه ها 

براي شما برآورد. )بقره:۲۲(
- و آبي كه خداوند از آسمان فرو فرس��تاده و به آن، زمين را 
از پس پژمردنش زنده داش��ته و از هر نوع جنبنده اي در آن 

پراكنده است. )بقره: ۱۶۴(
- و اوست كه از آسمان، آبي فرو فرستاد پس به آن هرگونه گياه 
برآورديم و از آن ساقه اي س��بز رويانديم و از آن دانه هايي روي 
هم چيده شده برآورديم و از ش��كوفه خرمابن، خوشه هايي در 
دسترس و ]نيز[ باغ هاي انگور و زيتون و انار ]بيرون آورديم[... 
بنگريد به ميوه هاي آن، هنگامي كه ميوه دهد و برسد. در اين 

نشانه هايي است براي مؤمنان. )انعام: ۹۹(
- و اوست كه بادها را پيشاپيش رحمت خويش ]يعني باران[ 
به عنوان نويددهنده مي فرستد تا ابرهاي سنگين بار را جابه جا 
كنند. ما آن ]ابرها[ را به سوي س��رزمين هاي مرده مي رانيم 
و به  وس��يله آن، آب فرود مي آوريم و با آن ميوه هاي گوناگون 
مي رويانيم... و سرزمين پاك، گياهش به فرمان پروردگارش 
]خوش[ برآيد و س��رزمين ناپاك جز گي��اه ناچيز نمي رويد. 

)اعراف: ۵7-۵8(
- اوست كه از آسمان، آبي فرو فرستاد كه شما از آن مي نوشيد 
و از همان گياهان مي روي��د كه در آن ]چهارپاي��ان خود را[ 
مي چرانيد. ب��ا آن زراعت، زيت��ون، خرما، انگ��ور و از هرگونه 
محصولات مي روياند. بي گمان در اين نشاني است براي مردمي 

كه مي انديشند. )نحل: ۱۱- ۱0(
- و خداوند از آس��مان، آبي فرس��تاد و با آن زمي��ن را از پس 
مردنش، حيات بخش��يد. بي گمان در اين ]ب��ارش و رويش[ 

حجتي است براي آنان كه گوشي  شنوا دارند. )نحل: ۶۵(
- و از آس��مان، آبي فرس��تاد كه به آن انواع گياهان گوناگون 

برآورديم. )طه: ۵۳(
- و زمين را پژمرده بيني و چون آب بر آن فروفرستيم به جنبش 

و فزايش آيد و از هر نوع ]گياهان[ زيبا و دلگشا بروياند. )حج: ۵(
- مگر نديده اي كه خداوند از آسمان،  آبي فرو فرستاد تا زمين 

سبز و خرم شود؟)حج: ۶۳(
- مگر نديده اي كه خداوند ابرهايي را مي راند، س��پس ميان 
]پاره هاي[ آن پيوند مي ده��د. آنگاه آن ]ابره��ا[ را متراكم 
مي گرداند، س��پس مي بيني كه باران از لابه لاي آن ]ابرها[ 

بيرون مي آيد. )نور: ۴۳(
- و اوست كسي كه بادها را پيشاپيش رحمتش ]يعني باران[ 
مي فرستد و از آسمان آبي پاك و پاك كننده نازل مي كنيم 
تا به آن سرزميني را كه مرده اس��ت، زنده گردانيم و آن را به 
چهارپايان و آدمياني بس��يار از آفريدگان خويش بنوشانيم. 

)فرقان: ۴۹- ۴8(
- براي شما از آسمان آب فرو فرستاد كه به آن بوستان هايي 
خرم رويانديم. حال آنكه ش��ما نمي توانستيد درختانش را 

برويانيد. )نمل: ۶0(
- چه كسي از آسمان، آبي فرستاد و زمين را از پس مردنش به 

آن زنده كرد؟)عنكبوت: ۶۳(
- و از آس��مان، آبي فرو مي فرس��تد كه به آن زمين را از پس 
مردنش زن��ده مي كند، البت��ه در اين امر نش��انه هايي براي 

خردمندان است. )روم: ۲۴(
- خداوند است كه بادها را مي فرستد كه ابرها را برمي انگيزد 
و آن را هرگونه كه خواهد در آس��مان مي گس��تراند و آن را 
به صورت پاره ه��اي انبوه درمي آورد. آنگاه ب��اران را بيني كه 

از لاب��ه لاي آن بيرون مي آيد... بنابراين ب��ه آثار رحمت الهي 
]يعني باران[ در نگر كه چه  سان زمين را از پس مردنش زنده 

مي گرداند. )روم: ۵0- ۴8(
- و از آسمان، آبي فرو فرس��تاديم و آنگاه از هرگونه گياه نكو و 

ارزشمند رويانيديم. )لقمان: ۱0(
- مگر نديده اي كه خداوند از آسمان، آبي فرو فرستاد. آنگاه به آن 

ميوه هايي رنگارنگ بيرون آورديم؟)فاطر: ۲7(
- مگر نمي بيني كه خداوند از آسمان، آبي فرو مي فرستد و آن را 
به  صورت چشمه ساراني در زمين داخل مي گرداند. آنگاه به آن 

كشتزارهايي رنگ رنگ پديد بياورد؟)زمر: ۲۱(
- و از جمله نشانه هاي خدا اين است كه زمين را پژمرده و افسرده 
بيني، پس چون آب را بر آن فرو فرس��تيم به جنبش و رويش 

درآيد. )فصلت: ۳۹(
- و اوست كه باران را از پس آنكه ]از نزولش[ نااميد شدند، فرو 

مي فرستد و رحمت خود را مي گستراند. )شوري: ۲8(
- و همان كه از آسمان، آبي به اندازه فرو فرستاد و به آن سرزمين  

پژمرده اي را زنده كرديم. )زخرف: ۱۱(
- و از آسمان، آبي پربركت فرو فرستاديم و به  وسيله آن، باغ ها 
و دانه هاي دروكردن��ي رويانديم و »خرمابنان��ي« بلندبالا كه 
ميوه هايي متراكم و برهم نشانده دارد تا روزي بندگان باشد و به 

آن ]آب[ زمين مرده را زنده كرديم. )ق: ۱۱- ۹(
- آيا درباره آبي كه مي نوشيد، هيچ فكر كرده ايد كه آيا شما 
آن را از ابر نازل مي كنيد يا اين ماييم كه نازل مي كنيم؟ اگر 
بخواهيم آن را تلخ و شور مي گردانيم، پس چرا شكرگزاری 

نمی كنيد؟)واقعه: ۶8-70(
- و از ابرهاي بارنده، آبي ريزان فرو فرستاديم تا به آن دانه و گياه 

و باغ هاي انبوه برآوريم. )نبأ: ۱۴-۱۶(
- پس آدمي بايد به طعام خود درنگرد، البت��ه ما آبي فراوان 
فرو ريختيم و آنگاه زمين را به خوبي ش��كافتيم، پس در آن 
دانه ها، انگور، سبزي، زيتون، خرما، بوستان هاي انبوه و ميوه و 
علف رويانيديم تا مايه برخورداري شما و چهارپايان تان باشد. 

)عبس: ۲۴-۳۲(

از اينجا تا مونيخ پرانتز گويي سيدحسن خطبه مي خواند

نشانه هاي پختگي در روابط عاطفي
كانال تلگرامي »حامين مديا« نوشت: 
پختگي، هيچ ربطي به س��ن و سال 
نداره. خيلي ها توي جواني خيلي زود 
پخته ميشن، بعضي ها ۵0سال شون 
ميش��ه بازم بچه هس��تن. پختگي 
بيشتر به راه رفته طرف و رنج هايي كه 
كشيده، به دردها و سختي هايي كه 
ديده ربط داره، اما نشانه هاي پختگي 
در روابط عاطفي چيه؟ اهل تعامل، گفت وگو و همدلي هستين. به دنبال به كرسي نشوندن 
حرفاتون نيستين. به نيازهاي طرف مقابل هم اهميت ميدين. مرزهاي زناشويي مشخص و 

منطقي دارين. فرد رو براي خودش دوست دارين نه صرفاً براي رفع نيازهاي خودتون. 
پخته بودن، هميشه مورد علاقه آدم هاست. وقتي توي رابطه عاطفي جدي قرار مي گيريم، 
پختگي بيش از پيش مهم ميشه! زوجيني كه به پختگي نرسيده باشن، هرگز رابطه خوب و 
خوشي رو تجربه نمی كنن. عصبي شدن دائمي، الفاظ ركيك، جر و بحث، زود قضاوت كردن، 
خشونت، دروغگويي، غيبت كردن و دهها كار ناپسند ديگه از عوارض نداشتن پختگي لازم 

براي رابطه عاطفي است. 
لطفاً با شخصيت سالم ازدواج كنين و نه با پول و اعتبار و شهرت طرف مقابل. 

 

اقتصاد كينزي چيست؟
كانال تلگرامي »اقتصاد به زبان ساده« 
نوشت: اقتصاد كينزي نظريه اي مبتني 
بر مجموع مخارج در اقتصاد )موسوم به 
تقاضاي كل( و اثرات آن بر توليد و تورم 
اس��ت. اگرچه از اين واژه براي تشريح 
موارد متعددي طي س��اليان متمادي 
استفاده )و سوءاستفاده( شده است، اما 
شش اصل بنيادين از اهميتي اساسي 

در مكتب كينزي برخوردار هستند. 
۱( يك فرد معتقد به مكتب كينزي بر اين باور است كه تقاضاي كل تحت تأثير انبوهي از تصميمات 
اقتصادي قرار دارد و برخي اوقات رفتاري نامنظم از خود به نمايش مي گذارد. تصميمات عمومي 

عمدتاً شامل تصميمات مربوط به سياست هاي پولي و مالي )هزينه ها و ماليات ها( مي شوند. 
۲( بنا بر نظريه كينزي تغيير در تقاضاي كل، چه پيش بيني ش��ده باش��د و چه غيرمنتظره، در 

كوتاه مدت بيشترين تأثير را بر توليد واقعي و اشتغال مي گذارد و نه بر قيمت ها. 
۳( كينزي ها معتقدند قيمت ها و به ويژه دستمزدها به آهستگي به تغيير در عرضه و تقاضا واكنش 

نشان مي دهند، در نتيجه كمبود و مازادهاي موقتي را به ويژه در نيروي كار به بار مي آورند. 
۴( كينزي ها بر اين باور نيستند كه ميزان معمول بيكاري ايده آل است. اين امر تا حدودي به اين 
دليل است كه كينزي ها معتقدند بيكاري، به تغيير تقاضاي كل به شدت وابسته است و تا حدودي 
به اين خاطر است كه اين عده از اقتصاددان ها معتقدند قيمت ها به آهستگي تغيير پيدا مي كنند. 

۵( بسياري از افراد معتقد به مكتب كينزي )البته نه همه آنها( از سياست تثبيت فعال براي كاهش 
دامنه چرخه هاي كسب و كار كه از نظر آنها مهم ترين مشكل اقتصادي است، حمايت مي كنند. 

۶( بالاخره و حتي با اتفاق نظر كمتر، بعضي از كينزي ها بيشتر از آنكه به غلبه بر تورم بينديشند، 
به فكر از بين بردن بيكاري هستند. آنها از شواهد گذشته چنين نتيجه گرفته اند كه هزينه تورم 
پايين، اندك است، با وجود اين كينزي هاي ضدتورم بسيار زيادي وجود دارند. كينزي ها نوعاً بيشتر 

از غيركينزي ها از سياست هاي جسورانه انبساطي طرفداري مي كنند. 

باتري هاي كهنه ديگر دور ريخته نمي شوند
كان��ال »ف��ارس« در ايت��ا خب��ر داد: 
اينترس��تينگ انجينيرينگ: محققان 
دانشگاه فودان در شانگهاي مي گويند با 
روش جديد مي ت��وان عمر يك باتري 
كهنه را آن قدر افزايش داد تا براي بيش 
از ۱۲هزار بار پر و خالي ش��دن ش��ارژ 
آمادگي داشته باشد. اين فناوري تحول 
بزرگي در زمينه توليد وس��ايل نقليه 
الكتريك��ي، تلفن ه��اي هوش��مند و 
تجهيزات ذخيره انرژي ايجاد مي كند. 
باتري هايي را كه معمولاً هزار تا هزارو۵00 بار قابل شارژ مجدد هستند، مي توان با اين روش احيا كرد. 
فناوري جديد متكي به استفاده از يك مولكول حامل ليتيوم است كه به باتري هاي قديمي تزريق 

مي شود تا يون هاي ليتيوم ازدست رفته دوباره ايجاد و جايگزين شوند. 

»شيراز« از كجا مي آيد؟
كانال تلگرامي »كلمات« كه ريش��ه 
كلم��ات را م��ي كاود و به اش��تراك 
مي گذارد، در جديدترين فرسته خود 
از ريشه كلمه »شيراز« نوشته است. در 
اين فرس��ته مي خوانيم: روايت هاي 
متفاوت از وجه تس��ميه شيراز وجود 
دارد. كاوش هاي باستان شناس��ي در 
تخت جمشيد، به سرپرستي جورج 
كامرون در سال۱۳۱۴ به پيدايش خشت نبشته هايي عيلامي انجاميد كه روي چند تا از آنها به 
قلعه اي به نام» شيرازيس« اشاره شده  است. ابن حوقل، جغرافيدان مسلمان سده چهارم هجري، 
وجه تسميه شيراز را همانندي اين سرزمين به اندرون شير مي داند، چراكه به قول او عموماً خواربار 
جاهاي ديگر به آنجا برده مي شد و از آنجا چيزي به جايي نمي بردند. نام شهر شيراز برگرفته از نام 
قلعه اي در اطراف شيراز كنوني در محل قصر ابونصر )شمال ش��رقي شيراز( است. آن گونه كه 
پيداست، هنگام ساخت شهر نام اين قلعه بر شهر شيراز نهاده شده است. همچنين مهرهايي مربوط 

به پايان روزگار ساساني و آغاز اسلام، در كاخ ابونصر يافت شده كه حاوي نام »شيراز«  است. 
براساس پژوهش »تدسكو« شيراز به معناي مركز انگور خوب است. 

يك»گناه«سيلگناهميآورد
صفحه توييتري »عالم« بياني از علامه طباطبايي)ره( را به اش��تراك 
گذاش��ت. حضرت علامه)ره( فرموده اند: گناهان هر كدامش آدمی را 
به سوی ]گناه[ ديگری می كشاند، چون اس��اس گناه، پيروی هوای 
نفس است و نفس، وقتی هوای فلان گناه را می كند، هوای امثال آن 

را نيز می كند.   

مرجفونسايبري
عبدالمجيد خرقاني در توييتي نوش��ت: پنج گروه در قرآن مورد لعنت 
خداوند هس��تند: ۱- كافران و مش��ركان ۲- ظالمان ۳- يهوديان كافر 
۴- شيطان و شياطين و ۵- مرجفون. گروه پنجم در سوره احزاب كساني 
هستند كه در شرايط جنگي، مردم را ترسانده و به نفع دشمن، جامعه را 
وادار به عقب نشيني و تسليم مي كنند، لعنت خدا بر مرجفون سايبري. 

»شانستماستلفني«
حاصلكرنشمقابلترامپ!

مهدي قاسم زاده در كانال تلگرامي خود با اشاره به فرسته اي از صفحه 
توييتري شبكه ضدايراني »ايران اينترنشنال« نوشت: بعد از به فنا دادن 
قسمت هايي از خاك اوكراين، آواره كردن خيل عظيمي از اوكرايني ها، 
نابودي زيرس��اخت ها و پيش��كش كردن منابع معدني كشورش، تنها 

دستاوردش شده، داشتن شماره شخصي ترامپ و امكان تماس با او!

رازخوشبختيچيست؟
محمد وظيفه شناس در توييتي نوش��ت: راز واقعي خوشبختي چيه؟! توي 
دانشگاه هاروارد يه پژوهش به مدت80 سال انجام دادن تا بالاخره بفهمن 
اين راز چيه؟! متوجه شدن چيزي كه باعث ميشه يه آدم احساس خوشبختي 
داشته باشه، هيچ چيز جز روابطي كه داره نيست، از داشتن اوني كه دوستش 

داره كنار خودش بگير تا دوستان خوب و رابطه خوب با والدين.
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  ساحل هنر:
چفيه ب��ه دوش انداخ��ت، با قل��ب زخمي و 
مجروحش اما به ياوه گويي ه��اي منافقين و 
كفتاران پايان داد! پدر باش��رف دانش��جوي 
مظلوم دانش��گاه تهران  #اميرمحمد خالقي 

را مي گويم!
  سعيد مهربان:

دقيق ترين كار در حساس ترين زمان! احسنت 
به شما.  #اميرمحمد خالقي

  محمد پناهي:
امروز پيكر اميرمحمد خالقي به خاك سپرده 
شد. پدر داغدار اين دانشجو هم با چفيه جلوي 
دوربين اومد تا به همه ثاب��ت كنه دامن زدن 
به اين اتفاقات براي اغتشاش كردن فايده اي 

نداره . روحش شاد. 
  كاربري با نام »سبد بلوچ«:

وداع دردناك مول��وي عبدالرحمن با پيكر 
پسرش اميرمحمد خالقي جوان اهل سنت 
روس��تاي محمدآباد از خراسان جنوبي كه 
نخبه و دانش��جوي دانش��گاه تهران بود و از 
سوی اراذل در تهران به قتل رسيد. اميدواريم 
هرچه زودتر دستگاه قضا جانيان را به سزاي 

اعمال شان برساند.  #كوي دانشگاه
  ميثم تمار:

چون دروغگ��و نب��ود... چون به بي بي س��ي 
بلُ نداد... چون عاش��ق وطنش ب��ود... چون 
عاش��ق رهبرش بود... چون چفيه ش��رف بر 
شانه اش انداخت و تمام فتنه ها را خنثي كرد... 
شايسته تقدير است. جناب خالقي شما آتش 
هزاران فتنه را از كش��ور دور كرديد از ش��ما 

سپاسگزاريم. 
  مژگان حقمرادي:

بعضي وقتا، بعضي كاراي به ظاهر كوچيك يه 
فتنه بزرگ رو خنثي مي كنه! مثل صحبت هاي 
پدر داغدار دانشجوي مقتول اميرمحمد خالقي. 

ماشاءالله به فهم و درك اين پدر. 
   ياسر آقايي:

عموي دانشجوي مظلوم كشته شده از سوی 

اوباش تهران، روحاني اهل سنت هستن. شما 
فقط آرامش و شخصيت رو داشته باش. چرا 
مثل پدر مرحومه مهسا اميني شروع نكرد به 
چرت و پرت گفتن؟! اميدواريم پليس هم به 
حرمت اين خانواده سريعاً عاملان رو دستگير 

كنه.  #اميرمحمد خالقي
  عليرضا تقوي نيا:

پدر اميرمحمد خالقي با چفيه جلوي دوربين 
آمد تا بگويد قتل ناجوانمردانه فرزندش را نبايد 
دستاويزي براي اغتشاش عليه نظام مقدس 
اسلامي كنند. درود بر بصيرت اين پدر داغدار. 

 #اميرمحمد خالقي
  مطهره نصيري:

خدا به شما عزت بده حاج آقا. خدا به دلتون 
صبر بده. نوه پيامب��ر)ص( قلب داغدارتون 
رو آروم كنه كه تو پازل دش��من اس��لام و 
جمهوري اس��لامي بازي نكردي��ن و متين 
و موقران��ه ع��زادار مي��وه دلت��ون بودين. 

 #اميرمحمد خالقي
  كاربري با نام »حاج نادر«:

حضور پدر مرحوم خالقي با اين هيبت و اين 
چفيه خنثي كننده توطئه خناسان شد. پدر 

هم داش��تيم از خون فرزندش كاسبي كرد و 
كشوري رو به آشوب كشوند. درود بر شرفت، 

شير مرد سني. 
   احمد روستايي:

انصافاً بايد دست پدر مرحوم خالقي را بوسيد. او 
هم مي توانست با چند جمله دوقطبي ديگري 
را فعال كند و آتش��ي را برانگيزد. شبكه هاي 
خارجي و رسانه هاي ضدوطني هم كه آماده 
بودند او را چهره اي كنند كه باز كشور را چند 
ماه درگير س��ازد، اما خدا خيرش دهد كه با 

بصيرت و صبوري آرامش بخش بود. 

خدابهاينپدرداغداربصير،صبرعطاكند
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به گفته هاي پدر اميرمحمد خالقي

پدر اميرمحمد خالقي، دانشجوي دانشگاه تهران كه به دست اوباش و زورگيران به قتل 
رسيده است، در اظهاراتي بيان داشت: »خون فرزندم پايمال نشود، ما راضي نيستيم از 
خون فرزندمان سوءاستفاده شود. فرزندم  درسخوان و  نمازخوان بود و به كسي كاري 
نداشت.« گفته هاي او با واكنش هاي بسياري در شبكه هاي اجتماعي همراه بود. كاربران 

ضمن تسليت به ايشان، اظهارات آرام بخش را كه مانع حاشيه سازي مي شود، ستودند و آن 
را نشانه فهم و بصيرت اين پدر داغدار دانستند. كاربران همچنين از مسئولان خواستند 
به حرمت داغ اين پدر و بصيرت و صبرش هر چه سريع تر عوامل قتل اميرمحمد خالقي را 
به سزاي عمل خود برسانند. در ادامه بخش هايي از واكنش هاي كاربران را مرور كرده ايم. 

ويژگي شگفت قلب انسان
استاد شهيد مرتضي مطهری)ره(:

قرآن انسان را موجودي مي داند كه علي  الدوام در تغيير و تحول 
اس��ت و قلب انس��ان را كه »قلب« مي گويند، چ��ون زير و زبر 
می ش��ود، البته ناگفته پيداس��ت كه مراد از »قلب« اين جسم 
گوشتي صنوبري شكل در طرف چپ بدن نيست، بلكه منظور 
همان روح و روان انساني اس��ت كه هر لحظه حالت جديدي به 
خود مي گيرد. پيغمبر)ص( مي فرمايد: »دل انس��ان مانند يك 
پر است كه در بياباني به درختي آويزان كرده باشند كه  باد آن را 

دائماً دگرگون مي كند.«
انسان در دو لحظه به يك حالت نيست و بيش از هر چيز تحت 
تأثير اعمال خويش اس��ت؛ يك عمل نوراني به او نور مي  بخشد 
و عمل كثيف ظلماني نور را از انس��ان مي گي��رد و او را تاريك 
مي كند. كار نيك به دل انسان نرمش مي دهد و او را آماده براي 
پذيرش اندرزها و حق و حقيقت مي كند و برعكس اعمال خلاف 
فطرت انساني، كافرماجرايي  ها قساوت دل مي آورد و گاهي دل 
انسان آنچنان سياه مي شود كه قرآن تعبير مي كند: كارش تمام 
شده و بر دل آنها مهر خورده اس��ت، به چشم خودش مي بيند 
ولي گويي نديده است، مثل اينكه پرده جلو چشمش را گرفته 

است: »وَ عَلي  ابصْارهمْ غشاوَةٌ«)بقره-7(. 
منبع: كانال رس�مي »بنياد ش�هيد مطهري« در ايتا به 

استناد كتاب آشنايي با قرآن، ج۲، ص۷۹

   آیينه نفس
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اسكي نگاه ويژه مي خواهد  

تاريخ سازي با رتبه37 !
ورزشكاران ايران در بازي هاي زمستاني قاره آسيا نتوانستند موفقيتي 
را كس��ب كنند. خب دور از انتظار هم نبود. كسي هم توقعي نداشت، 
البته اين مسئله ربطي به اعزام آنها و تلاش براي رسيدن به موفقيت 
ن��دارد. بروبچه هاي تيم هاي مل��ي ورزش هاي زمس��تاني بايد آنقدر 
تلاش كنند و خود را مقابل حريفان قدرتمند محك بزنند تا بتوانند به 
موفقيت دست پيدا كنند. اينگونه نيست كه با يك و حتي چند شكست 

ميدان را خالي كنند و ديگر دست از تلاش بكشند. 
اما در اين ميان نبايد از حقايق هم گذشت. اينكه مثلًا اسكي بازان ايران 
حتي به خط پايان هم نرس��ند و كار آنقدر بيخ پي��دا كند كه وقتي يك 
اس��كي باز در جمع 39 نفر رتبه37 را به دس��ت مي آورد، از او به عنوان 
تاريخ ساز ياد شود، ديگر چيزي شبيه مس��خره بازي است. كسي توقع 
كسب مدال طلا و رفتن روي سكو را نداشت، همه هم خوب مي دانستيم 
كه تيم اعزامي به ناگويا مدال آور نيست ولي اينگونه بزرگنمايي و موفقيت 
قلمداد كردن يك شكس��ت حقارت بار به نوعي توهين به ش��عور افكار 
عمومي و علاقه مندان به ورزش كش��ور است. رسانه ها هم واكنش هاي 
مناسبي به اين مس��ئله نش��ان دادند مثلًا »ايسنا« نوش��ت: »هرچند 
نمي خواهيم عملكرد ملي پوش اسكي ايران را زير سؤال ببريم اما آنچه 
مشخص است اينكه اسكي ايران در س��ال هاي اخير پيشرفت چنداني 
نداشته و نتايج كسب شده در بازي هاي آسيايي هم گواهي بر اين موضوع 
اس��ت، بنابراين با القاب و عناويني مانند تاريخ سازي نبايد كم توجهي و 

برنامه ريزي نامناسب در ورزش هاي زمستاني را به فراموشي سپرد.«
اين يك واقعيت تلخ است كه اسكي ايران هيچ پيشرفتي نداشته است. 
فدراسيون اسكي و اصولاً ورزش هاي زمستاني سال هاست حياط خلوت 
برخي چهره هاس��ت كه اجازه دخالت به ديگران را نمي دهند. نتيجه 
كسب شده در ناگويا اين مسئله مهم را گوشزد مي كند كه وزارت ورزش 
بايد فكري اساسي به حال اين فدراسيون كند. بايد عملكرد فدراسيون 
به صورت دقيق بررسي شود و به بهانه جويي ها اكتفا نشود. اين روزها 
همه خوب مي دانند كه كشورمان شايد به لحاظ اقليم و شرايط جوي 
موقعيت مناسب كشورهاي صاحبنام اس��كي دنيا را نداشته باشد، اما 
نبايد اين را بهانه كرد و تلاش��ي در راس��تاي برنامه ريزي بهتر و اعزام 

ورزشكاران به اردوهاي خارجي انجام نداد. 
در نهايت اينك��ه بر اين باوريم ورزش��كاران پرتلاش اي��ران مي توانند هر 
غيرممكني را ممكن كنند و حتي در مياديني كه تصورش هم نمي شود، 
پرچم ايران سربلند را بر بالاترين نقاط به اهتزاز درآورند. به طور قطع اسكی 
و ورزش هاي زمستاني هم از اين قاعده مستثني نيستند و فقط لازم است 
قدري دلسوزانه تر به موضوع نگاه كرد و به باختن عادت نكرد. رتبه37 در هر 

شرايطي رتبه خوبي نيست و نمي توان آن را تاريخ سازي عنوان كرد.

حامد قهرماني

يونايتد آموريم در سراشيبي سقوط
درد منچستر دوا ندارد

 تيره روزي ه��اي 
شيوا  نوروزي
منچستريونايتد با       گزارش 2

رك��وردشكن���ي 
تاتنهام تشديد شد. انتظار مي رفت قرمزها در زمين 
تاتنهام خودي نش��ان دهند اما تك گل مديسون 
كافي بود تا يك پيروزي براي اسپرز ثبت شود و يك 

باخت ديگر به پاي من يونايتد. 
آمدن روبن آموريم عملاً سودي براي شياطين سرخ 

نداشته اس��ت. س���رم�ربي پرتغ�الي نيز درست 
مثل اريك تن هاگ دچار س��ردرگم�ي و نااميدي 
است و عملك�رد تيمش در هفته هاي اخير نشان 
م�ي ده�د آموري��م نيز نتوانس��ته راهكاري براي 

نج�ات تيم پيدا كند. 
شكس��ت يك  بر صفر مقابل تاتنهام، يونايتد را به 
رده پانزدهم تبعيد كرد تا خطر سقوط به دسته يك 
بيش از پيش احساس شود. تيمي كه در اين فصل 

براي كسب سهميه اروپا مي جنگيد، حالا نه تنها 
جايي در بي��ن بهترين هاي جزيره ن��دارد بلكه به 
منطقه سقوط نزديك تر هم شده است. كسب 29 
امتياز از 25 بازي بي انگيزگ��ي و ناكامي تيم را به 
وضوح نش��ان مي دهد. درواقع تيم هاي بحران زده 
از روياروي��ي با يونايتد اس��تقبال مي كنند چراكه 
مي دانند تيم آموري��م مي تواند آنه��ا را از بحران 
نجات دهد. تيم پوستكوگلو با كسب هر سه امتياز 
اين بازي ب��ه رده دوازدهم صعود ك��رد. از طرفي 
تاتنهام پس از 35 سال موفق شد مقابل منچستر 
ركوردش��كني كند، اين تيم در اين فصل در س��ه 
رويداد متفاوت) ليگ، جام حذفي و جام اتحاديه( 

سه باخت به قرمزها تحميل كرده است. 
دوازدهمين شكست اين فصل ليگ برتر درحالي 
به ثبت رسيد كه هنوز 13بازي ديگر از ليگ باقي 
مانده و بازي هاي ليگ اروپا نيز در پيش هس��تند. 
با ادامه اين روند هيچ بعيد نيس��ت تعداد باخت ها 
افزايش يابد و اگر به بيش از 17 شكس��ت در ليگ 
برسند، بدترين فصل منچستر در تاريخ ليگ برتر 
ثبت خواهد ش��د! در اين ميان چهار باخت سهم 

تن هاگ و هشت باخت سهم آموريم بوده است. 
 نكته عجيب اين است كه آموريم بعد از باخت تيمش 
به تاتنهام تأكيد كرد نس��بت به آين��ده من يونايتد 
نگران نيس��ت: »تفاوت بازي در اين بود كه آنها گل 
زدند و ما گل نزديم و شكست خورديم. فرصت هاي 
خوبي داشتيم. در ضدحملات موقعيت هايي داشتيم 
و تلاش مي كرديم نتيجه بگيريم، اما در نهايت آنها 
گل زدند و ما گل نزديم. ليگ برتر سخت ترين رقابت 
در جهان است. سعي مي كنم مراقب آنها باشم. سعي 
مي كرديم بازي را بخوانيم. تيم براي رسيدن به گل 
فشار مي آورد و نيازي به تغيير احساس نمي كردم. 
نگران نيستم. هواداران مان را درك مي كنم و اينكه 
رس��انه ها در مورد ما چ��ه فكر مي كنن��د. از باخت 
متنفرم. اين بدترين حس است. به بقيه چيزها فكر 
نمي كنم. اينجا هس��تم تا به بازيكنانم كمك كنم. 
شرايطم و شغلم را درك مي كنم، به كارم اطمينان 

دارم و فقط مي خواهم بازي ها را ببرم.«
بازيكنان يونايت��د نيز ديگر تحمل اين ش��رايط را 
ندارند. بااينكه انتظار مي رفت ب��ا تغيير كادرفني 
اوضاع عوض ش��ود ولي به نظر مي رس��د رختكن 

منچستر نيز بحراني است. ماتياس دليخت مدافع 
اين تيم بع��د از بازي از همه اعضاي تيم خواس��ت 
مسئوليت پذير باشند: »فكر مي كنم وقتي شكست 
مي خوريد، بايد خيلي چيزها را بهتر كنيد. در حال 
حاضر ما در جايي كه منچس��تريونايتد بايد باشد، 
نيستيم و بازي ها را نمي بريم. چيزهاي زيادي براي 
بهتر شدن وجود دارد. اگر من راه حل را مي دانستم، 
آن را مي گفتم اما نمي دانم. متأسفانه مسائل زيادي 
وجود دارد كه بايد بهبود يابد و فكر مي كنم اول از 
همه بايد به خودمان نگاه كنيم، مس��ئوليت پذير 
باشيم و كنار هم بمانيم. اگر هر كدام از ما به تنهايي 
كار خودمان را انجام دهيم، هرگز به نتيجه نخواهيم 
رسيم. بايد كنار هم بمانيم و سعي كنيم بفهميم چه 
چيزي اشتباه پيش رفت، تفاوت اين بازي چه بود، 
چرا اين بازي را باختيم و چرا نمي توانيم برنده شويم. 
اين براي يونايتد كافي نيست. فرصت هاي مان را به 
اندازه كافي ب��ه گل تبديل نمي كني��م و گل هاي 
زيادي دريافت مي كنيم. فك��ر مي كنم چيزهاي 
زيادي بايد بهتر شوند و اميدوارم به زودي شرايط 

كمي بهتر شود.«

قيچی جواب نداد، طارمي زير تيغ ايتاليا رفت! 
يك شنبه شب مي توانست شب طارمي باشد. كافي بود قيچي برگردان  زيبايي كه زد با واكنش خوب ميشله گري گوريو مواجه نمي شد تا    شميم رضوان
هم اينتر بازنده ميدان نباش��د و هم از حجم انتقادهايي كه طارمي را نشانه گرفته كاسته شود، 
ضمن اينكه مهاجم ايراني نراتزوري مي توانست با گل كردن قيچي برگردان زيبايش بار ديگر 
نامزد جايزه پوشكاش )زيباترين گل سال فوتبال جهان( شود. طارمي پيش از اين، زماني كه 
با پيراهن پورتو در ليگ قهرمانان اروپا حضور داشت، دروازه چلسي را باز كرد و همان سال 
گل او نامزد جايزه پوشكاش ش��د. اين بار اما ش��انس با طارمي يار نبود و قيچي برگردان 
زيبايش كه يك لحظه باعث حبس شدن نفس  ها در سينه شده بود، با نتيجه اي كه بايد و 

انتظار داشت، همراه نشد. 
طارمي كه در تركيب اصلي اينتر قرار داش��ت، دقيقه 18 بازي با ضربه اي ديدني تماشاگران 
حاضر در ورزشگاه را نيم خيز كرد و به وجد آورد. طارمي و لائوتارو زوجي بي خاصيت 
را تشكيل داده بودند كه ثمره همكاري آنها صرفاً از دست دادن موقعيت هاي 
متعدد بود و بس. فرصت سوزي طارمي باعث شد منتقدان او منتظر روشن 
شدن هوا نش��ده و همان ش��بانه مهاجم ايراني افعي ها را زير سؤال ببرند. 
كاره سا، مجري و گزارشگر اسكاي صراحتاً طارمي را بدترين بازيكن اينتر 
خواند: »آمار او نااميدكننده اس��ت. تنها س��ه گل كه دو تاي آن از روي 
نقطه پنالتي اس��ت. تصميمات او غيرقابل درك است، خصوصاً وقتي 
توپ را نگه مي دارد و پاس نمي دهد.« پائولو دي كانيو، مهاجم سابق 
و اسطوره اي فوتبال ايتاليا نيز مدعي است طارمي نتوانسته خودش 
را با تيم تطبيق دهد و به لحاظ ذهن��ي و ارتباط با هم تيمي هايش 
ناهماهنگ اس��ت. فيليپو ترامونتانا نيز با صدايي گرفته با سرزنش 
مداوم طارمي مهاجم ايراني اينتر بار ديگر او را نااميد كرده اس��ت. 
توتو مركاتو نيز حضور او را در زمين كمرنگ و سرگردان خواند. علاوه بر 

كارشناسان، هواداران اينتر نيز با كلماتي خشن به انتقاد از طارمي پرداختند. 

كاپيتاني سيتي، افتخاري براي هالند
ستاره نروژي همچنان با س��يتي پله هاي ترقي را طي مي كند و در اوج جواني كاپيتاني آبي ها را نيز تجربه  كرده است. پيوستن به منچسترس��يتي بهترين تصميم زندگي ارلينگ هالند اس��ت. از وقتي او به جمع    اشرف رامين

سيتيزن ها اضافه شده هم خيال گوارديولا بابت خط حمله راحت است و هم موتور گلزني 
هالند روشن شده است. در چهارمين فصل حضور در جمع من سيتي يك اتفاق ويژه 

ديگر نيز براي ارلينگ رقم خورد؛ در جدال اين تيم با نيوكاس��ل سرمربي تصميم 
گرفت بازوبند كاپيتاني را به هالند بدهد. مهاجم 25س��اله براي نخس��تين بار اين 
وظيفه را برعهده داشت و در اولين محك نيز سربلند شد. درواقع عملكرد هالند آنقدر 
در سيتي خوب و رضايت بخش بوده كه به انتخاب اول گوارديولا تبديل شده است. 

هالند پس از درخشش من سيتي مقابل نيوكاسل به اين موضوع واكنش نشان داد: 
»كاپيتان اين تيم بودن يك افتخار ويژه است. از همه بابت حمايت تان ممنونم.« 

گوارديولا نيز از اين انتخاب راضي بود: »او را براي كاپيتاني پيش��نهاد 
كردم چراكه اين بازيكن حداقل 10س��ال در اينجا حضور خواهد 

داشت و دير يا زود بايد مس��ئوليت كاپيتاني را قبول مي كرد.« 
بازيكن نروژي استاد گلزني است و در بسياري از تيم هاي جزيره 
آرزوي داشتن او را دارند. در اين فصل هالند در 41 بازي براي 
منچسترسيتي به ميدان رفته و آمار 34 گل و چهار پاس گل 
را به ثبت رس��انده اس��ت. او حتي فصل گذشته هم براي 

س��يتي 52گل زد و كفش طلاي ليگ برتر را به دست 
آورد. فردا شب ديدار حس��اس با رئال مادريد است و 
فرصتي ديگر براي هالند تا شايستگي هايش را نشان 
دهد. ارلينگ هالند در بازي رفت هر دو گل سيتي را به 

ثمر رساند اما نتوانس��ت جلوي باخت 3 بر 2 تيمش را 
بگيرد. ديدار برگش��ت در برنابئو اس��ت و بدون شك س��يتيزن ها براي بقا در 

ليگ قهرمانان بايد به فكر رقم زدن معجزه باشند.

      چهره ها

»اميدوارم اين بار تغييراتي در تيم  ملي نداشته باشيم و اجازه دهند با    فريدون حسن
س��رمربي ايراني به جام جهاني برويم« اين جمله را ميرش��اد 
ماجدي، عضو هيئت رئيسه فدراسيون فوتبال و رئيس هيئت 
فوتبال استان تهران مي گويد؛ جمله اي كه باز هم باعث نگراني 
در خصوص نيمك��ت تيم ملي و آينده س��رمربي آن اس��ت؛ 
جمله اي كاملًا خلاف آنچه رئيس فدراسيون فوتبال مدعي آن 
است. تاج همين چند روز قبل گفته بود: »هيچ كجاي دنيا آدم 

موفق را عوض نمي كنند.« 
البته ميرشاد ماجدي در ادامه حرف هايش مثل مهدي تاج توپ 
را به زمين رسانه ها انداخت و گفت: »صحبت هايي در رسانه ها 
مطرح ش��ده و اميدوارم اينگونه نباش��د، چراكه يك بار چنين 
اتفاقي رخ داده است. حضور در جام جهاني در امريكا يا كانادا با 

مربي ايراني غرور  ملي را تهييج مي كند.«
خب حالا ما مي گوييم كه واقعاً بايد نگران سرنوش��ت نيمكت و 
سرمربي تيم ملي باشيم. به قول ماجدي قبلًا هم اين اتفاق افتاده، 
در دوره مهدي تاج رخ داده، پس مي تواند دوباره و حتي چند باره 
هم اتفاق بيفتد. بار پيش يك خارجي رفت و يك خارجي ديگر 
جانشينش ش��د. حالا يك ايراني مي رود و احتمالاً يك خارجي 
بيكار ديگر مي آيد. اصلًا كسي چه مي داند شايد هم يك ايراني 
آمد، اين جابه جايي آنقدر ادامه پيدا مي كند كه بالاخره فدراسيون 
به گزينه مطلوب خود برس��د. موفقيت و شكست هم اصلًا مهم 
نيست، چون اينجا فوتبال ايران و فدراسيونش بر اين باور است 

كه حتي مي توان سرمربي موفق را هم جابه جا كرد.
 نگاه به حرف هاي ش��ان نكنيد. امير قلعه نويي موفق بوده، اصلًا 
مهم نيست. مگر اسكوچيچ موفق نبود؟ مهدي تاج بركنارش كرد 
و چند روز پيش بعد از چهار س��ال از او به خاطر زحماتش تشكر 
كرد، حالا هم مي تواند همان اتفاق بيفتد، نهايتش اين است كه 
مهدي تاج چهار سال ديگر از امير قلعه نويي هم تشكر مي كند. به 
هر حال فوتبال ايران با امثال تاج، كفاشيان، بهاروند، عزيزي خادم 
و عابديني شناخته مي شود نه با علي دايي، امير قلعه نويي، كريم 

باقري، عابدزاده، سردار آزمون، جهانبخش و طارمي و...
آهاي هواداران فوتبال نگران سرنوشت نيمكت تيم ملي باشيد. 
اينجا فوتبال ايران است و آدم هاي موفقش خيلي راحت تغيير 
مي كنند، چون مديريت فوتب��ال نمی تواند ببيند در حالي كه 
خودش ناموفق اس��ت، مربي تيم ملي اش موفق عمل مي كند. 
راستي اين روزها كس��ي از كارلوس كي روش خبر دارد؟ به هر 
حال شايد مدتي است بيكار ش��ده و دنبال تيم مي گردد و چه 
تيمي بهتر از تيم ملي ايران براي حضور در جام جهاني، نتيجه 

و غرور ملي هم اصلًا مهم نيست.

نراتزوري بهتري�ن فرصت براي 
دنيا حيدري

صدرنش�يني را از دس�ت داد.       گز ارش يک
ناپولي با تس�اوي مقاب�ل لاتزيو 
صراحتاً جايگاهش را به اينزاگي و شاگردانش پيشكش كرده بود 
اما افعي ها قدر اين موقعيت طلايي را ندانستند و با شكست در 
تورين، ب�ه حضور خ�ود در رده دوم جدول ادام�ه دادند، با اين 
تفاوت كه حالا فاصله آنها با صدر نه يك امتياز كه دو امتياز است. 

         
هنريك مخيتاري��ان، هافبك نراتزوري هاج و واج از شكس��ت يك 
بر صفر تيمش مقابل يووه صراحتاً مي گوي��د: »نمي دانم چرا اينتر 
در بازي هاي بزرگ مش��كل دارد. توضيح اين موضوع سخت است. 
نمي دانم مش��كل چيس��ت. تمام تلاش خود را مي كنيم تا در همه 
بازي ه��اي پيش رو به پيروزي برس��يم اما برابر تيم ه��اي بزرگ به 
مش��كل مي خوريم. نمي دانم چرا اين اتف��اق رخ مي دهد. نيمه اول 
ما غيرقابل مهار بوديم و مي توانستيم دو  سه گل بزنيم اما نيمه دوم 
تاوان فرصت سوزي هاي مان را پس داديم و نتوانستيم قفل بازي را 

بشكنيم.«
آمار نش��ان مي دهد اينتر در فصل جاري، در برابر هش��ت تيم برتر 
جدول، به طور ميانگين تنها 1/3 امتياز در هر بازي كسب كرده است 
و اين صحبت هاي مخيتاريان در خصوص اينكه اينتر مقابل تيم هاي 
بزرگ به مش��كل مي خورد را ثابت مي كند؛ مس��ئله اي كه بي شك 
بزرگ ترين دغدغه  اين روزهاي اينزاگي است كه خود نيز به آن اشاره 
دارد: » بايد عملكردمان را در بازي هاي بزرگ بهبود بخش��يم، آمار 

نشان مي دهد اين مشكل واقعي است.«
اينتر مقابل آتالانتا، لاتزيو و فيورنتينا به برتري رسيد اما برابر ميلان 
و يوونتوس تن به شكست داد و اين باخت آخري از ديگر شكست ها 
تلخ تر ه��م بود چراكه نراتزوري اين فرصت را داش��ت ت��ا با عبور از 
ناپولي براي اولين بار از اكتبر2024 صدر جدول را تصاحب كند، اما 
اين اتفاق رخ نداد و اينزاگي و ش��اگردانش با دست خالي ورزشگاه 
آليانز يوونتوس را ترك كردند. اينتر در اكتبر هم در حالي به تساوي 
4-4 مقابل يووه رضايت داده بود كه تا دقايق پاياني بازي 4بر2 در 
سن سيرو پيش بود اما دست آخر به تساوي رضايت داد تا هيچ حرفي 
براي گفتن و دفاع از عملكرد شاگردانش نداشته باشد: »بايد كمتر 
حرف بزنيم و بيشتر تلاش كنيم. حسرت و نااميدي زيادی وجود داد. 
ما بايد از فرصت هاي گلزني  كه داشتيم بهتر استفاده مي كرديم، اين 
يعني آنچه تاكنون انجام داديم كافي نيست، پس ما بايد كمتر شعار 
بدهيم و سرمان را پايين بيندازيم و سخت تر كار كنيم، مخصوصاً در 

تقابل هاي مستقيم با تيم هاي بزرگ.«
         

ش��رايط تياگو موتا اما كاملًا متفاوت از همت��اي خود روي نيمكت 
اينتر بود. سرمربي يوونتوس خرس��ند از برتري خانگي مقابل تيم 
دوم جدول كه باعث ش��د با تفاضل گل بهتر نس��بت به لاتزيو خود 
را به رده چهارم جدول برس��اند، تأكيد كرد كه برتري در اين ديدار 
اعتماد به نفس خوبي براي او و ش��اگردانش به دنبال داشته است: 

»هدفم بهبود تيم است نه محبوبيت نزد هواداران. بازي مقابل تيم 
قدرتمندي همچون اينتر در نيمه نخست واقعاً دشوار بود و مي توان 
گفت بيش از حد به آنها احترام گذاشتيم چراكه مي دانستيم اينتر 
كيفيت بالايي دارد و اگر نتوانيم آنها را تحت فشار قرار دهيم، دچار 
مشكل مي شويم، به همين دليل نيمه دوم نمايشي بهتر و متفاوت 
ارائه كرديم تا با خوش��حالي زمين مسابقه را ترك كنيم. پيروزي ها 
اعتمادبه نفس و آگاهي را به همراه دارند اما بايد براي رسيدن به آنها 
شايستگي داشته باشيد. در نيمه اول شايسته آن نبوديم و اينتر بهتر 

عمل كرد. نيمه دوم اما با تلاش بازيكنان به پيروزي رسيديم.«
         

يكي از اتفاقات جال��ب توجه اين بازي روياروي��ي خفرن تورام، 

هافبك ي��ووه با ب��رادرش بود كه پيراه��ن اينتر را ب��ه تن دارد. 
رويارويي توران و ماركوس نظر رس��انه ها را ه��م به خود جلب 
كرده بود؛ اتفاقي كه ملي پوش فرانسوي بيانكونري آن را تجربه 
فوق العاده اي خوان��د: »مثل بازي در باغ خان��ه خودمان بود، اما 
فكر مي كنم مچ پايش هنوز هم درد دارد كه از ابتدا بازي نكرد، 
هرچند براي من برتري يووه مهم بود تا بازي برابر برادرم. وظايف 
دفاعي ما برابر اينتر بيش��تر بود. بايد كمي عقب بازي مي كرديم 
تا بين بازيكنان هجومي حريف تعادل برقرار كنيم و خوشحالم 

موفق به مهار آنها شديم.«
         

اينزاگي و ش��اگردانش بعد از باخت مقابل يوونت��وس با انتقادهاي 

زيادي مواجه شدند. يكي از س��تاره هاي اينتر كه بعد از اين بازي به 
ش��دت مورد هجمه قرار گرفت، لائوتارو مارتينز است كه روزهاي 
سختي را در جمع افعي ها س��پري مي كند و با افتي فاحش روبه رو 
شده است، درست برعكس فصل گذشته. او در ديدار برابر يوونتوس 
در نيمه  اول يك پاس گل از دامفريز را به آسمان فرستاد و در نيمه 
دوم بدترين ضرب��ه ممكن را به يك توپ عالي ديگر زد تا در ش��بي 
كه همه چيز براي شكس��ت اينتر در تورين مهيا بود، مهيا تر شود و 
اينزاگي با سري پايين از مقابل ديدگان هواداران و حتي خبرنگاران 
عبور كند. در حالي كه ش��ايد اگر او تورام را در اين بازي در اختيار 
داش��ت، لازم نبود مغموم از باخت زمين مسابقه را ترك كند اما در 

بازي با يووه شانس اصلًا با اينزاگي يار نبود.

فرصت سوزي اينتر
اينزاگي تعارف ناپولي را پس زد

تشكر از امير 4سال بعد
نيشگون
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88523060ارتباط با ما

  روزهاي پرشور انقلاب
من دو س��ال از حاج علي كوچك تر و دو سال از حسين 
بزرگ تر هس��تم. در روزهاي پرش��ور انقلاب، حاج علي 
نقش فعال تري داش��ت. او در دوران شاهنشاهي سرباز 
بود و وقتي امام خميني فرمان تخليه پادگان ها را صادر 
كرد، حاج علي به نداي رهبر انقلاب لبيك گفت و خدمت 
س��ربازي اش را نيمه  تمام رها كرد و ب��ه آغوش خانواده 

بازگشت. 
بعد از پيروزي انقلاب اسلامي مجدداً براي ادامه خدمت 
راهي شد. او آن زمان درهوا برد ارتش در شيراز خدمت 
مي كرد. در روزهاي پرتلاطم پ��س از انقلاب، زماني كه 
آتش جنگ در كردستان و غرب كشور شعله ور شد، من 
و برادرم حاج علي، با عزمي راسخ تصميم به دفاع از وطن 
گرفتيم. پس از گذراندن دوره آموزشي فشرده 20روزه، 
همراه با 30همرزم ديگرمان، راهي مناطق پرتنش مهاباد 

و كامياران شديم. 
در آن روزهاي س��خت، ضد انقلاب به پادگان ها و مردم 
بي دفاع حمله مي كرد. ما و تع��دادي از نيروهاي ارتش، 
وظيفه خطير تأمين امنيت جاده استراتژيك كامياران به 
پاوه را بر عهده گرفتيم. اين مسير، شريان حياتي منطقه 
بود و حفاظت از آن، نقش��ي كلي��دي در حفظ امنيت و 

آرامش مردم را داشت. 
در آغاز جنگ ايران و عراق، در حالي كه مشغول خدمت 
س��ربازی بودم، چند هواپيماي جنگي از بالاي س��رمان 
عبور كردند. نيروهاي ارتش گفتند  اين هواپيماها متعلق 
به رژيم بعث عراق هس��تند. اندكي بعد، خبر رسيد يك 
هواپيماي جنگي، مدرس��ه اي را در كرمانش��اه بمباران 
كرده و تعدادی دانش آموز به ش��هادت رس��يده اند. اين 
حادثه، نخس��تين تصوير من از جنگ ب��ود. در 2۴مهر 
۱3۵۹، هواپيماهاي عراقي در ساعت ۱۱صبح، دبستان 

پسرانه رشيد ياسمي را در كرمانشاه بمباران كردند. در 
اين حمله، ۱۶دانش آموز پايه دوم ابتدايي به همراه يكي 
از كاركنان مدرسه به شهادت رس��يدند. اين مدرسه در 
سال ۱3۶3 بازسازي شد و به نام دبستان شهدا تغيير نام 
يافت. بمباران مدارس بخشي از جنگ شهرها در جريان 

جنگ ايران و عراق بود. 
  جانبازي در ثامن الائمه 

من تا س��ال ۱3۶3 در جبهه حضور داشتم و در عمليات 
حصر آب��ادان در مه��ر ۱3۶0 جانب��از ش��دم. عمليات 
ثامن الائمه در پنجم مهر ۱3۶0 با هدف شكس��ت حصر 
آبادان آغاز شد و پس از ۴2س��اعت با موفقيت كامل به 

پايان رسيد. 

آخرين عملياتي كه در آن ش��ركت داشتم هم، عمليات 
ميم��ك ب��ود. در عمليات ميم��ك با حاج عل��ي هم رزم 
بودم. قبل از اينكه حاج علي فرمانده ۴۱2گردان ش��ود، 
ش��هيد رضا عباس زاده، فرمانده گردان بود. من با شهيد 
عباس زاده هم دوره، دوست و رفيق بودم و همه مراحل 
پاسداري را با او گذراندم. شهيد عباس زاده فرد شايسته اي 

بود كه به مقام شهادت نائل شد. 
  مثل همه مردم بود!

 نميخواهم ش��هدا را براي مخاطبان تان افرادي دس��ت 
نيافتني و آس��ماني معرفي كنم. ن��ه ! حاج علي اين طور 
نبود. مي خواهم بگوي��م حاج علي مثل همه مردم بود. ما 
هم مي توانيم مانند او باشيم. اما خب آنها در مسير الهي 

قرار گرفتند و تقوا پيشه كردند و به مقام شهادت رسيدند 
حاج علي به عارف جبهه ها مشهور بود. او قبل از آمدن امام 
دوستاني در گروه منصورون داشت، وقتي امام آمد مسير 
پيش روي او مشخص ش��د و در آن عرصه گام برداشت. 
مقلد امام بود و ارادت زيادي به ولايت داش��ت. او بعد از 
پايان غائله كردستان وارد جبهه هاي جنوب شد. تا زمان 
عمليات كربلاي ۵ از خود رشادت و شجاعت زيادي نشان 

داد و حماسه آفريني كرد. 

اصلًا حال و هواي جبهه به گونه اي است كه خدا خودش 
كمك مي كند و انس��ان در آن محيط معنوي و سراس��ر 
عشق الهي متعالي مي ش��ود. فقط بايد راه درست را در 

پيش گرفت. 
همه آنچه حاج علي به آن رسيد از ميان همين خاكريزها 
و س��نگر هاي خاكي جبهه بود از ميان همين توسل ها و 
توكل هاي شب هاي عمليات. حاج علي، فرمانده قابلي بود. 

او در كنار نيروهايش مي جنگيد. 
ما با هم و در كنار هم دوران خوب��ي را گذرانديم. وقتي 
مي خواستم وارد عمليات ش��وم، نگران اين بودم، نكند 
بترس��م و جا بزنم يا هر چيز ديگر. اما وقتي رمز عمليات 
خوانده مي شد و ما وارد عمليات مي شديم، هراسي به دل 
نداشتيم. كنارهم با هم شوخي مي كرديم و انگار نه انگار 
كه زير آتش توپ و خمپاره هستيم. رزمندگان شجاعانه 

مي جنگيدند. 

همه با هر آنچه در توان داشتند، به ميدان آمدند. بدون 
هيچ توقع و درخواس��تي. هم��ه براي رض��اي خدا كار 
مي كردند. خ��وب به ي��اد دارم بعد از دو م��اه حضور در 
كردستان و انجام مأموريت، از طرف سپاه ۴هزار تومان به 

خانه ما برده و به پدرم داده بودند. 
  پاي ثابت جبهه

وقتش هم كه باش��د وقت روايت كردن از حسين است. 
او متولد دهم شهريور س��ال ۱3۴3، روستاي دقوق آباد 
از توابع شهرس��تان رفس��نجان است. حس��ين تا پايان 
مقطع متوسطه درس خواند و ديپلم تجربي اش را گرفت. 
بعد هم به عنوان پاس��دار وظيفه در جبه��ه  حضور پيدا 
كرد. در دوران انقلاب س��ن زيادي نداش��ت و نتوانست 
فعاليت زيادي از خود در آن دوران نش��ان دهد. اما يك 
پاي ثاب��ت فعاليت هاي حاج علي در جبه��ه بود. اين دو 
وابستگي زيادي به يكديگر داش��تند. او سومين رزمنده 
خانه ما بود. من و حاج علي تقريباً در يك زمان به جبهه 
رفتيم و حس��ين كمي بعد از ما لباس رزم به تن كرد. او 
با شهيد محمود حسن زاده )پس��ردايي و برادرهمسرم( 
به جبهه مي آمدند و بع��د از 20روز تا يك ماه به خانه باز 
مي گشتند. آنها وقتي از درس و امتحان فارغ مي شدند، 

به جبهه مي آمدند. 
حاج علي وقت عمليات كه مي شد، به بچه ها ندا مي داد و 
آنها را فرا مي خواند. خيلي به نيرو هاي تحت امرش اعتماد 
داشت. مي دانست هر كدام شان چه توانمندي دارد و در 
چه محوري مي تواند حماس��ه آفريني كن��د. به نيرو ها 

اعتماد زيادي داشت. بچه ها هم كه مي ديدند حاج علي 
آنها را صدا كرده، خودشان را سريع به لشكر ۴۱ و گردان 
۴۱2 مي رساندند. برخي ش��اغل بودند و برخي محصل. 
وقت آمدن، هم��ه كار و برنامه هاي اي��ن طرف تعطيل 
مي شد. حسين و دوس��تانش شهيد محمود حسن زاده و 
رضا قرباني هم همين طور بودند. آنها هم به وقت عمليات 
در جبهه حضور داش��تند. اين را هم بگويم كه حاج علي 
اصلًا با كسي تعارف نداشت. حتي با من كه برادرش بودم. 
اگر بي نظمي مي ديد، يا هر كاري كه مانع پيشبرد اهداف 
عمليات، كوتاه نمي آمد. يك بار حتي عذر من را خواست. 

در انجام تكليفي كه بر عهده داشت خيلي جدي بود. 
  مظلوم بود و آرام

 وقتي مي خواهم از حسين و خلقيات او براي شما روايت 
كنم بايد به آرامش وجودي او و مظلوميتش اشاره كنم. او 
احترام زيادي براي پدر و مادرم قائل بود. خيلي هواي آنها 
را داشت. او در زمان فراغت از تحصيل خودش را به روستا 
مي رساند و در خدمت پدر و مادر بود و در امور كشاورزي 
كمك حالشان بود. او خيلي اهل حرف زدن نبود. خيلي 
ساكت و متواضع بود. نمي خواست با حرف زدن خودي 
نشان بدهد. او و دو دوس��ت ديگرش محمود حسن زاده 
)برادر همسرم( و رضا قرباني هميشه با هم بودند. هر سه 
هم خلقياتي شبيه هم داش��تند كه نهايتاً در كنار هم به 

شهادت رسيدند. 
  همرزم حاج قاسم

همان ابتدا كه براي گذراندن دوره آموزش��ي به س��پاه 
رفتيم، حاج قاس��م هم حضور داش��ت. من و او همدوره 
بوديم و به عنوان بسيجي آموزش مي ديديم. اما از همان 
دوران مشخص بود، حاج قاسم روح بلندي دارد و انسان 
خاصي است. س��ن او كمي از من بيش��تر بود اما بسيار 
ورزيده و توانمند بود. گاهي من از كار خس��ته مي شدم 

اما حاج قاسم اين طور نبود. زماني كه خسته مي شديم، 
خيلي دوست داشتيم استراحت كنيم اما او اين طور نبود، 
پيگير مي شد تا وظايفي كه به او محول شده با تمام توان 
به آخر برساند. بعد از آموزش ابتدايي 20روزه وقتي براي 
گذراندن دوره دوم آموزش فرا خوانده شديم، حاج قاسم 
جزو مربياني بود كه به ما آموزش مي داد. او بسيار كار بلد 

بود و مسئول آموزش ما شد. 
حاج قاسم بعد ها فرمانده تيپ ۴۱ثارالله شد و نيروهاي 
زيادي را تربي��ت كرد. او در مس��ير الهي ق��رار گرفت و 
توانست تقوا پيشه كند و به اين جايگاه رفيع و الهي برسد. 
زماني كه در جبهه مقاومت بود، خيلي مشتاق بوديم، باز 
هم چون دوران جنگ تحميلي همراهي اش كنيم اما سن 

و سال ما اجازه حضور نداد. 
  شهيد مهدي غلامرضائي

حس��ين نامه هاي زي��ادي از جبه��ه براي دوس��تان و 
خانواده اش مي نوشت. او در يكي از اين نامه هاي به يادگار 
مانده، اينگونه نگاش��ت: بچه ها من ديشب خواب شهيد 
مهدي غلامرضائي را ديدم. او كنار حوض آبي نشس��ته 
بود. وقتي من رفتم پهلويش، او م��را در آغوش گرفت و 
بوسيد. من مي دانم اين خواب تعبيري جز شهادت ندارد. 
من مي دانم اين بار شهيد مي ش��وم. اگر اين مسير الهي 

نبود و براي رضايت خدا، شما را هرگز رها نمي كردم. 
  شهادت در كانال ماهي 

در عمليات كربلاي۵، برادرم حس��ين در س��خت ترين 
محور، يعني عبور از كانال ماهي، ش��ركت داش��ت. اين 
محور تحت فرماندهي لش��كر ۴۱ثارالله بود و رزمندگان 
با عبور از آب هاي سرد و ميادين مين، با مقاومت شديد 
و سلاح هاي شيميايي دشمن روبه رو شدند. با وجود اين 
شرايط، حسين و همرزمانش توانستند در خطوط دفاعي 
دشمن پيشروي كنند، اما حسين بر اثر اصابت تركش در 
كنار دوستانش، محمود حسن زاده و رضا قرباني، به درجه 

رفيع شهادت نائل آمدند. 
عمليات كرب��لای۵ در تاري��خ ۱۹دي ۱3۶۵ ب��ا رمز يا 
زهرا)س( در محور ش��لمچه - كانال ماه��ي به صورت 
گسترده از سوی سپاه پاس��داران انجام شد. هدف از اين 
عمليات، تكميل و ترميم خط پدافندي ايران، توس��عه و 
تثبيت س��ر پل منطقه غرب نهر جاس��م، تصرف مجدد 
س��رپل غرب كانال ماهي و تهديد منطقه اس��تراتژيك 
ش��رق كانال زوجي بود. موفقيت در اين عمليات ناشي 
از س��رعت عمل يگان هاي خط ش��كن در شكستن خط 
و گرفتن دو س��رپل اس��تراتژيك در غرب كانال ماهي و 

شمال پنج ضلعي بود. 
  ننه و آقا چه خواهند كرد؟!

برادرم حاج علي قبل از ش��روع عمليات به حسين گفته 
بود: حس��ين جان اگر در اي��ن عمليات ه��ر دو نفر ما به 
ش��هادت برس��يم، ننه و آقا چ��ه خواهند ك��رد؟! گويي 
حاج علي از ش��هادت خود و برادرش در عمليات كربلاي 
۵ خبر داشت. آنها به شهادت رسيدند و خبر به پدر و مادر 
رسيد. سخت بود اما تحمل كردند. آنها از حضور بچه ها 
در جبهه رضايت كامل داشتند و ما را با دعا و توكل راهي 
جبهه مي كردند و به خوبي مي دانس��تند، جنگ و جبهه 

چه شرايطي دارد. 
حاج علي خيلي دوست داش��ت حسين همراهش باشد. 
اين طور حواسش هم به او بود. حاج علي اعتقاد زيادي به 
حسين داشت. او را بسيار دوست داشت. نهايت هم با هم 

در يك عمليات آسماني شدند. 
  ديگر شرمنده نيست!

قبل از عمليات كربلاي۵، خودم حاج علي را تا رفسنجان 
رساندم. آن روز حسين همراه ما نبود و بعد از آن همراه 
با نيروهاي لش��كر با اتوبوس به جبهه اعزام شد. آن روز 
حاج علي حرف هايي به من زد كه هيچ گاه از خاطرم پاك 
نمي شود. حاج علي مي گفت: من آن قدر به جبهه رفتم و 
برگشتم كه از پدر شهدا خجالت مي كشم. من هنوز زنده 
هستم و آنها دردانه هايش��ان را در راه خدا داده اند. وقتي 
مي خواهم از جبهه به خانه برگردم، ش��رمنده ام. اگر در 
اين عمليات )كربلاي ۵( ش��هيد نشوم ديگر به روستا باز 
نخواهم گشت، چون نمي توانم در چشمان خانواده شهدا 
نگاه كنم. حاج علي ۱۹دي ۱3۶۵ در شلمچه به شهادت 
رس��يد. او همراه برادرش حس��ين آس��ماني شد، چون 
دوكبوتري كه با يك بال آسماني شدند. حاج علي شهيد 
شد و حالا ديگر شرمنده خانواده شهدا نيست. اميدوارم 
بتوانيم به درستي در مسير شهدا قدم برداريم و بتوانيم 

حافظ دست آوردهاي انقلاب و نظام باشيم.

گفت و گوي»جوان« با برادر شهيدان حاج علي و حسين محمدي پور از شهداي عمليات كربلاي5

دو برادر تا شهادت کنار هم جنگیدند

حاج عل�ي مي گفت: من آن قدر ب�ه جبهه رفتم و 
برگش�تم كه از پدر ش�هدا خجالت مي كشم. من 
هنوز زنده هس�تم و آنه�ا دردانه هايش�ان را در 
راه خ�دا داده اند. وقت�ي مي خواه�م از جبهه به 
خان�ه برگردم، ش�رمنده ام. اگر در اي�ن عمليات 
)كربلاي 5( ش�هيد نش�وم ديگ�ر به روس�تا باز 
نخواه�م گش�ت، چ�ون نمي توانم در چش�مان 
خان�واده ش�هدا ن�گاه كن�م. حاج عل�ي 19 دي 
1365 در ش�لمچه به ش�هادت رس�يد. او همراه 
برادرش حس�ين آسماني ش�د، چون دوكبوتري 
كه با يك بال آس�ماني ش�دند. حاج علي شهيد 
شد و حالا ديگر ش�رمنده خانواده شهدا نيست 

برادرم حاج علي قبل از شروع عمليات به حسين 
گفت�ه بود: حس�ين ج�ان اگ�ر در اي�ن عمليات 
ه�ر دو نفر ما به ش�هادت برس�يم، نن�ه و آقا چه 
خواهند ك�رد؟! گويي حاج علي از ش�هادت خود 
و ب�رادرش درعملي�ات كرب�لاي5 خبر داش�ت. 
آنها به ش�هادت رس�يدند و خبر به پ�در و مادر 
رسيد. سخت بود اما تحمل كردند. آنها از حضور 
بچه ها در جبه�ه رضاي�ت كامل داش�تند و ما را 
با دعا و ت�وكل راهي جبهه مي كردن�د و به خوبي 
مي دانس�تند كه جنگ و جبهه چه شرايطي دارد 

  صغري خيل فرهنگ
براي جانباز محمود محمدي پور سخت بود كه از دو برادر شهيدش حاج علي و حسين محمدي پور از شهداي عمليات كربلاي 5 روايت كند. سخت بود كه از روزهاي 
حماسه و شهادت، از جاماندگي اش از قافله ش�هدا بگويد. از برادراني كه در 19دي 1365 درش�لمچه، چون، دوكبوتر با يك بال آسماني شدند. در سالروز عمليات 
غرورآفرين كربلاي5 به سراغ شهداي روستاي دقوق آباد رفسنجان رفتيم. شهدايي كه با يك نداي فرمانده قالوا بلي گويان راهي شدند. جانباز محمود محمدي پور 
در ادامه همكلامي مان از حضور و جانبازي اش در جبهه و برادران ش�هيدش حاج علي و حسين محمدي پور مي گويد كه هر دو در عمليات كربلاي 5 آسماني شدند. 

خواندنش خالي از لطف نيست.
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 گفت وگوي »جوان« با دكتر جواد محمدي، رئيس پژوهشگاه ملي
 مهندسي  ژنتيك  و زيست فناوري و عضو شوراي راهبري مجمع جهاني صلح اسلامي 

وان
| ج

فی
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دی
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موضوع گفت وگوي ما ديپلماس�ي عل�م و فناوري و 
نقش آن در ساخت قدرت ملي است. اگر ممكن است 
اين موضوع را قدري باز كنيد كه اي�ن دو، يعني علم 
و فن�اوري چگونه با ارتباط�ات بين المللي و تعاملات 

منطقه اي و ديپلماسي ارتباط برقرار مي كند؟
من به حديثي از حضرت امير )ع( در نهج البلاغه اشاره مي كنم كه 
العلم سلطان. كسي كه به علم دست پيدا مي كند، فائق مي آيد و به 
قدرت مي رسد. از آن سو كسي كه به آن علم دست پيدا نمي كند، 
طبيعتاً مغلوب مي ش��ود؛ اين يك اصل اس��ت. حالا حوزه علم و 
فناوري در دنياي امروز همين را نشان مي دهد. شما امروز ببينيد 
مهم ترين مؤلفه قدرت نزد كشورهاي قدرتمند دنيا علم و فناوري 
است، يعني اگر مي بينيد كه فلان كشور موشك به فضا مي فرستد، 
فلان كش��ور مي آيد صنايع نظامي و فناوري هاي قوي تأسيس و 
قدرت كسب مي كند؛ همه اينها از مس��ير علم و فناوري است. از 
سويي اگر جمهوري اسلامي ايران در حوزه نظامي توانسته قد علم 
كند و قدر شود تا كس��ي جرأت حمله به جمهوري اسلامي را در 
ذهن خود راه ندهد به خاطر قدرت ايران و جوان هاي ماست كه در 
حوزه علم و فناوري درخشيده اند و توانسته اند كشور را قوي كنند. 
طبيعي است شما وقتي قوي هستيد، مي توانيد مرجع باشيد. وقتي 
در حوزه علم و فناوري به كارآمدي رسيديد ديگران به شما مراجعه 
مي كنند، علاوه بر اينكه در داخل هم به شما مراجعه مي كنند و در 
اين صورت شما هم نياز جامعه تان را پاسخ مي دهيد و هم جوابگوي 
نياز كشورهاي ديگر را در حوزه علم و فناوري هستيد. وقتي در اين 
حوزه قوي شديد علاوه بر مرجعيت، امنيت شما هم در مناسبات و 

ساز و كارهاي بين المللي و ارتباط با قدرت ها تأمين مي شود. 
ش��ما با دقت به پيرامون خودتان نگاه كنيد متوجه مي شويد كه 
در اين دنيا قدرت، حرف اول را مي زند و خيلي از كش��ورهايي كه 
به دنبال زورگويي و استثمار كشورهاي ديگر هستند، در صورتي 
كه در توازن قدرت، شما را ضعيف ببينند، نسبت به بهره برداري از 
منابع تان طمع خواهند كرد. توجه كنيد جمهوري اسلامي ايران 
يكي از كشورهاي ثروتمند دنياست. ما خيلي از ثروت هاي بزرگ 
دنيا از جمله منابع نفتي و گازي، معادن، جن��گل، دريا و صحرا را 
در اختي��ار داريم و اي��ن برخورداري هاي طبيعي باعث مي ش��ود 
كشورهايي كه خوي استكباري دارند نسبت به در اختيار گرفتن 

منابع و ثروت هاي اين كشور طمع كنند. 
ما در منطقه اي زندگ��ي مي كنيم كه از لحاظ ژئوپلتيك بس��يار 
حساس اس��ت. پس اين يك اصل اس��ت كه اگر ما مي خواهيم در 
چنين دنيايي با مختصاتي كه اشاره شد، زندگي كنيم بايد از بعد 

علمي قوي ش��ويم. اينكه تصور كنيم با اتكا و اميد به 
كش��ورهاي ديگر مي توانيم به منشأ و خاستگاه 

قدرت برس��يم يك تحليل غلط و اشتباهات 
محاسباتي مهلك است. اساساً اگر اميد ما 

به غرب بود ما به اين همه پيشرفت در حوزه علمي و فناوري دست 
پيدا نمي كرديم. 

حدود و ثغور تفسير ما از اين اميد بستن چيست؟
مطمئناً با كشورهاي مختلف در اين زمينه همكاري مي كنيم، چون 
همكاري يك اصل است. ما با غربي ها و شرقي ها و دنياي چندقطبي 
همكاري مي كنيم تا منافع ملي م��ان را تأمين كنيم. نه اينكه قهر 
كنيم و ديوار دور خودمان بكشيم، اما اگر اين باور را داشته باشيم كه 
خودمان روي پاي خودمان نمي توانيم بايستيم اين باور غلط است. 
ما با اتكا له جوان هاي خودمان از ظرفيت كشورهاي غربي مي توانيم 
استفاده كنيم، از آسيا و آفريقا. همچنين براي اينكه قوي و قوي تر 
شويم، همين اتفاق هم افتاده اس��ت. الان در دولت جديد امريكا 
علاقه مند هستند و رس��ماً هم اعلام مي كنند كه حاضرند با ايران 
همكاري كنند، چرا؟ به خاطر اينكه ايران قوي شده است. اگر كشور 
ضعيفي بوديم آنها علاقه مندي نشان نمي دادند و همچنان از موضع 
قدرت مي خواستند با ما صحبت كنند. خب اين قوي شدن در وهله 
اول بايد در حوزه علم و فناوري باشد. حالا وقتي از بعد علمي قوي 
ش��ديد دولت ها يك طرف اين ديپلماسي قرار مي گيرند و ملت ها 

طرف بسيار مؤثري هستند كه نبايد مورد غفلت قرار گيرند. 
يعني اتكا نكردن صرف به ديپلماسي سياسي؟

بله ما ديپلماسي سياسي داريم؛ از آن طرف ديپلماسي عمومي و 
ازطرف ديگر ديپلماسي علم و فناوري يا ديپلماسي نخبگاني. اين 
ديپلماسي نخبگاني و علم و فناوري يك نوع ديپلماسي با عمق نفوذ 
بسيار بالاست. ديپلماسي فرهنگي نيز همين طور. شما مي رويد 
در دل ملت ها و پيام فرهنگي ما از طريق ديپلماس��ي فرهنگي و 
علمي مي تواند منتقل شود، چون شما به حياط خلوت كشورهايي 

مي رويد كه فكر نمي كنند ما تا اين حد عمق نفوذ داشته باشيم. 
منظورتان تعام�لات نهادها و ش�خصيت هاي علمي 

است؟
بله، يكي از انواع ديپلماسي ها، ديپلماسي فرهنگي است كه بتوانيم 
با ملت ها دادوس��تدهاي فرهنگي داشته باش��يم. وقتي هم كه از 
دادوستد سخن مي گوييم، يعني يك ارتباط دوطرفه. به اين معنا 
كه نمي توانيم صرفاً دهنده ايده ها و پيام هاي فرهنگي باشيم، بلكه 
در اين ميان به ايده هاي طرف مقابل هم گوش مي دهيم، مي بينيم 
و از آنها استفاده مي كنيم. من نقاط مثبت طرف مقابل را مي بينم و 
استفاده مي كنم و در مقابل نقاط مثبت خودم را هم ارائه و فرصتي 
براي ديده شدن در دنيا ايجاد مي كنم، با اين رويكرد خود به خود 

دل ها به سوي ما جذب مي شود. 
مشخصاً در حوزه علم چطور مي توان اين شبكه ها را 

ايجاد كرد؟
زمينه تعاملات با ش��بكه نخبگاني دني��ا بايد فراهم و 
تأمين  ش��ود. اگر بتوانيد زيرس��اخت هاي علمي و 
فناوري خود را قوي كنيد، سراغ تان مي آيند كه 

بياييد با هم ارتباط داشته باشيم. كشورها با همديگر متفاوتند. يك 
وقت مي بينيد سطح علمي كشوري پايين است. يك كشوري تقريباً 
در سطح علمي برابر با شما قرار دارد و كشوري ديگر در سطح بالاتر 
علمي است. حتي كشور بالاتر را هم در نظر بگيريم يك جايي به ما 
نياز دارد، چون من در كشورهاي غربي زندگي كرده ام و به صورت 
تجربه ميداني مي گويم آنها در يك سري حوزه ها با خودشان رقابت 

دارند كه با ما همكاري كنند. 
مثلًا چه حوزه اي؟

حوزه ژنتيك. ما اگر در حوزه هاي علم و فناوري قوي باشيم و بتوانيم 
به عنوان مرجعيت علمي نقش��ي ايفا كني��م، آن وقت مي توانيم 
ش��بكه ارتباطي مان با نخبگاني را ايجاد كنيم كه اصطلاحاً به آن 
ديپلماسي نخبگاني يا ديپلماسي علم و فناوري مي گوييم. باز هم 
ما در اين موضوع با ارتباط دوسويه روبه رو هستيم، چون شما اگر 
بخواهيد با اين زبان جلو برويد كه من از شما برترم و بخواهيد ارتباط 

برقراركنيد خود به خود دافعه ايجاد مي شود. 
چطور به اين زبان برسيم؟

 ما در منطقه مي توانيم اين زبان مش��ترك را ايج��اد كنيم كه ما 
كشورهايي برادر و مسلمان به دنبال بده بستان هاي علمي و فناوري 
هستيم، خب اين ديپلماسي علمي و فرهنگي بسيار ماندگارتر از 
ديپلماسي سياسي است و اين زمينه اي را فراهم مي كند كه حتي 
وقتي ديپلماسي سياسي به مشكل برخورد ما بتوانيم از ظرفيت هاي 
موجود در ديپلماس��ي علمي بهره ببريم. چون شما داريد با عالم 
و نخبه صحب��ت مي كنيد و آن نخبه هم عموم��اً كاري با تحولات 
سياسي ندارد و مي گويد من با اين كشور كه در حوزه علم و فناوري 
حرفي براي گفتن دارد، مي روم مذاكره می كنم و از ظرفيت، تجارب 
و فناوري آنها استفاده می كنم. اين دوطرفه بودن نكته كليدي در 

تعاملات و ديپلماسي علمي و فرهنگي است. 
چقدر تعديل كننده فضاي ايران هراسي است؟

مطمئن باش��يد فضاي ايران هراس��ي را از بين مي برد، چون آنها 
مي خواهند فضاي ايران هراسي را در توده ها ايجاد كنند. ما يك ساز 
و كار رسمي داريم كه وزارت خارجه، سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامي و سازمان هاي مشابه دنبال مي كنند، اما ما نياز به يك ساز و 
كار غيررسمي داريم كه بسيار هم ماندگار است، چرا؟ چون كساني 
كه به دنبال ايران هراسي و اسلام هراسي اند، اتفاقاً به دنبال توده ها 
هستند نه دنبال آن مسيرهاي رس��مي. آن جو مسموم رسانه اي 
كه نمي خواهد صرفاً نخس��ت وزير فلان كشور را از من بترساند، او 
مي خواهد ذهنيت مردم دنيا و افكار عمومي را طوري مديريت كند 
كه عليه منافع ملي و تصوير واقعي جمهوري اسلامي باشد. هدف آن 
سمپاشي هاي تبليغاتي، بيش از تحت تأثير قراردادن رئيس جمهور 
و وزير فلان كشور است. هدف، توده ها و افكار عمومي است تا تصوير 
غلطي از جمهوري اسلامي ايران در افكار عمومي آن جامعه و افكار 

نخبگاني ايجاد كند. 
در چنين فضايي ديپلماس��ي علمي و فناوري مي تواند اين تصوير 
مخدوش را اص��لاح كند. وقت��ي نخبگان مي آين��د واقعيت هاي 
جمهوري اسلامي ايران را مي بينند، ذهن شان كاملاً عوض مي شود. 
شما يك استاد دانش��گاه را مي آوريد دس��تاوردها و واقعيت هاي 
جمهوري اسلامي ايران را مي بيند و مي گويد من فكر ديگري درباره 

اين جامعه داشتم. 
اين گزاره از تجربه و مشاهده تان مي آيد؟

من اين عكس العمل ها را بارها و بارها تجربه كرده ام. زماني كه ما در 
خارج از كشور بوديم براي همايشي در ايران استادمان از اروپا را به 
كشور دعوت كرديم. وقتي استادمان آمد، گفت من فكر نمي كردم 

ايران اينطور باشد؛ تصوير ديگري از ايران داشتم. 
چه تصويري؟

آنقدر مخدوش اس��ت كه حتي نخبه ها را مي ترسانند و به تبع آن 
نخبه ها مي ترسند كه به ايران بيايند. 

مثلًا چه ترسي؟
فكر مي كنند پای شان را به ايران بگذارند در ايران دستگير مي شوند. 
بعد مي آيند ايران و مي بينند چقدر با محبت با آنها برخورد مي شود. 
ميهمان نوازي ايراني ها در آن همايش از سوي استاد ما مايه  شگفتي 
بود كه چقدر اينجا آدم را تحويل مي گيرند. عين حرف او اين بود كه 

ما به اروپا و امريكا مي رويم اينطور آدم را تحويل نمي گيرند. 
ظرفيت نهادهاي علمي ما براي اينك�ه اين تعاملات 
و ارتباطات ش�كل بگيرد، چگونه اس�ت؟ يك وقتي 
مي گوييم م�ا در اين زمين�ه ضعف ج�دي داريم، اما 
يك وقت نه! مي گويي�م اين ظرفيت ها وج�ود دارد، 
اما ما نتوانس�ته ايم يا نخواس�ته ايم از اين ظرفيت ها 

استفاده كنيم. 
در برخي از ظرفيت ها وضعيت ما بس��يار خوب است و واقعاً رقيب 

امريكا و اروپا هستيم. 
مثلا؟ً

همين زيس��ت فناوري، ژنتيك و انرژي هس��ته اي. اتفاق��اً ما در 
حوزه هايي كه تحريم هس��تيم دس��تاوردهاي مان خيلي بيشتر 
از حوزه هايي اس��ت كه در آن تحريم نيس��تيم. مث��ال مي زنم. ما 
در خودرو تحريم نيس��تيم، اما ببينيد كه امروز در چه جايگاهي 

هس��تيم. در انرژي هس��ته اي و بيوتكنولوژي تحريم هستيم. در 
حوزه هاي فن��اوري بالا - هاي ت��ك - تحريم هس��تيم و نوعاً با ما 
همكاري نمي كنند، ام��ا ما در اين زمينه ها رش��د كرده ايم و روي 
پاي خودمان ايستاده ايم. اتفاقاً ما در حوزه هايي كه تحريم هستيم 
حرف هاي بسياري براي گفتن داريم و با كشورهاي پيشرفته دنيا 
رقابت مي كنيم و اين فضا زمينه اي را فراهم مي كند كه ما بتوانيم 
با استفاده از ديپلماسي علمي با توده ها و نخبگان ارتباطات خوبي 
برقرار كنيم. آنها امروز مي دانند كه جمهوري اسلامي ايران در چه 
فشارهاييست، اما به رغم آن فشارها چقدر پيشرفت كرده است. پس 
اين زمينه ها بسيار فراهم است. فقط بايد مديران ما اولاً اين باور را 
داشته باشند؛ دوم انگيزه اين كار را در خود بپرورانند و سوم، توان 
و تجربه خود را به كار ببندند، چون ممكن است كسي باور و انگيزه 

داشته باشد، اما توان اين كار را نداشته باشد. 
مديران بالادس�تي ما چقدر به اهمي�ت اين موضوع 

واقف هستند؟
اساساً س��ند ديپلماس��ي علم و فناوري كه ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي در راستاي تعاملات بين المللي جمهوري اسلامي ايران 
تصويب كرد به دستور مقام معظم رهبري بود. حضرت آقا به اهميت 
موضوع واقف هستند و اگر اشتباه نكنم سال 95 بود كه به شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي مأموريت دادند و اين سند سال 96 در شورا 
به تصويب رسيد و مبناي بسيار خوب دوطرفه است، ارزيابي من 
اين است كه مسئولان عاليرتبه ما به اين موضوع و اهميت آن واقف 
هستند اما چالش ما در رده هاي پايين تر است. وزير كه نمي تواند 
تعاملات بين المللي برقرار كند، او زمين��ه را مي تواند فراهم كند. 
رئيس دانشگاه و استاد دانشگاه ما بايد در اين زمينه فعال و پيشقدم 
باشند. مديران بين المللي و رؤساي دانشگاه و استادان ما هستند كه 
مي توانند از ريل گذاري كه شوراي عالي انقلاب فرهنگي و نهادهاي 

بالادستي انجام داده اند، استفاده و اين تعاملات را برقرار كنند. 
يعني در س�طوح پايين تر يك س�ري موان�ع ذهني 

است؟
بله. يك اتفاق به خودي خود كه روي نمي دهد. شما بايد براي آن 
برنامه ريزي كنيد و آن شاخص هايی كه گفتم در اين باره موضوعيت 
دارد. اين باور در من بايد باشد كه مي توانم از مسير ديپلماسي علمي 
اهداف جمهوري اسلامي را تأمين كنم. خب اين در آموزه هاي دين 
ما و در اهداف نظام وجود دارد كه شما برويد و به ملت ها و كشورها 
و نوع انس��ان ها كمك كنيد. در قوانين و ضوابط ما هم وجود دارد. 
مطمئن باشيد تأمين منافع ملي ما در تحقق ديپلماسي علمي و 
فناوري است. ما اگر واقعاً دنبال منافع ملي مان هستيم از ديپلماسي 
فرهنگي استقبال كنيم. هر زمان كه ما به دل ملت ها و شبكه هاي 
نخبگاني رفتيم، نتيجه گرفتيم و اتفاقاً اين ملت ها و ش��بكه هاي 
نخبگاني هستند كه مي توانند در نفوذ و كارآيي ديپلماسي سياسي 
ما اثرگذار باشند. وقتي شما مي رويد و تعاملات علمي را با يك كشور 
دوست ايجاد مي كنيد، مي بينيد خانواده آن رئيس جمهور، وزير و 
نماينده مجلس افراد علمي هستند و وقتي شما اين تعاملات را ايجاد 
مي كنيد طرف وقتي سر سفره غذا نشسته مي گويد من ايران رفته ام 

و ديده ام به چه پيشرفت ها و تحولاتي رسيده اند. 
و خواه ناخواه روي ذهنيت آنها اثر مي گذارد. 

بله و طرف مي گويد واقعاً ايران اين است؟ در اجلاس »نم« � جنبش 
عدم تعهد � كه چند سال پيش در سالن اجلاس سران برگزار شد 
رؤساي جمهور و نخس��ت وزيراني كه به ايران آمده بودند تعجب 
مي كردند و مي گفتند ما نمي دانستيم ايران اين قدر پيشرفته است. 
نمي دانستيم فضاي علمي ايران اينگونه است. شما نوجه كنيد اين 
سخنان از زبان يك رئيس جمهور و نخس��ت وزير بيرون مي آيد و 
اين نشان مي دهد كه ما چه وظيفه مهمي در اين زمينه داريم كه 
ظرفيت هاي علمي و فناوري مان را در يك ديپلماسي پويا به خارج 

از مرزهاي خودمان نشان دهيم. 
نهادهاي علمي و پژوهش�ي ما چه نيازي به بازخواني 
تلقي خودش�ان درباره مأموريت هاي خ�ود از جمله 

شيوه انعكاس فعاليت هاي خود دارند؟
جهاد تبيين آنطور كه بايد و شايد در كشور ما جاري و ساري نيست. 
يك عده كار مي كنند منعكس نمي كنند. يك عده كار نمي كنند، اما 
هياهو و سر و صدا مي كنند. ما بايد آن اندازه كه كار مي كنيم خوب 
منعكس كنيم، يعني انعكاس فعاليت هاي مان به عنوان مأموريت 
جدي تك تك دس��تگاه ها باش��د. خب اين خيلي مهم است. شما 
وقتي فعاليت هاي تان را خوب منعكس مي كنيد مطمئن باشيد هم 
فضاي داخلي را پوشش می دهيد و هم اثرات آن به آن فرد خارجي 
هم مي رسد. شما مردم خودمان را در نظر بگيريد، حتي مسئولان 
مان را؛ مسئولان هم كه مي گويم از اول انقلاب تا الان است. ما اول 
بايد به خودمان بگوييم و براي خودمان واضح و شفاف كنيم كه چه 

كرده ايم و به كجا رسيده ايم. 
ش�ايد ما نتوانس�ته ايم با تبليغ�ات رابطه درس�تي 
برق�رار كني�م و علي�ه آن جبهه مي گيريم. س�عدي 
مي گويد: »مش�ك آن اس�ت كه خود ببويد نه آن كه 
عطار بگويد.« ش�ايد اين ذهنيت در ما وجود دارد كه 
وقتي به سمت تبليغات مي رويم ديگر آن آدم كاري و 

ساعي نيستيم. 
وقتي من مي خواهم خودم را تبليغ و بحث شخصي خودم را دنبال 
 كنم اين يك چيز است. خب در اين حوزه لازم است كه من تواضع 
به خرج بدهم و دنبال اينكه خودم را نمايش بدهم، نباشم، اما يك 
وقتي اين تبليغ براي نظام است. اينجاس��ت كه مأموريت ماست 
كه براي نظام تبيين و تبليغ كنيم. اينكه ما واقعيت ها را آنگونه كه 
است � نه اينكه مبالغه كنيم. � منعكس كنيم نه خلاف اخلاق عمل 
كرده ايم و نه خلاف منطق. از طرفي توجه كنيد كه ما به هر حال در 
بطن يك جنگ تركيبي پيچيده قرار داريم و دشمن صبح تا شب 
تلاش مي كند كه بگويد اين نظام ناكارآمد اس��ت و از هر ظرفيتي 
كه شما فكر كنيد براي رسيدن به چنين هدفي استفاده مي كند، از 
شبكه هاي اجتماعي، فضاي مجازي، رسانه ها، از شبكه هاي نفوذي، 
از پخش ش��ايعه، آنها مدام از چنين فضايي استفاده مي كنند كه 
بگويند اين نظام ناكارآمد است و بايد نظام جايگزيني تعريف شود. 
با چنين رويكردي نقاط ضعف ما را بزرگنمايي مي كنند، با دروغ زير 
پوست آن نقاط ضعف مي دمند كه بسيار بزرگ تر از اندازه واقعي شان 
به نظر برسد. در واقع از محمل واقعيت استفاده مي كنند، اما حجمي 
به آن مي دهند كه واقعي نيست. اين همان جنگ نرم است تا كاري 
كنند كه مخاطب آنگونه كه او مي خواهد فكر كند. حالا ما در اين 
جنگ نرم كه به شكل جدي درگير هستيم � و به يك معنا مي شود 
گفت حتي از جنگ نرم هم گذش��ته ايم و وارد جنگ هوشمندي 
شده ايم كه تركيبي از جنگ نرم و سخت است. نبايد كوچك ترين 
تعللي در نشان دادن ظرفيت ها و دستاوردهاي خود داشته باشيم. 
دشمن تلاش مي كند كه ذهن مخاطب شما را متأثر كند و در اختيار 
بگيرد. شما بايد دقيقاً آن مسيري كه دشمن مي خواهد، طي كند، 
بشناسيد، يعني اگر او تلاش مي كند كه بگويد اين نظام ناكارآمد 
است و اين پيش فرض را با دروغ و فرياد القا كند ما بايد واقعيت ها و 
پيشرفت هاي خودمان را اول براي مردم و مسئولان خودمان  در ثاني 

در تعامل با ديگر ملت ها و نخبه هاي دنيا تبيين كنيم. 
آقاي دكتر! شايد يكي از موانع اين است پيشرفت هايي 
كه ما انجام داده ايم مثلًا در حوزه هس�ته اي، صنايع 
موش�كي، ژنتيك و نانو حوزه هايي نب�وده كه خيلي 
ملموس ب�ا زندگي عادي م�ردم ارتباط برق�رار كند. 
مردم با حوزه هايي در ارتباط هستند كه اتفاقاً در آنجا 
آن پيشرفت ها روي نداده اس�ت. مثلًا مردم صبح تا 
شب با خودرو در رابطه اند و كيفيت خودروهاي توليد 
داخل در مقايسه با كشورهاي پيشرفته پايين است 
و انتظارات را برآورده نمي كند يا مثلًا در پارامترهاي 
اقتصادي نتوانسته ايم به مدلي از فعاليت هاي اقتصادي 
برس�يم كه حداقل هايي از امنيت رواني را در جامعه 
تأمين كند، در اغلب سال ها تورم ايران دو رقمي بوده 
و خب اين بيماري مزمن اثر فرسايش�ي روي جامعه 

داشته است. 
يك سري پيشرفت ها هس��تند كه مردم به صورت روزمره با آن در 
ارتباطند، اما چون مدام و به تدريج با اين پيش��رفت ها در ارتباط 
بوده اند، زياد لمس نمي ش��ود. چند وقت پيش يكي از كشورهاي 
اطراف بودم. ديدم امريكا بيش از 20 س��ال است كه بر اين كشور 
سوار است و حتي پول حاصل از صادرات اين كشور به حساب امريكا 
مي آيد و در واقع امريكا تعيين مي كند اين پول كجا هزينه ش��ود. 
شما ببينيد در همين كشور هنوز زيرساخت آب و برق و گاز وجود 
ندارد. كشوري كه ثروتمند است، اما امريكا بر آنها مسلط است، در 
طول روزها بارها برق مي رود، گاز ندارند و كپسول ها را بايد بر دوش 
بگذارند و وضعيت آب شرب قابل قبول نيست، مثل وضعيتي كه ما 
40،50 سال پيش داشتيم. آنها متوجه نيستند چه زيرساخت هايي 
با اين ثروت مي توانند، فراهم كنند. الان ما همه اين زيرساخت ها 
را داريم، اكثر روستاهاي ما جاده آسفالته دارد. اكثر روستاهاي ما 
برق، تلفن و اينترنت دارد. اكثر روس��تاهاي ما گاز، آب و برق دارد. 
اينها زيرساخت هايي هستند آنقدر مردم ما با آن سرو كار دارند كه 
يادشان نمي آيد چند دهه پيش وضعيت چگونه بود. اينكه در قرآن 
مدام مي گويد »فذكر / تذكر بدهيد و به ياد بياوريد« به خاطر همين 
موضوع است چون اساساً انسان فراموشكار است. اينكه به ما گفته 
شده كه پنج بار در روز نماز بخوانيد 10 بار بگوييد اياك نعبد و اياك 
نستعين كه يادتان نرود كه چه كس��ي هستيد. مسئله اينجاست 
كه ما يادمان م��ي رود كجا بوديم. يادمان مي رود تعداد اس��تادان 
و دانش��گاه هاي مان كجا بود و اكنون به كجا رس��يده ايم. ما اصلًا 
شركت دانش بنيان نداش��تيم، اما الان شما وضعيت شركت هاي 
دانش بنيان م��ان را ببينيد. ش��ما وضعيت توليد و ص��ادرات را با 
قبل انقلاب نمي توانيد، مقايس��ه كنيد. حالااي��ن محصولاتي كه 
مي فرماييد چون مبتني بر فناوري بالاست مردم به صورت عام با 
آنها سروكار ندارند. كساني هم كه با آنها سروكار دارند، يادشان رفته 
كه قبلًا برق و گاز و آب لوله كشي و جاده و اينترنت جزو آرزوها بوده 
اس��ت. چند درصد مردم ما قبل انقلاب سواد داشتند؟ 42 درصد، 
الان چقدر شده است؟ چند درصد روستاها برق و تلفن و آب و گاز 
داشتند، حتي شهرها؟ من يادم مي آيد در همين تهران اوايل انقلاب 
براي آب خوردن از شيرهاي فشاري استفاده مي كردند. اينها براي 

ما عادي شده است. مردم ما به صورت روزمره با صنايع فناوري بالا 
سروكار ندارند، اما وقتي كسي مريضي دارد و راديو دارو براي مريض 
سرطاني لازم دارد اين پيشرفت ها آنجا خودش را نشان مي دهد. 
وقتي شما به قدرتي مي رس��يد كه امريكا و اسرائيل جرأت حمله 
به ش��ما را ندارد، آنجا قدرت خودش را نش��ان مي دهد. اينها جزو 
مؤلفه هاي قدرت ماست؛ حالا دشمن چه مي كند با همان فضاي 
مجازي و تبليغات جلو مي آيد تا اين باور مشترك و موهوم را ايجاد 

كند كه همه چيز از دست رفته است. 
به هر حال اين نوسانات معيشتي قابل انكار نيست. 

از زمان آقاي احمدي نژاد به بعد س��فره مردم ب��ا دلار گره خورد. 
قبل از آن كس��ي به فكر دلار نبود. قيمت دلار بالا مي رفت و مردم 
زندگي خود را مي كردند، اما از آن زمان يك التهاب رواني و خبري 
در جامعه ايجاد كردند، يك جنگ رواني راه انداختند كه تا امروز 
ادامه پيدا كرده است. حالا اينكه نرخ دلار و ارزش پول ملي ما كنترل 
نمي شود، بحث مجزايي است و بايد با متخصصان امر صحبت كرد 
كه مسئله ما كجاست، اما قطعاً قابل كنترل است. يا مثلاً مي پرسيد 
چرا كيفيت ماشين هاي ما اينگونه است؟ اين مسئله هم قابل حل 

اس��ت. اگر ما مي خواهيم كيفيت خوبي در توليدات صنعتي خود 
داشته باشيم بايد نقش بخش خصوصي مان را قوي كنيم تا وقتي 
كه مديران خودروسازي بزرگ ما دولتي و كارمند دولت باشند ما 
عملاً آن رشد را تجربه نخواهيم كرد چون طرف 100 رنگ و رقم هم 
خطا كند، نگران نيست چون مي گويد نهايتاً مرا بركنار مي كنند، اما 
توجه كنيد بخش خصوصي در چنين فضايي زيست نمي كند. او به 
جد نگران سرمايه اش است و مي گويد اگر من ضرر كنم چه كسي 
قرار است ضرر و زيان مرا بدهد. در همين صنعت خودروسازي يكي 
از دوستان من مي گفت من چندين سال پيش زنگ زدم و با مدير 
يكي از خودروس��ازهاي دولتي كار داشتم. گفتم فلاني كجاست؟ 
گفتند به آذربايجان رفته است. گفتم آنجا چه كار مي كند؟ گفتند 
براي سرمايه گذاري رفته است، مي خواهند كارخانه اي در آذربايجان 
تأسيس كنند. خب اگر ما مطالعات دقيقي در اين باره داشتيم، اگر 
صنايع خودروسازي ما خصوصي بودند اين كار را مي كردند؟ آنها 
مي ديدند كه آذربايجان، زمين بازي ايران نيست. تعارف كه نداريم. 
آذربايجان زمين بازي امريكا و اسرائيل است. حالا شما مي خواهيد 
برويد آنجا س��رمايه گذاري كنيد؟ معلوم است كه ضرر مي كنيد و 

زمين مي خوريد. 
ش��ما مي دانيد چند هزار نفر از ي��ك خودروس��از دولتي حقوق 
مي گيرند كه عملًا در آنجا حضور ندارند؟ بالاي 3هزار نفر. خب اگر 
اين شركت خصوصي باشد اجازه چنين كاري داده مي شود؟ اين 
بي انضباطي مالي و فساد در نهايت به ورشكستگي و زيان انباشته 

ختم مي شود. 
اينها درست اس�ت و همه ما هم به شكل مكرر تكرار 
كرده ايم و رس�انه ها و كارشناس�ان گفته اند كه مثلًا 
دولت هيچ وقت تاجر يا صنعتگر خوبي نيست. با اين 

حال چه موانعي در كار است كه اين اتفاق نمي افتد؟ 
برخي از عينك ها و ذهنيت هايي كه ما بر چشم مان زده ايم از چشم و 
ذهن مان بيرون بياوريم، بسياري از اين مسائل حل مي شود. مسئله 
اينجاس��ت كه ما نبايد از حضور و ظهور بخش خصوصي بترسيم. 
آقا هم در سخنراني اخيرش��ان در حضور كارآفرين ها فرمودند كه 
بخش خصوصي براي ما فرصت است، نه تهديد. آن كسي كه ما را 
از بزرگ شدن بخش خصوصي مي ترساند، دو قشر است يا جاهل 
اس��ت يا نفوذي. چون مي داند اگر بخش خصوصي در مملكت پا 
بگيرد مي تواند رفاه، اشتغال و رضايتمندی ايجاد كند، ولي اگر ما 
همه عرصه ها را در اختيار دولت بگذاريم دولت عملًا فلج مي شود. 
دولت تا كجا و كي مي تواند بزرگ شود و به اين روند ادامه بدهد؟ 
يكي از علل وضعيت تورمي همين عيال وار  بودن دولت است. دولت 
هر چقدر به درآمد مي رسد بايد صرف حقوق و دستمزد كند. من از 

شما مي پرسم ژاپن چند ميليون نفر است؟
فكر مي كنم 130 ميليون نفر. 

آن وقت اين ژاپ��ن 130 ميليون نفري دولت چن��د نفره دارد. اگر 
اشتباه نكنم كل پرسنل دولت ژاپن 300 هزار نفر است و مابفي در 
بخش خصوصي فعالند، در حالي كه در ايران حداقل 6 ميليون نفر 

حقوق بگير دولت هستند. 
به خاطر اينكه عملًا بخش خصوصي وجود ندارد. 

ما از بخش خصوصي مي ترس��يم. موضوع اين است كه ما نبايد از 
بزرگ شدن بخش خصوصي بترسيم. اين يك استراتژي كليدي 
اس��ت. اگر انتظار داريم وضع مملكت خوب بش��ود بايد به بخش 
خصوصي اعتماد و البته در اين ميان سيستم نظارتي مان را قوي 
كنيم. خب وقتي ما مي خواهيم تصدي گري ها را به طور كامل در 
اختيار بگيريم از دل اين مقاومت در برابر خصوصي سازي واقعي، 
چاي دبش بيرون مي آيد، شهرام جزايري و بابك زنجاني ها بيرون 

مي آيد. 
در بحث تلقي م�ا از خودكفايي هم ب�ه نظرم نكته اي 
وجود دارد. گاهي تلقي م�ا از درون زابودن به گونه اي 
است كه فكر مي كنيم حالا بايد روي پاي خود بايستيم 
اين روي پا ايس�تادن ما را از تعام�لات و ارتباط هاي 

بين المللي بي نياز مي كند. 
اساساً اين دو لازم و ملزوم هم هس��تند. اگر كسي درون زايي را در 
مقابل ارتباط هاي بين المللي ببيند يا جاهل است يا نفوذي. چرا بايد 
اينگونه فكر كرد؟ اين نوع نگاه نه در دين ما وجود دارد، نه در اسناد 
بالادستي مان، نه در سياست هاي كلان نظام. سياست هاي كلان 
نظام، تعاملات بين المللي و اتكا روي پاي خودمان را تجويز مي كند، 
يعني هم بايد آن فضاي بيروني را داشته باشيم و هم آن درون زايي. 
شما بايد روي پاي خودتان بايستيد و با دنيا تعامل داشته باشيد. 
نمي خواهم بگويم با كشورهاي دشمن، مطمئن باشيد كشوري كه 
20 و چند سال است كشوري را اشغال كرده و در عين حال اجازه 
تأمين و ترميم زيرس��اخت ها را به آن كشور نداده دلش به حال ما 

هم نسوخته است. 
شما روي ديپلماسي علمي تأكيد مي كنيد، اما اينجا 
نهادهاي بالادس�تي از جمله نهاده�اي امنيتي بايد 
خيال دانش�مندان و نهادهاي علمي را راحت كنند، 
چون ممكن است مثلًا يك دانش�مند در يك تعامل 
بين المللي قرار بگيرد، اما از طرف نهاد امنيتي متهم 
شود كه مثلًا اسرار علمي كشور را در اختيار بيگانگان 

قرار داده است. 
ببنيد همه اين جزئيات در اسناد بالادستي ما آمده است كه شما 
چگونه بايد از اسناد علمي كشور كه ممكن است مورد سوء استفاده 
قرار بگيرد، صيانت كنيد و به پژوهشگران، دانشگاهيان و محققان 
آموزش بدهيد. خيلي از استادان ما در اين باره آموزش نديده اند و 
در تله مي افتند، بنابراين اول شما بايد آموزش بدهيد و بعد انتظار 

داشته باشيد مراقبت هاي لازم هم صورت گيرد. 
آيا وزارت علوم و نهادهاي بالادس�تي ذي ربط در اين 

باره محتوايي ارائه كرده اند؟
سندي ابلاغ شده و دانشگاه ها اعم از علوم، بهداشت و دانشگاه آزاد 
موظف هستند در اين باره به مس��ئوليت هاي خود در حوزه صيانت 
عمل كنند تا استادان ما مراقب باشند در تورهاي اطلاعاتي دشمن 
نيفتند و اگر استادي افتاد چطور بتواند از دام دشمن بيرون بيايد. نظام 
براي همه اين موقعيت ها با تأكيد بر تعاملات بين المللي راهكار در نظر 
گرفته است. مهم اين است كه ما آموزش كيفي را در اختيار محققان 
خود قرار دهيم و موضوع را به خوبي به پژوهشگران خود تفهيم كنيم. 
البته اعضاي هيئت علمي ما انصافاً افراد شريفي هستند و در اين باره 
مراقبت مي كنند. بنابراين وقتي موضوع براي شان تبيين شود چه آن 
فردي كه مي خواهد در يك كنفرانس بين المللي شركت كند، چه 
كسي كه مي خواهد به يك فرصت مطالعاتي برود نوعاً كساني هستند 
كه متعهد خدمت به كشور هستند و فقط بايد آموزش هاي لازم در 
اختيارشان قرار بگيرد. حالا ممكن است در اين جمعيت افزون بر 100 
هزار نفر، افراد بسيار معدوي دانسته يا ندانسته در دام بيفتند كه واقعاً 
جزو استثنائات هستند، از اين زاويه ما نبايد كل را فداي استثنا كنيم. 
تجربه اي كه چين در اين زمينه داشته حيرت آور است. 
در عين حال كه مؤلفه هاي امنيتي براي ش�ان جدي 
است و طبيعتاً اجازه جاسوس�ي علمي را نمي دهند، 
اما در عين حال توانسته اند با بازكردن درها و استفاده 
از تجارب دنيا به اين حد از پيشرفت در علم و فناوري 

دست پيدا بكنند. 
بله. شما نگاه كنيد كه چين امروز چه مي كند. محققان و دانشمندان 
خود را به كشورهاي اروپايي و امريكا مي فرستد و مي گويد برويد 
آنجا ياد بگيريد تا وقتي كه قوي شويد؛ وقتي قوي شديد من اينجا 
مشوق هاي بسيار جذابي در داخل كشور قرار مي دهم شما به كشور 
برگرديد و من به صورت كامل پشتيباني مي كنم حقوق، زندگي، 

ماشين و مسكن تان را تأمين مي كنم. 
بعني مهاجرت معكوس نخب�گان، چيزي كه ما امروز 

بيش از هر زمان ديگري به آن نياز داريم. 
البته اينطور نيس��ت كه هر نخبه و تحصيلكرده اي كه از كشور ما 

مي رود، مي رود كه ديگر برنگردد. اتفاقاً بخشي از اين مهاجران به 
يك درجه خوب علمي مي رسند و به كشور برمي گردند. با اين حال 
ما بايد براي بازگشت نخبگان مان به كشور سياست هاي تشويقي 

مناسبي را در نظر بگيريم. 
البته تاكنون اينطور نبوده اس�ت. واقعاً چه انتظاري 
وجود دارد كه مثلًا اميد داش�ته باش�يم يك نخبه با 
حقوق 20ميليون توماني در كشور بماند يا نه از كشور 

خارجي به كشور مراجعت كند. 
همچنانكه نخبه هاي ما در برابر كشور خود وظايفي دارند، ما نيز در 
برابر آنها مسئول هس��تيم. يكي از اين وظايف اين است كه كمك 
كنيم و مشوق بگذاريم كه نخبه ما به مملكت برگردد. نخبگان ما 
هم عموماً تقاضاهاي عجيب و غريب ندارند. امكانات يك زندگي 
معمولي را در اختيارشان قرار بدهيد. اين همه خودرو وارد مي كنيم، 
نمي خواهم بگويم مفت، اما با شرايط مناسبي خودرو يا مسكن را در 

اختيارشان قرار بدهيم. 
واقعاً آنقدر كه سياس��تمداران و سياست بازان ما از مواهب زندگي 

برخوردارند، چهره هاي علمي ما نيستند. 
در حالي كه پيشرفت كش��ورها در گرو حضور و فعاليت نخبگان 
است. خب مسئوليت ما اين است كه مراقبت كنيم كه اين نخبه ها 
را حفظ كنيم. حالا موضوعي كه وجود دارد اين است كه شما يك 
وقت سياستي را اتخاذ مي كنيد كه اين افراد را برگردانيد، دوم اينكه 
اين نخبه ها را حفظ كنيد. ما بايد تدبير كنيم كه اساساً نخبه هاي ما 

نروند يا رفتند برگردند. 
اصلًا اگر اين ش�رايط اتفاق بيفتد مايه دلگرمي براي 
نوجوانان و جوان هاي ماست. اگر ببينند كه كشور به 
آن نخبه ارزش مي دهد او اولاً اين مسير را طي خواهد 
كرد ثانياً به مهاجرت فكر نخواهد كرد. نوجوان ما هنوز 

16 ساله نشده اند مي گويد من مي خواهم بروم. 
اين همان تصويري است كه دشمن ايجاد كرده است. دانشجوي ما 
وارد دانشگاه نشده مي گويد من مي خواهم اپلاي كنم و بروم. چرا؟ 
چون دشمن اين تصوير مس��موم را ايجاد مي كند كه اينجا جاي 
ماندن نيست، حالا ما بايد تلاش كنيم اين تصوير را وارونه كنيم. 
چطور؟ با ايجاد دلگرمي. ما با سياست هاي تشويقي مي توانيم اين 
كار را انجام دهيم. ش��ما خودرو توليد مي كنيد، خانه می سازيد، 
تسهيلات و مشوق هايي براي نخبگان ايجاد كنيد و موانع را از مسير 
برداريد. عضو هيئت علمي در دنيا دس��تكم 5 هزار دلار مي گيرد، 
اينجا چقدر؟ 500 دلار. خب معلوم است طرف در زندگي دست و 
پا مي زند و گير مي كند. راننده بي آرتي 40 ميليون مي گيرد، عضو 
هيئت علمي ما 30 ميليون تومان. خب نخبه ما هم مي گويد من 
مي روم عمان و قطر، 5 هزار دلار مي گيرم، بهترين خانه و ماشين را 

در اختيارم قرار مي دهند. 
من مي خواهم بگويم كه عمده مس��ائل ما مديريتي است. همان 
مديري كه مي گويد مديرعامل فلان خودروساز ما بايد دولتي باشد 
و از ظهور و بروز بخش خصوصي مي ترسد. همان مدير هم مي آيد 
مي گويد عضو هيئت علمي مگر چه كس��ي است؟ مگر تافته جدا 
بافته اند؟ در حالي كه همه جاي دنيا عضو هيئت علمي، نخبه اي 
است كه روي او سرمايه گذاري مي كنند، چون اين سرمايه گذاري 
كه پيشرفت ايجاد مي كند. البته نخبگان فقط اعضای هيئت علمی 

دانشگاه ها نيستند، بايد نگاه خود را نيز وسعت دهيم.
خب چرا ما اين بديهيات را درك نمي كنيم؟

بخش��ي از اين قضيه به جهل بر مي گردد. واقع��اً برخي از مديران 
ما درك درستي از مسائل ندارند. طرف ارزيابي درستي از مسئله 
ندارد چون آگاه نيس��ت. برخي جاها هم ما با نفوذ روبه رو هستيم. 
ما اگر مي خواهيم به عزت برس��يم بدون توجه به نخبگي و دانايي 
نمي توانيم. بنابراين بايد حرمت دانشمندان و آگاهان جامعه را نگه 
داريم، اما وقتي كسي تعبير كاملًا عكسي در اين باره دارد و حرمت 
گذاشتن به نخبه را به تافته جدا بافته بودن تفسير مي كند، خب اين 

واقعاً در مسير پيشرفت كشور اختلال ايجاد مي كند. 
از طرفي ما گاهي باورهاي عمومي نزد عامه و مديران مان داريم كه 
نه با انديشه هاي ديني مان سازگاري دارند نه با الگوهاي اخلاقي، اما 
مي بينيد كه مبنا و پيش فرض تصميم گيري ها قرار گرفته است. اگر 
مي خواهيم كه در ريل گذاري پيش��رفت كشور تسريع ايجاد كنيم 
يكي از اولويت هاي ما بايد همين جا باشد، يعني بررسي و تصحيح 
باورهايي كه مبناي عمل قرار مي گيرند، اما نه نسبتي با سياست هاي 
بالادستي و چشم اندازهاي تعريف شده نظام دارند نه همخواني با 

آموزه هاي ديني و اخلاقي. 
مي دانيد قانوني تصويب شده بود كه اعضاي هيئت علمي مي توانستند 
فرزند دانشجوي خود را به شهر محل اقامت خود منتقل كنند، اما 
آنقدر سر اين موضوع هياهو و جنجال برپا كردند كه آخرسر شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي اين قانون را لغو كرد. اصلًا مبناي بومي گزيني 
كنكور همين است كه هر فرد بتواند در شهر محل زندگي خود درس 
بخواند، اما همين را هم گرفتند. چقدر سر حقوق و دستمزد اعضاي 
هيئت علمي غوغا كردند كه حقوق اس��تاد نمي تواند از 50 ميليون 
تومان بيشتر باش��د. حالا برويد ببينيد ش��ركت هاي زيرمجموعه 
هلدينگ هاي دولتي چقدر حقوق مي گيرند. همين شركت هايي كه 
گاه ضررده هم هس��تند، مي خواهم بگويم آن مدير سواد و انگيزه و 
انديشه اي نداشته كه آن شركت را از حالت زيان دهي خارج و تحولي 
در زيرمجموعه خود ايجاد كند، اما برويد ببينيد همين مديران بعضاً 
چقدر حقوق مي گيرند، اما آيا كسي اعتراضي مي كند؟ آيا جلوي اين 
رويه ها گرفته مي شود؟ اين استاد دانشگاه شماست كه مي تواند آينده 
كشور شما را رقم بزند. اين استاد دانشگاه است كه چرخ پژوهش و 
نوآوري را مي تواند به حركت درآورد و به دانش��جويان خود انگيزه 
ماندن و خدمت كردن به كشور را بدهد، اما ما با اين نخبه ها چطور 
رفتار مي كنيم؟ خب ما نبايد اين فضاسازي ها را ساده و سهل در نظر 
بگيريم. گاهي چنان جريان سازي رسانه اي مي كنند كه آن مسئول 
را هم جلوي عمل انجام ش��ده قرار مي دهند و جرأت تصميم گيري 
درس��ت را هم از او مي گيرند. اصلًا جنگ نرم همين اس��ت. كاري 
مي كنند كه شما به همان چيزي فكر كنيد كه او مي خواهد، همان 

تصميمي را بگيريد كه دشمن مي خواهد آن تصميم را بگيريد. 
آقاي دكتر! من چند روز پيش فوتبال دو تيم باشگاهي 
كشور را مي ديدم. واقعاً سه چهار پاس سالم در هيچ 
كدام از اين تيم ها وجود نداش�ت، ام�ا دريافتي آنها 
ميلياردي اس�ت. كس�ي هم اعتراض كند مي گويند 
ارزش دارد، چون مردم را سرگرم مي كند. يعني ما براي 
سرگرم كردن ارزش ميلياردي قائل هستيم، اما وقتي 

پاي علم وسط مي آيد، لنگ مي زنيم. 
ما قرار است امروز، آينده و پيشرفت كشور را محقق كنيم، بنابراين 

رويكردهاي ما در اين زمينه بايد متناسب با چنين هدفي باشد. 

ما ديپلماسي سياسي 
داريم؛ از آن طرف 

ديپلماسي عمومي و 
ازطرف ديگر ديپلماسي 

علم و فناوري يا ديپلماسي 
نخبگاني. اين ديپلماسي 
نخبگاني و علم و فناوري 

يك نوع ديپلماسي با 
عمق نفوذ بسيار بالاست. 
ديپلماسي فرهنگي نيز 

همين طور. شما مي رويد در 
دل ملت ها و پيام فرهنگي 

ما از طريق ديپلماسي 
فرهنگي و علمي مي تواند 
منتقل شود، چون شما به 
حياط خلوت كشورهايي 
مي رويد كه فكر نمي كنند 

ما تا اين حد عمق نفوذ 
داشته باشيم

ما در حوزه هايي كه تحريم 
هستيم دستاوردهاي مان 
خيلي بيشتر از حوزه هايي 

است كه در آن تحريم 
نيستيم. مثال مي زنم. ما 

در خودرو تحريم نيستيم، 
اما ببينيد كه امروز در 
چه جايگاهي هستيم. 
در انرژي هسته اي و 
بيوتكنولوژي تحريم 
هستيم. در حوزه هاي 
فناوري بالا -  هاي تك - 
تحريم هستيم و نوعاً

 

 با ما همكاري نمي كنند
 اما ما در اين زمينه ها 

رشد كرده ايم و روي پاي 
 خودمان ايستاده ايم.
 اتفاقاً ما در حوزه هايي

 

  كه تحريم هستيم
  حرف هاي بسياري
 براي گفتن داريم

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

 حسن فرامرزي
چشم و گوش ما بيشتر با ديپلماس�ي سياسي و نقش آفريني سياس�تمداران و ديپلمات هاي سياسي در 
فضاي بين المللي آشناست، اما جهان امروز شاهد شكل گيري انواع ديگري از ديپلماسي هاست كه مي تواند 
گره گشاي چالش هاي ما در اين عرصه باشد. از ديپلماسي فرهنگي تا ديپلماسي علمي و فناوري كه مي تواند 
در شناساندن ظرفيت هاي علمي – فناوري و فرهنگي ما به دنيا نقش مهمي ايفا و چهره بين المللي كشور 
را كه با تبليغات مسموم و جهت دار غربي ها مخدوش شده، ترميم كند و در ثاني زمينه ارتباطات علمي و 
فناوري را با نخبگان دنيا تسهيل كند. با دكتر جواد محمدي، رئيس پژوهشگاه ملي مهندسي ژنتيك و زيست 
فناوري، عضو شوراي راهبري مجمع جهاني صلح اسلامي و عضو سياستگذاری انديشكده راهبرد تحول 
درباره ديپلماسي علم و فناوري و نقش آن در ساخت قدرت ملي و ارتباطات جهاني سخن گفته ايم؛ اگرچه 
بخش هايي از گفت وگو متناسب با موضوع مصاحبه نقش نخبگان به بررسي چالش هاي ظهور و بروز نخبگان 

در جامعه ايران هم مي پردازد. 
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 گفت وگوي »جوان« با دكتر جواد محمدي، رئيس پژوهشگاه ملي
 مهندسي  ژنتيك  و زيست فناوري و عضو شوراي راهبري مجمع جهاني صلح اسلامي 
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موضوع گفت وگوي ما ديپلماس�ي عل�م و فناوري و 
نقش آن در ساخت قدرت ملي است. اگر ممكن است 
اين موضوع را قدري باز كنيد كه اي�ن دو، يعني علم 
و فن�اوري چگونه با ارتباط�ات بين المللي و تعاملات 

منطقه اي و ديپلماسي ارتباط برقرار مي كند؟
من به حديثي از حضرت امير )ع( در نهج البلاغه اشاره مي كنم كه 
العلم سلطان. كسي كه به علم دست پيدا مي كند، فائق مي آيد و به 
قدرت مي رسد. از آن سو كسي كه به آن علم دست پيدا نمي كند، 
طبيعتاً مغلوب مي ش��ود؛ اين يك اصل اس��ت. حالا حوزه علم و 
فناوري در دنياي امروز همين را نشان مي دهد. شما امروز ببينيد 
مهم ترين مؤلفه قدرت نزد كشورهاي قدرتمند دنيا علم و فناوري 
است، يعني اگر مي بينيد كه فلان كشور موشك به فضا مي فرستد، 
فلان كش��ور مي آيد صنايع نظامي و فناوري هاي قوي تأسيس و 
قدرت كسب مي كند؛ همه اينها از مس��ير علم و فناوري است. از 
سويي اگر جمهوري اسلامي ايران در حوزه نظامي توانسته قد علم 
كند و قدر شود تا كس��ي جرأت حمله به جمهوري اسلامي را در 
ذهن خود راه ندهد به خاطر قدرت ايران و جوان هاي ماست كه در 
حوزه علم و فناوري درخشيده اند و توانسته اند كشور را قوي كنند. 
طبيعي است شما وقتي قوي هستيد، مي توانيد مرجع باشيد. وقتي 
در حوزه علم و فناوري به كارآمدي رسيديد ديگران به شما مراجعه 
مي كنند، علاوه بر اينكه در داخل هم به شما مراجعه مي كنند و در 
اين صورت شما هم نياز جامعه تان را پاسخ مي دهيد و هم جوابگوي 
نياز كشورهاي ديگر را در حوزه علم و فناوري هستيد. وقتي در اين 
حوزه قوي شديد علاوه بر مرجعيت، امنيت شما هم در مناسبات و 

ساز و كارهاي بين المللي و ارتباط با قدرت ها تأمين مي شود. 
ش��ما با دقت به پيرامون خودتان نگاه كنيد متوجه مي شويد كه 
در اين دنيا قدرت، حرف اول را مي زند و خيلي از كش��ورهايي كه 
به دنبال زورگويي و استثمار كشورهاي ديگر هستند، در صورتي 
كه در توازن قدرت، شما را ضعيف ببينند، نسبت به بهره برداري از 
منابع تان طمع خواهند كرد. توجه كنيد جمهوري اسلامي ايران 
يكي از كشورهاي ثروتمند دنياست. ما خيلي از ثروت هاي بزرگ 
دنيا از جمله منابع نفتي و گازي، معادن، جن��گل، دريا و صحرا را 
در اختي��ار داريم و اي��ن برخورداري هاي طبيعي باعث مي ش��ود 
كشورهايي كه خوي استكباري دارند نسبت به در اختيار گرفتن 

منابع و ثروت هاي اين كشور طمع كنند. 
ما در منطقه اي زندگ��ي مي كنيم كه از لحاظ ژئوپلتيك بس��يار 
حساس اس��ت. پس اين يك اصل اس��ت كه اگر ما مي خواهيم در 
چنين دنيايي با مختصاتي كه اشاره شد، زندگي كنيم بايد از بعد 

علمي قوي ش��ويم. اينكه تصور كنيم با اتكا و اميد به 
كش��ورهاي ديگر مي توانيم به منشأ و خاستگاه 

قدرت برس��يم يك تحليل غلط و اشتباهات 
محاسباتي مهلك است. اساساً اگر اميد ما 

به غرب بود ما به اين همه پيشرفت در حوزه علمي و فناوري دست 
پيدا نمي كرديم. 

حدود و ثغور تفسير ما از اين اميد بستن چيست؟
مطمئناً با كشورهاي مختلف در اين زمينه همكاري مي كنيم، چون 
همكاري يك اصل است. ما با غربي ها و شرقي ها و دنياي چندقطبي 
همكاري مي كنيم تا منافع ملي م��ان را تأمين كنيم. نه اينكه قهر 
كنيم و ديوار دور خودمان بكشيم، اما اگر اين باور را داشته باشيم كه 
خودمان روي پاي خودمان نمي توانيم بايستيم اين باور غلط است. 
ما با اتكا له جوان هاي خودمان از ظرفيت كشورهاي غربي مي توانيم 
استفاده كنيم، از آسيا و آفريقا. همچنين براي اينكه قوي و قوي تر 
شويم، همين اتفاق هم افتاده اس��ت. الان در دولت جديد امريكا 
علاقه مند هستند و رس��ماً هم اعلام مي كنند كه حاضرند با ايران 
همكاري كنند، چرا؟ به خاطر اينكه ايران قوي شده است. اگر كشور 
ضعيفي بوديم آنها علاقه مندي نشان نمي دادند و همچنان از موضع 
قدرت مي خواستند با ما صحبت كنند. خب اين قوي شدن در وهله 
اول بايد در حوزه علم و فناوري باشد. حالا وقتي از بعد علمي قوي 
ش��ديد دولت ها يك طرف اين ديپلماسي قرار مي گيرند و ملت ها 

طرف بسيار مؤثري هستند كه نبايد مورد غفلت قرار گيرند. 
يعني اتكا نكردن صرف به ديپلماسي سياسي؟

بله ما ديپلماسي سياسي داريم؛ از آن طرف ديپلماسي عمومي و 
ازطرف ديگر ديپلماسي علم و فناوري يا ديپلماسي نخبگاني. اين 
ديپلماسي نخبگاني و علم و فناوري يك نوع ديپلماسي با عمق نفوذ 
بسيار بالاست. ديپلماسي فرهنگي نيز همين طور. شما مي رويد 
در دل ملت ها و پيام فرهنگي ما از طريق ديپلماس��ي فرهنگي و 
علمي مي تواند منتقل شود، چون شما به حياط خلوت كشورهايي 

مي رويد كه فكر نمي كنند ما تا اين حد عمق نفوذ داشته باشيم. 
منظورتان تعام�لات نهادها و ش�خصيت هاي علمي 

است؟
بله، يكي از انواع ديپلماسي ها، ديپلماسي فرهنگي است كه بتوانيم 
با ملت ها دادوس��تدهاي فرهنگي داشته باش��يم. وقتي هم كه از 
دادوستد سخن مي گوييم، يعني يك ارتباط دوطرفه. به اين معنا 
كه نمي توانيم صرفاً دهنده ايده ها و پيام هاي فرهنگي باشيم، بلكه 
در اين ميان به ايده هاي طرف مقابل هم گوش مي دهيم، مي بينيم 
و از آنها استفاده مي كنيم. من نقاط مثبت طرف مقابل را مي بينم و 
استفاده مي كنم و در مقابل نقاط مثبت خودم را هم ارائه و فرصتي 
براي ديده شدن در دنيا ايجاد مي كنم، با اين رويكرد خود به خود 

دل ها به سوي ما جذب مي شود. 
مشخصاً در حوزه علم چطور مي توان اين شبكه ها را 

ايجاد كرد؟
زمينه تعاملات با ش��بكه نخبگاني دني��ا بايد فراهم و 
تأمين  ش��ود. اگر بتوانيد زيرس��اخت هاي علمي و 
فناوري خود را قوي كنيد، سراغ تان مي آيند كه 

بياييد با هم ارتباط داشته باشيم. كشورها با همديگر متفاوتند. يك 
وقت مي بينيد سطح علمي كشوري پايين است. يك كشوري تقريباً 
در سطح علمي برابر با شما قرار دارد و كشوري ديگر در سطح بالاتر 
علمي است. حتي كشور بالاتر را هم در نظر بگيريم يك جايي به ما 
نياز دارد، چون من در كشورهاي غربي زندگي كرده ام و به صورت 
تجربه ميداني مي گويم آنها در يك سري حوزه ها با خودشان رقابت 

دارند كه با ما همكاري كنند. 
مثلًا چه حوزه اي؟

حوزه ژنتيك. ما اگر در حوزه هاي علم و فناوري قوي باشيم و بتوانيم 
به عنوان مرجعيت علمي نقش��ي ايفا كني��م، آن وقت مي توانيم 
ش��بكه ارتباطي مان با نخبگاني را ايجاد كنيم كه اصطلاحاً به آن 
ديپلماسي نخبگاني يا ديپلماسي علم و فناوري مي گوييم. باز هم 
ما در اين موضوع با ارتباط دوسويه روبه رو هستيم، چون شما اگر 
بخواهيد با اين زبان جلو برويد كه من از شما برترم و بخواهيد ارتباط 

برقراركنيد خود به خود دافعه ايجاد مي شود. 
چطور به اين زبان برسيم؟

 ما در منطقه مي توانيم اين زبان مش��ترك را ايج��اد كنيم كه ما 
كشورهايي برادر و مسلمان به دنبال بده بستان هاي علمي و فناوري 
هستيم، خب اين ديپلماسي علمي و فرهنگي بسيار ماندگارتر از 
ديپلماسي سياسي است و اين زمينه اي را فراهم مي كند كه حتي 
وقتي ديپلماسي سياسي به مشكل برخورد ما بتوانيم از ظرفيت هاي 
موجود در ديپلماس��ي علمي بهره ببريم. چون شما داريد با عالم 
و نخبه صحب��ت مي كنيد و آن نخبه هم عموم��اً كاري با تحولات 
سياسي ندارد و مي گويد من با اين كشور كه در حوزه علم و فناوري 
حرفي براي گفتن دارد، مي روم مذاكره می كنم و از ظرفيت، تجارب 
و فناوري آنها استفاده می كنم. اين دوطرفه بودن نكته كليدي در 

تعاملات و ديپلماسي علمي و فرهنگي است. 
چقدر تعديل كننده فضاي ايران هراسي است؟

مطمئن باش��يد فضاي ايران هراس��ي را از بين مي برد، چون آنها 
مي خواهند فضاي ايران هراسي را در توده ها ايجاد كنند. ما يك ساز 
و كار رسمي داريم كه وزارت خارجه، سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامي و سازمان هاي مشابه دنبال مي كنند، اما ما نياز به يك ساز و 
كار غيررسمي داريم كه بسيار هم ماندگار است، چرا؟ چون كساني 
كه به دنبال ايران هراسي و اسلام هراسي اند، اتفاقاً به دنبال توده ها 
هستند نه دنبال آن مسيرهاي رس��مي. آن جو مسموم رسانه اي 
كه نمي خواهد صرفاً نخس��ت وزير فلان كشور را از من بترساند، او 
مي خواهد ذهنيت مردم دنيا و افكار عمومي را طوري مديريت كند 
كه عليه منافع ملي و تصوير واقعي جمهوري اسلامي باشد. هدف آن 
سمپاشي هاي تبليغاتي، بيش از تحت تأثير قراردادن رئيس جمهور 
و وزير فلان كشور است. هدف، توده ها و افكار عمومي است تا تصوير 
غلطي از جمهوري اسلامي ايران در افكار عمومي آن جامعه و افكار 

نخبگاني ايجاد كند. 
در چنين فضايي ديپلماس��ي علمي و فناوري مي تواند اين تصوير 
مخدوش را اص��لاح كند. وقت��ي نخبگان مي آين��د واقعيت هاي 
جمهوري اسلامي ايران را مي بينند، ذهن شان كاملاً عوض مي شود. 
شما يك استاد دانش��گاه را مي آوريد دس��تاوردها و واقعيت هاي 
جمهوري اسلامي ايران را مي بيند و مي گويد من فكر ديگري درباره 

اين جامعه داشتم. 
اين گزاره از تجربه و مشاهده تان مي آيد؟

من اين عكس العمل ها را بارها و بارها تجربه كرده ام. زماني كه ما در 
خارج از كشور بوديم براي همايشي در ايران استادمان از اروپا را به 
كشور دعوت كرديم. وقتي استادمان آمد، گفت من فكر نمي كردم 

ايران اينطور باشد؛ تصوير ديگري از ايران داشتم. 
چه تصويري؟

آنقدر مخدوش اس��ت كه حتي نخبه ها را مي ترسانند و به تبع آن 
نخبه ها مي ترسند كه به ايران بيايند. 

مثلًا چه ترسي؟
فكر مي كنند پای شان را به ايران بگذارند در ايران دستگير مي شوند. 
بعد مي آيند ايران و مي بينند چقدر با محبت با آنها برخورد مي شود. 
ميهمان نوازي ايراني ها در آن همايش از سوي استاد ما مايه  شگفتي 
بود كه چقدر اينجا آدم را تحويل مي گيرند. عين حرف او اين بود كه 

ما به اروپا و امريكا مي رويم اينطور آدم را تحويل نمي گيرند. 
ظرفيت نهادهاي علمي ما براي اينك�ه اين تعاملات 
و ارتباطات ش�كل بگيرد، چگونه اس�ت؟ يك وقتي 
مي گوييم م�ا در اين زمين�ه ضعف ج�دي داريم، اما 
يك وقت نه! مي گويي�م اين ظرفيت ها وج�ود دارد، 
اما ما نتوانس�ته ايم يا نخواس�ته ايم از اين ظرفيت ها 

استفاده كنيم. 
در برخي از ظرفيت ها وضعيت ما بس��يار خوب است و واقعاً رقيب 

امريكا و اروپا هستيم. 
مثلا؟ً

همين زيس��ت فناوري، ژنتيك و انرژي هس��ته اي. اتفاق��اً ما در 
حوزه هايي كه تحريم هس��تيم دس��تاوردهاي مان خيلي بيشتر 
از حوزه هايي اس��ت كه در آن تحريم نيس��تيم. مث��ال مي زنم. ما 
در خودرو تحريم نيس��تيم، اما ببينيد كه امروز در چه جايگاهي 

هس��تيم. در انرژي هس��ته اي و بيوتكنولوژي تحريم هستيم. در 
حوزه هاي فن��اوري بالا - هاي ت��ك - تحريم هس��تيم و نوعاً با ما 
همكاري نمي كنند، ام��ا ما در اين زمينه ها رش��د كرده ايم و روي 
پاي خودمان ايستاده ايم. اتفاقاً ما در حوزه هايي كه تحريم هستيم 
حرف هاي بسياري براي گفتن داريم و با كشورهاي پيشرفته دنيا 
رقابت مي كنيم و اين فضا زمينه اي را فراهم مي كند كه ما بتوانيم 
با استفاده از ديپلماسي علمي با توده ها و نخبگان ارتباطات خوبي 
برقرار كنيم. آنها امروز مي دانند كه جمهوري اسلامي ايران در چه 
فشارهاييست، اما به رغم آن فشارها چقدر پيشرفت كرده است. پس 
اين زمينه ها بسيار فراهم است. فقط بايد مديران ما اولاً اين باور را 
داشته باشند؛ دوم انگيزه اين كار را در خود بپرورانند و سوم، توان 
و تجربه خود را به كار ببندند، چون ممكن است كسي باور و انگيزه 

داشته باشد، اما توان اين كار را نداشته باشد. 
مديران بالادس�تي ما چقدر به اهمي�ت اين موضوع 

واقف هستند؟
اساساً س��ند ديپلماس��ي علم و فناوري كه ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي در راستاي تعاملات بين المللي جمهوري اسلامي ايران 
تصويب كرد به دستور مقام معظم رهبري بود. حضرت آقا به اهميت 
موضوع واقف هستند و اگر اشتباه نكنم سال 95 بود كه به شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي مأموريت دادند و اين سند سال 96 در شورا 
به تصويب رسيد و مبناي بسيار خوب دوطرفه است، ارزيابي من 
اين است كه مسئولان عاليرتبه ما به اين موضوع و اهميت آن واقف 
هستند اما چالش ما در رده هاي پايين تر است. وزير كه نمي تواند 
تعاملات بين المللي برقرار كند، او زمين��ه را مي تواند فراهم كند. 
رئيس دانشگاه و استاد دانشگاه ما بايد در اين زمينه فعال و پيشقدم 
باشند. مديران بين المللي و رؤساي دانشگاه و استادان ما هستند كه 
مي توانند از ريل گذاري كه شوراي عالي انقلاب فرهنگي و نهادهاي 

بالادستي انجام داده اند، استفاده و اين تعاملات را برقرار كنند. 
يعني در س�طوح پايين تر يك س�ري موان�ع ذهني 

است؟
بله. يك اتفاق به خودي خود كه روي نمي دهد. شما بايد براي آن 
برنامه ريزي كنيد و آن شاخص هايی كه گفتم در اين باره موضوعيت 
دارد. اين باور در من بايد باشد كه مي توانم از مسير ديپلماسي علمي 
اهداف جمهوري اسلامي را تأمين كنم. خب اين در آموزه هاي دين 
ما و در اهداف نظام وجود دارد كه شما برويد و به ملت ها و كشورها 
و نوع انس��ان ها كمك كنيد. در قوانين و ضوابط ما هم وجود دارد. 
مطمئن باشيد تأمين منافع ملي ما در تحقق ديپلماسي علمي و 
فناوري است. ما اگر واقعاً دنبال منافع ملي مان هستيم از ديپلماسي 
فرهنگي استقبال كنيم. هر زمان كه ما به دل ملت ها و شبكه هاي 
نخبگاني رفتيم، نتيجه گرفتيم و اتفاقاً اين ملت ها و ش��بكه هاي 
نخبگاني هستند كه مي توانند در نفوذ و كارآيي ديپلماسي سياسي 
ما اثرگذار باشند. وقتي شما مي رويد و تعاملات علمي را با يك كشور 
دوست ايجاد مي كنيد، مي بينيد خانواده آن رئيس جمهور، وزير و 
نماينده مجلس افراد علمي هستند و وقتي شما اين تعاملات را ايجاد 
مي كنيد طرف وقتي سر سفره غذا نشسته مي گويد من ايران رفته ام 

و ديده ام به چه پيشرفت ها و تحولاتي رسيده اند. 
و خواه ناخواه روي ذهنيت آنها اثر مي گذارد. 

بله و طرف مي گويد واقعاً ايران اين است؟ در اجلاس »نم« � جنبش 
عدم تعهد � كه چند سال پيش در سالن اجلاس سران برگزار شد 
رؤساي جمهور و نخس��ت وزيراني كه به ايران آمده بودند تعجب 
مي كردند و مي گفتند ما نمي دانستيم ايران اين قدر پيشرفته است. 
نمي دانستيم فضاي علمي ايران اينگونه است. شما نوجه كنيد اين 
سخنان از زبان يك رئيس جمهور و نخس��ت وزير بيرون مي آيد و 
اين نشان مي دهد كه ما چه وظيفه مهمي در اين زمينه داريم كه 
ظرفيت هاي علمي و فناوري مان را در يك ديپلماسي پويا به خارج 

از مرزهاي خودمان نشان دهيم. 
نهادهاي علمي و پژوهش�ي ما چه نيازي به بازخواني 
تلقي خودش�ان درباره مأموريت هاي خ�ود از جمله 

شيوه انعكاس فعاليت هاي خود دارند؟
جهاد تبيين آنطور كه بايد و شايد در كشور ما جاري و ساري نيست. 
يك عده كار مي كنند منعكس نمي كنند. يك عده كار نمي كنند، اما 
هياهو و سر و صدا مي كنند. ما بايد آن اندازه كه كار مي كنيم خوب 
منعكس كنيم، يعني انعكاس فعاليت هاي مان به عنوان مأموريت 
جدي تك تك دس��تگاه ها باش��د. خب اين خيلي مهم است. شما 
وقتي فعاليت هاي تان را خوب منعكس مي كنيد مطمئن باشيد هم 
فضاي داخلي را پوشش می دهيد و هم اثرات آن به آن فرد خارجي 
هم مي رسد. شما مردم خودمان را در نظر بگيريد، حتي مسئولان 
مان را؛ مسئولان هم كه مي گويم از اول انقلاب تا الان است. ما اول 
بايد به خودمان بگوييم و براي خودمان واضح و شفاف كنيم كه چه 

كرده ايم و به كجا رسيده ايم. 
ش�ايد ما نتوانس�ته ايم با تبليغ�ات رابطه درس�تي 
برق�رار كني�م و علي�ه آن جبهه مي گيريم. س�عدي 
مي گويد: »مش�ك آن اس�ت كه خود ببويد نه آن كه 
عطار بگويد.« ش�ايد اين ذهنيت در ما وجود دارد كه 
وقتي به سمت تبليغات مي رويم ديگر آن آدم كاري و 

ساعي نيستيم. 
وقتي من مي خواهم خودم را تبليغ و بحث شخصي خودم را دنبال 
 كنم اين يك چيز است. خب در اين حوزه لازم است كه من تواضع 
به خرج بدهم و دنبال اينكه خودم را نمايش بدهم، نباشم، اما يك 
وقتي اين تبليغ براي نظام است. اينجاس��ت كه مأموريت ماست 
كه براي نظام تبيين و تبليغ كنيم. اينكه ما واقعيت ها را آنگونه كه 
است � نه اينكه مبالغه كنيم. � منعكس كنيم نه خلاف اخلاق عمل 
كرده ايم و نه خلاف منطق. از طرفي توجه كنيد كه ما به هر حال در 
بطن يك جنگ تركيبي پيچيده قرار داريم و دشمن صبح تا شب 
تلاش مي كند كه بگويد اين نظام ناكارآمد اس��ت و از هر ظرفيتي 
كه شما فكر كنيد براي رسيدن به چنين هدفي استفاده مي كند، از 
شبكه هاي اجتماعي، فضاي مجازي، رسانه ها، از شبكه هاي نفوذي، 
از پخش ش��ايعه، آنها مدام از چنين فضايي استفاده مي كنند كه 
بگويند اين نظام ناكارآمد است و بايد نظام جايگزيني تعريف شود. 
با چنين رويكردي نقاط ضعف ما را بزرگنمايي مي كنند، با دروغ زير 
پوست آن نقاط ضعف مي دمند كه بسيار بزرگ تر از اندازه واقعي شان 
به نظر برسد. در واقع از محمل واقعيت استفاده مي كنند، اما حجمي 
به آن مي دهند كه واقعي نيست. اين همان جنگ نرم است تا كاري 
كنند كه مخاطب آنگونه كه او مي خواهد فكر كند. حالا ما در اين 
جنگ نرم كه به شكل جدي درگير هستيم � و به يك معنا مي شود 
گفت حتي از جنگ نرم هم گذش��ته ايم و وارد جنگ هوشمندي 
شده ايم كه تركيبي از جنگ نرم و سخت است. نبايد كوچك ترين 
تعللي در نشان دادن ظرفيت ها و دستاوردهاي خود داشته باشيم. 
دشمن تلاش مي كند كه ذهن مخاطب شما را متأثر كند و در اختيار 
بگيرد. شما بايد دقيقاً آن مسيري كه دشمن مي خواهد، طي كند، 
بشناسيد، يعني اگر او تلاش مي كند كه بگويد اين نظام ناكارآمد 
است و اين پيش فرض را با دروغ و فرياد القا كند ما بايد واقعيت ها و 
پيشرفت هاي خودمان را اول براي مردم و مسئولان خودمان  در ثاني 

در تعامل با ديگر ملت ها و نخبه هاي دنيا تبيين كنيم. 
آقاي دكتر! شايد يكي از موانع اين است پيشرفت هايي 
كه ما انجام داده ايم مثلًا در حوزه هس�ته اي، صنايع 
موش�كي، ژنتيك و نانو حوزه هايي نب�وده كه خيلي 
ملموس ب�ا زندگي عادي م�ردم ارتباط برق�رار كند. 
مردم با حوزه هايي در ارتباط هستند كه اتفاقاً در آنجا 
آن پيشرفت ها روي نداده اس�ت. مثلًا مردم صبح تا 
شب با خودرو در رابطه اند و كيفيت خودروهاي توليد 
داخل در مقايسه با كشورهاي پيشرفته پايين است 
و انتظارات را برآورده نمي كند يا مثلًا در پارامترهاي 
اقتصادي نتوانسته ايم به مدلي از فعاليت هاي اقتصادي 
برس�يم كه حداقل هايي از امنيت رواني را در جامعه 
تأمين كند، در اغلب سال ها تورم ايران دو رقمي بوده 
و خب اين بيماري مزمن اثر فرسايش�ي روي جامعه 

داشته است. 
يك سري پيشرفت ها هس��تند كه مردم به صورت روزمره با آن در 
ارتباطند، اما چون مدام و به تدريج با اين پيش��رفت ها در ارتباط 
بوده اند، زياد لمس نمي ش��ود. چند وقت پيش يكي از كشورهاي 
اطراف بودم. ديدم امريكا بيش از 20 س��ال است كه بر اين كشور 
سوار است و حتي پول حاصل از صادرات اين كشور به حساب امريكا 
مي آيد و در واقع امريكا تعيين مي كند اين پول كجا هزينه ش��ود. 
شما ببينيد در همين كشور هنوز زيرساخت آب و برق و گاز وجود 
ندارد. كشوري كه ثروتمند است، اما امريكا بر آنها مسلط است، در 
طول روزها بارها برق مي رود، گاز ندارند و كپسول ها را بايد بر دوش 
بگذارند و وضعيت آب شرب قابل قبول نيست، مثل وضعيتي كه ما 
40،50 سال پيش داشتيم. آنها متوجه نيستند چه زيرساخت هايي 
با اين ثروت مي توانند، فراهم كنند. الان ما همه اين زيرساخت ها 
را داريم، اكثر روستاهاي ما جاده آسفالته دارد. اكثر روستاهاي ما 
برق، تلفن و اينترنت دارد. اكثر روس��تاهاي ما گاز، آب و برق دارد. 
اينها زيرساخت هايي هستند آنقدر مردم ما با آن سرو كار دارند كه 
يادشان نمي آيد چند دهه پيش وضعيت چگونه بود. اينكه در قرآن 
مدام مي گويد »فذكر / تذكر بدهيد و به ياد بياوريد« به خاطر همين 
موضوع است چون اساساً انسان فراموشكار است. اينكه به ما گفته 
شده كه پنج بار در روز نماز بخوانيد 10 بار بگوييد اياك نعبد و اياك 
نستعين كه يادتان نرود كه چه كس��ي هستيد. مسئله اينجاست 
كه ما يادمان م��ي رود كجا بوديم. يادمان مي رود تعداد اس��تادان 
و دانش��گاه هاي مان كجا بود و اكنون به كجا رس��يده ايم. ما اصلًا 
شركت دانش بنيان نداش��تيم، اما الان شما وضعيت شركت هاي 
دانش بنيان م��ان را ببينيد. ش��ما وضعيت توليد و ص��ادرات را با 
قبل انقلاب نمي توانيد، مقايس��ه كنيد. حالااي��ن محصولاتي كه 
مي فرماييد چون مبتني بر فناوري بالاست مردم به صورت عام با 
آنها سروكار ندارند. كساني هم كه با آنها سروكار دارند، يادشان رفته 
كه قبلًا برق و گاز و آب لوله كشي و جاده و اينترنت جزو آرزوها بوده 
اس��ت. چند درصد مردم ما قبل انقلاب سواد داشتند؟ 42 درصد، 
الان چقدر شده است؟ چند درصد روستاها برق و تلفن و آب و گاز 
داشتند، حتي شهرها؟ من يادم مي آيد در همين تهران اوايل انقلاب 
براي آب خوردن از شيرهاي فشاري استفاده مي كردند. اينها براي 

ما عادي شده است. مردم ما به صورت روزمره با صنايع فناوري بالا 
سروكار ندارند، اما وقتي كسي مريضي دارد و راديو دارو براي مريض 
سرطاني لازم دارد اين پيشرفت ها آنجا خودش را نشان مي دهد. 
وقتي شما به قدرتي مي رس��يد كه امريكا و اسرائيل جرأت حمله 
به ش��ما را ندارد، آنجا قدرت خودش را نش��ان مي دهد. اينها جزو 
مؤلفه هاي قدرت ماست؛ حالا دشمن چه مي كند با همان فضاي 
مجازي و تبليغات جلو مي آيد تا اين باور مشترك و موهوم را ايجاد 

كند كه همه چيز از دست رفته است. 
به هر حال اين نوسانات معيشتي قابل انكار نيست. 

از زمان آقاي احمدي نژاد به بعد س��فره مردم ب��ا دلار گره خورد. 
قبل از آن كس��ي به فكر دلار نبود. قيمت دلار بالا مي رفت و مردم 
زندگي خود را مي كردند، اما از آن زمان يك التهاب رواني و خبري 
در جامعه ايجاد كردند، يك جنگ رواني راه انداختند كه تا امروز 
ادامه پيدا كرده است. حالا اينكه نرخ دلار و ارزش پول ملي ما كنترل 
نمي شود، بحث مجزايي است و بايد با متخصصان امر صحبت كرد 
كه مسئله ما كجاست، اما قطعاً قابل كنترل است. يا مثلاً مي پرسيد 
چرا كيفيت ماشين هاي ما اينگونه است؟ اين مسئله هم قابل حل 

اس��ت. اگر ما مي خواهيم كيفيت خوبي در توليدات صنعتي خود 
داشته باشيم بايد نقش بخش خصوصي مان را قوي كنيم تا وقتي 
كه مديران خودروسازي بزرگ ما دولتي و كارمند دولت باشند ما 
عملاً آن رشد را تجربه نخواهيم كرد چون طرف 100 رنگ و رقم هم 
خطا كند، نگران نيست چون مي گويد نهايتاً مرا بركنار مي كنند، اما 
توجه كنيد بخش خصوصي در چنين فضايي زيست نمي كند. او به 
جد نگران سرمايه اش است و مي گويد اگر من ضرر كنم چه كسي 
قرار است ضرر و زيان مرا بدهد. در همين صنعت خودروسازي يكي 
از دوستان من مي گفت من چندين سال پيش زنگ زدم و با مدير 
يكي از خودروس��ازهاي دولتي كار داشتم. گفتم فلاني كجاست؟ 
گفتند به آذربايجان رفته است. گفتم آنجا چه كار مي كند؟ گفتند 
براي سرمايه گذاري رفته است، مي خواهند كارخانه اي در آذربايجان 
تأسيس كنند. خب اگر ما مطالعات دقيقي در اين باره داشتيم، اگر 
صنايع خودروسازي ما خصوصي بودند اين كار را مي كردند؟ آنها 
مي ديدند كه آذربايجان، زمين بازي ايران نيست. تعارف كه نداريم. 
آذربايجان زمين بازي امريكا و اسرائيل است. حالا شما مي خواهيد 
برويد آنجا س��رمايه گذاري كنيد؟ معلوم است كه ضرر مي كنيد و 

زمين مي خوريد. 
ش��ما مي دانيد چند هزار نفر از ي��ك خودروس��از دولتي حقوق 
مي گيرند كه عملًا در آنجا حضور ندارند؟ بالاي 3هزار نفر. خب اگر 
اين شركت خصوصي باشد اجازه چنين كاري داده مي شود؟ اين 
بي انضباطي مالي و فساد در نهايت به ورشكستگي و زيان انباشته 

ختم مي شود. 
اينها درست اس�ت و همه ما هم به شكل مكرر تكرار 
كرده ايم و رس�انه ها و كارشناس�ان گفته اند كه مثلًا 
دولت هيچ وقت تاجر يا صنعتگر خوبي نيست. با اين 

حال چه موانعي در كار است كه اين اتفاق نمي افتد؟ 
برخي از عينك ها و ذهنيت هايي كه ما بر چشم مان زده ايم از چشم و 
ذهن مان بيرون بياوريم، بسياري از اين مسائل حل مي شود. مسئله 
اينجاس��ت كه ما نبايد از حضور و ظهور بخش خصوصي بترسيم. 
آقا هم در سخنراني اخيرش��ان در حضور كارآفرين ها فرمودند كه 
بخش خصوصي براي ما فرصت است، نه تهديد. آن كسي كه ما را 
از بزرگ شدن بخش خصوصي مي ترساند، دو قشر است يا جاهل 
اس��ت يا نفوذي. چون مي داند اگر بخش خصوصي در مملكت پا 
بگيرد مي تواند رفاه، اشتغال و رضايتمندی ايجاد كند، ولي اگر ما 
همه عرصه ها را در اختيار دولت بگذاريم دولت عملًا فلج مي شود. 
دولت تا كجا و كي مي تواند بزرگ شود و به اين روند ادامه بدهد؟ 
يكي از علل وضعيت تورمي همين عيال وار  بودن دولت است. دولت 
هر چقدر به درآمد مي رسد بايد صرف حقوق و دستمزد كند. من از 

شما مي پرسم ژاپن چند ميليون نفر است؟
فكر مي كنم 130 ميليون نفر. 

آن وقت اين ژاپ��ن 130 ميليون نفري دولت چن��د نفره دارد. اگر 
اشتباه نكنم كل پرسنل دولت ژاپن 300 هزار نفر است و مابفي در 
بخش خصوصي فعالند، در حالي كه در ايران حداقل 6 ميليون نفر 

حقوق بگير دولت هستند. 
به خاطر اينكه عملًا بخش خصوصي وجود ندارد. 

ما از بخش خصوصي مي ترس��يم. موضوع اين است كه ما نبايد از 
بزرگ شدن بخش خصوصي بترسيم. اين يك استراتژي كليدي 
اس��ت. اگر انتظار داريم وضع مملكت خوب بش��ود بايد به بخش 
خصوصي اعتماد و البته در اين ميان سيستم نظارتي مان را قوي 
كنيم. خب وقتي ما مي خواهيم تصدي گري ها را به طور كامل در 
اختيار بگيريم از دل اين مقاومت در برابر خصوصي سازي واقعي، 
چاي دبش بيرون مي آيد، شهرام جزايري و بابك زنجاني ها بيرون 

مي آيد. 
در بحث تلقي م�ا از خودكفايي هم ب�ه نظرم نكته اي 
وجود دارد. گاهي تلقي م�ا از درون زابودن به گونه اي 
است كه فكر مي كنيم حالا بايد روي پاي خود بايستيم 
اين روي پا ايس�تادن ما را از تعام�لات و ارتباط هاي 

بين المللي بي نياز مي كند. 
اساساً اين دو لازم و ملزوم هم هس��تند. اگر كسي درون زايي را در 
مقابل ارتباط هاي بين المللي ببيند يا جاهل است يا نفوذي. چرا بايد 
اينگونه فكر كرد؟ اين نوع نگاه نه در دين ما وجود دارد، نه در اسناد 
بالادستي مان، نه در سياست هاي كلان نظام. سياست هاي كلان 
نظام، تعاملات بين المللي و اتكا روي پاي خودمان را تجويز مي كند، 
يعني هم بايد آن فضاي بيروني را داشته باشيم و هم آن درون زايي. 
شما بايد روي پاي خودتان بايستيد و با دنيا تعامل داشته باشيد. 
نمي خواهم بگويم با كشورهاي دشمن، مطمئن باشيد كشوري كه 
20 و چند سال است كشوري را اشغال كرده و در عين حال اجازه 
تأمين و ترميم زيرس��اخت ها را به آن كشور نداده دلش به حال ما 

هم نسوخته است. 
شما روي ديپلماسي علمي تأكيد مي كنيد، اما اينجا 
نهادهاي بالادس�تي از جمله نهاده�اي امنيتي بايد 
خيال دانش�مندان و نهادهاي علمي را راحت كنند، 
چون ممكن است مثلًا يك دانش�مند در يك تعامل 
بين المللي قرار بگيرد، اما از طرف نهاد امنيتي متهم 
شود كه مثلًا اسرار علمي كشور را در اختيار بيگانگان 

قرار داده است. 
ببنيد همه اين جزئيات در اسناد بالادستي ما آمده است كه شما 
چگونه بايد از اسناد علمي كشور كه ممكن است مورد سوء استفاده 
قرار بگيرد، صيانت كنيد و به پژوهشگران، دانشگاهيان و محققان 
آموزش بدهيد. خيلي از استادان ما در اين باره آموزش نديده اند و 
در تله مي افتند، بنابراين اول شما بايد آموزش بدهيد و بعد انتظار 

داشته باشيد مراقبت هاي لازم هم صورت گيرد. 
آيا وزارت علوم و نهادهاي بالادس�تي ذي ربط در اين 

باره محتوايي ارائه كرده اند؟
سندي ابلاغ شده و دانشگاه ها اعم از علوم، بهداشت و دانشگاه آزاد 
موظف هستند در اين باره به مس��ئوليت هاي خود در حوزه صيانت 
عمل كنند تا استادان ما مراقب باشند در تورهاي اطلاعاتي دشمن 
نيفتند و اگر استادي افتاد چطور بتواند از دام دشمن بيرون بيايد. نظام 
براي همه اين موقعيت ها با تأكيد بر تعاملات بين المللي راهكار در نظر 
گرفته است. مهم اين است كه ما آموزش كيفي را در اختيار محققان 
خود قرار دهيم و موضوع را به خوبي به پژوهشگران خود تفهيم كنيم. 
البته اعضاي هيئت علمي ما انصافاً افراد شريفي هستند و در اين باره 
مراقبت مي كنند. بنابراين وقتي موضوع براي شان تبيين شود چه آن 
فردي كه مي خواهد در يك كنفرانس بين المللي شركت كند، چه 
كسي كه مي خواهد به يك فرصت مطالعاتي برود نوعاً كساني هستند 
كه متعهد خدمت به كشور هستند و فقط بايد آموزش هاي لازم در 
اختيارشان قرار بگيرد. حالا ممكن است در اين جمعيت افزون بر 100 
هزار نفر، افراد بسيار معدوي دانسته يا ندانسته در دام بيفتند كه واقعاً 
جزو استثنائات هستند، از اين زاويه ما نبايد كل را فداي استثنا كنيم. 
تجربه اي كه چين در اين زمينه داشته حيرت آور است. 
در عين حال كه مؤلفه هاي امنيتي براي ش�ان جدي 
است و طبيعتاً اجازه جاسوس�ي علمي را نمي دهند، 
اما در عين حال توانسته اند با بازكردن درها و استفاده 
از تجارب دنيا به اين حد از پيشرفت در علم و فناوري 

دست پيدا بكنند. 
بله. شما نگاه كنيد كه چين امروز چه مي كند. محققان و دانشمندان 
خود را به كشورهاي اروپايي و امريكا مي فرستد و مي گويد برويد 
آنجا ياد بگيريد تا وقتي كه قوي شويد؛ وقتي قوي شديد من اينجا 
مشوق هاي بسيار جذابي در داخل كشور قرار مي دهم شما به كشور 
برگرديد و من به صورت كامل پشتيباني مي كنم حقوق، زندگي، 

ماشين و مسكن تان را تأمين مي كنم. 
بعني مهاجرت معكوس نخب�گان، چيزي كه ما امروز 

بيش از هر زمان ديگري به آن نياز داريم. 
البته اينطور نيس��ت كه هر نخبه و تحصيلكرده اي كه از كشور ما 

مي رود، مي رود كه ديگر برنگردد. اتفاقاً بخشي از اين مهاجران به 
يك درجه خوب علمي مي رسند و به كشور برمي گردند. با اين حال 
ما بايد براي بازگشت نخبگان مان به كشور سياست هاي تشويقي 

مناسبي را در نظر بگيريم. 
البته تاكنون اينطور نبوده اس�ت. واقعاً چه انتظاري 
وجود دارد كه مثلًا اميد داش�ته باش�يم يك نخبه با 
حقوق 20ميليون توماني در كشور بماند يا نه از كشور 

خارجي به كشور مراجعت كند. 
همچنانكه نخبه هاي ما در برابر كشور خود وظايفي دارند، ما نيز در 
برابر آنها مسئول هس��تيم. يكي از اين وظايف اين است كه كمك 
كنيم و مشوق بگذاريم كه نخبه ما به مملكت برگردد. نخبگان ما 
هم عموماً تقاضاهاي عجيب و غريب ندارند. امكانات يك زندگي 
معمولي را در اختيارشان قرار بدهيد. اين همه خودرو وارد مي كنيم، 
نمي خواهم بگويم مفت، اما با شرايط مناسبي خودرو يا مسكن را در 

اختيارشان قرار بدهيم. 
واقعاً آنقدر كه سياس��تمداران و سياست بازان ما از مواهب زندگي 

برخوردارند، چهره هاي علمي ما نيستند. 
در حالي كه پيشرفت كش��ورها در گرو حضور و فعاليت نخبگان 
است. خب مسئوليت ما اين است كه مراقبت كنيم كه اين نخبه ها 
را حفظ كنيم. حالا موضوعي كه وجود دارد اين است كه شما يك 
وقت سياستي را اتخاذ مي كنيد كه اين افراد را برگردانيد، دوم اينكه 
اين نخبه ها را حفظ كنيد. ما بايد تدبير كنيم كه اساساً نخبه هاي ما 

نروند يا رفتند برگردند. 
اصلًا اگر اين ش�رايط اتفاق بيفتد مايه دلگرمي براي 
نوجوانان و جوان هاي ماست. اگر ببينند كه كشور به 
آن نخبه ارزش مي دهد او اولاً اين مسير را طي خواهد 
كرد ثانياً به مهاجرت فكر نخواهد كرد. نوجوان ما هنوز 

16 ساله نشده اند مي گويد من مي خواهم بروم. 
اين همان تصويري است كه دشمن ايجاد كرده است. دانشجوي ما 
وارد دانشگاه نشده مي گويد من مي خواهم اپلاي كنم و بروم. چرا؟ 
چون دشمن اين تصوير مس��موم را ايجاد مي كند كه اينجا جاي 
ماندن نيست، حالا ما بايد تلاش كنيم اين تصوير را وارونه كنيم. 
چطور؟ با ايجاد دلگرمي. ما با سياست هاي تشويقي مي توانيم اين 
كار را انجام دهيم. ش��ما خودرو توليد مي كنيد، خانه می سازيد، 
تسهيلات و مشوق هايي براي نخبگان ايجاد كنيد و موانع را از مسير 
برداريد. عضو هيئت علمي در دنيا دس��تكم 5 هزار دلار مي گيرد، 
اينجا چقدر؟ 500 دلار. خب معلوم است طرف در زندگي دست و 
پا مي زند و گير مي كند. راننده بي آرتي 40 ميليون مي گيرد، عضو 
هيئت علمي ما 30 ميليون تومان. خب نخبه ما هم مي گويد من 
مي روم عمان و قطر، 5 هزار دلار مي گيرم، بهترين خانه و ماشين را 

در اختيارم قرار مي دهند. 
من مي خواهم بگويم كه عمده مس��ائل ما مديريتي است. همان 
مديري كه مي گويد مديرعامل فلان خودروساز ما بايد دولتي باشد 
و از ظهور و بروز بخش خصوصي مي ترسد. همان مدير هم مي آيد 
مي گويد عضو هيئت علمي مگر چه كس��ي است؟ مگر تافته جدا 
بافته اند؟ در حالي كه همه جاي دنيا عضو هيئت علمي، نخبه اي 
است كه روي او سرمايه گذاري مي كنند، چون اين سرمايه گذاري 
كه پيشرفت ايجاد مي كند. البته نخبگان فقط اعضای هيئت علمی 

دانشگاه ها نيستند، بايد نگاه خود را نيز وسعت دهيم.
خب چرا ما اين بديهيات را درك نمي كنيم؟

بخش��ي از اين قضيه به جهل بر مي گردد. واقع��اً برخي از مديران 
ما درك درستي از مسائل ندارند. طرف ارزيابي درستي از مسئله 
ندارد چون آگاه نيس��ت. برخي جاها هم ما با نفوذ روبه رو هستيم. 
ما اگر مي خواهيم به عزت برس��يم بدون توجه به نخبگي و دانايي 
نمي توانيم. بنابراين بايد حرمت دانشمندان و آگاهان جامعه را نگه 
داريم، اما وقتي كسي تعبير كاملًا عكسي در اين باره دارد و حرمت 
گذاشتن به نخبه را به تافته جدا بافته بودن تفسير مي كند، خب اين 

واقعاً در مسير پيشرفت كشور اختلال ايجاد مي كند. 
از طرفي ما گاهي باورهاي عمومي نزد عامه و مديران مان داريم كه 
نه با انديشه هاي ديني مان سازگاري دارند نه با الگوهاي اخلاقي، اما 
مي بينيد كه مبنا و پيش فرض تصميم گيري ها قرار گرفته است. اگر 
مي خواهيم كه در ريل گذاري پيش��رفت كشور تسريع ايجاد كنيم 
يكي از اولويت هاي ما بايد همين جا باشد، يعني بررسي و تصحيح 
باورهايي كه مبناي عمل قرار مي گيرند، اما نه نسبتي با سياست هاي 
بالادستي و چشم اندازهاي تعريف شده نظام دارند نه همخواني با 

آموزه هاي ديني و اخلاقي. 
مي دانيد قانوني تصويب شده بود كه اعضاي هيئت علمي مي توانستند 
فرزند دانشجوي خود را به شهر محل اقامت خود منتقل كنند، اما 
آنقدر سر اين موضوع هياهو و جنجال برپا كردند كه آخرسر شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي اين قانون را لغو كرد. اصلًا مبناي بومي گزيني 
كنكور همين است كه هر فرد بتواند در شهر محل زندگي خود درس 
بخواند، اما همين را هم گرفتند. چقدر سر حقوق و دستمزد اعضاي 
هيئت علمي غوغا كردند كه حقوق اس��تاد نمي تواند از 50 ميليون 
تومان بيشتر باش��د. حالا برويد ببينيد ش��ركت هاي زيرمجموعه 
هلدينگ هاي دولتي چقدر حقوق مي گيرند. همين شركت هايي كه 
گاه ضررده هم هس��تند، مي خواهم بگويم آن مدير سواد و انگيزه و 
انديشه اي نداشته كه آن شركت را از حالت زيان دهي خارج و تحولي 
در زيرمجموعه خود ايجاد كند، اما برويد ببينيد همين مديران بعضاً 
چقدر حقوق مي گيرند، اما آيا كسي اعتراضي مي كند؟ آيا جلوي اين 
رويه ها گرفته مي شود؟ اين استاد دانشگاه شماست كه مي تواند آينده 
كشور شما را رقم بزند. اين استاد دانشگاه است كه چرخ پژوهش و 
نوآوري را مي تواند به حركت درآورد و به دانش��جويان خود انگيزه 
ماندن و خدمت كردن به كشور را بدهد، اما ما با اين نخبه ها چطور 
رفتار مي كنيم؟ خب ما نبايد اين فضاسازي ها را ساده و سهل در نظر 
بگيريم. گاهي چنان جريان سازي رسانه اي مي كنند كه آن مسئول 
را هم جلوي عمل انجام ش��ده قرار مي دهند و جرأت تصميم گيري 
درس��ت را هم از او مي گيرند. اصلًا جنگ نرم همين اس��ت. كاري 
مي كنند كه شما به همان چيزي فكر كنيد كه او مي خواهد، همان 

تصميمي را بگيريد كه دشمن مي خواهد آن تصميم را بگيريد. 
آقاي دكتر! من چند روز پيش فوتبال دو تيم باشگاهي 
كشور را مي ديدم. واقعاً سه چهار پاس سالم در هيچ 
كدام از اين تيم ها وجود نداش�ت، ام�ا دريافتي آنها 
ميلياردي اس�ت. كس�ي هم اعتراض كند مي گويند 
ارزش دارد، چون مردم را سرگرم مي كند. يعني ما براي 
سرگرم كردن ارزش ميلياردي قائل هستيم، اما وقتي 

پاي علم وسط مي آيد، لنگ مي زنيم. 
ما قرار است امروز، آينده و پيشرفت كشور را محقق كنيم، بنابراين 

رويكردهاي ما در اين زمينه بايد متناسب با چنين هدفي باشد. 

ما ديپلماسي سياسي 
داريم؛ از آن طرف 

ديپلماسي عمومي و 
ازطرف ديگر ديپلماسي 

علم و فناوري يا ديپلماسي 
نخبگاني. اين ديپلماسي 
نخبگاني و علم و فناوري 

يك نوع ديپلماسي با 
عمق نفوذ بسيار بالاست. 
ديپلماسي فرهنگي نيز 

همين طور. شما مي رويد در 
دل ملت ها و پيام فرهنگي 

ما از طريق ديپلماسي 
فرهنگي و علمي مي تواند 
منتقل شود، چون شما به 
حياط خلوت كشورهايي 
مي رويد كه فكر نمي كنند 

ما تا اين حد عمق نفوذ 
داشته باشيم

ما در حوزه هايي كه تحريم 
هستيم دستاوردهاي مان 
خيلي بيشتر از حوزه هايي 

است كه در آن تحريم 
نيستيم. مثال مي زنم. ما 

در خودرو تحريم نيستيم، 
اما ببينيد كه امروز در 
چه جايگاهي هستيم. 
در انرژي هسته اي و 
بيوتكنولوژي تحريم 
هستيم. در حوزه هاي 
فناوري بالا -  هاي تك - 
تحريم هستيم و نوعاً

 

 با ما همكاري نمي كنند
 اما ما در اين زمينه ها 

رشد كرده ايم و روي پاي 
 خودمان ايستاده ايم.
 اتفاقاً ما در حوزه هايي

 

  كه تحريم هستيم
  حرف هاي بسياري
 براي گفتن داريم

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

 حسن فرامرزي
چشم و گوش ما بيشتر با ديپلماس�ي سياسي و نقش آفريني سياس�تمداران و ديپلمات هاي سياسي در 
فضاي بين المللي آشناست، اما جهان امروز شاهد شكل گيري انواع ديگري از ديپلماسي هاست كه مي تواند 
گره گشاي چالش هاي ما در اين عرصه باشد. از ديپلماسي فرهنگي تا ديپلماسي علمي و فناوري كه مي تواند 
در شناساندن ظرفيت هاي علمي – فناوري و فرهنگي ما به دنيا نقش مهمي ايفا و چهره بين المللي كشور 
را كه با تبليغات مسموم و جهت دار غربي ها مخدوش شده، ترميم كند و در ثاني زمينه ارتباطات علمي و 
فناوري را با نخبگان دنيا تسهيل كند. با دكتر جواد محمدي، رئيس پژوهشگاه ملي مهندسي ژنتيك و زيست 
فناوري، عضو شوراي راهبري مجمع جهاني صلح اسلامي و عضو سياستگذاری انديشكده راهبرد تحول 
درباره ديپلماسي علم و فناوري و نقش آن در ساخت قدرت ملي و ارتباطات جهاني سخن گفته ايم؛ اگرچه 
بخش هايي از گفت وگو متناسب با موضوع مصاحبه نقش نخبگان به بررسي چالش هاي ظهور و بروز نخبگان 

در جامعه ايران هم مي پردازد. 
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  علي شيرين
هيچ ايران�ي باهوي�ت و بااصالتي نمي توان�د در برابر 
كمرنگ ش�دن ارزش هاي فرهنگي، ملي و ناهنجاري 
در س�طح جامعه و در ميان نس�ل جدي�د بي تفاوت و 
بي دغدغه باشد. بي ترديد چشم بس�تن برانحرافات 
و كجروي ها و عبور ساده انديش�انه از اين نارسايي ها 
كه ريشه هاي فرهنگي، اقتصادي، اجتماعي و بخشي 
هم امنيتي و خارجي دارد، در بلندمدت مي تواند يك 
آسيب جدي محسوب شود.  بسياري از صاحبنظران 
و تصميم سازان سياس�ي، فكري و مديران و مجريان 
فرهنگ مح�وري را در اجتماع اولوي�ت و مقدم بر هر 
گونه اقدامات قهري يا س�لبي در كاهش ناهنجاري ها 
و س�وءرفتارها و قانون گريزي ها مي دانن�د، اما عملًا 
از كار فرهنگ�ي ك�ه خبري نيس�ت هيچ، ب�ه موانع و 
محدوديت هاي اين عرصه يا لزوم توجه به ساير عوامل 
هم بي اعتنايي مي شود. براي مثال در زمينه فرهنگ 
حجاب و عفاف بيش از 30دس�تگاه، س�ازمان و نهاد 
دخيل، تصميم گير، تصميم س�از و داراي مس�ئوليت 
هس�تند، اما عملًا خروجي عملكرد اين جمع بس�يار 
محدود، غيرقابل توجه و بي تأثير است. در گفت وگو با 
دكتر محمد صادقپور، نويسنده، محقق، فعال فرهنگي، 
مدرس حوزه و دانش�گاه عوامل مشكلات فرهنگي و 
به اصطلاح »خس�تگي فرهنگي« را ك�ه موضوع يك 
كار پژوهش�ي ايشان اس�ت به بررس�ي نشسته ايم. 

چه شد سراغ تأليف كتاب »خستگي فرهنگي« 
رفتيد، اين كت�اب حاصل كار فكري اس�ت يا 

تجربي و عملي؟   
 در رابطه با سؤال اول بايد اين را بگويم كه خدا توفيق داد 
از دوران نوجواني با مس��جد و هيئت مأنوس بودم و جزو 
مربي هايي بودم كه در همين مساجد، كلاس هاي احكام، 
عقايد، قرآن و امثال اينها برگزار مي  ك��ردم. بعد از اينكه 
دانشجو و در دانشگاه قم مشغول تحصيل درس رياضي 
محض ش��دم، همزمان كار مربيگري را هم در مس��جد 
ش��روع كردم و خدا توفيق داد بعد از اتمام دانشگاه رفتم 
حوزه علميه و در اين مقطع مقداري كارهاي فرهنگي ام 
عميق تر شد و بيشتر تم مذهبي پيدا كرد و پس از مدتي 
هم فرماندهي پايگاه مسجدي را پذيرفتم. ما تيمي بوديم 
كه از قديم با همديگر كار مي  كرديم، چند طلبه و دانشجو 
كه درآن مجموعه همراه هم بوديم. ابتدا فرمي را طراحي 
و هدف گذاري  يك س��اله، پنج س��اله و ۱۰ساله كرديم. 
فعاليت هاي دقيق و عميق در ح��وزه كار فرهنگي انجام 
شد و الحمدلله توانستيم در س��ال۱393 رتبه اول تهران 
و در س��ال۱394 رتبه اول كش��ور را در اين حوزه كسب 
كنيم. اين ب��ه بركت آن تيم خوش فكر بود كه توانس��ت 
اين افتخارات را كسب كند. كم كم مشغول تدريس شدم. 
بعد از اينكه كارشناسي ارشد قبول شدم در حوزه علميه 
مشغول تدريس در حوزه ادبيات عرب شدم و بعد هم به 
تبع تحصيلات دانشگاهي مش��غول تدريس فقه و اصول 
در حوزه علميه و در دانشگاه شدم و همچنين درس هاي 
حقوقي و در كنار همه اينها تجربياتي كه در اين سال ها 
داش��تم و آموزش هايي كه ديدم و آموزش هايي كه دادم 
در ح��وزه كار تربيتي و فرهنگي به تدري��ج در اين حوزه 
هم كم كم مشغول كار و تدريس شدم؛ تدريس در حوزه 
تربيت فرزند، در حوزه خانواده خصوصاً مش��اوره قبل از 
ازدواج و همچنين مشاوره به مجموعه هاي فرهنگي براي 
پيشبرد كارهاي شان، بهينه سازي مجموعه ها و جلوگيري 
از هدررفت سرمايه مجموعه ها. با مجموعه هاي مختلفي 
رف��ت و آمد داش��تم و صحبت ك��ردم، در مجموعه هاي 
مختلفي هم خودم فعاليت داش��تم و تجربيات خودم را 
نوشتم، بنابراين ماحصل اين فعاليت ها شد اين ۲۰عاملي 
كه ما احصا كرديم. ممكن است افراد ديگري هم بتوانند به 
اين ۲۰عامل اضافه و عوامل ديگري را هم احصا كنند كه به 

اين فرايند كمك بكند. 
عواملي كه از ناكارآمدي فرهنگي احصا ش�ده 
چرا منحصر به يك حوزه خاصي نيست و بيشتر 
در چه مراكزي قابل مشاهده هستند و براي رفع 

آن چه بايد كرد؟ 
رفقايي را مي  ديدم كه در همين سال ها فعاليت فرهنگي آنها 
با حداقل بهره  وري به ثمر مي  نشست ولي به مرور هدررفت 
انرژي زياد ب��ود و اين هدررفت ها باعث مي  ش��د او پس از 
مدتي خسته شود و تقريباً كار فرهنگي را رها كند و يك 
گوشه اي برود و به يك مصرف كننده كار فرهنگي تبديل 
شود، اما اينكه چرا در حوزه هاي مختلف فرهنگي به يك 
حوزه خاصي اشاره نكردم، علتش اين است كه اين عوامل 
در هر كار فرهنگي اگر وجود داشته باشد، چه در مسجد 
باشد يا كانون و حوزه يا دانشگاه، مدرسه يا در عرصه هاي 
هنري باشد، مي  تواند آن كار و پروژه فرهنگي را زمين بزند 
و مسئول فرهنگي را خسته كند، لذا  اين ۲۰ عاملي كه ما 
احصا كرديم، عواملي هستند كه در حوزه كار فرهنگي در 
هر جايي مي  تواند آسيب زننده و مخل فعاليت ها باشد. به 
طور مثال اشتباه در انتخاب هدف دومين بحثي است كه 
ما در اين كتاب به آن پرداخته ايم، يعني يك فعال فرهنگي 
هدف اشتباهي را براي مجموعه خودش ترسيم كند. اين 
موضوعي كه هم در مس��جد مي  تواند صادق باشد، هم در 
دانشگاه، هم در حوزه علميه، هم در مدرسه هاي ما، هم در 
مراكز فرهنگي و هم در ميان سياستگذاران كلان ما مثلًا 
سياستگذاران وزارت ارشاد، سياست در حوزه علميه، در 
سازمان تبليغات اسلامي، در شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
و هر جايي اين عامل مي  تواند آسيب هاي جدي وارد كند، 
اگر هدف اشتباه ترسيم شود، طبيعتاً جامعه اي را مي  تواند 
به مسير اشتباهي ببرد، حالا اين جامعه هدف مي  تواند يك 
مسجد باشد مثلًا با ۱۰۰ تا نوجوان، مي  تواند شوراي عالي 

انقلاب فرهنگي باشد با ميليون ها ايراني! 
مي توان گفت نگارش اين اثر برخاسته از حضور 

و نقش آفريني شما در كف ميدان است؟ چون 
در جاي ج�اي آن ش�اهد مثال ه�اي تجربي و 

محسوس هستيم؟ 
من از كف ميدان پرتلاطم فرهنگي برخاسته ام و در همه 
اين ۲۰سالي كه مش��غول كار فرهنگي بوده ام، ويژگي ها 
و ضعف هاي اين عرصه را به خوب��ي ديده و لمس كرده ام. 
افراد موفق و افراد شكس��ت خورده اين مس��ير را ديده ام، 
از آنجا كه كار فرهنگي تميز را بن��ده ادامه كار انبيا)ص(، 
شهدا و در راس��تاي حفظ انقلاب اسلامي مي  دانم، تلاش 
كرده ام اين كتاب را به زبان س��اده در حوزه آسيب  يابي و 
آسيب شناس��ي فرهنگي تدوين و تأليف كنم كه جلوي 
خس��تگي و زمين خوردن و فرسودگي فعالان فرهنگي را 
بگيرد يا هدر رفت انرژي و توان ش��ان را به حداقل برساند، 
بنابراين عوامل��ي را كه در اين س��ال ها در كف ميدان كار 
فرهنگي ديده ام، احصا ك��رده ام و براي اينكه از اين قضيه 
پيشگيري كنيم، طبيعتاً بايد از پيشگيري هاي اجتماعي 
استفاده كنيم. پيشگيري اجتماعي نياز به زمان دارد، نياز 
به آموزش و فرهنگ سازي دارد كه بايد با سياستگذاري هاي 

كلان و برنامه ريزي دقيق به اين مهم دست پيدا كنيم. 
آيا همه مشكلات، ناهنجاري ها و نابساماني هاي 
جامعه با صرف فعاليت فرهنگي برطرف مي شود 
يا مجموعه اي از عوامل دخيلن�د؟ اين عوامل 

كدامند؟ 
فرهنگ به معناي عامش ش��امل هر نوع حركت ايجابي و 
سلبي است، يعني هم تشويق و هم تنبيه جزو كار فرهنگي 
محسوب مي  شود. اين معناي عام كار فرهنگي است، اما آن 
فرهنگي كه در ذهن شما و مردم جامعه نقش بسته است، 
غالباً به كارهاي آموزش��ي و ايجابي محدود مي شود. من 
بر اساس آن اگر بخواهم توضيح بدهم، حتي خداوند هم 
معتقد نيست كه همه كارها بايد با كار فرهنگي و امثالهم 
حل شود. شما به قرآن نگاه كنيد، در كنار همه دعوت ها، 
همه استدلال ها و همه كارهاي ايجابي كه خدا دارد و به آنها 
در قرآن كريم اشاره كرده، كارهاي سلبي هم وجود دارد، 
انذار و محروميت هم وجود دارد. گاهي اوقات آن مشكل 
و معضل در جامعه آنقدر خطرناك است كه خدا دستور به 
حذف مي دهد. من معتقدم برخي از مردم با قربان و صدقه 
رفتن و با آموزش ديدن و با كار فرهنگي اصلاح مي  شوند، 
اما حتماً بايد در كنار اين مسائل فرهنگي و آموزشي، قوه 
قهريه هم وجود داشته باشد، مثلًا سارقي كه كراراً مرتكب 
جرم مي  شود، خدا با او مواجهه س��ختي دارد، اين آدم با 
قربان صدقه رفتن كارش پيش نمي رود. بايد تنبيه كنيم، 
يك جايي بايد قطع يد شود، يك جايي بايد حبس شود. 
حبس ابد شود و امثال اينها كه در حقوق و قوانين ما هست. 
اين فقط محدود به كشور ما نيست كه شما بگوييد كشور 
اسلامي است. شما در لائيك ترين و سكولارترين كشورهاي 
دنيا هم برويد، در كنار همه فعاليت هاي فرهنگي و قانوني، 
اقدامات سلبي هم دارند، چون برخي از آدم ها هستند به 
جهت غلبه هواهاي نفس��اني در وجودشان و اينكه دنبال 

لذت هاي سيري ناپذير دنيوي هستند، فعاليت هاي فرهنگي 
و پيشگيري هاي اجتماعي در آنها اثر نمي  كند، بنابراين در 
اين مرحله قانون بايد محكم در برابر اينها بايستد، البته براي 
حل اكثر مشكلات ما بايد از راهكار فرهنگي استفاده كنيم، 
اما در برخي از مش��كلات و معضلات جامعه صرفاً راهكار 
فرهنگي كافي نيس��ت. در كنار راهكار فرهنگي كارهايي 
مثل اين پاكسازي محيط، پيشگيري وضعي، حل مسائل 
اقتصادي و رسيدگي به امور معيشتي و تعقيب دادرسي و 
محاكمه هم بايد باش��د تا ما بتوانيم معضلات و مشكلات 

اجتماعي را در جامعه رفع كنيم. 
 آيا مباحث حجاب و عفاف و ترغيب به پوشش 
مصداق كار فرهنگي تلقي مي ش�ود، ش�ما به 
چه پيش زمينه ه�ا و زمينه هايي در اين عرصه 

معتقديد؟ 
در حوزه حجاب و عفاف و پوش��ش در تعريف كلاني كه 
از فرهنگ وجود دارد، نوع پوشش انسان ها نشان دهنده 
فرهنگ آنهاست، اما در لايه هاي رويين فرهنگ قرار دارد، 
يعني اصلش را اگر بخواهيد، نوع پوشش ريشه در نوع تفكر 
و شناخت دارد كه جزو لايه هاي عميق فرهنگي محسوب 
مي شود. به هر حال فرهنگ لايه هاي مختلفي دارد كه الان 
جايش نيست ما به آنها بپردازيم، اما نوع پوشش انسان ها آن 
لايه هاي رويين و اوليه فرهنگ و از جهتي مهم است، چون 
ريشه در لايه هاي زيرين دارد، مي  تواند اين لايه هاي رويين 
به ما نشان دهد در لايه هاي زيرين فرهنگ ما چه اتفاقاتي 
دارد مي  افتد. من برعكس اين شعر معروف كه مي  گويد: نه 
همين لباس زيباست نشان آدميت! معتقدم برخي جاها 
خصوصاً در حوزه اجتماعي و در حوزه جامعه شناسي اتفاقاً 
نوع پوشش حكايت از يك فرهنگ، يك فكر و يك عقيده 
در آن جامعه دارد، نوع پوشش نشان دهنده لايه هاي زيرين 
فرهنگ است كه نشان مي دهد چه خبر است! بنابراين آن 
كسي كه كار فرهنگي مي  كند، فقط به يك لايه رويين نگاه 
نمي  كند كه بگويد من اين پوشش را الان چطوري حلش 
كنم كه اين فقط يك روسري سرش بگذارد يا يك لباس 
مناسب بپوش��د كه بدن نما نباشد. اهل فرهنگ مقطعي 
كار نمي  كنند، آنها ريشه اين پوش��ش را كه در لايه هاي 
زيرين فرهنگ ما وجود دارد پيدا و براي آن برنامه ريزي 
مي  كنند. اين لايه هاي رويين كه يك نمونه اش پوش��ش 
و حجاب باشد نشان مي دهد پيشروي يا پسروي دشمن 
در ميدان جنگ فرهنگي چگونه است؟ چون ما معتقديم 
فرهنگ ها لبه به لبه همديگر حركت مي  كنند، يعني چه؟ 
يعني چس��بيده به هم هس��تند و دارند مدام همديگر را 
هل مي دهن��د كه اصطلاحاً جن��گ فرهنگي مي گوييم. 
اگر او پيشروي كرده نشان مي  دهد كه توانسته است آن 
عقايد زيرين فرهنگي، يعني تفكرات زيرين فرهنگي ما 
را تغيير دهد و در اين جريان جنگ فرهنگي موفق عمل 
كرده اس��ت و ما ضعف هايي در اين حوزه داشته ايم. حالا 
اينكه ما چطور زمينه سازي كنيم براي مسئله حجاب يا 
پيش زمينه ايجاد كنيم، همانطور كه در كتاب گفتم، در 
كار فرهنگي ما بايد از طرح ه��اي انفجاري  و از جوگيري 
فرهنگي پرهيز كنيم، بايد با يك سياس��تگذاري كلان، 
برنامه ريزي دقيق و طبيعتاً بلندمدت و البته با صرف هزينه 
كافي و مناسب به فرهنگ سازي در اين حوزه بپردازيم و 
پاسخ تهاجم دشمن را محكم در اين حوزه بدهيم اما اين 

مسئله زمانبري است. 
آيا بخش�ي از عدم تأثيرگ�ذاري فعاليت هاي 
فرهنگي ب�ه بی توجهی ب�ه اي�ن عوامل مثل 
پارامترهاي اقتص�ادي برنمي گردد كه طبيعتاً 
خستگي كارگزاران و فعالان فرهنگي را در پي 

خواهد داشت؟ 
 من معتقدم مشكلات اقتصادي در حوزه كار فرهنگي دو 
بخش است: يكي مشكلات شخصي فعال فرهنگي و يكي 
هم مش��كلات مجموعه هاي فرهنگي اس��ت. معمولاً آن 
چيزي كه باعث مي ش��ود فعال فرهنگي در حوزه اقتصاد 
خسته ش��ود از نوع اول اس��ت، يعني مشكلات شخصي 
اقتصادي باعث كاهش راندمان فعال فرهنگي و نهايتاً ركود 
كامل است. علت هاي آن را هم باز ما در آن كتاب پرداختيم 

و اشاره كرديم فردي كه دارد كار فرهنگي مي  كند، نبايد 
از فعاليت هاي ش��خصي و از اه��داف و برنامه ريزي هاي 
ش��خصي خودش باز بماند. بايد براي تحصيلات، ازدواج، 
ش��غل و مس��ائل اقتصادي خودش برنامه ريزي داش��ته 
باشد. آن افرادي كه غرق كار فرهنگي مي شوند و اهداف 
شخصي خودشان را فراموش مي  كنند، بعد از ۱۰سال كار 
فرهنگي، نگاه مي  كنند مي  بينند هم سن و سال هاي شان در 
عرصه هاي اقتصادي به جاهاي خوبي رسيده اند اما آنها هيچ 
و سرشان بي كلاه مانده و هيچ اتفاقي در اين حوزه براي شان 
نيفتاده است، چون اهداف شخصي خودشان را فراموش 
كرده اند و بعد مي  بينيد ك��ه كار فرهنگي را رها مي  كنند 
و احس��اس يأس و نااميدي به ايشان دست مي دهد كه ما 
نسبت به رفقاي خودمان عقب مانده ايم. نبايد به يك مدرك 
يا يك عرصه فعاليت اكتفا كرد، اما درباره مشكلات نوع دوم، 
يعني مجموعه هايي كه خودشان مشكل اقتصادي دارند، 
من در اينجا نگاه اعتقادي متفاوتي دارم و آن هم اين است 
كه كار فرهنگي اگر خالصانه باشد و با همان حداقل امكانات 
و مشكلات اقتصادي شروع شود، كم كم جاي خودش را باز 
مي  كند و خداوند متعال بركت مي دهد و وقتي آن غيرت 
شما را در اين كار مي  بيند، تلاش شما را در اين كار مي  بيند، 
بركت مي دهد به كار شما و امكانات و بودجه به سمت شما 
مي آيد و اين شدني است. اين چيزي است كه ما با پوست 
و گوش��ت در كف كار فرهنگي در ميدان فرهنگي لمس 
كرده ايم و اين همان چيزي است كه مقام معظم رهبري 
مي  فرمايند كه اگر شما حركت كنيد، خدا راه را براي شما 
باز مي  كند، بنابراين معتقدم در حوزه اقتصادي اگر مشكل 
شخصي داريم، ما بايد براي حوزه اقتصادي خودمان مثل 
همان حوزه فرهنگي خودمان كه داريم در آن كار مي  كنيم، 
برنامه ريزي كنيم. بدون توقف اينها را ببريم جلو و هيچ كدام 
نبايد بر آن يكي غلبه پيدا كند اما اگر مجموعه ما مشكل 
مالي دارد، من معتقدم اگر ما ت��لاش كنيم، خالصانه كار 
كنيم، خداوند متعال در اين حوزه هم راه هايي را براي ما 
باز مي  كند كه البته گاهي اوقات پيدا كردن اين راه ها هم 
نياز به مشورت با متخصصان دارد. گاهي اوقات در حوزه 
اقتصادي در فرهنگ برخي فك��ر مي  كنند پول درآوردن 
از حوزه فرهنگي اي��راد دارد. با اخلاص منافات دارد، خب 
اين نگاه بايد تغيير كند. گاهي اوقات نياز به اين است كه 
بنشينيم، فكر و بومي سازي كنيم. براي مجموعه خودمان 
ببينيم چگونه مي  توانيم از اين مجموعه توليد ثروت كنيم، 
هم فرهنگ سازي و هم توليد ثروت كنيم. به عبارتي ديگر 
كار فرهنگي بايد پيوست اقتصادي هم داشته باشد اما بايد 
خيلي حواس مان باشد كه خدايي نكرده اقتصاد و سوداگري 

بر فرهنگ غلبه پيدا نكند. 
 شما در اين پژوهش چه عواملي را در ركود كار 

فرهنگي و دلزدگي مؤثر دانسته ايد؟ 
بررس��ي و تجربيات من و نتايج تحقيقاتم نشان مي دهد 
نداش��تن هدف و س��ردرگمي در هدف، عدم استمرار در 
فعاليت، بي توجهي به معنويات و دعا و توس��ل، نداشتن 
خلاقيت و ن��گاه هنري، كاره��اي جزيره اي، مس��تقل و 
متفرق، طرح هاي هيجاني و ناگهاني، كميت گرايي و نبود 
كادر متخصص و عدم كادر سازي بخشي از عوامل ركود و 
خستگي فرهنگي متصديان و فعالان اين عرصه است. اينها 

آسيب هايي است كه بايد رفع شود. 
آيا فعاليت فرهنگي جبهه انق�لاب الان دچار 
ركود و تكرارمكررات است، چراتنوع و تخصص 

دست كم گرفته مي شود؟ 
من هميشه اين دغدغه را داشته ام كه چرا در جبهه انقلاب 
اين همه وق��ت و امكانات و از همه مهم ت��ر نيروي عظيم 
انساني كه مي شد با آن كارهاي بزرگ و تأثيرگذار كرد تا 
كشور و حتي دنيا را تكان داد، در حال هدررفتن است؟ چرا 
اين لش��كر باصفا دنبال هدف گذاري و برنامه ريزي دقيق 
و بلند مدت نيس��تند؟ چرا بس��ياري از كارهاي فرهنگي 
نامنظم و درهم ريخته است؟ قطعاً ضرر و سرمايه سوزي 
در كار فرهنگي با كار اقتصادي قابل مقايس��ه نيست، در 
عرصه فرهنگي هر اشتباه، خسران، كوتاهي و زياني موجب 
خسارات و لطمات جبران ناپذير اس��ت، بنابراين بايد در 
اين عرصه انديشيد و از افراد باتجربه و نخبه بهره گرفت. 
كاستي ها را شناسايي كرد و برنامه بلند مدت داشت. اين 
آسيب ها و اختلالات ناشي از ضعف سامانه هاي فرهنگي 
نهادها و دستگاه هاي تصميم س��از و مجري است. جبهه 
فرهنگي انقلاب به تش��كيلات قوي و منسجم و روزآمد، 
حذف بوروكراسي، نوسازي و نوزايي فرهنگي متناسب با 
نيازهاي روز و پديده هاي نوين نيازمند است تا با فهم درست 
كار فرهنگي و تربيتي و پرهيز از خرافات و تناقضات عقلي به 
نو سازي ساختارها، تشكيلات فعال فرهنگي و رشد، توسعه 

و فعال سازي اين سامانه ها كمك كند. 

كار فرهنگي از خستگی و سطحي نگري رنج می برد 
موشكافي مسائل فرهنگي در گفت وگو با حجت الاسلام محمد صادقپور، پژوهشگر و نويسنده كتاب »خستگی فرهنگی« گفتوگو

تيلدا سوينتون در مراسم افتتاحيه هفتادوپنجمين 
جشنواره بين المللي فيلم برليناله با دريافت خرس 
طلايي افتخاري براي يك عمر دس��تاورد هنري 
تجليل شد.  وي در حالي كه جايزه خود را در دست 
گرفته بود، در س��خناني به خشونت دنياي امروز 
اعتراض كرد و گفت: رفتارهاي غيرانساني دارد در 

برابر چشمان ما رخ مي دهد. 
اين بازيگر برنده اسكار در يك سخنراني شاعرانه، 
جش��نواره برلين را به عنوان قلم��روي بدون مرز 
و بدون تمركز بر سياس��ت طرد، آزار و شكنجه يا 
تبعيد تحسين و از دنياي سينما به عنوان »دولت 
مس��تقل بزرگ س��ينما« ياد كرد كه دولتي ذاتاً 
فراگير است و در برابر تلاش هايي كه براي اشغال، 
استعمار، تصاحب، مالكيت يا توسعه به زور براي 
ايجاد »ريويرا« صورت مي گيرد، پاسخ مي دهد. او با 
اين سخنان ضربه اي آشكار به برنامه هاي اعلام شده 

دونالد ترامپ براي نوار غزه وارد كرد. 
وي سپس اظهار كرد: كش��تار جمعي دولتي در 
س��طح بين المللي فعال ش��ده و موجب وحشت 
جهان ما مي شود.  سوينتون با تأكيد گفت: اينها 
حقايق هس��تند، بنابراين براي ش��فافيت بيشتر 
بياييد از آنها ياد كنيم، از اقدامات غيرانساني كه 
در حال رخ دادن اس��ت. من اينجا هستم تا بدون 
ترديد از آنها نام ببرم و همبستگي بي دريغ خود را با 
همه كساني كه در برابر دولت هاي معتاد به طمع، 
با سياره خواران و جنايتكاران جنگي، از هر كجا كه 

آمده اند، مبارزه مي كنند، ابراز كنم. 
وي سخنانش را چنين به پايان برد: زنده باد سينما 
و تمام وعده هاي بي پايانش، نوري در تاريكي كه 
هرگز خاموش نمي ش��ود.  برليناله امس��ال رنگ 
و بويي سياسي تر از هميش��ه دارد و در بحبوحه 
ناآرامي هاي سياسي در آلماني برگزار مي شود كه 
در آستانه انتخابات سراسري است. اين انتخابات با 
 )AfD( ظهور حزب راستگراي آلترناتيو براي آلمان
و با موضع گيري ضدمهاجران اين حزب جنجال 
ايجاد كرده اس��ت. گرچه فعلًا جنگ اس��رائيل و 
فلس��طين وارد آتش بس شده، اما ش��رايط غزه 
همچنان شكننده است و هفته پيش ترامپ طرحي 
براي خروج فلسطينيان از اين سرزمين و تبديل آن 

به »ريويراي خاورميانه« ارائه كرد. 
   تاد هينز هم به ترامپ تاخت

اما پيش از سوينتون اين تاد هينز، رئيس هيئت 
داوران امسال برلين بود كه در كنفرانس مطبوعاتي 
عليه ترامپ صحبت كرد و گفت: ما در حال حاضر 
در يك وضعيت بحراني خاص در امريكا و همچنين 

در سطح جهان هستيم.
وي با تأكيد بر اينكه همه با نگراني اقدامات متعدد 
دولت ترامپ در سه هفته اولش را دنبال مي كنند، 
گفت: ايجاد حس بي ثباتي و هراس در بين مردم 
استراتژي اوست و بس��ياري از افرادي كه به اين 
رئيس جمهور رأي دادند، خيلي زود از توهم وعده 
براي ثبات اقتصادي بيرون مي آيند.  هينز همچنين 
گفت: تأثير بازگشت ترامپ بر فيلمسازي پرسشي 
است كه فراتر از دنياي فيلمسازي مي رود و بايد 
ديد چگونه مي توان شرافتمندانه از عقايد شخصي 
دفاع و در برابر اين مسائل موضع گيري كرد، به ويژه 
در دنياي فيلمسازي كه بحث سرمايه گذاراني به 

ميان مي آيد كه بايد خطر كنند. 
سوينتون بارها در برليناله حضور داشته و بازيگر 
۲۶فيلم از جمله »كاراواجو« است كه سال۱9۸۶ 
برنده خرس نقره اي جشنواره شد. او سال۲۰۰9 

رياست هيئت داوران برليناله را بر عهده داشت. 
اين جايزه از سوی ادوارد برگر، كارگردان »مجمع 
كاردينال ها« به اين بازيگر اهدا ش��د. اين دو قرار 
است در فيلم »تصنيف يك بازيكن كوچك« باهم 

همكاري كنند.
  برگر با اشاره به هينز كه در ميان جمعيت حاضر 
بود و با س��وينتون در فيلم »من آنجا نيس��تم« 
همكاري كرده بود، گفت: تيلدا س��وينتون آنقدر 
خوب است كه بس��ياري از كارگردانان دوباره با او 
همكاري مي كنند، جز تاد هينز كه فكر مي كنم در 

آينده چنين كاري را خواهد كرد.  
برگر گفت كه درباره فيلم هاي س��وينتون به اين 
نتيجه رسيده كه براي او فيلمساز در اولويت است. 
براي او فيلم خوب از نوع رابطه با خالق آن رش��د 
مي كند و با اجراي خود مخاط��ب را به دنياهاي 
مختلف مي ب��رد.  در حالي كه س��وينتون از اين 
سخنان متأثر ش��ده بود، برگر اضافه كرد: تئاتري 
بودن شما را دوست دارم، زيرا براي شما شكست 
خوردن بهتر از ايمن بودن است.  سوينتون جايزه 
اسكار بهترين بازيگر نقش مكمل زن را براي بازي 
در فيلم »مايكل كليتون« در سال۲۰۰۷ دريافت 

كرده است. 

برليناله با  اعتراض
 به ترامپ آغاز كرد 

فراسو

تيلدا س�وينتون در مراس�م دريافت 
خ�رس طلاي�ي برلينال�ه به كش�تار 
دس�ته جمعي در جهان امروز واكنش 

نشان داد. 
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  همدان: رئيس شركت آب و فاضلاب شهرستان ملاير درباره مشكل 
قطع آب در روستاي »حسين آباد شاملو«، گفت: درحال حاضر اين روستا 
هيچ مشكلي در زمينه آب شرب ندارد.  رسول روبخش با بيان اينكه پمپي 
كه آب را در روستاي حسين آباد شاملو مكش مي كرد، چند روزي دچار 
مشكل شده بود، افزود: پرسنل ش��ركت آب و فاضلاب در يك عمليات 

جهادي ظرف مدت دو روز پمپ را عوض كردند. 
  كردستان: رئيس كل دادگستري اس��تان كردستان گفت: در دي 
سال جاري، ۱۳۹هكتار از اراضي ملي و منابع طبيعي كردستان به ارزش 
بيش از ۲۰۰ميليارد تومان از سوی دستگاه قضايي استان رفع تصرف شد.  
حجت الاسلام سيدحسين حسيني افزود: از اين ميزان قريب به ۲۹هكتار 
مربوط به شهرس��تان س��نندج، ۵۱هكتار مربوط به شهرستان بيجار، 
۱۷هكتار مربوط به شهرس��تان مريوان، ۱۲هكتار مربوط به شهرستان 

سقز و مابقي مربوط به ساير شهرستان هاي استان است. 
  خراسان رضوي: فرماندار تربت حيدريه در حاشيه بازديد از مجتمع 
فولاد اين شهرس��تان گف��ت: ف��از اول كارخانه »ف��ولاد رخ« به عنوان 
بزرگ ترين پروژه صنعتي شرق كشور سال آينده به بهره برداري مي رسد.  
مجتبي شجاعي افزود: آهن اسفنجي به شكل گندله و كلوخه به روش 
گرم، فولاد ساده كربني و كم آلياژي )حاصل از فرايند ذوب( و گرم فولاد 
ساده كربني و كم آلياژي از جمله محصولات توليدي اين كارخانه است. 
  مركزي: سرهنگ محمد گودرزي مقدم، معاون هماهنگ كننده سپاه 
روح الله استان مركزي در مراسم افتتاح يك كارخانه توليد خوراك دام بر 
پايه پسماندهاي كشاورزي در خمين كه همزمان با افتتاح طرح هاي بنياد 
تعاون بسيج در سراسر كشور به بهره برداري رسيد، به تحقق اهداف اقتصاد 
مقاومتي و خودكفايي در كشور اش��اره كرد و گفت: طرح افتتاح شده در 
خمين نه تنها يك گام مهم در راستاي تأمين نيازهاي دامداري كشور است، 
بلكه نشان دهنده توانمندي و خلاقيت جوانان اين مرز و بوم در بهره گيري از 

فناوري هاي نوين براي حل مشكلات و نيازهاي جامعه است. 
  فارس: حسينعلي اميري، استاندار فارس گفت: از مجموع ۴۴۰هكتار 
از اراضي محدوده شهر شيراز كه طي ۳۰ ، ۴۰سال گذشته براي كشاورزي 
از آن بهره برداري مي ش��د و اكنون قابليت كشت ندارد، مقرر شد كه در 
راستاي طرح توسعه شهرك صنعتي ش��يراز ۲۰۰ هكتار از اين راضي 
با ش��رايط مناس��ب و هزينه مجتمع اقتصادي كميته امداد به شهرك 
صنعتي شيراز واگذار شود كه گامي بسيار مؤثر در زمينه توسعه صنعت 

خواهد بود. 
   گلستان: معاون فرهنگي كميته امداد گلستان با اشاره به تفاهمنامه 
اين نهاد با بنياد كرامت رضوي گفت: در سال جاري همزمان با اعياد مبارك 
ماه رجب، شعبان و ايام الله دهه مبارك فجر، تعداد ۴۸۶ بسته فرهنگي 
و متبرك رضوي با حضور خادمياران آس��تان قدس رضوي به دختران 
تازه مكلف شده اين نهاد اهدا شد.  سيدمصطفي كياالحسيني افزود: اين 
هداياي معنوي به عنوان نمادي از مهر و عنايت ثامن الحجج به دختران اين 

سرزمين است كه با هدف تقويت روحيه معنوي اهدا شده است. 
  لرس�تان: مديركل دامپزشكي اس��تان لرس��تان گفت: از ابتداي 
سال جاري نيز ۱۸هزارو۲۳۳ قطعه ماهي زنده و ۲۳هزارو۷۰۰ كيلوگرم 
گوش��ت مرغ منجمد به كش��ور عراق و همچنين ۳ميليون و ۵۲۹ هزار 
كيلوگرم انواع خوراك آبزيان به كش��ورهاي عراق و قرقيزستان ارسال 
شده است. مصطفي زبردس��ت افزود: در همين مدت ۲۵هزار كيلوگرم 
فرآورده هاي لبني و پودر آب پنير به كشور پاكستان و يك ميليون و ۹۰۷ 
هزار و ۷۸۷ كيلوگ��رم پاي مرغ به كش��ورهاي چين، ويتن��ام، مالزي، 

قرقيزستان و كره شمالي صادر شده است. 
  البرز: رئيس آموزش و پرورش اس��تثنايي البرز با اش��اره به فعاليت 
۱۶مركز جامع سنجش در استان، گفت: تاكنون سنجش ۱۶هزار نوآموز 
در استان انجام شده است و از خانواده ها درخواست مي شود در فرصت 
باقي مانده براي سنجش فرزندان خود اقدام كنند و براي نوبت گيري تا 
۲۰اسفند فرصت دارند كه به سامانه سيرت۲ مراجعه و نوبت سنجش 
دريافت كنند.  حميده س��ليماني تأكيد كرد: خانواده ها هرچه سريع تر 
نسبت به ثبت نام و نوبت گيري اقدام نموده تا در روزهاي پاياني برنامه با 
مشكل مواجه نشوند. ما نمي خواهيم هيچ نوآموزي از اين برنامه مهم جا 
بماند. سنجش سلامت و آمادگي تحصيلي نه تنها براي ثبت نام مدرسه، 

بلكه براي تهيه كتب درسي و ساير امور آموزشي نيز ضروري است. 
  خوزستان: معاون فرماندار شهرستان بهبهان گفت: در ايام تعطيلات 
نوروزي پليس راهور همانند گذشته تدابير و اقدامات بيشتري براي كنترل 
ترافيك و انجام سفرهاي ايمن در سطح محورهاي مواصلاتي شهرستان 
خواهند داشت تا همه هموطنان سال جديد را به امنيت و آرامش آغاز 
كنند.  آرمين ساعد افزود: اطلاع رساني دقيق وضعيت آب و هوا و پيش بيني 
ش��رايط اضطراري، آماده نمودن نمازخانه هاي بين راهي، مس��اجد و 
امامزادگان، سرويس هاي بهداش��تي، نظارت جدي و مستمر بر تأمين 
اقلام ضروري، قيمت اجناس، ميوه ها، تنقلات شب عيد، بازار ماه مبارك 
رمضان، اقامتگاه ها و ساير خدمات سفر و مردم از اهميت بالايي برخوردار 
است، لذا بايد دستگاه هاي ذي ربط در شهرستان با هماهنگي كامل به 

پيشواز عيد نوروز و ماه مبارك رمضان بروند. 

 فعال سازي 28دامداري  غيرفعال 
به همت بسيج سازندگي همدان 

به همت بسيج سازندگي همدان و در     همدان
راس�تاي تحق�ق اقتص�اد مقاومتي، 
28دامداري غيرفعال در اين اس�تان به چرخه توليد بازگش�تند. 
جانش��ين فرمانده س��پاه انصارالحس��ين)ع( همدان در دومين آيين 
بهره برداري از طرح هاي گروه اقتصاد مردم��ي و معرفي همزمان ۵۷ 
طرح در ۲۲ اس��تان كشور با اش��اره به اجراي موفق طرح هاي اقتصاد 
مقاومتي همدان با حمايت گفت: در استان طرح هايي از گروه اقتصاد 
مقاومتي كه ش��عار آن »از مردم و براي مردم« بوده ب��ا موفقيت اجرا 
شده و نتايج قابل توجهي به همراه داشته است.  س��ردار ولي بهاريان 
به برخي از مهم ترين طرح هاي اجرا ش��ده اش��اره كرد و گفت: يكي از 
اين طرح ها، فعال س��ازي دامداري هاي غيرفعال با هدف بهره برداري 
از دام سبك و افزايش توليد گوشت قرمز بوده كه در قالب آن ۲۸واحد 
دامداري در سراسر استان فعال شده است.  وي تصريح كرد: اين طرح 
كه ۲۵ميليارد تومان بودجه از گروه اقتص��اد مقاومتي دريافت كرده، 
باعث ايجاد اشتغال مس��تقيم و غيرمستقيم براي ۱۲۰نفر شده است.  
جانشين فرمانده سپاه انصارالحسين)ع( اس��تان همدان همچنين از 
اجراي طرح توليد خوراك دام كامل با اس��تفاده از ضايعات كشاورزي 
خبر داد و افزود: اين طرح نوآورانه ك��ه با حمايت گروه اقتصاد مردمي 
در همدان اجرايي ش��د، موجب كاهش قيمت تمام شده خوراك دام و 
رفع مشكلات كشاورزان در اين حوزه شده است.  بهاريان افزود: طرح 
ديگري كه در استان اجرا شده، توسعه پوشاك ايراني- اسلامي با هدف 
ترويج پوشاك عفيفانه بوده كه در اين راستا، ۹شعبه از مجموعه پوشاك 
ژيوار در همدان راه اندازي شده و توليدات ارزشمندي را در اختيار مردم 
قرار داده است.  وي همچنين به راه اندازي مجتمع كارآفريني در ملاير 
اشاره كرد و ادامه داد: اين مجموعه با ايجاد زنجيره اي از صنايع دستي، 
دفاعي و منبت كاري، توانسته اشتغال مس��تقيم و غيرمستقيم براي 
۱۳۰نفر فراهم كند.  اين مس��ئول يادآور شد: برخي از توليدكنندگان 
كه به استان هاي ديگر مهاجرت كرده بودند، با اجراي اين طرح به ملاير 
بازگشته و فعاليت خود را در اين شهرس��تان از سر گرفته اند.  بهاريان 
ادامه داد: بنياد تعاون بسيج در استان همدان با اجراي طرح هاي مختلف 

توانسته رتبه چهارم كشوري را كسب كند. 

 اتصال هزارو300مشتري تجاري 
استان مركزي به فيبر نوري

در حال حاضر هزارو300 مشتري تجاري      مركزي
استان مركزي به فيبر نوري متصل هستند. 
مديرعامل مخابرات استان مركزي با بيان اينكه در دو سال اخير حدود 
هزارو۳۰۰ مش��تري تجاري در حوزه كسب وكار دولتي و خصوصي به 
فيبرنوري متصل ش��دند، گفت: پيش بيني مي شود در سال آينده اين 

ميزان اتصال به فيبرنوري به دو برابر رقم فعلي افزايش يابد. 
عليرضا لطفي، با اشاره به نصب و راه اندازي اينترنت ۵G در اراك و ساوه 
افزود: اينترنت ۵G برخي نقاط استان را پوشش مي دهد اما در بسياري 
از نقاط در دس��ترس نيس��ت، البته با توجه به منابع محدود موجود، 
توسعه پوش��ش ۵G با برنامه و هوش��مندانه در نقاط مختلف به مرور 
انجام مي شود و اميدواريم ظرف دو س��ال آينده تمام شهرستان هاي 
استان را بتوان پوشش داد.  وي در خصوص توسعه فيبرنوري و شبكه 
ثابت توضيح داد: شبكه ثابت زيرساخت شبكه تلفن همراه است و برخي 
مش��كلاتي كه در اين حوزه تلفن همراه وج��ود دارد به عقب ماندگي 
در ش��بكه ثابت برمي گردد. در چند س��ال اخير توجه وي��ژه اي با دو 
رويكرد پوششي و اتصال، به اين حوزه شده است. در رويكرد پوششي، 
دسترسي ها براي مردم ايجاد شد تا در صورت تقاضاي مشتري، اتصال 
انجام شود كه رويكرد عدالت محور قلمداد مي شود اما واقعيت اين است 
كه نيازي كه به عنوان مثال در ش��هر اراك وجود دارد با نياز شهرهاي 
كوچك فرق دارد.  اين مسئول در ادامه، اولويت نخست در بخش اتصال 
را حوزه هاي كس��ب و كار، زمان ها، بخش دولت��ي و خصوصي عنوان و 
اظهار كرد: در سه سال گذش��ته براي اتصال نهادها و ارگان ها به ويژه 
دستگاه هاي خدمات رسان، تلاش مضاعفي براي اتصال حاكميتي به 

فيبرنوري صورت گرفت و جايگزين كابل مسي شد. 
لطفي بيان كرد: در توسعه فيبرنوري، نقاطي كه شبكه كابل فرسوده 
داشته و از مركز دور بود و از سرعت كمتري در اتصال برخوردار بودند، 
در اولويت قرار گرفتند و در شهر اراك چند نقطه هدفگذاري و با توجه به 

محدوديت منابع اقدامات لازم براي توسعه فيبرنوري انجام شد. 
وي افزود: در چندماه اخير با همكاري شهرداري، توسعه فيبر نوري در 
نقاطي نظير منطقه علم الهدي، فاز يك، ۲ و ۳ هپكو، الهيه، پرديس يك 
و ۲، الغدير و كل مركز شهر اراك انجام شد و در دو ماه گذشته يك اقدام 

سه برابري نسبت به سال گذشته عملياتي شده است. 

 ۹ نيروگاه خورشيدي در يزد 
راه اندازي مي شود

با ه�دف گ�ذر از پي�ك مصرف ب�رق در      يزد
تابستان سال آينده 9 نيروگاه خورشيدي 
با ظرفي�ت ۴۷۱م�گاوات در اس�تان ي�زد درح�ال راه اندازي اس�ت. 
مجري طرح توليد پراكنده و انرژي هاي نو ش��ركت برق منطقه اي يزد، 
با اش��اره به بهره برداري از هش��ت نيروگاه خورش��يدي و آغاز عمليات 
اجرايي ۹نيروگاه خورش��يدي جديد در اس��تان يزد اعلام كرد: ظرفيت 
نيروگاه هاي خورشيدي استان تا قبل از پيك بار سال آينده به حدود دو 
برابر افزايش خواهد يافت.  ميرزا  رضا صفار نيري افزود: در راستاي كاهش 
ناترازي انرژي با توجه به مستعد بودن استان يزد براي ايجاد نيروگاه هاي 
خورشيدي تاكنون ۱۴۲ساختگاه به ظرفيت هزار و ۸۹۵ مگاوات شناسايي 
و پروانه ساخت به وسيله ساتبا صادر شده است.  وي ادامه داد: در راستاي 
سياست هاي وزارت نيرو در حوزه توس��عه انرژي هاي تجديدپذير تعداد 
هش��ت نيروگاه خورش��يدي جديد در شهرس��تان هاي مختلف استان 
به ظرفيت اسمي ۴۷مگاوات و ظرفيت مؤثر ۴۱مگاوات بهره برداري شد.  
صفار نيري، همچنين از آغاز عمليات اجرايي ۹ نيروگاه خورشيدي ديگر 
با ظرفيت ۴۷۱ مگاوات همزمان با چهل و شش��مين سالگرد پيروزي 
انقلاب اسلامي خبر داد و ابراز اميدواري كرد كه طبق برنامه ريزي هاي 
صورت گرفته هم گام با اجراي ۱۴مگاپروژه وزارت نيرو جهت كاهش 
ناترازي سال آينده تا قبل از پيك بار سال آينده ظرفيت نيروگاه هاي 
خورشيدي استان به حدود دو برابر يعني ۳۰۰مگاوات افزايش خواهد 
يافت.  وي در مورد طرح هاي نيروگاهي م��ورد بهره برداري دهه فجر 
امسال در استان خاطرنشان كرد: اين طرح ها با اعتبارات بخش دولتي 
و بخش خصوصي ايجاد شده شامل نيروگاه هاي ۱۰مگاواتي بهاباد، ۱۰ 
مگاواتي اردكان، ۱۰مگاواتي خضرآباد س��ه در اشكذر، ۵/۲مگاواتي و 
۳مگاواتي در ابركوه، ۵ مگاواتي عطرآباد يك اردكان، ۵مگاواتي مهريز 

و ۷۰۵كيلوواتي در جهان آباد ميبد بوده است.

ارائه 8هزار خدمت بسيج جامعه پزشكي 
چهارمحال و بختياري 

بسيج جامعه پزش�كي چهارمحال و   بختي�اري در ايام دهه فجر امس�ال    چهارمحال وبختياري 
بي�ش از 8 ه�زار خدمت ب�ه متقاضي�ان اين اس�تان ارائ�ه كرد. 
مسئول سازمان بسيج جامعه پزشكي سپاه حضرت قمربني هاشم)ع( 
چهارمحال و بختياري گفت: اعزام ۳۴تيم آموزشي، بهداشتي، درماني 
عمومي و تخصصي به مناطق كمتر برخوردار و صعب العبور اس��تان با 
تخصص هاي اطفال، ارتوپدي، زنان و مامايي، روانپزش��كي، داخلي و 
گوارش، دندانپزشكي و ارائه بيش از ۸هزارخدمت تخصصي گوشه اي 
از مجاهدت هاي جامعه پزشكي براي خدمت رساني به مردم استان در 
دهه فجر بوده است.  كاظم كبيري با بيان اينكه در اين اعزام ها، جمعاً 
۹۲۰ميليون ريال داروي رايگان به مردم عزيز در نقاط مختلف ارائه شد، 
تصريح كرد: همچنين در طي اعزام ها، آموزش هاي تغذيه اي، س��بك 
زندگي سالم، توزيع مكمل هاي مواد غذايي، ارجاع به مراكز تخصصي، 
توزيع بسته هاي بهداشتي، مراقبت از مادران باردار مناطق عشايري و 

اقناع عمومي به فرزندآوري انجام شد. 
وي گفت: برپايي ايستگاه سلامت در ميعادگاه هاي نماز جمعه سراسر 
اس��تان، اهداي ويلچر به جانباز دفاع مقدس، برنامه ه��اي فرهنگي از 
قبيل ديدار، تجلي��ل و تكريم خانواده محترم ش��هداي دفاع مقدس و 
شهداي مدافع سلامت و جانبازان، برگزاري يادواره هاي خانگي شهدا، 
نشست هاي بصيرتي با عنوان تبيين دستاوردهاي نظام سلامت بعد از 
انقلاب اس��لامي، از ديگر برنامه هاي بسيج جامعه پزشكي به مناسبت 
گراميداشت ايام الله دهه فجر در استان بود.  اين مسئول افزود: همچنين 
همزمان با ايام الله دهه فجر مركز مردمي نفس كه در حوزه نجات فرزندان 

از سقط جنين است در مركز بهداشت شهرستان شهركرد افتتاح شد. 

خدمات الكترونيك قضايي رايگان  در مناطق محروم هرمزگان
به گفته رئيس      هرمزگان
كل دادگستري 
هرم�زگان خدم�ات الكتروني�ك قضايي 
جهادي راي�گان، در ۱3نقطه مح�روم اين 

استان انجام شد. 
رئيس كل دادگستري هرمزگان گفت: با اتخاذ 
تدابير لازم از سوي معاونت فناوري اطلاعات 
و برنامه ريزي دادگستري استان طي يك ماه 
اخير، طرح ارائه خدم��ات الكترونيك قضايي 
جهادي رايگان در روس��تاي كهورش��اد شهرس��تان بندرخمير، بخش كريان شهرستان ميناب، 
روستاهاي خلوص، مغدان، گچويه و مردنو شهرستان بستك، روستاي كهه شهرستان حاجي آباد، 
روستاهاي چاه نوري و عباس آباد بخش رودخانه، روستاهاي كنارو و خورلور شهرستان بندرعباس، 

روستاهاي طبل و سلخ جزيره قشم اجرا شد.  
مجتبي قهرماني با بيان اينكه باتوجه به تمهيدات اتخاذ شده، اين طرح به صورت مستمر در مناطق 
محروم و كم برخوردار هرمزگان اجرا خواهد شد، تصريح كرد: هدف از اجراي اين طرح، دسترسي 

آسان مردم به ويژه در مناطق محروم به خدمات مطلوب قضايي است.  

۵8پروژه توسعه اي در فرودگاه هاي سيستان و بلوچستان
در راس��تاي     سيستان وبلوچستان 
تس��هيل در 
ارائه خدمات پروازي، 58پروژه توسعه اي و 
بهس�ازي در فرودگاه ه�اي سيس�تان و 

 بلوچستان انجام شد. 
مديركل فرودگاه هاي سيستان و بلوچستان گفت: 
امسال انجام ۵۸پروژه توس��عه اي و بهسازي در 
بخش هاي هوانوردي و فرودگاهي در فرودگاه هاي 
اين استان انجام شد.  مهدي خسروي بنجار افزود: 

هدف از اجراي اين پروژه ها تأمين زيرساخت هاي ايمني، امنيتي، تسهيلات و تجهيزات و فراهم كردن امكانات 
و خدمات مورد نياز فرايند حركت مسافر و جامه دان در سطح فرودگاه هاي زاهدان، سراوان، ايرانشهر و زابل 
است.   به گفته خسروي، در حال حاضر در حوزه ايمني پروازها بيش از ۱۸پروژه شامل نصب سامانه هاي كمك 
بصري، بهسازي سطوح پروازي و توسعه ايستگاه هاي آتش نشاني و هدايت زميني هواپيما، در زمينه بهسازي 
اماكن و ترمينال ها، ۱۳پروژه شامل بهسازي و نوسازي امكانات و خدمات مسافر و بهسازي محيط فرودگاهي 
در حوزه تأمين امنيت فرودگاهي و بيش از ۱۲پروژه نصب سامانه پايش تصويري، نوسازي مركز مانيتورينگ، 

اجراي فنس ديوار حفاظتي، راه اندازي سيستم FIDS فرودگاه ايرانشهر و زابل در دست اجراست.

۱۱ 88523060سرويس  شهرستان

همزمان با روز كارآفريني و اقتصاد مقاومتي، 
آيين افتتاح طرح هاي مردم�ي گروه اقتصاد 
مردمي بنياد تعاون بس�يج برگزار و همزمان 
5۷ طرح مردمي در 22 اس�تان كشور افتتاح 
شد. با توجه به اينكه سال گذشته و در اولين 
برنامه گروه اقتصاد مردمي كه ۱۴طرح مردمي 
در ۱2اس�تان ايران ب�ه بهره برداري رس�يده 
بود، مي توان متوجه ش�د در عرض يك سال 
گ�روه اقتصاد مردم�ي بنياد تعاون بس�يج با 
يك جهش و پيش�رفت چند برابري توانسته 
دس�ت به تحولي بزرگ در عرصه همراهي و 
كمك به مردم و تس�هيلگري در ام�ور بزند. 

    
با حضور سردار غلامرضا سليماني، رئيس سازمان 
بسيج مستضعفين، سردار حميدرضا تقي زاده، 
رئي��س بنياد تع��اون بس��يج، دكت��ر ميرمهيار 
ميرصالح پور، مديرعامل هلدينگ اقتصاد مردمي 
بنياد تعاون و جمعي از مس��ئولان كه به صورت 
ويدئو كنفرانس با س��پاه ۲۲اس��تان در ارتباط 
بودند، ۵۷ طرح مردمي ك��ه با كمك و همراهي 
ش��ركت هاي زير مجموعه گروه اقتصاد مردمي 
در سراسر كشور به نتيجه رسيده بودند، افتتاح و 

خدمات رساني آنها به مردم آغاز شد. 
گروه اقتص��اد مردمي بر اس��اس مصوبه قرارگاه 
اقتصاد مقاومتي طراحي هفت زنجيره ملي براي 
رفع هفت مسئله گلوگاهي در كشور را در دستور 
كار قرار داده اس��ت. در همين راستا براي اينكه 
راهكارها، شكل عملي و قابليت اجرايي به خود 
گرفته و مردم به اين باور برس��ند كه مي توانند 
آنها را در جهت س��ود و بالابردن بهره وري خود 
بپذيرند، اي��ن مجموعه، مدل ه��اي متفاوتي را 
طراحي كرده و همه آنها را حداقل يكبار امتحان  

كرده و نتايج را مي بيند. 
در واقع مدل گروه اقتص��اد مردمي، مدل الگو و 
انتشار اس��ت و با ۵۷پروژه اي كه براي اين هفت 
گلوگاه قرار اس��ت اجرا كند، نشان دهد مي توان 

تصميمات درستي گرفت. 
به گفت��ه مدير عامل گروه اقتص��اد مردمي، »ما 
به عنوان تس��هيلگر و كمك رسان و همراه مردم 
هستيم و ادعاي حل مشكلات كشور را نداريم.«

   افق ۴00طرح براي سال آينده
در آيين بهره برداري همزمان از ۵۷طرح مردمي 
بني��اد تع��اون در مناطق مختلف كش��ور رئيس 
سازمان بسيج مستضعفين گفت: براي تحقق ايران 

قوي بايد اقتصاد بسيار مقاومی داشته باشيم. 
س��ردار غلامرضا س��ليماني ادام��ه داد: خدا را 
ش��اكر هس��تيم كه در روز اقتص��اد مقاومتي و 
كارآفريني، اين توفيق در عرصه اقتصاد مقاومتي 
نصيب شما جهادگران شد و ۲۲ استان توانستند 
افتخار آفريني كنند و به كمك مردم بش��تابند و 
برخي از گره هاي امنيت غذاي��ي، كارآفريني و 

توليد ثروت گشوده شد. 
وي ضمن تش��كر از همه فرماندهان س��پاهي و 
استاني و مسئولان نهادها و ادارات و سازمان هاي 
دولتي و نيز بانك ها و سرمايه گذاران اظهار كرد: 
از مسئولان بنياد تعاون در استان ها به نمايندگان 
بسيج در استان ها و كس��اني كه در ميدان نقش 
آفريني آمدند، تش��كر مي كنم. اهميت اقتصاد 
براي همگان روشن است زيرا دشمن فشارش را 
در محورهاي اقتصادي متمركز كرده است. البته 
هميشه با شدت مواجه شده و منجر به تقويت و 

قوت ما شده است. 
سردار سليماني خاطرنشان كرد: براي آن كه در 
چشم انداز گام دوم انقلاب اسلامي به تحقق ايران 
قوي برسيم و از س��وی ملت ايران محقق شود، 
بايد اقتصاد بسيار مقاوم و قوي داشته باشيم. بايد 
توليدات افزايش پيدا كند و در جاهايي كه ناترازي 

داريم آنها را شناسايي كرده و برطرف كنيم. 
رئيس سازمان بسيج مس��تضعفين تأكيد كرد: 
بايد بهره وري را افزايش دهيم، خلأ عملكردي را 
پر كنيم، از دانش بنيان ها و از جوانان دانش بنيان 
حداكثر استفاده را ببريم. همچنين از ابداعات، 
نوآوري ها و اختراعات در هر عرصه اي پشتيباني 
كرده و اس��تفاده ببريم. در گروه اقتصاد مردمي 
بنياد تعاون راه همين اس��ت كه ان ش��اءالله اين 
مس��ير را پيگيري و دنبال كند و به تعبير رهبر 
معظم انقلاب اس��لامي آن را ب��ه صورت جدي 

پيگير باشد. 

سردار سليماني با اشاره به افتتاحيه هاي صورت 
گرفته بيان كرد: اي��ن افتتاح ها و بهره برداري ها 
براي آن بود كه همه عزيزان در استان هاي ديگر 
از تجربيات، ظرفيت ه��ا و عملكردهاي يكديگر 
اطلاع پيدا كنند و اين انگيزه ايجاد شود و اين باور 
به وجود آيد كه شما و همه ما مي توانيم اين مسير 

را با قدرت اعتلا بخشيده و ادامه دهيم. 
وي گفت: در واقع مس��يري گشوده شده است و 

سردار تقي زاده در يادداشتي به بنده گفتند، در 
س��ال آينده ۴۰۰درصد طرح ها را رشد خواهند 
داد. از س��ويي اگر خود اس��تان ها انگيزه داشته 
باشند و بس��ترها و ظرفيت ها را رش��د داده و از 
ميزان ظرفيت هاي اس��تاني و محلي اس��تفاده 
بيش��تري كنند، قطعاً ش��ما مي توانيد بيش از 
چش��م انداز ۴۰۰درصدي رش��د و اعت��لا را در 
بخش هاي مختلف و اقتصاد مقاومتي كه عمدتاً 

توليدي است، رشد دهيد و محقق كنيد. 
س��ردار س��ليماني افزود: ان ش��اءالله رشدهاي 
۱۰برابري را محقق كنيم. استان ها ظرفيت هاي 
خيلي خوبي دارن��د، كما اين كه در گزارش��ات 
دوستان هم اين موضوع وجود داشت، لذا تأكيد 
همه بر اين است كه پش��تيباني ها افزايش يابد 
و حتماً ه��م اينگونه خواهد ش��د و با مجموعه و 
دستگاه ها هم افزايي خواهيم داشت و از ظرفيت 
همه مؤسس��ات دولتي و غير دولتي اقتصادي و 

غير اقتصادي استفاده خواهيم كرد. 
وي عنوان كرد: روند توانمندسازي را در كانون توجه 
قرار خواهيم داد و ان شاءالله اميدوار هستيم، ملت 
بزرگ ايران بتواند از مسير فعاليت هاي شما عزيزان 
در اس��تان ها و مجموعه خدماتي كه بنياد تعاون 
بسيج آن را توس��عه خواهد داد، استفاده كند زيرا 

پوشش اين خدمات شامل همه مردم مي شود. 
سردار سليماني با اشاره به تلاش ها براي كاهش 
ريسك سرمايه گذاران گفت: ممكن است تصور 
شود سرمايه گذاري ها ريسك خواهد داشت، ولي 
بايد اين اطمينان را به سرمايه گذاران بدهيم كه 
ما كنار آنها هستيم و نمي گذاريم خدايي ناكرده 
كسي در اين مسير دچار شكست شود و ريسك ها 

را به صفر خواهيم رساند. 
   مردم ستون اقتصاد مقاومتي هستند

در اين برنامه مديرعامل گروه اقتصاد مردمي با 
بيان اينكه مدل هاي ارائه شده از طرف اين گروه 
و شركت هاي آن چند ويژگي خاص دارد، گفت: 
اول اينكه تمام مدل هايي كه اجرايي مي كنيم، 
اقتصادي هستند، يعني هيچ پروژه غير اقتصادي 
و يارانه اي نداريم. دوم اينكه، پروژه ها مختص و 
مربوط به يك استان و يك منطقه و يك حالت و 
اتفاقي نيستند و قابليت تكرار دارند و مورد سوم 
كه بسيار مهم است به تشكيل يك پيكره كلان و 

استوار و پايدارسازي مشاغل مربوط مي شود. 
ميرمهيار ميرصالح پ��ور ادامه داد: بس��ياري از 
س��ازمان ها با پرداخ��ت وام به ايجاد اش��تغال 
مي پردازن��د. مثلًا ۱۰ وام مي دهند و ۱۰ش��غل 
ايجاد مي كنند. ولي چون م��ا اعتبار و بودجه اي 
براي وام دادن نداريم، سعي مي كنيم از تعطيل 
شدن اين مش��اغل جلوگيري كنيم، بنابراين به 

پايدارسازي آنها مي پردازيم. 
شايد كار ما دهها برابر نس��بت به ايجاد اشتغال 
س��خت تر باش��د. چون نهالي كه امروز كاش��ته 
مي شود، احتمال دارد در شرايط سخت قرار بگيرد 
و از بين برود. ما در دوراني كه آنها نمي توانند روي 
پاي خود بماند، وظيفه داريم كنارشان باشيم تا از 

خشك شدن ها جلوگيري كنيم. 
مأموريت هلدينگ »اقتص��اد مردمي«،  مردمي 
كردن كار اقتصاد است. ش��ركت هاي اين گروه، 
هيچ مس��ئوليت اجرايي ندارند، بلكه آنها طراح 
مدل و تس��هيلگر هس��تند و تمام امور اجرايي 

برعهده مردم قرار دارد. 
در اين ميان انتظ��ار داريم اين م��دل از كار را با 
كمك رسانه ها در بين مردم انتشار داده و به آنها 
اطمينان بدهيم، حتماً ب��ه موفقيت هاي خوبي 
دس��ت پيدا مي كنند.  مديرعامل گروه اقتصاد 
مردمي تصريح كرد: دستاورد افتتاحيه پارسال 
را امسال مي توانيم ببينيم چون ۱۴ طرح، تبديل 

به ۵۷ طرح شده است. 
گروه اقتصاد مردمي يك سند پنج ساله دارد كه 
بر اساس برنامه ريزي هاي آن، ميزان پيشرفت ها 
قابل س��نجش اس��ت.  ما با برگزاري رويدادها 
مي خواهيم به استان هاي ديگر نشان دهيم اين 
الگوها قابليت اجرايي دارند و نتايج آنها به مراتب 

بسيار بهتر از رفتارهاي قبلي و سنتي است. 
هر چقدر استان ها به اين باور برسند كه طرح ها و 
پروژه ها و الگوهاي ما از روي كاغذ خارج و قابليت 
اجرايي شدن روي زمين دارند، مدل ها هم مورد 

توجه قرار گرفته و تكثير مي شوند.

اقتصاد مردمي، ضامن ساختن ايراني قوي
همزمان با روز كارآفريني و اقتصاد مقاومتي 5۷ طرح مردمي در22 استان كشور افتتاح شد

محمدرضا هاديلو
  گزارش

بسياري از سازمان ها با پرداخت 
وام به ايجاد اشتغال مي پردازند. 
مث�اً ۱0 وام مي دهند و ۱0ش�غل 
ايجاد مي كنند. ولي چون ما اعتبار 
و بودجه اي براي وام دادن نداريم، 
سعي مي كنيم از تعطيل شدن اين 
مشاغل جلوگيري كنيم، بنابراين 
به پايدارس�ازي آنها مي پردازيم
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با آنكه مادر ش�دن يك�ي از ناب ترين احساس�اتي 
است كه يك زن مي تواند در طول زندگي اش تجربه 
كند و چيزي ح�دود 20 درصد از زوج ه�ا به دلايل 
مختلف ناباور هستند و در حس�رت آن كه بتوانند 
روزي فرزند خودشان را داش�ته باشند، به هزار راه 
متوس�ل مي ش�وند و در مراكز ناباروري ميليون ها 
تومان هزين�ه مي كنند تا ش�ايد بتوانند حس ناب 
پدرشدن و مادر ش�دن را تجربه كنند، بسياري از 
مادراني ك�ه از اين نعمت برخوردارن�د و مي توانند 
فرزند خودش�ان را داش�ته باش�ند و با در آغوش 
كشيدن فرزندشان ش�مه اي از مهر الهي را تجربه 
كنند، انتخاب ديگري می كنند و آن هم سقط جنين 
است! آمارهاي متفاوتي از سقط جنين وجود دارد 
اما قدر مسلم اين اس�ت كه تعداد سقط جنين هاي 
غيرقانوني و غيرپزشكي كم نيست و مطابق برخي 
آمارها به اندازه نوزاداني كه متولد مي شوند، سقط 
جنين داريم، يعني چيزي بالغ بر سالي 500 هزار تا 
حتي يك ميليون جنين حتي پيش از آنكه تولد را 
تجربه كنند و در اين دنيا براي يك بار هم كه ش�ده 
نفس بكش�ند، به قتل مي رس�ند! از همه عجيب تر 
اينكه قاتل اين بچه ها پدر و مادرش�ان هس�تند و 
اغلب آنها ه�م در خانواده ش�كل گرفته اند. عدد و 
رقم قابل توجه آمار س�قط جنين ج�داي از اينكه 
كاري غيراخلاقي است و تقريباً در همه فرهنگ ها 
و ادي�ان عملي مذم�وم تلقي مي ش�ود، تأثير قابل 
ملاحظه اي هم روي آمارهاي جمعيتي كش�ور دارد 
و اگ�ر اين تع�داد از جنين ها به جاي م�رگ تولد را 
تجربه كنند، بخش مهمي از چالش تنگناي جمعيتي 
كش�ورمان حل و فصل خواهد ش�د. بر اين اساس 
تلاش هاي�ي در خصوص اقن�اع خانواده ه�ا به نگه 
داشتن فرزندان شان در حال انجام است، نمونه اش 
پويش »نفس« بس�يج جامعه پزش�كي اس�ت كه 
توانسته طي دوران فعاليتش از سقط 6 هزار جنين 
جلوگيري كند. همچنان كه در اين مس�ير برخي از 
افراد ديگر از ابزار هنر بهره گرفته و براي بررس�ي 
و همچنين تلاش ب�راي اقناع پ�در و مادرهايي كه 
مي خواهند فرزندشان را بكشند وارد ميدان شده  
و در اين ح�وزه كارهايي را انجام داده اند. مس�تند 
»بماني« به كارگرداني محمدرضا دهس�تاني يكي 
از همين كارهايي اس�ت كه با هدف فرهنگ سازي 
و به منظور مقابله با س�قط جنين تهيه شده است. 
دهستاني در تحقيقاتش براي اين مستند حرف هاي 
جذابي براي ما و به خصوص پ�در و مادرهايي دارد 
كه به جاي ذوق ب�راي تولد فرزندش�ان هم اكنون 
به گزين�ه قتل او با س�قط جني�ن فك�ر مي كنند. 

 
 در خص�وص مس�تند بماني مي خواس�تم 
توضيحاتي بفرمايي�د؛ اينكه در تحقيقاتي 
كه ب�راي اين مس�تند داش�تيد چق�در با 
خانواده هايي مواجه شديد كه مي خواستند 
سقط جنين داشته باشند و دليل شان براي 

اين كار چه بود؟ 
در پژوهش��ي كه براي اين مس��تند داش��تيم، معمولاً 
خانواده ها به دلايل مختلفي تصميم به اين كار گرفته 

بودند كه رايج ترين دلايل شامل اين موارد بود: 
مش��كلات اقتص��ادي: بس��ياري از خانواده ه��ا نگران 
هزينه هاي مالي بزرگ كردن فرزند هستند و احساس 
مي كنند توانايي حمايت از يك كودك ديگر را ندارند. 

ب��ارداري ناخواس��ته: در برخي موارد، ب��ارداري بدون 
برنامه ريزي قبلي اتفاق مي افتد، به ويژه در ميان زوج هاي 
جوان يا زناني كه هنوز شرايط ثبات خانوادگي ندارند. 

مشكلات پزشكي: برخي از والدين وقتي متوجه مي شوند 
جنين داراي مشكلات ژنتيكي يا ناهنجاري هاي شديد 

است، تصميم به سقط مي گيرند. 
فش��ارهاي اجتماع��ي و خانوادگي: ب��ارداري خارج از 
چارچوب ازدواج يا در شرايط خاص مي تواند فشارهاي 

اجتماعي سنگيني به مادر وارد كند. 
 آس�يب هايي كه س�قط جنين مي تواند در 

خانواده داشته باشد، چيست؟ 
در واقع سقط جنين، چه به  صورت خودخواسته و چه 

اجباري، پيامدهاي متعددي براي خانواده ها دارد. اين 
آسيب ها را مي توان در چند بعد بررسي كرد.

1- آسيب هاي رواني و عاطفي احساس گناه و افسردگي: 
برخي از والدي��ن، به ويژه مادران، پس از س��قط دچار 

احساس گناه شديد، افسردگي و اضطراب مي شوند. 
تعارضات زناش��ويي: در برخي موارد، يك��ي از طرفين 
ممكن است با تصميم سقط مخالف باشد كه مي تواند 
به مشكلات زناشويي، س��ردي عاطفي يا حتي جدايي 

منجر شود.
افس��ردگي پس از س��قط: برخي زنان دچار س��ندرم 
»افسردگي پس از سقط« مي ش��وند كه علائمي مانند 

اندوه عميق، بي انگيزگي و استرس دارد.
2- آسيب هاي جسمي مشكلات باروري در آينده: اگر 
سقط به  صورت غيربهداش��تي يا بدون نظارت پزشكي 
انجام شود، ممكن است به رحم آسيب برساند و باعث 

ناباروري يا بارداري هاي پرخطر در آينده شود. 
خطر عفونت و مشكلات پزشكي: روش هاي غيراستاندارد 
سقط مي توانند باعث عفونت هاي شديد، خونريزي هاي 

خطرناك و حتي مرگ شوند. 
3- آس��يب هاي اجتماعي و فرهنگي فش��ار و قضاوت 
اجتماع��ي: در برخ��ي جوامع، زناني كه س��قط جنين 
داش��ته اند، با نگاه منفي يا قضاوت هاي اخلاقي روبه رو 

مي شوند. 
تأثير بر ساير فرزندان: اگر خانواده فرزند ديگري داشته 
باشد، او ممكن است درك درستي از اين اتفاق نداشته 

باشد و دچار اضطراب يا سردرگمي شود. 
4- آسيب هاي معنوي و اعتقادي احساس بحران هويت 
و گناه معنوي: برخي افراد به دلي��ل باورهاي ديني يا 
اخلاقي، بعد از سقط دچار بحران هاي شديد معنوي و 

احساس گناه عميق مي شوند. 
ترديد در ارزش هاي خانوادگي: س��قط ممكن اس��ت 
باورهاي بنيادين خانواده را درباره زندگي، فرزندآوري و 

مسئوليت پذيري تحت تأثير قرار دهد. 
 چقدر با خانواده هايي مواجه شده ايد كه از 

سقط جنين پشيمان بوده اند؟
موارد زيادي وج��ود دارد كه خانواده ها پس از س��قط 
جنين دچار پش��يماني ش��ده اند. ميزان پشيماني به 
عوامل مختلفي بس��تگي دارد، از جمله دلايل سقط، 
شرايط روحي و اعتقادي خانواده و حمايت هاي رواني 
است كه پس از اين اتفاق دريافت كرده اند. مثلًا مادراني 
كه احس��اس گناه و اندوه شديد داش��تند، بسياري از 
زنان، به ويژه آنهايي كه تحت فشار اطرافيان يا شرايط 
اقتصادي دست به اين كار زده اند، بعدها دچار احساس 
گناه ش��ديد، افس��ردگي و حتي اختلالات اضطرابي 
ش��ده اند. برخي از آنها بعد از مدتي احساس مي كنند 
مي توانس��تند راه حلي ب��راي حفظ فرزند خ��ود پيدا 
كنند. زوج هايي كه پس از سقط دچار بحران در رابطه 
شده اند در بعضي موارد، يكي از طرفين )معمولاً پدر( 

بعدها احس��اس كرده در تصميم گي��ري عجول بوده 
يا حمايت كافي از همس��رش نداش��ته است. برخي از 
زوج ها بعد از اين اتفاق، فاصله عاطفي گرفته اند و حتي 
كارشان به جدايي كشيده است. خانواده هايي كه بعدها 
بچه دار نشده اند، برخي از زناني كه سقط كرده اند، در 
بارداري هاي بعدي با مشكلاتي مانند سقط هاي مكرر، 
ناباروري يا مشكلات جسمي مواجه ش��ده اند كه اين 
موضوع حسرت آنها را بيش��تر كرده است. افرادي كه 
با تغيير ش��رايط زندگي نظرش��ان عوض شده است. 
بعض��ي از خانواده ها پس از بهب��ود وضعيت اقتصادي 
يا حل مش��كلاتي كه در زمان بارداري داشتند، به اين 
نتيجه رس��يده اند كه مي توانس��تند فرزندشان را نگه 
دارند. اين افراد معمولاً وقتي به فرزنداني كه بعداً به دنيا 
آورده اند نگاه مي كنند، با خود فكر مي كنند كه كودك 

سقط شده شان هم مي توانست در كنارشان باشد. 
 و برعكس خانواده هايي كه از انصراف از اين 

كار راضي بوده اند؟ 
خانواده هايي كه از تصميم به عدم سقط جنين راضي 
بوده اند، معمولاً بعد از گذشت زمان، به دلايل مختلف 
احس��اس خوش��حالي و رضايت مي كنند. تجربه هاي 
اين خانواده ها نشان مي دهد بس��ياري از نگراني هايي 
كه در زمان بارداري داش��تند، با گذشت زمان برطرف 
ش��ده و جاي خود را به حس افتخار، عش��ق و رضايت 

داده است. 
دلايل اصلي رضايت اين خانواده ها: عش��ق و تعلق به 

فرزند بسياري از والديني كه تصميم به نگه داشتن فرزند 
خود گرفته اند، پس از به دنيا آمدن كودك شان احساس 
كرده اند كه او تبديل به مهم ترين بخش زندگي ش��ان 
ش��ده اس��ت. برخي مي گويند: »تصور نمي كنيم كه 
زندگي بدون اين بچه چطور مي توانست باشد.« بهبود 
ش��رايط اقتصادي و خانوادگي برخي از خانواده ها كه 
به دليل مش��كلات مالي مي خواس��تند س��قط كنند، 
بعدها شرايط مالي بهتري پيدا كرده و متوجه شده اند 
نگراني هاي شان موقتي بوده است. بعد از گذشت زمان، 
آنها احس��اس كرده اند مي توانند از پ��س هزينه هاي 
فرزندش��ان بربيايند. حمايت اطرافيان و تغيير نگرش 
جامعه به بسياري از زنان كه از ترس قضاوت اجتماعي 
يا فش��ارهاي خانوادگي تصميم به سقط گرفته بودند. 
آنها بعداً متوجه ش��ده اند اين نگراني ها كمتر از چيزي 
بود كه تصور مي كردند. وقتي حمايت اطرافيان را تجربه 
كرده اند، متوجه شده اند مي توانستند فرزندشان را در 
محيطي س��الم و پرمحبت بزرگ كنند. تجربه معنوي 
و احس��اس آرامش برخي از والدين، به ويژه كساني كه 
اعتقادات مذهبي دارند، پس از انصراف از سقط جنين، 
احس��اس آرامش و رضايت عميق تري پي��دا كرده اند. 
بسياري از آنها حس مي كنند اين تصميم باعث بركت 
در زندگي شان شده است. تجربه بچه دارنشدن در آينده 
برخي از زنان��ي كه تصميم گرفتند فرزندش��ان را نگه 
دارند، بعدها متوجه شدند اگر سقط كرده بودند، ممكن 
بود ديگر نتوانند مادر شوند. اين تجربه باعث شده است 
آنها از تصميم شان خوشحال باش��ند و كودك شان را 
بيشتر از قبل ارزشمند بدانند. نمونه هايي از تجربه هاي 
واقعي مادري كه مي خواست سقط كند، چون همسرش 
بيكار بود، اما بعدها همس��رش شغل خوبي پيدا كرد و 
فرزندشان مايه خوشحالي خانواده شد. زني كه تحت 
فشار خانواده اش بود كه سقط كند، اما مقاومت كرد و 
بعدها ديد كه فرزندش باعث اتحاد بيشتر خانواده شد. 
زوجي كه فكر مي كردند آمادگي والدين شدن را ندارند، 
اما بعد از به دنيا آمدن فرزندشان متوجه شدند بهترين 

تجربه زندگي شان بوده است. 
 به عنوان يك هنرمند چقدر فكر مي كنيد 
مسئله سقط جنين مي تواند با فرهنگ سازي 

و آگاهي بخشي كاهش پيدا كند؟ 
بنده به عنوان يك مستندساز معتقدم فرهنگ سازي 
و آگاهي بخشي نقش بس��يار مهمي در كاهش سقط 
جني��ن دارد. اين موضوع فقط يك مس��ئله پزش��كي 
يا قانوني نيس��ت، بلكه به ش��دت تحت تأثي��ر عوامل 
فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي است. هنر به ويژه سينما 
و مستندس��ازي مي تواند در اين زمينه تأثير عميقي 
بگذارد. بس��ياري از سقط ها ناش��ي از ناآگاهي درباره 
روش هاي پيش��گيري از بارداري است. توليد محتواي 
آموزش��ي، فيلم هاي كوتاه و مس��تندهايي كه آگاهي 
در اين زمين��ه را افزايش دهن��د، مي توانند به كاهش 
بارداري هاي ناخواس��ته كمك كنند. برخي خانواده ها 
به دليل فشار اجتماعي، ترس از قضاوت شدن يا شرم، 
تصميم به سقط مي گيرند. رسانه و هنر مي توانند اين 
تابوها را بشكنند و نشان دهند كه يك مادر تنها يا يك 
زن در ش��رايط خاص هم مي تواند فرزندش را با عزت 
و موفقيت بزرگ كند. بس��ياري از زناني كه س��قط را 
تجربه مي كنند، بعدها با احس��اس گناه، افسردگي و 
مشكلات رواني مواجه مي ش��وند. يك مستند يا فيلم 
مي تواند اين تجربي��ات را بازگو كند و آگاهي جامعه را 
نسبت به پيامدهاي س��قط افزايش دهد. اگر جامعه و 
سياستگذاران حمايت بيشتري از مادران باردار )به ويژه 
در شرايط سخت( داش��ته باشند، بسياري از آنها ديگر 
احس��اس نااميدي و اجبار به س��قط نخواهند داشت. 
رسانه ها و فيلم ها مي توانند بر لزوم ايجاد اين حمايت ها 
تأكيد كنند. نشان دادن داستان هاي واقعي مادراني كه 
در شرايط سخت بارداري خود را ادامه داده اند و بعدها 
از تصميم شان خوشحال شده اند، مي تواند الهام بخش 
باشد. فيلم هايي كه چنين تجربه هايي را بازگو كنند، 
مي توانند نگ��رش افراد را تغيير دهند. در بس��ياري از 
كشورها، فيلم ها و مس��تندهايي كه به موضوع سقط 
جنين پرداخته اند، باعث تغيير قوانين، افزايش آگاهي 

عمومي و كاهش نرخ سقط شده اند. 

بركت وجود كودكاني كه بنا بود نباشند!
بررسي چرايي سقط جنين در گفت وگوي »جوان« با نويسنده و كارگردان مستند »بماني« 

تجربه هاي خانواده هايي كه از سقط جنين پشيمان شده اند نشان مي دهد بسياري از نگراني هايي كه در زمان بارداري داشتند
با گذشت زمان برطرف شده و جاي خود را به حس افتخار، عشق و رضايت داده است

زهرا چيذري 
   گفت وگو

 تيرماه 14۰1 تركيبي پنج نفره از قضات ديوان عالي به لغو حكم 
»رو عليه ويد« رأي دادند كه س��ه تن از آنه��ا از منصوبان دونالد 
ترامپ، رئيس جمه��ور امريكا بودند.  در حكم دي��وان عالي آمده 
است: در قانون اساسي امريكا حق سقط جنين بيان نشده است. 
طبق حكم ديوان عالي،  تصميم درباره س��قط جني��ن اكنون بر 
عه��ده ايالت هاي امريكاس��ت و انتظ��ار مي رود ح��دود نيمي از 
۵۰ايالت امريكا ممنوعيت  ها ي��ا محدوديت هايي را در اين مورد 

اعمال كنند. 
ايالت تگزاس سقط جنين را پس از ششمين هفته بارداري ممنوع 
كرده است. در اوكلاهاما، سقط جنين از نخس��تين روز بارداري 
ممنوع اس��ت. در فلوريدا نيز هرگونه س��قط جنين پس از هفته 
پانزدهم بارداري جرم محس��وب می ش��ود و پيامد كيفري دارد. 
در اين ايالت مواردي چون در خطر بودن جان مادر، تش��خيص 

ناهنجاري مرگبار در جنين و تش��كيل نطفه در اثر تجاوز يا زناي 
محارم، از ممنوعيت مستثني شده اند. 

 در 13ايالت ديگر امريكا هم قوانيني تصويب شده است كه طبق 
آنها، از نخستين روزهاي بارداري ممنوعيت هاي گسترده به طور 
خودكار اعمال مي شود.  ايالت هايي مانند كاليفرنيا و نيويورك كه 
دموكرات ها در آنها حاكم هستند، مي خواهند قانون سقط جنين 

را حفظ كنند. 
حالا بيش از دو س��ال پس از آنك��ه دادگاه عال��ي ايالات متحده 
در اقدامي تاريخي، حكم ۵۰س��اله »رو عليه وي��د« در ارتباط با 
قانوني شدن حق سقط جنين را لغو كرد، رأي دهندگان امريكايي 
در 1۰ايالت، علاوه بر انتخابات رياس��ت جمهوري در همه پرسي 
 براي بازگرداندن حق س��قط جني��ن به قوانين ايالتي ش��ان هم 

شركت كرده اند. 

به رأ ي گذاش��تن رويك��رد ايالت ها درباره  موضوع س��قط جنين، 
به تصميم ديوان عال��ي امريكا در تيرم��اه14۰1 بازمي گردد كه 
پس از حدود نيم قرن، حكم تاريخي »رو علي��ه ويد« مبني  بر به 
رسميت ش��ناختن حق زنان در قانون اساسي براي سقط جنين 
يا پايان خودخواس��ته بارداري را لغو كرد.  با لغو اين حكم، قدرت 
تصميم گيري در رابطه با حق پايان دادن خودخواسته به بارداري 

پس از هفته پانزدهم به ايالت ها واگذار شد. 
طبق گزارش مركز حقوق باروري، 16كشور وجود دارند كه سقط 
جنين در آنها به طور كلي ممنوع است، فهرستي كه شامل مصر، 
عراق، فيليپين، لائوس، سنگال، نيكاراگوئه، السالوادور، هندوراس، 
هائيتي و جمهوري دومينيكن است. برخی كشورهای ديگر تنها 
براي نجات جان مادر به آن اجازه مي دهند؛ فهرس��تي كه شامل 
نيجريه، برزيل، مكزيك، ونزوئلا، ايران، افغانستان و ميانمار است. 

ممنوعيت سقط جنين در امريكا 

   ویترین

مي خواهم بمانم
آفرينش يك موج��ود در عي��ن پيچيدگي و نظم، 
زيباتري��ن هديه طبيعت به ش��مار مي آيد. وجيهه 
ساماني در كتاب »مي خواهم بمانم« آثار برگزيده 
 مسابقه داستان كوتاه »نه به سقط عمدي جنين« 
س��ال1398 را گردآوري كرده است. داستان هاي 
متفاوت اين مجموعه در يك چيز اشتراك دارند، آن 
هم اين موضوع كه سقط جنين بدون دليل منطقي، 

جنايتي خودخواهانه محسوب مي شود. 
 درباره »مي خواهم بمانم«

مادرشدن يا پدرشدن تجربه نابي ا ست كه افراد در 
طول زندگي تجربه مي كنند، اما اين تجربه گاهی 
با بحران هايي همراه مي شود كه سرنوشت انساني 
را كه قرار اس��ت پا به اين دنيا بگذارد، تحت تأثير 

قرار مي دهد. 
وجيه��ه س��اماني در كت��اب مي خواه��م بمانم از 
چالش هاي مواجهه افراد با مسئله بارداري، سقط 
جنين و تجربه پدرشدن يا مادرشدن داستان هاي 
متفاوتي را نقل مي كند؛ داستان هايي از زندگي هاي 
مختلف ك��ه هركدام به پايان ي��ا ادامه زندگي يك 

موجود بي گناه ختم مي شود. 
انس��ان امروزي بعد از قرن ها ت��لاش و مطالعه به 
جايگاه هر موجود زنده به منزله نيروي ارزش��مند 
حيات پي برده اس��ت؛ موجودي كه پس از مراحل 
پيچيده آفرينش خلق مي ش��ود و تك��ه اي از روح 
هستي را از آن خود مي كند، لايق زيستني شايسته 

است. 
در اين ميان انس��ان با بهره گيري از قدرت تفكر و 
دس��تيابي به علوم و فنون بيش��تر در برخي موارد 
خود را براي انج��ام برخي كاره��ا برحق و صاحب 
اختيار مي بيند و با تكيه بر اين قدرت گاهی اقدامات 
خودخواهانه اي انجام مي دهد. سقط جنين يكي از 

مواردي است كه بي رحمانه انجام مي گيرد. 
به دليل اهمي��ت و مقابله با انجام بي رويه س��قط 
جنين در س��ال1398 يك مسابقه  داستان نويسي 
بشردوستانه با عنوان نه به سقط جنين برگزار شد تا 
كمكي باشد جهت آگاهي دادن و گسترش فرهنگ و 
فلسفه محافظت از حيات و روح انساني. اين حركت 
ارزشمند فرهنگي با رويكرد »هر انساني حق زيستن 
دارد و هيچ كس نبايد مانع آن ش��ود« مورد توجه 

نويسندگان و منتقدان قرار گرفت. 
نويسنده كتاب پيش رو از اين مسابقه مجموعه اي را 
تحت عنوان »مي خواهم بمانم« از بهترين  داستان ها 
گرد هم آورده اس��ت تا اين آثار به انتش��ار بالاتري 

برسد و مخاطبان بيشتري از آن بهره مند شوند. 
  كتاب مي خواه�م بمانم را به چه كس�اني 

پيشنهاد مي كنيم
علاقه مندان به داس��تان كوتاه با موضوعات خاص 
و جذاب، از اين اث��ر لذت مي برن��د و موقعيت ها و 
چالش ه��اي انس��اني را از منظري تازه مش��اهده 

مي كنند. 
در بخشي از كتاب مي خواهم بمانم مي خوانيم:

به اين فكر مي كنم كه تنها نيستم. در تمام اتفاقات 
آينده ما دو نفر هس��تيم. باز ياد حرف هاي مهري 
مي افتم. زير ل��ب مي گويم: »بچه  م��ن! آدمي كه 
مي تونم به وجودش افتخار كنم؛ كس��ي كه قراره 

دنيا رو تغيير بده.«
از اس��ترس زياد يك س��اعت مانده به قرار جلوی 
كافي شاپ منتظرم. هر چند دقيقه يك بار ساعتم 
را نگاه مي كنم. بالاخ��ره از انتهاي خيابان، ميثم را 
مي بينم كه نزديك مي ش��ود. برايش دست تكان 
مي دهم. جل��و مي آيد. باهم داخ��ل مي رويم. كنج 
خلوتي براي نشستن پيدا مي كنم. مي پرسد: »چرا 

اينجا؟ خيلي گوشه اس.«
- براي حرف زدن بهتره. 

صبر مي كنم تا براي مان دو فنج��ان چايي و نبات 
بياورند. مي گويم: »خبر مهمي هست... من مدتيه... 

كه عقب انداختم!«
ميثم بي هيچ عكس العملي نگاهم مي كند. به  نظر 
متوجه چيزي نشده. سرم را پايين مي اندازم و تمركز 
مي كنم روي بخار فنجان كه در هوا محو مي شود. 
بايد زودتر بگويم و خودم را خلاص كنم: »ديروز با 

مهري بودم. رفتم براي آزمايش. من باردارم!«
منتظرم صدايش را بش��نوم، اما تنها سكوت است. 
س��رم را بالا مي آورم، نگاه حيران و ناراحتش قلبم 
را مي فشارد. س��كوتش به  نحو آزاردهنده اي كش 
مي آيد. ياد حرف هاي مهري مي افتم: »پشتت كه 

باشه، دنيا ميشه لشكر فولادزره...«
صدايش غريبه و س��رد به گوش��م مي رسد: »چند 

وقته؟«
- چي؟

-  همون! چند وقتشه؟
موج��ي داغ از كف پاي��م بالا مي آي��د و صورتم گر 
مي گيرد. با خودم مي گويم حتي اس��م بچه را هم 

نمي خواهد ببرد. 

  نکته

به عن�وان ي�ك مستندس�از معتقدم 
فرهنگ س�ازي و آگاهي بخشي نقش 
بس�يار مهمي در كاهش س�قط جنين 
دارد. اي�ن موض�وع فقط يك مس�ئله 
پزشكي يا قانوني نيست، بلكه به شدت 
تحت تأثير عوامل فرهنگي، اجتماعي 
و اقتصادي اس�ت. بسياري از سقط ها 
ناش�ي از ناآگاه�ي درب�اره روش هاي 
پيش�گيري از ب�ارداري اس�ت. توليد 
محتواي آموزش�ي، فيلم ه�اي كوتاه و 
مس�تندهايي كه آگاه�ي در اين زمينه 
را افزايش دهند، مي توانند به كاهش 
بارداري ه�اي ناخواس�ته كم�ك كنند

88523060سرويس اجتماعي



| روزنام��ه جوان |  ش��ماره 88523060137247سرويس ورزشي سه ش��نبه 30 بهم��ن 1403 | 19 ش��عبان 1446|

دنيا حيدري

 دود اشتباهات مديران مستبد 
در چشم ورزش

هيچ تضميني براي ادامه حضورشان در تيم ملي وجود ندارد اگر دم از 
مشكلات بزنند و كوچك ترين حرفي برخلاف ميل آقايان مسئول به زبان 
آورند. تفاوتي هم نمي كند چه عنوان ها، قهرماني ها و افتخارآفريني هايي 
داشته باشند، همين  كه حاضر به چش��م بس��تن بر مشكلات نباشند، 
كافيس��ت تا نامش��ان از ليس��ت تيم ملي يا اردوهاي آن خط بخورد!

اين قانون نانوشته اي اس��ت كه در اكثر فدراسيون هاي ورزشي اعمال 
مي شود. شايد به اين دليل كه فدراسيون ها ارگان هايي مستقل هستند و 
كسي نمي تواند در كار آنها دخالت كند يا حتي سرك بكشد، اما آيا اصرار 
به اين اشتباه، تيشه زدن به ريشه ورزش كشور نيست و دود اشتباهات 

مديران مستبد به طور مستقيم به چشم ورزش كشور نمي رود؟
خردادماه سال گذشته بود كه ملي پوشان وزنه برداري با انتشار بيانيه اي 
اعلام كردند برخلاف ميل باطني، مجبور به ترك اردو ش��دند و تأكيد 
داشتند كه اين اقدام صرفاً به خاطر ش��رايط اردوي تيم ملي بوده و تا 
مساعد نشدن شرايط بازنخواهند گش��ت. البته اين نخستين بار نبود 
كه ملي پوشان اين رشته از اوضاع نامناس��ب اردوها گلايه مي كردند، 
اما سرانجام ناچار ش��دند براي آنكه صدايشان به جايي برسد، اقدام به 
ترك اردو كنند، ولي در عين ناباوري واكنش فدراسيون كشيدن قلم 
قرمز روي نام ملي پوشان و حتي سرمربي بود كه به دليل خواسته بحق 

شاگردانش پشت آنها درآمده بود!
بي ترديد همانطور كه وظيفه ورزشكار تمرين كردن براي كسب نتيجه 
است، وظيفه مسئولان نيز مهيا كردن ش��رايط و امكانات براي نيل به 
اين هدف است. با وجود اين برخي تصور مي كنند مسئول بودن صرفاً به 
معناي زورگويي و نشاندن حرف خود به كرسي است، حتي اگر حرفي 

كه مي زنند دور از حق و عدالت باشد. 
آنچه سال گذش��ته گريبان ملي پوش��ان وزنه برداري را گرفت، بارها و 
بارها طي اين سال ها گريبان ورزشكاران ديگر رشته ها را نيز گرفته كه 
يكي ديگر از نمونه هاي آن داستان ملي پوشان بانوان قايقراني است كه 
در كانكسي در انتهاي درياچه اسكان داده شده بودند و وقتي ماجراي 
اسكان شان لو رفت با مشكلات زيادي از سوي مسئولان مواجه شدند. 
آخرين معضل ورزش��كاراني كه بابت رس��يدن به حق و حقوق خود با 
غضب مسئولان مواجه شدند، ملي پوشان بوكس بودند كه اعتراض خود 
را به صورت مسالمت آميز و از طريق نماينده هاي خود كه اتفاقاً يكي از 
آنها كاپيتان تيم ملي هم هست به گوش مسئولان اين رشته رساندند 
و با اجازه سرمربي تيم از حضور در تمرين تا حل شدن مشكل امتناع 
كردند، اما در عين ناباوري پاس��خي كه دريافت كردند اخراج شبانه از 
اردو بود و دعوت شدن به كميته انضباطي، آن هم تنها به اين دليل كه 

خواستار بهتر شدن شرايط اردو شده بودند!
بي ترديد ورزشكاراني كه احضار مي شوند و خود  سالن محل تمرين شان 
را از نخاله هاي ساختمان��ي خالي می كنند و به همي��ن دليل حتي با 
مشكلات ريوي هم مواجه مي شوند، به دنبال حاشيه سازي نيستند كه 
اگر بودند بزرگ ترهاي خود را براي صحبت نزد مسئولان نمي فرستادند 
و هر كدام  ساز خودشان را كوك مي كردند. هرچند كه بعيد نيست در 
اينگونه مواقع برخي ني��ز شيطنت هايي بكنند، اما س��ؤال اينجاست 
كه چرا آقايان مسئول چش��م و گوش خود را مي بندند تا كار به اينجا 
كشيده شود؟ چرا نبايد مسئولان فدراسيون ها هرازگاهی پاي درددل 
ورزشكاران بنشينند و مشكلات ريز و درشت آنها را از نزديك ببينند تا 

فرداروز ناچار نشوند بگويند كه كسي در حال تحريك آنهاست!
بي ترديد هرك��س يك طرفه پيش قاضي ب��رود راضي برمي گ��ردد، اما 
كافيست در چنين ش��رايطي صحبت هاي طرفين را كنار هم بگذاريم تا 
متوجه شويم كه كدام يك صرفاً در حال توجيه كردن است؛ آنكه مشكلاتي 
را بيان مي كند كه نمي توان منكر شد يا آنها كه تمام مسائل و مشكلات 
را از بيخ و بن منكر مي شوند و مدام به دنبال انداختن تقصير گردن اين و 
آن هستند. آيا نبايد هيچ گونه نظارتي بر رفتار مستبدانه اينگونه مديران و 

مسئولان باشد تا تاوان اشتباهات آنها را ورزش كشور ندهد؟

جدايي مينو مداح از تيم ملي تكواندوی بانوان بدون شك يكي از 
مهم ترين اتفاقاتي بود كه بعد از المپيك پاريس در اين رشته رخ 
داد. اتفاقي كه ناشي از اختلافات داخلي بود، اما ناهيد كياني، 
نايب قهرمان پاريس ترجيح مي دهد صحبتي در اين راستا انجام 
ندهد. او با تأكيد بر اينكه تابع تصميمات فدراسيون است، پاي 
خود را از اين ماجرا بيرون كشيد تا از حاشيه هاي اين داستان 

جنجالي دور باشد.

احترام به تصميم فدراسيون

 كانون جودوك��اران ايران امروز و با حضور مقامات كش��وري و 
لشكري از اساتيد، پيشكسوتان و خانواده شهداي رشته جودو 
تجليل مي كند. همچنين ق��رار است در اي��ن مراسم از سردار 
كاظم يزداني، رئيس سازمان ورزش بس��يج ني��ز تجليل شود. 
كانون جودوكاران ايران را پيشكسوتان، اساتيد، رؤساي سابق، 
نايب رئيس، دبي��ر فدراسي��ون و داوران بين المللي و همچنين 

قهرمانان اين رشته تشكيل مي دهند.

 تجليل كانون جودوكاران 
از رئيس سابق ورزش بسيج

بازي سرنوشت ساز 
شيوا  نوروزي
اسـتقـلال از راه       گزارش

رسـيد و نتيجـه 
ديدار بـا الريان قطر، تكليف حـذف يا ادامه 
حضور آبي هـا در ليـگ نخبگان را امشـب 

مشخص می کند. 
جدال حساس اس��تقلال – الريان در حالي در 
ورزش��گاه احمد بن علي برگزار مي شود كه باز 
هم بحث اتمام همكاري سهراب بختياري زاده 
مطرح شده است. ظاهراً اين بازي آخرين حضور 
مرب��ي موقت روي نيمكت اس��ت و پ��س از آن 
گزينه ايتاليايي با همه درخواست ها و شروطش، 

سكاندار استقلال خواهد شد. 
     

از وقتي پيتس��و موس��يمانه قيد هم��كاري با 
اس��تقلال را  زده و ب��راي درياف��ت مطالباتش 
دست به دامن فيفا ش��ده، آبي ها ديگر شكست 
نخورده اند. ب��ا اين حال هن��وز تكليف نيمكت 
اين تيم روشن نشده و آبي ها در اوج بلاتكليفي 
براي بقا در آسيا مي جنگند. مشكلات نماينده 
ايران يكي، دو تا نيس��ت. البت��ه تغييرات مكرر 
نيمكت و همچنين تصميمات پراشتباه مديريت 
اصلي ترين آنها محسوب مي ش��وند. مذاكرات 
با ماتزاري و نمايندگان��ش با جديت پيش رفت 
و گفته مي ش��ود براي اعلام رس��مي و معرفي 
سرمربي جديد باشگاه منتظر برگزاري آخرين 

ديدار در مرحله ابتدايي ليگ نخبگان است. 
مرحله ابتداي��ي اين رقابت ها امش��ب با برگزاري 
دو بازي آخر به پايان مي رسد و به غير از الوصل- 
الهلال، الريان هم در خانه ميزبان استقلال است. 
برخلاف گذشت��ه كه دروازه استق��لال به راحتي 
باز مي ش��د، در اين مدت كوتاه خ��ط دفاع آبي ها 
كمي موفق تر ب��وده و در سه ب��ازي از چهار بازي 
كلين شيت كرده است. منتها باز هم تساوي هاي 
نااميدكننده به قوت خود باقي هستند. استقلال در 
شرايطي مقابل الشرطه متوقف شد كه خيلي زود 
در دقيقه چهارم بازي از حريف عراقي پيش افتاد، 
اما نتوانست اين برتري را حفظ كند و حتي در زدن 
گل های بيشتر نيز ناكام بود. درحالي كه پيروزي در 
آن مسابقه مي توانست كار صعود را راحت تر كند. 
حتي در مصاف با مس رفسنجان در ليگ نيز بدون 

گل متوقف شد و دو امتياز مهم را از دست داد. 
     

آبي ها با لشكر مصدومان به دوحه سفر كرده اند 
به اين اميد كه از آخري��ن فرصت خود استفاده 
كنند. بختياري زاده كه خ��ودش هم به موقتي 
ب��ودن حض��ورش روي نيمكت واق��ف است و 
حتي حاضر نش��د قب��ل از اعزام تيم ب��ه قطر با 
آنها عكس يادگاري بگي��رد، در بازي با الريان 9 

بازيكن تيم را در اختيار ندارد. ابوالفضل جلالي 
در ب��ازي با شم��س آذر مصدوم ش��د و حداقل 
سه هفته ب��ه استراح��ت ني��از دارد. همچنين 
جلال الدي��ن ماشاريپ��وف، مه��رداد محمدي، 
جوئل كوج��و و محمدحس��ين مرادمند هم به 
دلي��ل آسيب ديدگي قادر به حض��ور در ميدان 
نيستند. از طرفي محمدحسين اسلامي كه در 
بازي با الاهل��ي كارت قرمز گرفته ب��ود بايد دو 
جلسه محروميت را پشت  سر بگذارد. ابوالفضل 
زماني و ابوالفضل زليخايي نيز تيم جوانان را در 
جام ملت هاي جوانان همراهي مي كنند. اميرعلي 
صادقي، هافبك جوان تيم هم مشكل انضباطي 
داشته و از ليس��ت تيم خط خورده است. ايمان 
سليمي اما گويا مصدوميتش بهبود يافته و اين 

مدافع مي تواند برابر الريان بازي كند. 
     

اما و اگرهاي بقا در ليگ نخبگان كار تيمي را كه 
در ليگ هيچ اميدي به قهرماني و حتي بازگشت 

به جمع چهار تيم اول ن��دارد، سخت تر مي كند. 
استقلال در آزاداي فرصت سوزي كرد و نتوانست 
كار الشرطه را يكسره كند. اگر اين اتفاق می افتاد 
آبی ها الان به جاي شش امتياز، هش��ت امتياز 
داشتن��د و با خي��ال راحت تر به مص��اف الريان 
مي رفتند. تا پيش از شروع ديدارهاي هفته آخر، 
استقلالی ها رتبه هشتم آسيا را در اختيار داشتند، 
درحالي كه الريان هش��ت امتيازي شش��م بود. 
تيم نه��م ليگ برتر اي��ران بعد از ب��ازي سختي 
كه با شمس آذر داشت، توانس��ت به دور بعدي 
جام حذفي صعود كن��د و اميدها براي كس��ب 
حداقل يك جام را زنده نگه دارد. تيم سهراب از 
اين برد روحيه گرفته و انتظار مي  رود بازيكنان 
براي دفاع از اعتبار استقلال با تمام قوا به ميدان 
بروند. پيروزي در اين بازي، آبی ها را راهي مرحله 

بعدي ليگ نخبگان مي كند. 
     

الريان يك نقطه اشتراك با استقلال دارد و آن 

هم قطعي نش��دن صعود اين تيم به دور بعدي 
است. تي��م قطري از هفت ب��ازي قبلي خود در 
ليگ  نخبگان دو برد، دو مساوي و سه باخت به 
دست آورده و از نظر تعداد شكست ها عملكردش 

مشابه استقلال است. 
مديران باشگاه از عملكرد يونس علي، سرمربي 
پيش��ين الريان راضي نبودند و ي��ك ماه پيش 
تصمي��م به انتخ��اب سرمربي جدي��د گرفتند. 
آرتور ژرژ بلافاصله پ��س از بركناري يونس علي 
جايگزين او شد به اين اميد كه اين مربي پرتغالي 
الريان را دگرگون سازد. از وقت��ي ژرژ سكاندار 
الريان شده، اي��ن تيم شش بازي انج��ام داده، 
اما فقط دو پيروزي به دس��ت آورده است. تيم 
قطري در حالي تلاش مي كند در خانه استقلال 
را شكست دهد كه در آخرين بازي خود در ليگ 
ستارگان قطر مغلوب الشحانيه شده است. الريان 
در ليگ قطر هشتم است و ادامه حضور در ليگ  

نخبگان فعلًا اولويت اصلي آنهاست.

فقط به پيروزي فكر كنيد
الريان – استقلال؛ يك بازي آخر ديگر براي سهراب

الخالديه درست يك  هفته بعد از چش��يدن طعم تلخ شكست خانگي  مقابل تراكتور، عصر امروز )ساعت 17:30( بايد بار ديگر مقابل شاگردان       ليگ قهرمانان
اسكوچيچ به ميدان برود. اين بار اما در تبريز و مقابل هواداراني كه بي ترديد يادگار امام را براي حريف 
بحريني به جهنم تبديل خواهند كرد. مسئله اي كه گويا عاشور، سرمربي الخالديه كاملًا به آن واقف 
است: »مي دانيم فردا حدود 80 هزار تماشاگر به ورزشگاه مي آيد و جو عالي به وجود مي آيد. از آمدن 
هواداران نگران نيستيم. 80 هزار نفر كه چيزي نيست و دعوت مي كنيم 200 هزار نفر به ورزشگاه 
بيايند، چون دوست داريم هواداران پرشور را در ورزشگاه ببينيم. اگر تراكتور خوب بود از آنها حمايت 
كنند و اگر ما خوب بوديم از ما هم حمايت كنند. ما فقط به دنبال بازي خوب هستيم و مي خواهيم 
برنده باشيم، چراكه در فوتبال هيچ چيزي قابل پيش بيني نيست. در بازي رفت خوب كار كرديم، اما 
متأس��فانه چند دقيقه تمركزمان را از دس��ت داديم و دو گل خورديم، ولي امي��دوارم در بازي فردا 

تمركزمان را حفظ كنيم و نتيجه خوبي به دست بياوريم.«
اسكوچيچ اما به تنها چيزي كه فكر مي كند گرفتن جشن صعود به يك چهارم نهايي ليگ قهرمانان 
آسيا)سطح 2( است و بس. او كه دور رفت يك هشتم را با برتري در بحرين پشت سر گذاشته، تقريباً 
به تكرار اين نتيجه در تبريز مطمئن است. با وجود اين خوب مي داند دست كم گرفتن حريف حتي 
در يادگار امام هم مي تواند كار دست او و شاگردانش بدهد، به همين دليل هم هست كه طي هفته 
گذشته بارها و بارها به شاگردانش تأكيد كرده تا به صدا در آمدن سوت پايان بازي كار را تمام شده 
ندانند. تراكتور كه تا به اينجاي كار خوش درخشيده،  حالا 90 دقيقه تا حضور در يك چهارم نهايي 
فاصله دارد و اسكوچيچ مي گويد براي رس��يدن به اين هدف عصر امروز همه تراكتوري متفاوت را 
مي بينند: »حريف را آناليز كرديم، اما نظرم بيشتر روي خودمان است. مي دانيم كه اندوخته خوبي 
از بازي رفت داريم، اما قرار نيست فكرمان را روي آن بگذاريم. بي توجه به برتري در بحرين به ميدان 

می رويم و براي برد و گرفتن جشن قهرماني مي جنگيم.«

نشست  تخصصي فدراسيون هاي تنيس و هاكي با حضور وزير ورزش  و جوانان برگزار ش��د. اين نشس��ت ها جهت حض��ور هرچه موفق تر       بازتاب
رشته ها در بازي هاي آسيايي ناگويا 2026 تشكيل مي شود و روز گذشته نيز نوبت به تنيس و هاكي 
رسيد. احمد دنيامالي در خصوص پيشرفت هاي تنيس و همگاني كردن اين رشته گفت:  »انتظار ما 
از تنيس خيلي بيشتر از اينهاست، چراكه در اين رشته دچار يك انباشتگي هستيم كه مهم ترين آن 
هم به بحث اسپانسرها و شركت ها برمي گردد. تنيس جزو آن دسته از ورزش هايي است كه ورزشكار 
مدام بايد در تورنمنت هاي مختلف ش��ركت كند تا بتواند به اوج برسد و رنكينگ خود را ارتقا بدهد. 
نمي توان تنها با تمرينات محيطي انتظار كار ويژه اي از ورزشكار داشت. فدراسيون بايد ترتيبي بدهد 
كه حجم اعزام هاي برون م��رزي و تداركاتي افزايش يابد. بايد در ح��وزه ورزش قهرماني تنيس  كار 
برجسته تري صورت گيرد. جوانگرايي شده، اما در بحث بروز و ظهور استعدادها، بيش از اين به فراواني 
نياز داريم. وزارت ورزش تلاش مي كند جداي از حمايت هاي اين رشته در بحث ورزش قهرماني به 
همگاني كردن تنيس در كشور نيز كمك كند. مي دانيم تنيس رشته ای پرهزينه  است و فعاليت كردن 
در آن ويژگي هاي خاص خود را به لحاظ فيزيك و هوش مي طلبد، اما با همه كاستي ها مي شود اين 
رش��ته را در حوزه ورزش همگاني مورد توجه قرار داد.« وزير ورزش همچنين در صحبت هايش از 
مسئولان هاكي خواست از ظرفيت كشورهاي همسايه استفاده كنند: »آماري كه از ورزشكاران بيمه 
شده رشته هاكي بيرون آمده، آمار قابل توجهي نيست. توقع ما از مسئولان فدراسيون هاكي اين است 
كه قابليت هاي فني خود را براي جذب مخاطبين و علاقه مندان به اين رشته افزايش دهند. با توجه 
به جمعيتي كه ما در كشور داريم، رقم 4 هزار ورزشكار سازمان يافته در رشته هاكي خيلي اندك است. 
كشورهاي همسايه ما قطب هاي هاكي آسيا و جهان هستند و ما بايد حتماً از ظرفيت اين كشورها در 
بحث حضور در رويدادها و استفاده از دانش مربيان خارجي استفاده كنيم. بايد به سراغ استان هاي 

هم مرز با اين كشورها برويم و از اين مناطق دست به كارهاي بزرگ بزنيم.«

90 دقيقه تا صعود تراکتور به يك چهارم
خط و نشان تبريز براي الخالديه

از ظرفيت کشورهاي همسايه در هاکي استفاده کنيد
تلاش وزارت براي همگاني كردن تنيس

سازمان ليگ واليبال را تهديد کرد

سرپرست سازمان ليگ فدراسيون واليبال گفت: »امسال چيزي 
تحت عنوان مقام س��وم مش��ترك نداريم و هر تيمي كه در بازي 
رده بندي ش��ركت نكند، جريمه سنگيني می ش��ود.« در آستانه 
برگزاري هفته پاياني رقابت ه��اي دور گروهي ليگ برتر واليبال، 
جبار قوچان نژاد در گفت و گو با ايرنا در خصوص ش��ائبه هايي كه 
پيرامون باخ��ت عمدي برخي تيم ها به وجود آمده اس��ت، اظهار 
داشت: »ما هم متوجه اين موضوع شده ايم كه برخي تيم ها به بهانه 
مصدوميت يا خستگي بازيكنانشان نتايج را واگذار مي كنند. از اين 
پس اگر به اين نتيجه برسيم كه شكست ها عمدي است با تيم هاي 

متخلف برخورد خواهيم كرد. ما حتي زير ب��ار هزينه هاي اضافه 
رفتيم تا بازي هاي تهران را به صورت همزمان برگزار كنيم، چراكه 

اعتقاد داريم در مسابقات ورزشي بايد فيرپلي رعايت شود.«
وي درباره حذف مرحله پلي اوت عنوان كرد: »قصد داش��تيم در 
فصل جاري هم پلي اوت را برگزار كنيم، اما در آيين نامه امس��ال 
ليگ اين مرحله حذف شده است و دو تيم انتهاي جدول سقوط 
خواهند كرد. اگر در سال هاي قبل پلي اوت برگزار مي شد، به اين 
دليل بود كه در آيين نامه لحاظ ش��ده بود. امس��ال چيزي تحت 
عنوان مقام سوم مشترك نداريم و هر تيمي كه در بازي رده بندي 

شركت نكند، جريمه سنگيني می شود.« قوچان نژاد در خصوص 
اينكه گفته مي شود فدراسيون واليبال با تيم پاس گرگان مماشات 
مي كند، توضيح داد: »ما اس��تثنا قائل نمي شويم و همه تيم ها از 

جمله پاس گرگان را به يك چشم مي بينيم.«

جريمه هاي سنگين براي متخلفان

 حامد قهرماني 

فريدون حسن

بانوان سالني باز ايران با اقتدار بر سكوي قهرماني کافا 
ايستادند. تيم ملي  فوتسال زنان ايران با کسب چهار 
برد پياپي در رقابت هاي آسياي مرکزي موسوم به کافا 
به عنوان نخست دسـت يافت. بانوان فوتساليست 
ايران در فينال اين مسابقات تاجيكستان را با نتيجه 
10 بر صفر شكسـت دادند و با اقتدار کامل بر سكوي 
نخست ايستادند و جام قهرماني را بالاي سر ببردند. 
بانواني که پيش از اين نيز بارها و بارها براي فوتسال 
ايران افتخارآفريني کرده اند و مرداد ماه امسال نيز 

نامزد برترين تيم جهان شده بودند. 

بانوان فوتسال قهرمان مقتدر كافا
قاب

آغاز دور برگشت پلي آف ليگ قهرمانان اروپا

 خيال راحت بايرن
لرزش ميلان 

رقابت هاي دور برگشت مرحله پلي آف ليگ قهرمانان اروپا با انجام چهار 
بازي امش��ب آغاز مي شود. چهار ديداري كه درس��ت مثل مسابقات دور 
رفت در هفته گذش��ته جذابيت خاصي براي هواداران فوتبال در سراسر 
جهان ندارند، چراكه از همين حالا همه منتظ��ر بازي بزرگ اين مرحله، 
يعني ديدار برگشت رئال و من سيتي هس��تند، ديداري كه فردا شب در 
سانتياگوبرنابئو برگزار خواهد شد. امشب آث ميلان در سن سيرو ميزبان 
فاينورد روتردام است. بازي رفت را هلندي ها يك بر صفر برده اند. نتيجه اي 
كه البته نمي توان چندان به آن دلخوش بود، اما وقتي حريف آث ميلاني 
باشد كه هيچ نشاني از آن تيم بزرگ سال هاي قبل ندارد شايد همين نتيجه 

ضعيف هم براي صعود هلندي ها به مرحله بعد كافي باشد. 
در پرتغال، بنفيكا از موناكوي فرانسه پذيرايي مي كند. قرمزهاي پرتغالي 
بازي رفت را يك بر صفر در زمين حريف برده اند و حالا با خيالي راحت 
و به اميد حمايت هواداران پرشورشان مي خواهند صعودشان به مرحله 
بعدي را جشن بگيرند. البته نبايد از حريف زخم خورده فرانسوي غافل 
بود، چون آنها هم مي توانند نتيجه بازي رفت را براي خود تكرار كنند. 

بايرن مونيخ در آليانس آره نا ميزبان سلتيك اسكاتلند است. بايرن بازي 
رفت را در اس��كاتلند 2 بر يك برده و خيالش تقريباً بابت صعود راحت 
است. صدرنشين بوندس ليگا تيمي نيست كه در زمين خود به حريفان 
باج بدهد، بنابراين شايد بتوان كار سلتيك را تمام شده تلقي كرد، مگر 
آنكه فوتبال يكي از آن شب هاي عجيب و غريب خودش را تجربه كند. 
در نهايت آتالانتا ميزبان كلوپ بروز بلژيك است. ايتاليايي ها بازي رفت 
را 2 بر يك ب��ه ميزبان بلژيكي خود واگذار كرده اند تا كارشان امش��ب 
سخت باشد. آتالانتا ظاهراً هنوز در رؤياي قهرماني فصل پيش در ليگ 
اروپا بسر مي برد كه با اين تفاسير بايد منتظر خداحافظي  آنها با ليگ 
قهرمانان باشي��م، مگر آنكه بخواهند مانند فص��ل قبل تيمي متفاوت 

باشند و همه را شگفت زده كنند.

کفاشيان به فيفا شكايت کرد

خط و نشان متخلفان فوتبال 
براي هم

خب از آنچه مي ترسيديم به س��رمان آمد. از اول هم گفتيم كه نمي توان 
از ميان يك جمع پرونده دار دل را به كسي خوش كرد، آن هم براي اينكه 
بيايد و زمام امور فوتبالي را در دست بگيرد كه نمي توان چندان به آينده 

مديريتي آن هم اميدوار بود. 
نوشته بوديم كه حال و روز امروز فوتبال ايران ثمره مديريت همين آقاياني 
است كه امروز كانديداي انتخابات رياست آن هستند. نوشته بوديم هيچ 
تفاوتي بين مهدي تاج، علي كفاشيان، عزيزي خادم و بقيه وجود ندارد. 
تمام اينها امتحانشان را به بدترين شكل ممكن پس داده اند، ولي خب باز 
هم هواي رياست بر فوتبال را در سر دارند. چرايي اش هم كاملًا مشخص 
اس��ت، چون هيچگاه بابت هيچ كدام از ضرر و زيان هاي��ي كه به فوتبال 
زده اند پاسخگو نبوده اند، حتي براي فوتبالش هم جواب ندادند، بماند كه 

اين جمع چه خسارت هايي به بيت المال زده اند. 
حالا يكي از اين جمع كار را به بيرون كش��انده است؛ علي كفاشيان يك 
جورهايي اعلام كرده اگر قرار نيست من باشم، پس بقيه هم نبايد باشند. 
يك جورهايي گفته اگر من نباشم، اص��لًا فوتبال مي خواهيد چكار! يك 
جورهايي گفته تخلف كرده ام كه ك��رده ام، حالا مي خواهم رئيس شوم، 

مثل قبل تا بگويد ننويسيد فوتبال فاسد است، بگوييد تخلف دارد! 
بگذريم، ماجرا آغاز شده و علي كفاشيان، نامزد رياست فدراسيون فوتبال 
كه ردصلاحيت او اعلام شده است، دي��روز با ارسال نامه هاي جداگانه  به 
فيفا و كنفدراسيون فوتبال آسيا، اعتراض خود را به تصميم كميته بدوي 
و استيناف انتخابات اي��ن فدراسيون اعلام ك��رده و خواستار رسيدگي 
نهادهاي بين المللي شده است. علي كفاشي��ان تأكيد دارد او سؤالاتي را 
درباره علت ردصلاحيت خود از فدراسيون فوتبال پرسيده، اما با توجه به 
اينكه از روز سه شنبه هفته گذشته )23 بهمن( فدراسيون پاسخي نداده، 
امروز نامه هاي جداگانه اي را به فيف��ا و كنفدراسيون فوتبال آسيا ارسال 
كرده است. كفاشيان پي��ش از اين با ارسال نامه ب��ه دبيركل فدراسيون 
فوتبال خواستار اعلام دليل ردصلاحيتش شد و تأكيد كرد كه در صورت 
عدم پاسخگويي فدراسيون، موضوع را از فيفا و كنفدراسيون فوتبال آسيا 

پيگيري مي كند. 
رئيس اسبق فدراسيون فوتبال در ارتباط با ارسال اين نامه گفت: »بايد 
مشخص ش��ود كه آيا كار مسئولان فدراسيون درس��ت بوده است يا نه. 
اگر كارشان درس��ت باش��د ما هم مي پذيريم، اما اگر درست نباشد بايد 
انتخابات را به تعويق بيندازند تا تكليف مشخص شود. من در نامه به فيفا و 

كنفدراسيون فوتبال آسيا نيز همين موضوع را خواسته ام.«
علي كفاشيان با لبخند هميشگي خود نامه نوشت و ارسال كرد تا فوتبال 
ايران با چالش روبه رو شود. كفاشيان نامه نوشت و از يكي از همان تخلفاتي 
ايراد گرفت كه در زمان خودش كسي حق نداشت از آنها حرف بزند، ولي 
حالا ماج��را فرق مي كند، چ��ون او مي خواهد دوباره رئيس ش��ود. حالا 
انتخابات به تعويق هم افتاد مهم نيست. حالا اصلًا بگويند آقاي كفاشيان 
بفرماييد در انتخابات شركت كنيد، اين يعني تمام تخلفاتي كه در دوران 
او رخ داده پاك می ش��ود؟ يعني اينكه بايد باور كنيم مديري كه يك بار 

فوتبال را بيچاره كرده، اين بار براي نجات فوتبال پا پيش گذاشته است؟
البته باز هم تأكيد مي كنيم در جمع كانديداهاي رياست فدراسيون فوتبال 
به هيچ كدام نمي توان اميد بس��ت، ولي خب اينكه يك مشت مديري كه 
كم هم پرونده ندارند اينگونه براي رسيدن به رياست براي هم خط و نشان 

بكشند، اتفاق جالبي است كه تنها در فوتبال ايران رخ مي دهد.

    خبر
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تلفن همراه سارق  در محل سرقت جا ماند
   آرمين بينا

دختر جواني كه با همدس�تي يكي از 
دوس�تانش اموال عمويش را س�رقت 
كرده بود تا با پول هاي سرقتي به سفر 
خارج�ي ب�رود تلفن همراه�ش را در 
محل جا گذاش�ت و دس�تش رو شد. 
اواخر دي ماه امسال پزش��كي در تهران 
به اداره پليس رفت و از سارقاني به اتهام 
سرقت چند ميلياردي از خانه اش شكايت 

كرد. 
وي در توضيح ماجرا گفت: »من پزشك 
متخص��ص زيباي��ي هس��تم و درآم��د 
خيل��ي خوب��ي دارم. مدتي قب��ل براي 
سرمايه گذاري، يورو و سكه   خريدم و در 
خانه نگهداري مي كردم. شب قبل من و 
خانواده ام، خانه خواهرم شام دعوت بوديم 
و تا نيمه های شب هم آنجا مانديم. وقتي 
به خانه برگشتيم، متوجه شديم وسايل 
خانه به هم ريخته اس��ت. احتمال داديم 

سارق يا س��ارقاني به خانه مان دستبرد 
زده ان��د و بلافاصله به مح��ل نگهداري 
يوروها و سكه ها رفتيم و ديديم 50 هزار 
يورو و 30 سكه طلا هم سرقت شده است. 
سپس دوربين هاي مداربسته را بررسي 
كرديم و ديديم دو فرد كه لباس مشكي 
به تن و ماسك به صورت دارند وارد خانه 

شده  و دست به سرقت زده اند.«
    تلفن همراه سارق 

در حالي كه مأم��وران پليس تحقيقات 
خ��ود را براي شناس��ايي س��ارقان آغاز 
كرده بودند، شاكي دوباره با اداره پليس 
تماس گرف��ت و گفت يكي از س��ارقان 
گوشي تلفن همراهش را در خانه مان جا 
گذاشته است. شاكي گفت: »دقايقي قبل 
صداي زنگ گوشي از پشت تختخوابمان 
بلند شد. من و همس��رم تعجب كرديم، 
چون گوشي هاي ما دستمان بود. وقتي 
پش��ت تخت را نگاه كرديم، گوشي يكي 

از س��ارقان را پي��دا كرديم، اما گوش��ي 
باطري اش تمام و خاموش شد.«

مأموران در بررسي هاي فني متوجه شدند 
گوشي متعلق به دختر برادر شاكي به نام 
پرستو است. در بررس��ي هاي دوربين ها 
هم مشخص شد دو س��ارق زن هستند 
و با كليد يدك وارد خانه ش��ده اند. بدين 
ترتيب پرستو تحت تعقيب قرار گرفت، 
اما مأموران دريافتند وي پس از حادثه به 

مكان نامعلومي گريخته است. 
   بازداشت 

تحقيقات براي دستگيری سارقان ادامه 
داش��ت تا اينكه چند روز قب��ل مأموران 
متوجه شدند پرس��تو به تهران برگشته 
است كه او را بازداشت كردند. متهم پس 
از انتقال به اداره پليس به سرقت از خانه 
عمويش با همدستي يكي از دوستانش 
به نام فريبا اعتراف كرد. فريبا هم پس از 

دستگيري به جرم خود اقرار كرد.  

نجات 15 نفر
 از ميان دود و آتش 

آتش نشانان در حادثه آتش سوزي مغازه اي 
15 نفر را از مي�ان دود و آتش نجات دادند. 
سخنگوي آتش نشاني و خدمات ايمني شهر 
تهران درباره اين حادثه گفت: ساعت 12:42 
ظهر ديروز دوش��نبه 29 بهمن ماه، يك مورد 
حادثه آتش س��وزي در يك مغ��ازه به آدرس 
خيابان جمه��وري، تقاطع خياب��ان رازي به 
سامانه 125 اعلام شد و بلافاصله سه ايستگاه 

آتش نشاني به محل حادثه اعزام شدند. 
سيدجلال ملكي افزود: عوامل آتش نشاني در 
محل مشاهده كردند طبقه دوم يك ساختمان 
سه طبقه يك مغازه حدوداً 100 متري وجود 
دارد ك��ه مح��ل ف��روش و نگهداري ل��وازم و 
دوربين هاي مداربسته است. مأموران ديدند كه 
اين مغازه دچار آتش سوزي و شعله هاي آتش و 

دود از ساختمان به آسمان بلند شده است. 
سخنگوي آتش نشاني تصريح كرد: اطلاعات 
اوليه حاك��ي از آن بود كه اف��رادي در داخل 
محبوس شده اند. بنابراين آتش نشانان از طريق 
نرد بان دستي از بيرون ساختمان و همچنين از 
داخل ساختمان به رغم وجود شعله و حرارت 
خود را به كانون اصلي آتش رساندند و در همان 
ابتدا چهار نفر كه در داخل همان مغازه در ميان 

دود و آتش گرفتار شده بودند، نجات دادند. 
وي گفت: در ادامه آتش نشانان 11 نفر ديگر را 
كه جمعاً 15 نفر مي شدند از داخل ساختمان 
به بيرون منتقل كردند. در اين حادثه يك نفر 
از ناحيه صورت دچار س��وختگي شده بود كه 
توس��ط عوامل اورژانس به بيمارستان منتقل 
شد. بقيه نفرات درسلامت بودند. پس از اطفاي 

حريق، محل ايمني سازي شد. 

سازمان ثبت اسناد و املاك كشور
اداره كل ثبت اسناد و املاك استان البرز

اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملك كرج - ناحيه دو
هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

برابر راى شـماره 14036033107004124 هيات اول / دوم موضـوع قانون تعيين تكليف وضعيت 
ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى مستقر در واحد ثبتى حوزه ثبت ملك كرج - ناحيه 
دو تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضى آقاى / خانم فرزانه كيانى دهكردى فرزند كريم به شـماره 
شناسنامه 1172 صادره از شهر كرد در سه دانگ مشاع از شش دانگ يك قطعه زمين با بناى احداثى 
به مسـاحت 20 / 660 متر مربع از پلاك 9485 فرعـى از 9 اصلى واقع در كرج ماهدشـت خيابان                          
( مهران طعام ) خيابان اقاقيا1 مجتمع شهرك ويلايى اقاقيا طبقه همكف خريدارى از مالك رسمى 
آقاى / خانم فرزانه كيانى دهكردى محرز گرديده اسـت. لذا به منظور اطـلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهى مى شود، در صورتى كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضى 
اعتراضى داشته باشند مى توانند از تاريخ انتشار اولين آگهى به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين 
اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را 
به مراجع قضايى تقديم نمايند. بديهى است در صورت انقضاى مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. 
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/11/15
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/30

مهران رشيدى
رئيس اداره ثبت اسناد و املاك ناحيه دو كرج  شناسه آگهى : 1876551

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتى و اراضى 
و ساختمانهاى فاقد سند رسمى 

سازمان ثبت اسناد و املاك كشور
اداره كل ثبت اسناد و املاك استان البرز

اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملك كرج - ناحيه دو
هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

برابر راى شماره 140360331057004122 هيات اول / دوم موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت 
ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى مستقر در واحد ثبتى حوزه ثبت ملك كرج - ناحيه دو 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضى آقاى / خانم بهاره عزيزيان جليليان فرزند محمد باقر بشماره 
شناسنامه 720 صادره از خرمشـهر در يك قطعه زمين با بناى احداثى به مساحت 70 / 531  متر 
مربع از پلاك 1620 فرعى از 9 اصلى واقع در كرج ماهدشت خيابان ياس خريدارى از مالك رسمى 
آقاى / خانم بهاره عزيزيان جليليان محرز گرديده اسـت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهى مى شود ،در صورتى كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضى 
اعتراضى داشته باشند، مى توانند از تاريخ انتشار اولين آگهى به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين 
اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ، ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را 
به مراجع قضايى تقديم نمايند. بديهى است در صورت انقضاى مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/11/15
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/30

مهران رشيدى
رئيس اداره ثبت اسناد و املاك ناحيه دو كرج  شناسه آگهى : 1876579

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتى و اراضى 
و ساختمانهاى فاقد سند رسمى 

سازمان ثبت اسناد و املاك كشور
اداره كل ثبت اسناد و املاك استان البرز

اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملك كرج - ناحيه دو
هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

برابر راى شماره 140360331057004126 هيات اول / دوم موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت 
ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى مستقر در واحد ثبتى حوزه ثبت ملك كرج - ناحيه 
دو تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضى آقاى / خانم رضا فرزاد فرزند محمد به شـماره شناسنامه 
445 صادره بروجرد در سه دانگ مشاع از شش دانگ يك قطعه زمين با بناى احداثى به مساحت 
20 / 660 متر مربع از پلاك 9485 فرعى از 9 اصلى واقع در كرج ماهدشت خيابان (  مهران طعام  ) 
خيابان اقاقيا1 مجتمع شـهرك ويلايى اقاقيا طبقه همكف خريدارى از مالك رسمى آقاى / خانم 
فرزانه كيانى دهكردى محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهى مى شود ، در صورتى كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضى اعتراضى داشته 
باشند،  مى توانند  از تاريخ انتشار اولين آگهى به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و 
پس از اخذ رسيد ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضايى 
تقديم نمايند. بديهى اسـت در صورت انقضاى مدت مذكور و عدم وصـول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/11/15
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/30

مهران رشيدى
رئيس اداره ثبت اسناد و املاك ناحيه دو كرج  شناسه آگهى : 1876566

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتى و اراضى 
و ساختمانهاى فاقد سند رسمى 

بازداشت مأمور حراست اخراجي به اتهام آدم ربايي 
     آرمين بينا 

كارمن�دان اخراج�ي  حراس�ت يك�ي از 
برج ه�اي تج�اري تهران ك�ه با همدس�تي 
م�رد اتباعي پس�ر جوان�ي را براي س�رقت 
اموال�ش رب�وده بودن�د، بازداش�ت ش�دند. 
چند روز قبل پسر 22 ساله اي همراه پدرش به 
اداره پليس تهران رفت و از دو مرد جوان به اتهام 

آدم ربايي و سرقت اموالش شكايت كرد. 
ش��اكي در توضيح ماجرا گفت: »من دانش��جو 
هستم و يك روز قبل جشن تولدم بود و تعدادي 
از دوستانم برايم جش��ن گرفتند و به من كادو 
دادند. شب قبل يكي از دوستانم به نام كيوان كه 
در جشن تولدم حضور نداشت، مرا به كافي شاپي 
در برج تجاری در غرب دعوت ك��رد. من قبول 
كردم و همراه او به كافي شاپی رفتيم كه در طبقه 
بالاي برج است. نوشيدني سفارش داديم، اما از 
همان لحظه ورودمان تلفن دوس��تم مدام زنگ 
مي خورد. پش��ت خط دختر مورد علاقه اش بود 
كه مدام زنگ مي زد و من به او اعتراض كردم و 
تلفن همراهش را گرفتم. او ناراحت شد و با هم 
درگير شديم. در جريان آن ميزمان به هم ريخت 
و مأموران حراست برج تجاري هم آمدند و ما را 
با خودش��ان بردند. آنها تلفن همراه دوستم را از 
من گرفتند و تحويلش دادند و بعد هم مرا كتك 

زدند. پس از اينكه كتك زدنشان تمام شد، به زور 
از من تعهد گرفتند كه ديگر به برج تجاري نروم 

و من هم از ترس تعهد دادم.«
     آدم ربايي 

ش��اكی ادامه داد: »وقتي از ب��رج تجاري بيرون 
آمدم يكي از مأموران حراس��ت كنار من به راه 
افت��اد و گفت مي خواه��د مطمئن ش��ود كه از 
اين محل دور ش��ده ام. حرفي نزدم ت��ا اينكه به 
خودرويم رس��يدم و مأمور حراس��ت هم به زور 
سوار خودرويم شد. او شوكر همراه داشت و چند 
باري به من با شوكر شوك وارد كرد و خواست كه 
خودرويم را روشن و حركت كنم. از ترس تسليم 
او ش��دم و به راه افتادم تا اينكه در ميانه های راه 
گفت كه توقف كنم. وقتي توقف كردم مرد جواني 
كه معلوم بود از اتباع است، سوار خودرو شد كه 
فهميدم دوست مأمور حراست است. آنها مرا به 
بيابان هاي اطراف تهران بردند و در آنجا به شدت 
كتك زدند و 5 ميليون تومان پولي را كه دوستانم 
به عنوان كادوي تولد به م��ن داده بودند به زور 
گرفتند. هر چقدر گفتم خانواده ام نگرانم هستند 
و التماس كردم كه مرا رها كنند، فايده اي نداشت 
تا اينكه از من فيلمی س��ه دقيق��ه اي گرفتند و 
مجبورم كردند مقاب��ل دوربين تلفن همراه آنها 
به دروغ بگويم در درگيري به اموال كافي ش��اپ 

آسيب رسانده ام و تعهد مي دهم كه ديگر به آنجا 
نروم. به هرحال آنها مرا تا ساعت 4 صبح گروگان 

گرفتند و سپس رها كردند.«
    كارگر اخراجي 

با ش��كايت پس��ر جوان، پرونده براي رسيدگي 
به دس��تور قاضي گودرزي، بازپرس دادس��راي 
امور جنايي تهران در اختي��ار تيمي از مأموران 
قرار گرف��ت. بررس��ي هاي مأموران نش��ان داد 
شاكي ش��ب حادثه به كافي شاپ رفته و در آنجا 
با دوستش درگير ش��ده اند. بنابراين مأموران به 
كافي شاپ رفتند و در تحقيق از مأموران حراست 
آنجا متوجه شدند مرد آدم ربا يكي از كارمندان 
حراس��ت برج تجاري بوده كه مدتي قبل اخراج 

شده است. 
با به دست آمدن اين اطلاعات، كارمند اخراجي 
تحت تعقيب قرار گرفت و مأموران او و همدستش 
را شناسايي و بازداش��ت كردند. متهم اصلي در 
بازجويي ها، آدم ربايي و س��رقت از پسر جوان را 
انكار كرد و مدعي ش��د فقط از او تعهد گرفته تا 
به آن كافي شاپ نرود. دلايل و شواهد حكايت از 
آن دارد دو متهم مرتكب آدم ربايي ش��ده اند، به 
همين دليل متهمان براي تحقيقات بيش��تر در 
اختيار مأموران قرار گرفتند. همچنين تحقيق 

درباره جرائم احتمالي دو متهم ادامه دارد. 

مرگ غم انگيز  اعضاي 
يك خانواده  در آتش

 جنايي نيست 
   غلامرضا مسكني 

تحقيقات پليس پايتخت نشان داد سه عضو يك خانواده كه در 
آتش سوزي به كام مرگ رفته اند، جنايي نيست. بررسي ها نشان 
آتش سوزي با آتش گرفتن لحاف كرسي هنگام مصرف مواد 
مخدر رخ داده و سپس آتش به طبقات ديگر سرايت كرده است. 
صبح روز پنج شنبه بيس��ت و پنجم بهمن ماه امسال به مأموران 
پليس تهران خبر رسيد خانه قديمي در يكي از خيابان هاي جنوب 

شرقي دچار آتش سوزي شده است. 
وقتي مأموران به محل حادثه رسيدند، ديدند ساختمان سه طبقه 
قديمي آتش گرفته و آتش نش��انان هم در ح��ال خاموش كردن 

آتش هستند. 
بررسي ها نشان داد در اين ساختمان مسكوني زنی سالخورده  به نام 
پروين همراه دو پسر ميانسالش زندگي مي كنند و آنها در ميان دود 

آتش گرفتار شده اند. 
   اجساد سوخته شده 

لحظاتي بعد آتش نش��انان اع��لام كردند آتش مه��ار و خاموش 
شده است و تيمي از امدادگران و مأموران پاي در ساختمان قديمي 
گذاشتند و در طبقه سوم خانه با جسد زن 80 ساله و دو پسر 50 و 

45 ساله اش روبه رو شدند كه دچار سوختگي شده بودند. 
از آنجايي كه احتمال مي رفت حادثه آتش س��وزي عمدي باشد، 
بازپرس ويژه قتل دادس��راي امور جنايي ته��ران همراه تيمي از 

كارآگاهان اداره دهم پليس آگاهي راهي محل شدند. 
بررس��ي هاي تيم تحقيق و نظريه ابتدايي پزشكي قانوني نشان 
مي داد مادر و دو پسرش بر اثر سوختگي و استنشاق دي اكسيد 

كربن به كام مرگ رفته اند. 
   فرضيه قتل 

گفته هاي يكي از همسايه ها به تيم تحقيق حكايت از آن داشت 
آتش سوزي عمدي بوده است. 

مرد همس��ايه در ادعايي گفت: » پروين در اين ساختمان همراه 
دو پسرش زندگي مي كرد. او معلول بود و معمولاً با ويلچر بيرون 
مي آمد و دو پس��رش هم معتاد به مواد مخدر بودند. دو پس��رش 
دوستاني داشتند كه به خانه شان رفت و آمد مي كردند. دقايقي قبل 
از آتش سوزي من مردي را ديدم كه از كوچه آنها به سرعت در حال 
فرار بود و لحظاتي بعد هم ناگهان دود و آتش از خانه پروين بلند شد 
و ما هم به آتش نشاني خبر داديم. من احتمال مي دهم آن مرد با دو 
پسر پروين اختلاف داشته و وسيله مشتعلي را به داخل خانه آنها 

پرتاب كرده و باعث آتش سوزي شده است.«
با ادعاي مرد همسايه، فرضيه قتل سه عضو خانواده بر اثر آتش سوزي 
عمدي براي مأموران قوت گرفت و تيم جنايي تحقيقات فني خود را 

براي آشكار كردن زوايايي پنهان اين حادثه آغاز كرد. 
   لحاف كرسي 

مأموران در طبقه اول با كرسي سوخته شده اي روبه رو شدند كه 
مشخص شد اين كرسي با اجاق گاز تك شعله اي گرم مي شده است. 
از س��وي ديگر مأموران در تحقيقات ميداني دريافتند اتاقي كه 
كرس��ي در آن قرار دارد، محل مصرف مواد مخدر دو برادر بوده و 
اجاق گاز تك شعله هم گرمايش كرسي را براي آنها فراهم مي كرده 

و هم وسيله اي براي مصرف مواد مخدر دو برادر بوده است. 
در ادامه كارشناسان آتش نشاني هم اعلام كردند آتش از طبقه اول 
و با آتش گرفتن لحاف كرسي شروع ش��ده و به طبقه دوم و سوم 
رسيده است، بنابراين معلوم شد دو برادر كنار كرسي بودند كه به 
دلايلي لحاف كرسي آتش مي گيرد و آنها قادر به مهار آن نبوده اند. 
وقتي شعله هاي آتش همه خانه را در بر مي گيرد دو برادر به طبقه 
سوم مي روند تا مادر معلولشان را به بيرون منتقل كنند، اما هنگام 
خروج از طبقه سوم در ميان دود و آتش گرفتار مي شوند و جانشان 

را از دست مي دهند. 
   فريادهاي كمك خواهي 

در تحقيقات از همسايه ها هم مشخص شد هنگامي كه آتش به 
طبقه سوم مي رسد تعدادي از همسايه ها متوجه فرياد كمك خواهي 
دو برادر شده اند، اما كسي قادر به كمك كردن آنها نبوده تا اينكه 
آتش نشانان به محل مي آيند و پس از خاموش شدن آتش با اجساد 

آنها روبه رو مي شوند. 
با به دست آمدن اين اطلاعات، فرضيه قتل سه عضو خانواده تا زمان 
اعلام نظريه پزش��كي قانوني در خصوص علت اصلي مرگ براي 

مأموران رنگ باخت. 
پرونده آتش سوزي مرگبار تا اعلام نظريه پزشكي قانوني روي ميز 

بازپرس جنايي باز است. 

مسموميت 15 دانش آموز 
با گاز مونوكسيدكربن

 در ايذه
م�دارس  از  يك�ي  در  دانش آم�وز   15
شهرس�تان اي�ذه دچ�ار مس�موميت ب�ا گاز 
مونو كس�يد كربن   و به بيمارس�تان منتقل شدند. 
به گزارش ايسنا، دكتر ياسين افرا، مدير روابط عمومي 
دانش��گاه علوم پزش��كي جندي ش��اپور اهواز درباره 
اين خبر گف��ت: صبح ديروز دوش��نبه 29 بهمن ماه، 
15دانش آموز در يكي از مدارس شهرستان ايذه دچار 
مس��موميت با گاز مونوكس��يدكربن  و به بيمارستان 

شهداي ايذه منتقل شدند. 
 وي افزود: دانش آموزان تحت مراقبت هاي پزش��كي 
هستند و حال عمومي آنها مطلوب گزارش شده است 
 و  با تداوم پايداري شرايط جسمي آنها، در ساعت هاي 

آينده ترخيص مي شوند. 

بازداشت گداي
 شاسي بلند سوار در رشت

زن  دس�تگيري  از  رش�ت  انتظام�ي  فرمانده�ي 
شاس�ي بلند س�وار ك�ه مش�غول گدايي ب�ود، خب�ر داد. 
سرهنگ عيس��ي روش��ن قلب گفت: مأموران گشت انتظامي 
كلانتري 22 شهرستان رشت هنگام گشت زني به زني ۶0 ساله 
كه مش��غول گدايي بود، مي شوند. در بررس��ي بيشتر مأموران 
سوييچ خودروي سوزوكي شاسي بلند ويتارا را از او كشف كردند 
و مشخص شد خودروي شاسي بلند كه در همان نزديكي پارك 
شده متعلق به او است. همچنين معلوم مي شود اين فرد داراي 
تمكن مالي است و با فريب شهروندان در حال گدايي است كه 
متهم بازداشت و خودروي وي  توقيف شد. مأموران در بازرسي از 

خودروي وي هم مقدار زيادي نذورات مردمي كشف كردند. 

   آرزوي سفر به آفريقا 
پرستو، دختر 18 س��اله اي است كه با همدستي 
يكي از دوستانش نقشه سرقت از خانه عمويش را 
طراحي و اجرا كرده است. او مدعي است تصميم 
داشته همراه دوستش با پول هاي سرقتي نوروز 
امس��ال براي تفريح به آفريقای جنوبي بروند كه 

دستگير مي شوند. 
پرستو سابقه داري؟ 

نه، من خلافكار نبودم كه بخواهم سابقه كيفري 
يا سرقت داشته باشم. اولين بار است كه دستگير 

شدم. 
چه شد كه تصميم به سرقت گرفتي؟ 

واقعيتش يكي از آرزوهايم اين بود كه براي تفريح 
به كش��ورهاي اروپايي و آفريقايي ب��روم. خيلي 
دوست داش��تم امسال نوروز يك س��فر تفريحي 
به آفريقاي جنوبي داش��ته باشم، اما وضع مالي ام 
خوب نبود و نمي توانس��تم به آرزويم برس��م، به 
همين خاطر تصميم گرفتم از خانه عمويم سرقت 

كنم و با پول هاي سرقتي به آرزويم برسم. فهميدم 
او مقدار زيادي س��كه و پول خارجي در خانه اش 
نگهداري مي كند. واقعيتش اين نقشه از شب يلدا 
به ذهنم خطور كرد. آن شب همه خانه مادربزرگم 
دعوت بوديم و هم��ه از كار و زندگ��ي و وضعيت 
اقتصادي كش��ور و مس��ائل ديگر با هم صحبت 
مي كردند. عمويم پزشك زيبايي است و وضع مالي 
خوبي دارد، آن شب از صحبت هايش متوجه شدم 
50 هزار يورو و 30 سكه طلا براي سرمايه گذاري 
خريده اس��ت. وقتي ش��نيدم وسوس��ه شدم كه 
طلاهايش را س��رقت كنم و از همان ش��ب نقشه 

سرقت را طراحي كردم. 
كليد يدك را چطوري به دست آوردي؟ 
من ابتدا يك بار به بهانه اي به خانه عمويم رفتم و 
محل نگهداري پول ها و سكه هايش را پيدا كردم. در 
ميهماني بعدي به صورت مخفيانه كليد خانه شان 
را از كي��ف زن عمويم برداش��تم. وقتي همه چيز 
كامل شد به دوستم كه با هم تصميم گرفته بوديم 

به سفر خارج از كشور برويم، پيشنهاد سرقت دادم 
و او هم قبول كرد. 

وضع مالي خانواده ات خوب نيست؟ 
ما وضع مالي خوبي داشتيم. پدرم تاجر بود، اما چند 
سال قبل ورشكست شد. در واقع يكي از دوستانش 
از پدرم كلاهبرداري كرد و پدرم بدهي بالا آورد و 
به زندان افتاد. هرچه داشتيم فروختيم و پدرم را از 
زندان آزاد كرديم و الان وضع مالي خوبي نداريم. 

درباره شب سرقت توضيح بده؟ 
نقشه ما كامل بود و من منتظر ماندم تا عمويم و 
خانواده اش به ميهماني يا مس��افرت بروند. شب 
حادث��ه متوجه ش��دم خانه عمه ام ش��ام دعوت 
هس��تند و اين بهترين فرصت براي سرقت بود. 
وقتي آنها به ميهماني رفتند، من و دوستم لباس 
يك دست مش��كي پوش��يديم و نقاب زديم و با 
كليد يدك وارد خانه عمويم ش��ديم. به سرعت 
اموال او را س��رقت كرديم و بيرون آمديم. تصور 
مي كرديم نقشه را بدون نقص اجرا كرده ايم، اما 

خبر نداشتم كه تلفن همراهم را در خانه عمويم 
جا گذاشته ام. 

چه ش�د ك�ه موبايل�ت را در آنجا جا 
گذاشتي؟ 

من كمي فراموش كارم. آن شب گوشي ام را روي 
لبه تخت گذاشتم تا س��كه  و پول هاي خارجي را 
كه داخل تخت جاسازي شده بود، بردارم. وقتي 
سرقتمان را انجام داديم و از آنجا بيرون آمديم، 

من فراموش كردم تلفن همراهم را بردارم. 
كي متوجه شدي؟ 

وقتي به خانه دوس��تم برگش��تيم، متوجه شدم 
تلفن همراهم را جا گذاشته ام. ما بلافاصله به خانه 
عمويم برگشتيم، اما ديديم چراغ هاي خانه آنها 
روشن است كه فهميدم به خانه برگشته اند. ديگر 

كاري از دستمان ساخته نبود. 
بعد چه كار كرديد؟ 

متوجه شديم كه دستمان رو شده و فرار كرديم، 
اما به دام افتاديم. 



نعيم قاسم: اسرائيل سه شنبه خارج  نشود 
می دانيم چه کنيم 

با وجود تلاش ه�اي امریکا براي باق�ي ماندن ارتش اس�رائيل در 
پنج نقط�ه لبنان، دبي�رکل حزب الله ب�ا اش�غالگران اتمام حجت 
کرد که روز سه ش�نبه همه نيروهاي اس�رائيلي باید از تمام خاک 
لبنان خارج ش�وند و با پایان این ضرب الاجل هيچ عذر و بهانه اي 
پذیرفته نيس�ت و حک�م مقابله با اش�غالگري مش�خص اس�ت. 
با پايان مهلت تعيين ش��ده در تواف��ق آتش بس ميان لبن��ان و رژيم 
صهيونيستي، اسرائيل همچنان بر حضور نظامي خود در جنوب لبنان 
اصرار مي ورزد که اين اقدام با واکنش تند حزب الله مواجه شده است. 
شيخ نعيم قاسم، دبيرکل حزب الله لبنان روز دوشنبه در سخنراني خود 
به مناسبت سالگرد فرماندهان ش��هيد حزب الله، بر لزوم خروج کامل 
رژيم صهيونيستي از خاک لبنان تا تاريخ تعيين شده تأکيد کرد. نعيم 
قاسم اظهار داشت که اس��رائيل بايد تا ۳۰ بهمن به طور کامل از لبنان 
عقب نشيني کند و هيچ بهانه اي براي تأخير قابل قبول نيست. به گزارش 
المنار، دبيرکل حزب الله تأکيد کرد: »اگر صهيونيست ها در هر نقطه اي 
از خاک لبنان باقي بمانند در حکم اشغالگر هستند و همه مي دانند ما با 

اشغالگران چه مي کنيم.«
همزمان با اين س��خنراني، رژيم صهيونيس��تي که در بيش از دو ماه 
گذش��ته صدها بار آتش بس را نقض کرده اس��ت، ديروز هم حملات 
هوايي به مناطق مختلف لبنان انجام داد. سران اسرائيل مدعي هستند 
که حزب الله به تعهداتش در ذيل توافق آتش بس براي عقب نش��يني 
از جنوب لبنان عمل نکرده و ارتش صهيونيس��تي ب��راي مقابله با اين 
تهديدات مجبور است در جنوب لبنان بماند، اما سخنان نعيم قاسم به 
نوعي اتمام حجت با سران تل آويو بود که اگر بخواهند به ماجراجويي 
ادامه دهند، سرنوشتي تلخ در انتظار آنهاست. حزب الله در جنگ اخير 
نشان داد که چه توانايي هايي براي ضربه زدن به دشمن صهيونيستي 
دارد و در صورتي که دور جديد درگيري ها ش��روع شود، اين بار تمام 
سرزمين هاي اشغالي زير آتش موش��کي مقاومت لبنان قرار خواهند 
گرفت و به جاي 7۰ ه��زار نفر، بيش از 2ميليون شهرک نش��ين آواره 

خواهند شد. 
 بيروت در دام دشمن نيفتد 

دبيرکل حزب الله در ادامه سخنراني خود گريزي هم به تحولات داخلي 
لبنان زد و به سياسيون بيروت گوشزد کرد که در دام دشمن نيفتند. 
نعيم قاس��م درباره لغو پرواز تهران - بيروت که تنش هايي را در داخل 
لبنان به وجود آورد، تأکيد کرد: »بين ايران و لبنان علايق زيادي وجود 
دارد و ما مي خواهيم که با اين امور عاقلانه برخورد کنيم و هواپيمايي 
ايران را به عنوان بخشي از حاکميت کشور به لبنان برگردانيم.« نعيم 
قاسم خاطرنش��ان کرد: »من هواداران خود را به وسيع ترين مشارکت 
و بالاترين س��طح نظم و انضباط دعوت مي کنم. م��ن از دولت لبنان 
مي خواهم در تصميم خود براي جلوگيري از حمل ونقل هوايي ايران 
تجديدنظر کند.« دبيرکل حزب الله گفت: »با رئيس دولت تماس گرفتم 
و نخس��ت وزير گفت که اس��رائيل تهديد کرده که چنانچه هواپيماي 
ايراني در ف��رودگاه رفيق حريري فرود بيايد ب��ه آن حمله مي کند. آيا 
درست است که رژيم صهيونيستي هر کاري را که مي خواهد بکند و ما 
اين تجاوز را قبول و پروازها را ممنوع کنيم. از دولت مي خواهيم که بر 

اساس حاکميت ارضي لبنان موضع گيري کند.« 
دبيرکل حزب الله براي اينکه به دولتمردان بيروت يادآوري کند که چه 
مسئوليت هايي در قبال مردم دارند، خاطرنشان کرد: »آنچه اسرائيل 
در کشور لبنان تخريب کرده است، دولت لبنان مسئوليت تلاش براي 
بازسازي کشور را دارد .« شيخ نعيم قاسم در عين حال گفت: »مردم را 
ترک نخواهيم کرد، با اسکان، ترميم يا بازسازي و خواست خدا، خانه ها 

بهتر از آن باز مي گردند.«
اين اظهارات نعيم قاسم کنايه به دولت جديد لبنان است که بدون کمک 
حزب الله و حتي ايران نمي تواند از زير آوارهاي تخريب شده بيرون بيايد. 
بر اساس آمارها حداقل 12ميليارد دلار براي بازسازي لبنان نياز است 
که اين هزينه از عهده دولت تحريم شده خارج است و براي سر و سامان 
دادن به اين وضعيت اسفبار به کمک حزب الله نياز دارد. بنابراين، اين 
هشداري به بيروت است که اگر بخواهد به اين وضع ادامه دهد پولي در 

ميان نخواهد بود که لبنان را از اين وضع نجات دهد. 

 شاخ و شانه تایوان براي چين با تغيير لحن امریکا
پس از تغيير لحن امريکا درباره وضعيت اس��تقلال تايوان، وزارت 
دفاع تايپه تأکيد ک��رد که تنگه تايوان متعلق به چين نيس��ت. به 
گزارش ايرنا به نقل از رويترز، وزارت دفاع تايوان روز دوشنبه اعلام 
کرد که تنگه تايوان به طور قطع در حوزه حق حاکميت چين نيست 
و هرگونه تلاش پکن براي ايجاد تنش يک تهديد واقعي براي امنيت 
جهاني است. در بيانيه اين وزارتخانه آمده است که صلح و ثبات در 
اين تنگه نه تنها موضوع نگراني براي تايوان، بلکه يک نگراني براي 
کش��ورهاي دموکراتيک و آزاد در سراسر جهان است. ارتش چين 
ديروز عبور يک کش��تي جنگي کانادايي از تنگه تايوان را محکوم 
کرد و گفت که نيروهاي هوايي و دريايي پکن اين کشتي را زير نظر 
گرفته اند و به آن هشدار داده اند. عبور اين کشتي کانادايي تنها چند 
روز پس از اقدامي مشابه توسط کشتي هاي نيروي دريايي امريکا 

انجام شده است. 
-----------------------------------------------------

  سفر هيئت طالبان به ژاپن
يک هيئت حکومت سرپرست طالبان براي اولين بار به ژاپن سفر کرده 
و به اعتقاد تحليلگران يک سفر ديپلماتيک کم نظير به خارج از منطقه 
را رقم زده اس��ت. به گزارش خبرگزاري فرانسه زمان آغاز سفر هيئت 
طالبان از روز ش��نبه به مدت يک هفته اعلام شده است. مقام هايي از 
وزارتخانه هاي امور خارجه، تحصيلات عالي و اقتصاد در هيئت اعزامي 
حکومت سرپرست افغانستان به ژاپن حضور دارند. لطيف نظري، معاون 
وزير اقتصاد طالب��ان به عنوان يکي از اعضاي هيئ��ت اعزامي به ژاپن، 
با انتشار پيامي در شبکه اجتماعي ايکس نوش��ت: ما به دنبال تعامل 
آبرومندانه با جهان براي يک افغانستان قوي، متحد، پيشرفته، مرفه، 

توسعه يافته و عضوي فعال در جامعه جهاني هستيم. 
-----------------------------------------------------

  مناظره ۴ نامزد پست صدراعظمي آلمان
يک هفته مانده تا زمان برگ��زاري انتخابات زودهنگام در آلمان، چهار 
نامزد پست صدراعظمي اين کشور در يک مناظره تلويزيوني از اهداف 
خود و برنامه هاي شان براي نجات اين کشور گفتند. چهار نامزد پست 
صدراعظمي آلمان، فردريش مرز، اولاف شولتس، روبرت هابک و آليس 
وايدل روز يک شنبه تنها يک هفته مانده تا زمان برگزاري انتخابات در 
يک مناظره زنده تلويزيوني روي صحنه رفتند.  به گزارش تلويزيوني 
دويچه وله به دنبال فروپاش��ي دولت ائتلافي کنون��ي در نوامبر )آبان( 
س��ال گذش��ته، انتخابات زودهنگام در تاريخ 2۳ فوريه )۵ اس��فند( 
برگزار مي شود. اين ش��بکه تلويزيوني خاطرنش��ان کرده است که در 
حال حاضر جناح راست در نظرس��نجي ها پيشتاز است؛ بدين ترتيب 
که حزب محافظه کار دموکرات مسيحي )CDU( به رهبري فردريش 
مرز با حدود ۳۰ درصد و حزب راس��ت افراط��ي آلترناتيو براي آلمان 
)AFD( به رهب��ري آليس وايدل با حدود 2۰ درص��د آرا در صدر قرار 
دارند. حزب چپ ميانه سوس��يال دموکرات )SPD( به رهبري اولاف 
ش��ولتس صدراعظم کنوني در حال حاضر با 1۵درصد در رتبه سوم و 
حزب سبز رابرت هابک، معاون صدراعظم، با کمي بيش از 1۳ درصد 

در رتبه چهارم قرار دارد. 
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  گزارش  یک

سخنگوي وزارت خارجه:
موضع همزمان مذاکره و تهدید امریکا قابل اتکا نیست

سخنگوي وزارت خارجه در واکنش به   اظهارات مشاور 
امنيت ملي امریکا و فرستاده رئيس جمهور این کشور 
در امور غرب آس�يا درباره برنامه هسته اي ایران، نه 
تنها بر پيگيري حقوق هسته اي در چارچوب ان پي تي 
تأکيد کرد بلک�ه رویک�رد امریکایي ها را ب�ا عنوان 
»اظهاراتي ممل�و از تناقض و تزوی�ر« توصيف کرد. 

دونالد ترامپ با نگاهي به اکتبر 2۰2۵ که با اس��تناد به 
برجام موعدي مهم محسوب مي شود، فشار حداکثري 
عليه ايران را در دستور کار قرار داده است تا هرچه زودتر 
در زمينه مسئله هس��ته اي به توافقي با ايران برسد. به 
اين منظور، پياپي از کاخ س��فيد س��يگنال های مذاکره 
به گوش می رسد و از طرف ديگر تهديد به تقابل. مايک 
والتز، مش��اور امنيت ملي کاخ س��فيد روز يک شنبه در 
مصاحبه اختصاصي با »فاکس نيوز« در پاسخ به سؤالي 
درباره گزارش »واشينگتن پست« درباره کمک ادعايي 
امريکا به رژيم صهيونيس��تي براي مقابله با ايران گفت: 
»من مي توانم درب��اره آنچه رئيس جمه��ور بارها گفته 
است، حرف بزنم. ايران نمي تواند سلاح هسته اي داشته 
باش��د. اکنون نمي توانم وارد جزئي��ات اينکه چگونه به 
اين هدف مي رس��يم، بشوم.« مش��اور امنيت ملي کاخ 
س��فيد اضافه کرد: »رئيس جمهور تمايل دارد هر اقدام 
لازمي را در اين راستا انجام دهد؛ همه گزينه ها روي ميز 
است. همچنين، اگر آنها بخواهند از برنامه هسته اي شان 
صرف نظر کنند، مذاکره با ايران خوب است!« مايک والتز 
افزود: »رئيس جمهور ترامپ درباره اين موضوع که ايران 
نبايد هرگز سلاح هسته اي داشته باش��د، بسيار جدي 
است.« »اس��تيو ويتکاف« هم در س��خناني با اشاره به 
مسائل غرب آسيا، موضع گيري مشابهي داشت: »وقتي به 
درگيري خاورميانه نگاه مي کنيد، منشأ آن به تهران ختم 
مي شود، اما بزرگ ترين مس��ئله ايران، برنامه هسته اي 
است.« فرستاده ترامپ به غرب آسيا افزود: »همان طور 
که رئيس جمهور تأکيد کرده است، ايران نبايد به سلاح 
هس��ته اي دس��ت پيدا کند.« اما به گفته او، اين مسئله 
مي تواند از طريق ديپلماسي حل شود. اگر ايران علاقه اي 
به مذاکره و روند ديپلماتيک نش��ان دهد، دولت امريکا 

براي گفت وگو آماده است. 
 اسرائيل هيچ غلطي نمي تواند بکند

به گزارش »جوان«، اس��ماعيل بقايي روز دوش��نبه در 
نشست هفتگي با خبرنگاران داخلي و خارجي به اظهارات 
اين دو مقام امريکايي پاسخ داد. او در پاسخ به پرسشي 
درباره سخنان مشاور امنيت ملي کاخ سفيد گفت: »ايران 
طي سه دهه گذشته با جديت حقوق و تعهدات خود را 
طبق ان پي تي مدنظر داشته و هر آنچه به عنوان برنامه 
هس��ته اي صلح آميز ايران در حال انجام است براساس 
حقوق غيرقابل تفکيک ايران به عن��وان عضو ان پي تي 

انجام شده و در اين مسير هيچ سس��تي به خودمان راه 
نخواهيم داد.« بقايي درباره اظهارات فرستاده ترامپ به 
خاورميانه درباره مذاکره با ايران هم گفت: »اين حرف ها 
را نمي توان جدي گرفت. به دليل اينکه حرف با عمل بايد 
متناظر باشد. شما نمي توانيد از يک طرف تهديد به از بين 
بردن کنيد و از سوي ديگر ادعا کنيد که طرفدار گفت وگو 

و صحبت هستيد.«
 بقايي خاطرنش��ان کرد: »به هيچ عن��وان اين حرف ها 
با رفتاره��ا همخواني ندارد و آن چيزي که ما احس��اس 
مي کنيم اين اس��ت که متأس��فانه اين اظهارات مملو از 
تناقض و تزوير است.« سخنگوي دس��تگاه ديپلماسي 
در پاسخ به س��ؤالي درباره رايزني ايران براي عدم صدور 
قطعنامه در نشس��ت آتي ش��وراي حکام آژانس گفت: 
»ديپلماسي امری جاري و منظم است و ما هم از طريق 
نمايندگي دائم ايران در وين و مراوداتي که با طرف هاي 
ديگر داريم از جمله در سطح مديران سياسي ملاحظات 
و مباحث خود را مطرح مي کنيم و اين مراودات دوسويه 
است و در کنش ها و واکنش هاي طرف ها تأثير مي گذارد.« 
سخنگوي وزارت خارجه در پاسخ به سؤالي در خصوص 
اظهارات رافائل گروس��ي، مديرکل آژان��س بين المللي 
انرژي اتمي درب��اره مدت زمان کوت��اه براي حل وفصل 
اختلاف درباره برنامه هسته اي ايران هم گفت: »مديرکل 
آژانس بايد در چارچوب وظايف و مسئوليت هاي يک نهاد 
بين المللي اظهارنظر کند و ايجاد التهابات سياسي قطعاً 
کمک کننده نيست و خارج از چارچوب وظايف مديرکل 
تلقي مي ش��ود و اميدواريم در اين خصوص تجديدنظر 
کند.« بنيامين نتانياهو، نخست وزير رژيم صهيونيستي 
اظهاراتي داش��ت با مضمون »تمام ک��ردن کار ايران با 
همراهي امريکا«. س��خنگوي دستگاه ديپلماسي گفت: 
»در دنياي اي��ده آل، قاعدتاً اين ط��ور تهديدها به منزله 
نقض فاحش منشور ملل متحد است و بيان کننده چنين 

تهديدي بايد در س��طح بين المللي م��ورد مؤاخذه قرار 
بگيرد.« اين ديپلمات ارش��د تصريح کرد: »در رابطه با 
کشوري مانند جمهوري اسلامي ايران پاسخ اين است که 

هيچ غلطي نمي توانند بکنند.«
 رایزني هاي عراقچي در راستاي ثبات منطقه

همچني��ن، دي��روز در راس��تاي ديپلماس��ي منطقه، 
س��يدعباس عراقچي، وزير امور خارجه ايران در حاشيه 
دومين روز از گردهمايي کش��ورهاي حاش��يه اقيانوس 
هند در مس��قط طي ديدار با س��يد بدر البوس��عيدي، 
همتاي عماني خود، با اش��اره به موقعي��ت و نقش مهم 
ايران و عمان در منطقه خليج فارس و اقيانوس هند ابراز 
اميدواري کرد مباحث و ايده هاي س��ازنده مطرح شده 
در جلس��ات مختلف و متعدد اجلاس مسقط زمينه ساز 
توس��عه و گس��ترش همه جانبه روابط بين کشورهاي 
شرکت کننده در اين اجلاس به خصوص در جهت تقويت 
ش��راکت و همکاري در عرصه اقتصاد دريامحور باش��د. 
محمد عبدالسلام، سخنگو و رئيس هيئت مذاکره کننده 
دولت نجات ملي يمن هم صبح دوش��نبه در مس��قط با 
عراقچي ديدار داش��ت. وزير امور خارجه در اين ديدار با 
تمجيد از همبستگي شرافتمندانه دولت و مردم يمن با 
مردم مظلوم فلس��طين در برابر اشغالگري و نسل کشي 
شانزده ماهه رژيم صهيونيس��تي در غزه، تأکيد کرد که 
اين پشتيباني نقش مهمي در پيروزي مردم و مقاومت 
فلسطين و تحميل آتش بس بر رژيم صهيونيستي داشت. 
عبدالسلام نيز با ابراز خرسندي از تحميل توافق آتش بس 
به رژيم صهيونيس��تي تصريح کرد: »م��ا روند تحولات 
منطقه و اجراي تواف��ق آتش بس را دنب��ال مي کنيم و 
نسبت به هرگونه تحرک متجاوزان در آمادگي کامل به 
سر مي بريم و نحوه اقدامات آتي يمن در حمايت از مردم 
فلسطين به ميزان پايبندي طرف مقابل به اجراي کامل 

آتش بس بستگي دارد.«

    گزیده   گزارش 2

برخ�لاف اظه�ارات مقام�ات امریکایي که 
مي گوین�د مذاکرات مرحل�ه دوم آتش بس 
در غ�زه ظ�رف چن�د روز آین�ده ش�روع 
مي ش�ود، اطرافيان نتانياهو بر این موضوع 
پافش�اري مي کنند ک�ه مرحل�ه اول که در 
حال حاض�ر اجرا مي ش�ود، ب�دون ورود به 
مذاکرات مرحل�ه دوم تمدید خواهد ش�د. 
به رغم هشدار ميانجيگران نس��بت به تعلل در 
ازسرگيري مرحله دوم مذاکرات آتش بس، کابينه 
افراطي بنيامين نتانياهو، نخس��ت وزير اسرائيل 
تمايلي به دور جديد گفت وگوها در دوحه ندارد. 
ش��بکه 1۴ رژيم صهيونيس��تي روز دوشنبه به 
نقل از يک منبع سياسي صهيونيستي گزارش 
داد در مورد توافق آتش بس ميان فلسطيني ها 
و تل آويو مرحله دومي وجود نخواهد داشت اما 
براي آزادي تعداد بيشتر اس��را از هر دو طرف و 
تداوم توافق آتش بس، مرحله اول تمديد خواهد 
ش��د. صحبت هاي اين مقام صهيونيست نشان 
مي دهد که ارزيابي اس��رائيل بر اين اس��ت که 
حماس مطالبات اي��ن رژيم در مرحل��ه دوم را 
نپذيرد و احتمالاً توافق از هم فرو بپاشد. شايد به 
همين دليل است که رژيم صهيونيستي با وجود 
تهديدهاي صريح دونالد ترامپ، رئيس جمهور 
امريکا که گفت در صورت عدم آزادي همه اسراي 
صهيونيس��تي غزه را به جهنم تبديل مي کند، 

نخواس��ت در زمان فعلي به جنگ بازگردد، در 
حالي که حماس روز ش��نبه طب��ق توافقي که 
از ابتدا صورت گرفته بود عمل کرد و تنها س��ه 
اسير صهيونيست را آزاد کرد. مرحله دوم بيشتر 
روي جنبه هاي سياس��ي و اداره غ��زه در دوران 
پساجنگ تأکيد دارد و از آنجا که سران تل آويو 
فشار مي آورند تا حماس را خلع سلاح کرده و از 
غزه بيرون کنند، رهبران اين جنبش زير بار اين 
فش��ارها نخواهند رفت. روزنامه العربي الجديد 
ديروز به نقل از منابع آگاه گزارش کرد که رهبران 
حماس طي روزهاي گذش��ته تحت فشارهاي 
گسترده اي با هدف خلع سلاح مقاومت در غزه 
و کن��ار رفتن از عرص��ه تحولات سياس��ي قرار 
گرفته اند. بر اس��اس اين گزارش، خواسته هاي 
مذکور به عنوان زمينه سازي براي آغاز مرحله دوم 
توافق آتش بس و بازسازي غزه مطرح شده اند. اين 
درحالي است که حماس به مسئولان کشورهاي 
عربي از جمله مصر ابلاغ کرده که آماده حمايت 
از گروه هاي فلسطيني حاکم بر نوار غزه است اما 
به هيچ عنوان حاضر به مذاکره در خصوص خلع 
سلاح مقاومت نيست، مگر آنکه يک جدول زماني 
مشخص براي تشکيل کشور فلسطين با مرزهاي 
مشخص ارائه ش��ود و بعد از آن مي توان موضوع 
ادغام نيروهاي مقاومت در سرويس هاي امنيتي 

فلسطين را بررسي کرد. 

رئي�س کنفران�س امنيت�ي موني�خ پس از 
اتم�ام ای�ن کنفران�س امنيت�ي گف�ت که 
نشس�ت امس�ال یک کابوس اروپایي بود. 
 ،DPA به گزارش ايسنا به نقل از شبکه خبري
»کريستوف هوسگن« رئيس کنفرانس امنيتي 
مونيخ آلمان گفت که اين نشست امنيتي نشان 
داد که امريکاي تحت رهبري )دونالد( ترامپ در 
سياره اي متفاوت زندگي مي کند. ما همچنين 
متوجه شديم که حتي سناتورهاي جمهوريخواه 
در صحبت کردن علني بسيار محتاط هستند 
زيرا از رئيس جمهور خود مي ترسند. هوسگن 
گفت بعد از س��خنراني مع��اون اول ترامپ در 
روز جمعه، ش��ايد ارزش هاي اخلاقي ما ديگر 
با امريکايي ها يکي نباشد و آن را بسيار سخت 
خواند. تصاوير نش��ان مي دهد که هوگسن در 

حال حرف زدن مي گريد. 
اظه��ارات رئي��س کنفرانس امنيت��ي مونيخ 
واکنش به س��خنراني جي دي ون��س، معاون 
رئيس جمهور امريکا از متح��دان اروپايي بود 
که گفت »تهديدي که من بيشتر از همه نگران 
اروپا در برابر آن هس��تم، روسيه نيست، چين 
نيس��ت و هيچ بازيگر خارجي ديگري نيست. 
چيزي که من نگران آن هستم تهديد از درون 
است«؛ چيزي که ونس آن را »عقب نشيني اروپا 
از برخي از اساسي ترين ارزش هايش، ارزش هاي 
مشترک با ايالات متحده امريکا« ناميد. ونس 
با گفتن اينکه »ايالات متحده مي خواهد روي 
نقطه ديگ��ري از جهان تمرک��ز نظامي کند« 
گفت که بهتر اس��ت اروپا خودش به فکر دفاع 

از خود باشد. 

مقام صهیونیست: مرحله دوم آتش بس در کار نیست
 مرحله اول تمدید مي شود

رئیس کنفرانس مونیخ: 
نشست امسال کابوس اروپایي ها بود

هيئت ه�اي دیپلماتي�ک امری�کا و روس�يه براي 
مذاکره و تعيي�ن تکليف جن�گ اوکراین به ریاض 
رفته ان�د؛ مذاکراتي ک�ه اروپایي ها ب�ه آن دعوت 
نش�ده اند و ولودیمي�ر زلنس�کي، رئيس جمه�ور 
اوکراین هم ت�ا دقيقه نود به حض�ور در آن دعوت 
نش�ده بود. رئيس ش�وراي اتحادیه اروپ�ا مصرانه 
گفته که اروپایي ها براي ترس�يم س�اختار امنيتي 
آین�ده این ق�اره، بای�د در مذاکرات پای�ان جنگ 
اوکراین حضور داش�ته باش�ند ولي وزی�ر خارجه 
روس�يه می گوی�د ک�ه کش�ورهاي اروپای�ي در 
مذاک�رات صلح نمي توانند نقش داش�ته باش�ند، 
موضعی که احتمالاً ترامپ به آن رضایت خواهد داد. 

به گزارش جوان، مقام هاي آگاه به بلومبرگ گفته اند که 
دولت دونالد ترامپ، رئيس جمه��ور امريکا با تعيين يک 
ضرب الاجل، به مقامات اروپايي خبر داده که مي خواهد 
تا »عيد پ��اک« )2۰ آوري��ل- يک ماه ديگ��ر( آتش بس 
در اوکراي��ن برقرار ش��ود. اين خبر تنها چن��د روز بعد از 
گفت وگوي تلفني ولاديمير پوتين و دونالد ترامپ منتشر 
شده، تماسي که ترامپ بعد از آن گفت که ممکن است »به 
زودي« با هدف مذاکره بر س��ر خاتمه جنگ در اوکراين 
با پوتين ملاقات کند. حالا به فاصله کوتاهي، عربس��تان 
سعودي ميزبان وزراي خارجه روسيه و امريکا و هيئت هاي 
ديپلماتيک همراه آنها شده تا زمينه ملاقات پوتين و ترامپ 
را فراهم کنند. »ديميتري پس��کوف« س��خنگوي کاخ 
کرملين روز دوشنبه گفت که »سرگئي لاوروف« وزير امور 
خارجه روسيه و »يوري اوشاکوف« دستيار رئيس جمهور 
روسيه براي فراهم کردن مقدمات ديدار ترامپ- پوتين 
عازم رياض شده اند و همزمان، مارکو روبيو، وزير خارجه 
امريکا به عربس��تان رفت که البته »مايک والتز« مشاور 
امنيت ملي کاخ سفيد و »استيون ويتکاف« نماينده ويژه 
ترامپ در امور خاورميان��ه نيز در هيئت امريکايي حضور 
داشتند. پسکوف گفته که عمده محور اين ملاقات، احياي 
روابط به شدت پيچيده روسيه و امريکاست ولي در عين 
حال، تدارکات براي مذاکرات احتمالي بر سر حل وفصل 
مسئله اوکراين و سازمان دهي ديداري بين رؤساي جمهور 

امريکا و روسيه نيز انجام خواهد شد. 
تا ديروز هيچ خبري درباره حضور اوکرايني ها در مذاکرات 
رياض منتشر نش��ده بود. خود زلنسکي، روز دوشنبه از 
طريق لينک ويدئويي از امارات متحده عربي گفته بود که 
اوکراين در مذاکرات روز سه شنبه ميان روسيه و ايالات 
متحده در عربستان سعودي شرکت نخواهد کرد و بعد 
هم منابع ارشد در دولت اوکراين به بي بي سي گفتند که 
کی يف براي شرکت در مذاکرات امريکا و روسيه در رياض 

دعوت نشده و در آن ش��رکت نخواهد کرد. صبح ديروز 
فضا اندکي تغيير کرد و آسوش��يتدپرس از قول يکي از 
مقام هاي ارشد اوکراين که نامش فاش نشده نقل کرد که 
يک هيئت اوکرايني نيز به عربستان خواهد رفت. سرانجام 
عصر ديروز هم يکي از س��خنگويان زلنسکي گفت که 
رئيس جمهور اوکراين هم روز چهارشنبه و پس از ديدار 
بين مقام هاي ارشد امريکايي و روس، به عربستان مي رود. 
با وجود سفر هيئت اوکرايني و برنامه سفر دقيقه نودي 
زلنسکي، معلوم نيست که ملاقاتي بين مقامات روس و 
اوکرايني در رياض انجام خواهد شد يا نه. روز يک شنبه 
زلنس��کي در واکنش به مذاکرات برنامه ريزي شده در 
رياض هشدار داده بود که اگر بخش��ي از توافق امريکا و 
روسيه نباش��يم، آن را قبول نداريم و از ترامپ خواسته 
بود که به اوکراين پش��ت نکرده و اين کشور را نسبت به 
روسيه در اولويت قرار دهد. ترامپ هفته قبل پيشنهاد 
دسترس��ي به مواد معدني اوکراين در ازاي کمک هاي 
امريکا را مطرح کرده بود؛ پيش��نهادي که زلنس��کي با 
اکراه آن را پذيرفت ولي او روز يک شنبه در موضعي که 

نش��انه هاي نارضايتي در آن موج مي زد، گفت: »من به 
وزيران اجازه ندادم توافقنامه دسترسي ايالات متحده به 
مواد معدني کمياب را امضا کنند، زيرا مي بينم که آماده 
حمايت از ما و منافع ما نيست.« رئيس جمهور اوکراين 
تلويحاً درباره اثر وجه المصالحه شدن کشورش بر اروپا 
هم هشدار داده و گفته که »نمي دانم آيا ۳۰ درصد يا ۵۰ 
درصد اروپا را مي خواهند؟ نمي دانم، هيچ کس نمي داند، 
ولي اين احتمال در صورتي که ترامپ حمايت خود را از 

ناتو کاهش دهد، وجود دارد.«
  ترامپ روسيه را انتخاب مي کند

اينکه ترامپ قصد دارد به چه توافقي با روس ها بر س��ر 
اوکراين برسد مشخص نيست، ولي مقامات ارشد فعلي 
و سابق اوکراين مي گويند که پيش��نهاد ترامپ بر اين 
تمرکز دارد که چگونه امري��کا مي تواند از مواد معدني 
کمياب کي يف »به عنوان غرامت« براي حمايت هايي 
که دولت بايدن ب��ه اوکراي��ن ارائه کرده و ب��ه عنوان 
پرداخت کمک هاي آتي اس��تفاده کند. زلنس��کي در 
اولين واکنش ب��ه طرح ترامپ براي اس��تفاده از منابع 

معدني کشورش،11 روز قبل به آن واکنش مثبت نشان 
داد و در گفت وگويي که 19بهمن ماه رويترز از او منتشر 
کرد، با نشان دادن يک نقشه طبقه بندي شده از ذخاير 
عظيم خاک هاي کمياب و س��اير مواد معدني حياتي 
کشورش، گفت که براي توافق با رئيس جمهور امريکا 
براي دادن منابع حياتي اوکراين آماده است. با اين حال، 
زلنسکي با گفتن اينکه چيزي کمتر از 2۰ درصد از منابع 
معدني اوکراين، از جمل��ه حدود نيمي از ذخاير خاکي 
کمياب آن، در اشغال روسيه است، کوشيد از توافق با 
ترامپ به عنوان اهرمي براي برگرداندن سرزمين هايي 
استفاده کند که روسيه آنها را تحت کنترل گرفته است 
ولي ترامپ که پيش از اين گفته »بازپس گيري اراضي 
از دست رفته از سوي اوکراين احتمال کمي دارد« بعيد 
است در مذاکره با روس ها، مطالبات ارضي اوکراين را در 
اولويت قرار دهد. پيش از اين فارن افرز فاش کرده بود 
که طرح ترامپ شامل عضويت اوکراين در ناتو در ازاي 
واگذاري برخي از مناطق ش��رقي به روسيه و واگذاري 

منابع معدني به امريکا است. 

  اروپا نگران حذف شدن
با وجود دعوت دقيقه نودي اوکراين به نشست رياض، 
چشم انداز چنداني براي حضور اروپا در اين مذاکرات 
وجود ن��دارد. هرچند مارکو روبيو، وزي��ر امور خارجه 
امريکا با اشاره به اينکه هنوز روند جدي مذاکرات صلح 
اوکراين آغاز نشده، اطمينان داد که آن زمان اروپا نيز 
در اين گفت وگوها شرکت خواهد داشت، ولي سرگئي 
لاوروف، وزير خارجه روسيه که ديروز عازم رياض شد 
و قرار است امروز با مقام هاي امريکايي گفت وگو کند، 
گفته که در هرگونه مذاکراتي براي پايان دادن به جنگ 
در اوکراين، نمي تواند نقشي براي کشورهاي اروپايي 
ببيند. او کشورهاي اروپايي را متهم کرد که علاقه مند 
به ادام��ه جنگ هس��تند و گفت که آنه��ا نمي توانند 
جايي در مذاکرات داشته باش��ند. مواضع اخير دولت 
ترامپ، ب��ه خصوص س��خنراني تکان دهنده دي جي 
دي ونس، معاون ترامپ در نشست امنيتي مونيخ که 
از اروپا خواست خود امنيت خودش را تأمين کند، اين 
بدبيني ها را در اروپا تشديد کرده که امريکا در مصالحه 

با روس ها، دنبال حذف اروپا است.
 يورونيوز نوش��ته که اوکراين و اروپا نگران به حاشيه 
رانده ش��دن از روند مذاکرات پايان دادن به جنگ در 
اوکراين هس��تند، چرا که دونالد ترامپ رئيس جمهور 
ايالات متح��ده امريکا همچن��ان به ادام��ه مذاکرات 
مستقيم با مس��کو براي رس��يدن به اين هدف اصرار 
دارد. بازتاب اين نگراني در نشس��ت روز دوشنبه دول 
اروپايي به چش��م مي خورد که فرانس��ه آن را به طور 
اضطراري برگ��زار کرد. والس، وزير دولت فرانس��ه در 
اين نشست گفت که جو سياسي کنوني اروپا را بيش 
از هر زمان ديگري مجبور به دفاع از اوکراين و افزايش 
هزينه هاي دفاعي مي کند و کايا کالاس، کميس��يونر 
سياس��ت خارجي اتحاديه اروپا نيز گفت که اتحاديه 
تصميم گرفت که ابتکارات جدي��دي را براي حمايت 
از اوکراين و دف��اع از خود در پيش  گي��رد. همچنين 
»آنتونيو کاس��تا« رئيس ش��وراي اتحاديه اروپا با اين 
ادعا که روسيه نه فقط تهديد براي کي يف که براي کل 
جهان است، تأکيد کرد اروپايي ها براي ترسيم ساختار 
امنيتي آينده اين قاره، باي��د در مذاکرات پايان جنگ 
اوکراين حضور داشته باش��ند. دونالد ترامپ با رد اين 
ادعای اروپاييان که روسيه تهديدي نظامي عليه ناتو 
است و اوکراين براي جلوگيري از اين تهديد مي جنگد، 
گفت که اتحاديه اروپا مي تواند تس��ليحات س��اخت 
امريکا را خريداري و براي اوکراين ارسال کند. او گفت 
که »حتي ذره اي هم باور ندارد که روسيه قصد حمله به 

ناتو را داشته باشد.«

اوکراين وجه المصالحه در رياض 
اروپا از مذاکرات روسيه و امریکا برای صلح اوکراین حذف شد، زلنسکي در دقيقه 90 به عربستان دعوت شد



نما | حسین  کشتكارحكمت

داورچهارمينجشنوارهسراسرينمايشنامهنويسيگلدستهها
تئاترمسجدنهتنهاعقبگرانيست،بلكهپيشبرندهاست

مصطفيمحمدي
داورچهارمينجش�نوارهسراس�رينمايشنامهنويسي
گلدس�تههادرآيي�ناختتاميهاي�نرويدادب�اتأكيدبر
اينك�هباي�دتئاترمس�جدب�هعن�وانگون�هايازتئاتر
پيش�رودردني�اش�ناختهش�ود،گف�ت:تئاترمس�جد
نهتنه�اعقبگ�رانيس�ت،بلك�هپيشبرن�دهاس�ت.
به گزارش »ج��وان«، مهي��ار هزارجريب��ي داور چهارمين 
جشنواره سراسري نمايشنامه نويسي گلدسته ها در ابتداي 
آيين اختتاميه اين جشنواره گفت: تئاتر مسجد، وراي تمامي 
ش��عارها، نكته مهمي را در خود دارد؛ اينكه مس��جد مكاني 
مذهبي اس��ت كه در همه محله ها وجود دارد. ما بايد تلاش 
كنيم تئاتر مس��جد به همان ميزان فراگير شود.  وي افزود: 
تئاتر مسجد نه تنها عقب گرا نيس��ت، بلكه پيش برنده است. 
اين ظرفيت بايد به جهانيان معرفي ش��ود تا تئاتر مسجد به 
عنوان گونه اي از تئاتر پيش��رو شناخته ش��ود.  در ادامه اين 
مراس��م كوروش زارعي، مدير دفتر هنرهاي نمايشي حوزه 
هنري نيز گفت: در دوره جديد دفتر تئاتر بچه هاي مسجد، 
پيشرفت هاي مطلوبي حاصل شده كه با تلاش حوزه هنري 
اين ارتقا ادامه دارد. خروجي هاي متعددي از تئاتر بچه هاي 
مسجد وجود دارد كه نش��ان دهنده تأثير مثبت اين جريان 
است.  وي افزود: از زماني كه فعاليت خود را در دفتر هنرهاي 
نمايش��ي حوزه آغاز كردم، گروه هاي تئاتر بچه هاي مسجد 
را مجدداً راه اندازي كرديم تا در دهه آينده، خون تازه اي در 
تئاتر كشور جريان يابد، به ويژه در زمينه نمايشنامه نويسي. 

ما كمبود نمايشنامه نويس را در تئاتر كشور حس مي كنيم 
و تلاش كرده ايم اين معضل را از طريق جشنواره گلدسته ها 
برطرف كنيم. تاكنون حدود ۲۰۰ نمايشنامه در اين جشنواره 
به چاپ رس��يده اس��ت.  زارعي همچنين ب��ه اهميت چاپ 
آثار برگزيده اشاره كرد و گفت: با انتش��ارات سوره به توافق 
رس��يده ايم تا نمايش��نامه هاي برگزيده را منتش��ر كنيم و 
انگيزه بيش��تري براي نويسندگان ايجاد ش��ود. در گذشته 
جش��نواره هاي نمايشنامه نويس��ي وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي چنين امكاني نداشتند، اما امروز در حوزه هنري اين 
موضوع محقق شده است.  زارعي در ادامه درباره فرايند داوري 
توضيح داد: در مرحله نخست، آثار توسط هيئت داوران شامل 
صادق رشيدي، محمدرضا آزاد و مهيار هزارجريبي بررسي 
شدند. س��پس اين آثار به مهرداد كوروش نيا و شهرام كرمي 
سپرده ش��د تا به عنوان اس��تاد راهنما در كنار نويسندگان 
باشند و علاوه بر رقابت، آموزش هاي لازم را نيز دريافت كنند.  
در ادامه كليپي از برگزيدگان چهارمين جشنواره سراسري 
نمايشنامه نويسي گلدسته ها پخش شد و پژمان شاهوردي به 
نمايندگي از برگزيدگان دوره هاي پيشين گفت: اين جشنواره 
ساختارشكن است، زيرا نمايش را از محل هاي اجرايي متداول 
خود خارج كرده و به مسجد آورده است. انتخاب آثار در اين 

جشنواره عادلانه و توسط افراد مجرب صورت مي گيرد. 
در پاي��ان از نمايش��نامه هاي چاپ ش��ده در دوره قب��ل 
جشنواره نيز رونمايي شد و مراس��م با تقدير از برگزيدگان 

و دست اندركاران جشنواره به پايان رسيد. 

انتشارتقريظرهبرانقلاببركتاب»آخرينفرصت«

تقريظرهبرمعظمانقلاببركتاب»آخرينفرصت«،خاطرات
رفعتقافلانكوهي،همسرش�هيدعليكساييكهبهقلم
سميرااكبرينوشتهشدهاست،بهزوديمنتشرخواهدشد.
به گزارش »جوان«، تقريظ مقام معظم رهبري بر كتاب »آخرين 
فرصت«، نوشته سميرا اكبري، به زودي منتشر خواهد شد. اين 
اثر روايتي است از زندگي شهيد علي كسايي از زبان همسرش، 

خانم رفعت قافلان كوهي. 
اين كتاب از سوي به نشر به چاپ رسيده و تاكنون ۲۰ بار بازنشر 
شده است، روايت اين اثر از زندگي يك زوج در دهه 6۰ در فراز و 
فرودهاي وقايع سياسي اجتماعي آن ايام به زبان و لحني ساده 
نوشته شده است. شهيد علي كسايي در عيد غدير سال 1334 
در شيراز به دنيا آمد. سال 135۰ در رش��ته كارشناسي زبان و 
ادبيات عرب در دانشگاه فردوسي مشهد پذيرفته شد. همزمان 
تحصيلات حوزوي خود را در حوزه علميه مشهد آغاز و از محضر 
علمايي مانند ميرزا جواد تهراني، آي��ت الله خامنه اي و آيت الله 
فلسفي كسب فيض كرد.  پس از پايان تحصيلات دانشگاهي دوره 

سربازي خود را در مركز پياده شيراز گذراند. همزمان با اوج گيري 
انقلاب، فعاليت هاي انقلابي زيادي عليه رژيم ش��اه داش��ت و 
بسياري از مواقع با همان لباس سربازي، اعلاميه ها و نوارهاي امام 
خميني)ره( را مخفيانه به پادگان مي برد و سربازان را با نهضت 
امام آشنا مي كرد.  همچنين در تظاهرات خياباني دوران انقلاب 
ش��ركت مي كرد. با پيروزي انقلاب اس��لامي، به توصيه شهيد 
محراب، آيت الله دستغيب در ارتش ماند و در عقيدتي سياسي 
اين نهاد، مشغول خدمت شد.  اين شهيد بزرگوار زندگي اش را 
وقف آموزش، تفس��ير قرآن و نهج البلاغه كرده بود و در مساجد 
شيراز كلاس هاي درس تفس��ير نهج البلاغه برگزار مي كرد. در 
راديو و تلويزيون و پادگان هاي ش��هرهاي مختلف نيز در مورد 

نهج البلاغه سخنراني داشت. 
حتي با حضور در زندان عادل آباد ش��يراز، براي زندانيان سياسي، 
خصوصاً گروه منافقين، با محور نهج البلاغه سخنراني و روشنگري 
مي ك��رد. اف��رادي از همي��ن منافقين ه��م ب��ا صحبت هاي وي 
متحول شدند.  شهيد كسايي در س��ن ۲5 سالگي با خانم»رفعت 
قافلان كوهي« كه از شاگردانش در كلاس نهج  البلاغه بود، ازدواج 
كرد و خطبه عقد اين دو بزرگوار، توسط امام خميني)ره( جاري شد 
كه ثمره ازدواج آنها چهار فرزند بود.  حضور  علي كسايي به  عنوان 
يك ارتشي مكتبي، خاري در چشم منافقين بود، آنها در شهريور 
136۰ قصد ترور وي را داشتند كه در اثر اين حمله به سختي مجروح 
شد ولي به لطف خداوند، پس از مدتي سلامتي خود را بازيافت.  با 
شروع جنگ تحميلي وي راهي جبهه هاي نبرد شد و پس از چند 
نوبت حض��ور در عمليات هاي مختلف، در مرداد ماه س��ال66 در 

منطقه عملياتي سومار و ارتفاعات 4۰۲ به شهادت رسيد.

تقبيح  هنری سقط جنين در »قتل خاص«

    کتاب

     دیدگاه

برگزاري پويش ملي حفظ سوره »فتح«
مديرمرك�زام�ورقرآنيآس�تانق�دسرض�ويازآغاز
پويشمل�يحفظس�ورهمباركهفتحدرم�اهرمضانخبر
دادوگف�ت:ثبتن�امدراينپوي�شازديروزآغازش�ده
وتاپاي�انم�اهمب�اركرمض�انادام�هخواهدداش�ت.
حجت الاسلام سيد مسعود ميريان در نشست خبري پويش ملي 
حفظ سوره مباركه فتح كه ديروز در محل كتابخانه و موزه ملي 
ملك برگزار شد، با اشاره به اهميت س��وره فتح افزود: اين سوره 
يكي از اميدآفرين ترين س��وره هاي قرآني اس��ت كه در شرايط 
بسيار سختي بر مس��لمانان نازل ش��د. با توجه به اينكه ايام ماه 
مبارك رمضان مقارن با نوروز است، مركز امور قرآني آستان قدس 
رضوي، پويش ملي حفظ سوره فتح را طراحي كرده است تا همگام 
با نهضت ملي »زندگي با آيه ها« در سراس��ر كش��ور اجرا شود. 
شركت كنندگان در اين پويش مي توانند با حفظ 3۰ آيه موضوعي 
در ايام ماه رمضان يا حفظ كامل سوره فتح، شانس خود را براي 
كسب جوايز نفيس و قرعه كشي هاي مختلف افزايش دهند.  وي 
با اشاره به حضور انبوه زائران در ايام نوروز در مشهد مقدس افزود: 
شركت كنندگان در اين پويش مي توانند در حرم مطهر رضوي 
حضور يافته و حضوري در آزمون پاياني شركت كنند و افرادي كه 
نمي توانند حضور يابند، مجازي در آزمون شركت خواهند كرد. 
برگزيدگان جوايز ارزنده اي هم چون هشت سفر به كربلا، ۸۸ سفر 

به مشهد مقدس و دهها جايزه ديگر دريافت خواهند كرد.  
----------------------------------------------------

 برگزاري جشنواره مد و لباس فجر
در بهار ۱۴۰۴

رئي�سكارگ�روهس�اماندهيم�دولب�اسكش�ور
بينالملل�ي جش�نواره س�يزدهمين برگ�زاري از
م�دولب�اسفج�ردربه�ارس�الآين�دهخب�رداد.
جلسه هم انديشي رئيس و دبير سيزدهمين جشنواره مد و لباس 
فجر با حضور اهالي رس��انه هاي فع��ال در حوزه هاي تخصصي 
مد و لباس كشور برگزار ش��د. زهرا گلپايگاني رئيس كارگروه 
ساماندهي مد و لباس كش��ور، در اين نشست با تأكيد بر نقش 
رس��انه ها اين ظرفيت اثرگذار را بازويي توانمن��د براي اجراي 
سياس��ت هاي كارگروه س��اماندهي مد و لباس و به دنبال آن 
سيزدهمين دوره از برگزاري جش��نواره بين المللي مد و لباس 
فجر معرفي كرد و مويد اين ادعا را برگزاري اين نشست به عنوان 
اولين جلسه تخصصي مشورتي جشنواره ذكر كرد.  وي افزود: 
تلاش مي كنيم تا همه فعالان زيست بوم هنر - صنعت مد و لباس 
كشور در جشنواره پيش رو حضور فعال داشته باشند.  محسن 
گرجي دبير سيزدهمين جشنواره بين المللي مد و لباس كشور 
نيز در اين نشست از بازار مستعد ۸۰۰ هزار ميليارد توماني مد و 
لباس در ايران گفت و لازمه فعاليت اثربخش در اين حوزه را در 

گام نخست، شناخت پتانسيل بالاي اين حوزه دانست.
----------------------------------------------------

 مرمت كاخ صاحبقرانيه 
در دستور كار قرار گرفت

مرمتصاحبقرانيه،راهاندازيم�وزهدرتالارعصروايجاد
مركزپهلويشناس�يدرمركزاس�نادازجملهبرنامههاي
مهمكاخني�اوراناس�تك�هدردس�توركارق�راردارد.
علي دارابي، قائم مقام وزير و معاون ميراث فرهنگي كشور در آيين 
تكريم و معارفه مدير مجموعه فرهنگي تاريخي كاخ نياوران گفت: 
جابه جايي قدرت ها و مسئوليت ها در تاريخ هميشه وجود داشته 
و از منظر ديني، س��پردن امانت به دس��ت امين ديگري است.  
وي ادامه داد: اخلاق محوري، ويژگي مش��ترك مديران قبلي و 
جديد مجموعه نياوران، آقايان بيژن مقدم و شهرود اميرانتخابي 
است و براي اين عزيزان، آرزوي موفقيت دارم.  به گفته دارابي، 
»مرمت كاخ صاحبقرانيه، راه اندازي موزه در تالار عصر و ايجاد 
مركز پهلوي شناسي در مركز اسناد« از جمله برنامه هاي مهم 
مجموعه فرهنگي تاريخي نياوران اس��ت كه در دستور كار قرار 
دارد.  قائم مقام وزير و معاون ميراث فرهنگي كش��ور با اشاره به 
شعار ايكوم در س��ال ۲۰۲5 يعني »آينده موزه ها در جوامع به 
س��رعت در حال تغيير« گفت: بايد زبان مخاطب را بشناسيم و 
»مخاطب محوري« روح حاكم بر موزه هاي ما بايد باشد.  وي به 
تجربه موفق برپايي نمايشگاه »شكوه ايران باستان« در چين و 
ايالت خودمختار سين كيانگ اشاره كرد و افزود: اگر امروز دچار 
ايران هراسي از سوي استكبار جهاني و امپراتوري رسانه اي آنها 
هستيم، برگزاري نمايشگاه هاي موزه اي يكي از بهترين راه هاي 

معرفي ايران تاريخ، شكوهمند و سربلند است.  

مصطفيشاهكرمي
نايبرئيسكميس�يونبهداش�تودرمان
مجل�سش�وراياس�لاميدرمراس�منقد
وبررس�يمس�تند»قتلخاص«باتأكيدبر
اينكه۸۰درصدس�قطجنينه�اراوالدين
انجامميدهند،گفتآنچهنيازداريم،ايجاد
تصاويرهنريب�رايتلنگروبي�داركردنو
پرداختنبهابرچالشمهمق�رنمادرايران،
يعنيبحثقتلجنيناست.پژوهشهانشان
دادهبيش�تريندليلس�قطجنينبهدست
والدي�ن،ش�يءانگاريوبیخب�ریپ�درو
مادرهاازعوارضجانبيس�قطجنيناست.
به گزارش »جوان«، فاطمه محمدبيگي، عضو 
كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس شوراي 
اسلامي در مراسم اكران و نقد و بررسي مستند 
»قتل خاص« ك��ه با موضوع س��قط جنين در 
سازمان سينمايي سوره برگزار شد در پاسخ به 
سؤال خبرنگار »جوان« پيرامون عدم توجه كافي 
مستند به مسئله قوانين موجود و عدم ضمانت 
اجرايي آنها كه باعث زير پا گذاشته شدن از سوي 
بخش هاي متولي بحث فرزندآوري و جمعيت 
در كشورمان مي شود، گفت: اين مسئله كه به 
آن اشاره كرديد حرف درستي است، اما من به 
عنوان يكي از افرادي كه قانون جواني جمعيت 
را تدوين كرده اند بايد بگويم كه در آن بخش ما 
براي اقدامات مختلف ذكر ش��ده ضمانت هاي 
اجرايي و همچنين مجازات هايي براي متخلفان 
در نظر گرفته ايم كه لازم اس��ت دس��تگاه هاي 
مسئول در اين رابطه ورود جدي داشته باشند تا 
زمينه تخلف و مخدوش كردن قوانين از سوي 

افراد از بين برود. 
استفادهازهنربراينشاندادنيكزشتي

وي در ادامه اظهار كرد: شیء  انگاري جنين باعث 
شده بود از سقط درماني در كشور ما برداشت هاي 
اشتباهي ش��ود. در قانون جديد جواني جمعيت، 
حكم سقط درماني برعهده دادگاه صالحه و حاكم 
شرع قرار گرفته است، اما قبلاً پزشكان حكم سقط 
جنين را صادر مي كردند. اين در حالي است كه ما 
اجازه قتل هيچ نفسي را نداريم، مگر اينكه سقط 
جنين در قالب عسر و حرج بگنجد. سالانه 9 تا 1۲ 
هزار س��قط قانوني داريم كه در مقابل نزديك به 
5۰۰ هزار سقط جنين غيرقانوني عدد زيادي به 
شمار نمي رود. ۲۰ درصد موارد سقط خودبه خودي 
جنين اس��ت و برخي ديگر از س��قط جنين ها به 
دليل مشكلات پزشكي مادران است كه در موارد 
اورژانسي و در بيمارستان ها و بدون ورود سازمان 

پزش��كي قانوني به موضوع انجام مي شود كه اين 
آمار حدود 1۰۰ هزار مورد در سال است. 

رئيس كميته سلامت الكترونيك مجلس افزود: 
متأسفانه قبح سقط جنين ريخته شده، در حالي 
كه در آيات مختلف قرآن كريم از س��قط جنين 
منع شده است. برخي تصور مي كنند بايد ابتدا 
وضعيت مالي خوبي پيدا كنند تا فرزنددار شوند، 
اما خداوند متعال در ق��رآن كريم بر روزي دادن 
به انسان ها تأكيد كرده اس��ت. آنچه نياز داريم 
ايجاد تصاوير هنري براي تلنگر و بيدار كردن و 
پرداختن به ابرچالش مهم قرن ما در ايران، يعني 

بحث قتل جنين است.
پژوهش ها نش��ان داده بيش��ترين دليل سقط 
جنين توسط والدين، شئي انگاري و عدم اطلاع 
پدر و مادرها از عوارض جانبي س��قط جنين و 
همچنين عدم اطلاع آنها از گناه كبيره بودن اين 
اقدام است. سقط جنين بيش از ۲5 عارضه دارد 
كه شامل افسردگي، اضطراب، ناباروري ثانويه، 
اختلالات تخمك گذاري، چسبندگي رحم و ساير 

اختلالات جسمي ناشي از سقط آن می شود. 
آمادگيجامعهبرايپذيرشقبحسقطجنين

نايب رئيس كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
شوراي اسلامي تصريح كرد: حداقل ۸۰ درصد 

سقط ها توسط والدين انجام مي شود. 
وي به تعداد بالاي سقط جنين اشاره و بيان كرد: 
در جنگ غزه 4۸ ه��زار و ۲64 نفر به ش��هادت 
رسيدند كه قلب همه ما را آزرده كرد، اما در همين 
يك سال، 1۰ برابر اين آمار، يعني حدود 4۰۰ هزار 

سقط جنين در كشور ما اتفاق افتاده است. 
نايب رئيس كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
شوراي اس��لامي يادآور ش��د: اگر ما يك اقدام 
براي نجات جمعيت بايد انج��ام دهيم، نجات 
فرزندان از سقط جنين است و به نظر من اكنون 
جامعه آمادگي پذيرش قبح سقط جنين را دارد. 

معلوليت داش��تن، مجوزي براي كشتن و قتل 
انسان ها نيست و اين انسان مي تواند يك جنين 
در بطن يك مادر يا يك فرد 7۰ ساله باشد. بحث 
ديگر عس��ر و حرج اس��ت كه به ازاي هر نفر از 

مادران تفاوت دارد. 
محمدبيگي درباره دسترس��ي آس��ان والدين 
ب��ه داروهاي س��قط جني��ن به دلي��ل فعاليت 
پلتفرم ها و سايت هاي فروش دارو اظهار داشت: 
در پژوهش هاي خود دريافتي��م كه ۸۰ درصد 
سقط ها توسط پدر و مادر در منزل و با استفاده 
از قرص انجام مي شود و در بستر فضاي مجازي 
مي توان در ع��رض يك ربع به داروهاي س��قط 

جنين دسترسي پيدا كرد. 
رئيس كميته سلامت الكترونيك مجلس ادامه 
داد: كميسيون اصل 9۰ از جهت تسهيل صدور 
مجوزهاي كسب و كار، نظر متفاوتي با ما داشت 
و به دنبال ف��روش اينترنتي دارو ب��ود، اما ما در 
كميسيون بهداشت به دليل مشكلات امنيتي 
فروش اينترنتي دارو و به فروش رفتن داروهاي 
سقط جنين با آغاز ناگهاني و بدون ضابطه فروش 
اينترنتي دارو مخالفت كرديم و در اين زمينه با 

بازرسي رياست جمهوري مكاتباتي داشتيم. 
وي تأكيد كرد: نبايد به دليل گشايش اقتصادي يا 
تسهيل كسب و كارهاي الكترونيك به داروهايی 
كه كالاهاي اس��تراتژيك در كشور هستند نگاه 
تجاري ش��ود. موض��وع خطرن��اك در فروش 
اينترنتي دارو، نگاه صرفاً كس��ب و كاري است و 
به هر موضوعي كه با سلامت انسان سروكار دارد، 

نبايد با ديد تجاري نگاه شود. 
شیءانگاريجنين!

پريس��ا زينلي، كارگردان مستند »قتل خاص« 
نيز در اين نشس��ت اظه��ار كرد: ما با بررس��ي  
پژوهش هاي انجام شده در زمينه سقط جنين 
متوجه شديم اكثر افراد جامعه، جنين زير سه ماه 
را شئي  مي دانند و تلاش كرديم در اين مستند 
باور اشتباه شئي  انگاري جنين را اصلاح كنيم و 

مورد بحث قرار دهيم. 
وي افزود: بحث ديگري كه در اين مستند به آن 
اشاره ش��ده، تعداد بالاي سقط جنين است كه 
حدود هزار و ۲۰۰ مورد در روز اعلام مي ش��ود. 
ما سعي كرديم در اين مستند توجه مخاطبان 
را به بالا بودن آمار س��قط جني��ن جلب كنيم. 
متأسفانه سقط جنين در اذهان برخي از مردم 
به موضوعي عادي تبديل شده است، در حالي كه 
طبق آموزه هاي قرآن كريم، كشتن يك انسان 

معادل كشتن همه انسان هاست. 
س��ارا متقاعد ديگر كارگردان اين مس��تند نيز 
در ادامه با اش��اره به س��ؤال خبرنگار »جوان« 
گفت: در سير مستند تلاش كرديم بگوييم هر 
يك از كودكاني كه از بين مي روند، جان ش��ان 
اهميت دارد. يكي از دشواري هاي ساخت مستند 
در خصوص س��قط جنين اين اس��ت ك��ه بايد 
ذائقه مخاطبان را در نظ��ر گرفت و از اين جهت 
چالش هايي در ارائه اطلاعات س��قط جنين در 

قالب مستند داشتيم.
حجت حاجي كاظم، مسئول انديشكده حريم 
حيات جنيني نيز در ادامه اين نشست بيان كرد: 
والدين بايد بدانند كه جنين زنده است و در هر 
سني حق حيات دارد. جنين در همه روزهاي 
زندگي خود رشد و متابوليس��م دارد، بنابراين 

موجودي زنده است.

با بررسي  پژوهش هاي انجام 
ش��ده در زمينه س��قط جنين 
متوجه شديم اكثر افراد جامعه، 
جنين زير س��ه م��اه را ش��یء  
مي دانند و تلاش كرديم در اين 
مستند باور اشتباه شیء    انگاري 
كني��م اص��لاح  را  جني��ن 
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نگاهيبهفيلم»اتاقبغلي«برندهشيرونيز2۰2٤
بازنماييمعنايزندگيدرفيلميدربارهمرگ

محمدتقيزاده
اتاق بغلي يا اتاق مجاور، تازه  ترين فيلم سينمايي پدرو 
آلمادوار فيلمساز شناخته  شده اسپانيايي است كه در 
سال گذشته و هش��تاد و يكمين دوره جشنواره ونيز 
موفق به دريافت ش��ير طلايي اين فستيوال قديمي 
شد. يك نكته جالب ديگر درباره فيلم جديد آلمادوار 
اين بود كه نخس��تين فيلم آلمادوار بوده كه به زبان 

انگليسي ساخته و به نمايش درآمده است. 
فيلم داستان دو دوست قديمي است كه يكي نويسنده 
و ديگري عكاس جنگي اس��ت و به ط��ور تصادفي و 
در اث��ر ضايعه اي كه ب��راي دوس��ت دوم پيش آمده 
سرنوشت شان به هم ارتباط پيدا مي كند. جولين مور، 
بازيگر نقش انگيريد، يك نويسنده معروف است كه در 
زمان رونمايي از كتاب جديدش به واسطه يك دوست 
با رفيق قديمي خود مارتا با بازي تيلدا سوئينتن آشنا 
مي شود. اين آش��نايي علاوه بر تجديد خاطرات اين 
دو، مس��ئله اصلي فيلم، يعني مرگ تدريجي مارتا را 
به تصوير در مي آورد كه قرار است به واسطه درگيري 
او به بيم��اري س��رطان روزهاي آخ��ر زندگي اش را 

سپري كند. 
مضمون اصلي فيلم اتاق بغلي، دوستي و مرگ است و 
آلمادوار اگرچه مضمون مرگ را در فيلم هاي پيشين 
خود ب��ه تصوي��ر در آورده، اما به نظر مي رس��د كه با 
به روزرساني يك درام پرفراز و فرود سعي كرده بار ديگر 

مسئله مرگ را به عنوان دغدغه  اصلي خود دراماتيزه 
و سينمايي كند. در جريان مرگ تدريجي مارتاست 
كه اينگريد هم به زندگي اش نگاهي دوباره مي  اندازد و 
سعي دارد با بازنگري در روابط و هنجارهايش، آدمي 
تازه و عميق تر شود. دوستي و ارتباط نزديك ميان اين 
دو دوست ميانس��ال از ديگر تأكيدات فيلمساز است 
كه اين رويكرد موضوعي در فيلم هاي ديگر آلمادوار 
مطرح ش��ده بود، با اين تفاوت كه مس��ئله جنسيت 
و جنس��يت زدگي در اين فيلم نمود و ظاهر كمتري 

پيدا كرده است. 

آلمادوار با اينكه مضمون مرگ را دستمايه فيلم خود 
كرده، اما آش��كارا طرفدار زندگي اس��ت و ميزانسن، 
شخصيت پردازي و فضاس��ازي فيلم به گونه اي پيش  
مي رود كه موضع فيلمس��از در حمايت از زندگي به 
خوبي به مخاطب منتقل مي شود. استفاده از رنگ هاي 
جذاب و گي��را از جمل��ه اين تمهيدات س��ينمايي و 
بصري فيلم است كه ش��وق زندگي و موضع آلمادوار 
در همراهي با آن را به مخاطب نشان مي دهد، گويي 
فيلمس��از اس��پانيايي فيلمي درباره مرگ ساخته تا 
تماشاگران ارزش زندگي را بيشتر بدانند و به واسطه 

اين اتفاق غيرقابل پيش بيني و تراژيك تلاش كرده، 
احياي روابط و ارزش داشته ها را نشان دهد. 

فيلم اتاق بغلي با وجود امتيازات ياد شده از مضمون تا 
فضاسازي و ويژگي هاي جذاب بصري داراي ايرادات 
برجس��ته و عميقي است كه باعث مي ش��ود، نه تنها 
جزو فيلم هاي درجه يك محس��وب نش��ود، بلكه در 
كارنامه آلم��ادوار نيز بهترين فيلم او به ش��مار نيايد. 
از مهمترين اش��كالات فيلم، فيلمنامه پر اش��كال و 
شخصيت پردازي  هاي سرس��ري و سطحي آن است، 
به طوري  كه بسياري از نقاط عطف و بزنگاه هاي فيلم 
به ساده ترين و بي تأثيرترين ش��كل ممكن پرداخت 
شده اس��ت. مضافاً اينكه مضامين مرگ و دوستي در 
فيلم در برخي اوقات به تصنعي ترين و ش��عاري ترين 
شكل ممكن اتفاق افتاده و همين مسائل باعث شده 
باورپذيري و همراه كنندگي داستان و شخصيت ها تا 

حد قابل توجهي با افول مواجه شود. 
اگر در مراس��م گلدن گلاب تيلدا س��وئينتون، نامزد 
بهترين بازيگري زن اين مراس��م شده بود، در مراسم 
اسكار آخر سال از همين نامزدي حداقلي هم خبري 
نيس��ت تا به نظر برسد سرنوش��ت فيلم اتاق بغلي با 
وجود جذابيت هاي بصري و داستان عجيب و غريب 
آن پايان يافته به شمار آيد و بازيگري اين فيلم به ويژه 
دو بازيگر زن آن با دست خالي فصل جوايز سال را به 

اتمام رسانند. 
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